
 

شيوع کرونا بشدت جدي است، پس ماسک بزنيم 

 12 بهمن
بازخوانی شکوه انقلاب اسلامی

فاطمه مداح نظری - بهمن ماه ۵۷ پنجشنبه ای 
تکرار نشــدنی برای ملت ایران بود؛ سرمای زمستان 
برای استقبال کنندگان از امام خمینی )ره( بی معنا 
بود؛ از ۶ بامداد روز ۱۲ بهمــن جمعیت به خیابان ها 
آمده بودند به نحوی که حتی برخــی از منابع طول 
جمعیت اســتقبال کننــدگان را ۳۳ کیلومتر بیان 
کرده اند. ساعت ۹ و ۲۷ دقیقه هواپیمای امام خمینی 
)ره( در فرودگاه مهر آباد بر زمین نشســت تا فراغ ۱۴ 

ساله وی با مردم ایران به پایان برسد.
چند لحظه پس از باز شدن در خروجی هواپیما، 
امام خمینی )ره( در حالی که دســتش در دست 
مهماندار فرانسوی بود، در برابر دیدگان مشتاقان 
حاضر شد، با نخســتین گام ها فریاد الله اکبر مردم 
همیشه در صحنه ایران به پا خواست. ایشان پس 
از پیاده شــدن از هواپیما ضمن تشکر از آحاد ملت 
غیور ایران که در به ثمر نشســتن درخت انقلاب 
رنج های زیادی تحمل کرده بودند راهی بهشــت 

زهرا شدند و سخنرانی خود را انجام دادند.
۱۲ بهمن یادآور اســتقبال تاریخی ملت ایران 
از حضرت امام خمینی )ره( در ســال ۵۷، پس از 
۱۴ سال تبعید است که در آن روز و در تهران مورد 

استقبال قریب به سه میلیون ایرانی قرار گرفت.
با گســترش قیام مردم و خروج شــاه از ایران، 
شــاپور بختیار به عنوان آخرین و تنها امید رژیم 
پهلوی و سردمداران غربی پشتیبان این رژیم، به 
عنوان نخست وزیر باقی مانده بود. در طرف مقابل 
تظاهرات مردم هر روز پر شورتر و مصمم تر می شد 
و شعار استقلال،  آزادی، جمهوری اسلامی بعنوان 
اصلی ترین خواســته مردم در نهضت انقلابی به 
رهبری امام خمینی مطرح می شــد. امام خمینی 
که شرط ورود خود را به کشــور، خروج شاه، اعلام 
کرده بودند، با فرار شاه در ۲۶ دی ۱۳۵۷، تصمیم به 

بازگشت گرفتند.
امام خمینی)ره( از ســیزده آبان سال ۱۳۴۲ تا 
دوازده بهمن ســال ۱۳۵۷، یعنی حدود چهارده 
سال در تبعید به سر برد و در ســال ۱۳۴۳ ابتدا به 
ترکیه و پس از مدتی به عراق تبعید شــد و اوقات 
پایانی دوری از وطن را در فرانســه و در دهکده ای 
به نام نوفل لوشاتو گذراند. نوفل لوشاتو در روزهای 
اوج نهضت، به قلب تپنده انقلاب ایران تبدیل شده 
بود. وقتی امام را به ترکیه تبعید می کردند، شــاه و 
امریکا هیچ گاه پیش بینی نمی کردند که او روزی 
پیروزمندانه به ایران باز گردد و رژیم شاهنشاهی را 

از بن برکند.
پس از خــروج شــاه در ۲۶ دی ۱۳۵۷، امام در 
پیامی کوتاه خطاب به خبرگزاری های جهان اعلام 
کرد: »خروج شاه از ایران، اولین مرحله پایان یافتن 
سلطه جنایت بار پنجاه ساله رژیم پهلوی می باشد 
که به دنبال مبــارزات قهرمانانه ملت ایران صورت 
گرفته است. من این پیروزی را به ملت تبریک می 
گویم.« همچنین ایشــان اعلام کرد که در اولین 

فرصت به ایران باز می گردند.
شــامگاه یازده بهمن، هواپیمای امام خمینی 
رحمه الله غرش کنــان از فرودگاه شــارل دوگل 
فرانســه به آســمان پرواز کرد. امام نماز شب را در 
طبقه دوم هواپیما به جای آورد و ســپس در طبقه 
پایین هواپیما اســتراحت کرد. مهماندار هواپیما 
از مشــاهده آرامش امام متعجب شده بود. هنگام 
طلوع فجر، امام و همراهان نماز صبح را به جماعت 
به جا آوردند. زمان ورود هواپیما به آســمان ایران، 
خبرنگاری از امام پرسید: »چه احساسی دارید؟« 
و امــام پاســخ داد: »هیچ.« امام هیچ احساســی 
نداشت؛ چرا که او فقط بر مبنای تکلیف عمل می 
کرد. پیروزی و شکست برای او، هر دو زیبا بود. همان 
طور که شکست، او را ناامید نمی کرد، پیروزی نیز 

احساسات شخصی اش را برنمی انگیخت.
پرواز بازگشت ســید روح الله خمینی از فرانسه 
به تهران بــا همراهی تعداد زیادی انجام شــد که 
شامل سیاست مداران انقلابی، ماموران آمریکایی، 
چریک های آموزش دیده، خانواده آیت الله خمینی 
و خبرنگارهــا بودند. برخــی از این افــراد در زیر 

فهرست نوشته شده اند.
 ابوالحسن بنی صدر، صادق قطب زاده، ابراهیم 
یزدی، حســن ابراهیم حبیبی،حســن لاهوتی، 
احمد غضنفرپور، تقی ابتکار، محســن سازگارا، 
محمد منتظری- فرزند حســین علی منتظری، 
مرتضی مطهری، خانم دوریان مک گری، ژرار ژان 
فابین-باتوش )محافظ شخصی آیت الله خمینی 

در نوفل لوشاتو(
در دوازدهــم بهمــن ۱۳۵۷، پرشــکوه ترین 
اســتقبال تاریخ جلوه گر شــد. ایــن روز یکی از 
ماندگارترین روزهای تاریخ معاصر ایران اســت و 
شور و شوق مردم در آن وصف ناپذیر بود. عده زیادی 
از مردم، خود را به تهران رسانده بودند تا در مراسم 
استقبال از امام شرکت کنند. تقریبا در ساعت شش 
صبح، خیابان ها سرشار از جمعیت بود. اول صبح، 
میلیون ها نفر در دو طرف خیابان های مســیر امام 
خمینی رحمه الله ایستاده بودند و پنجاه هزار نیروی 

انتظامی مردمی مشغول منظم کردن آنها بودند...
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*مرتضی نجفی قدسی
دوازدهم بهمن ماه که سالروز ورود امام خمینی 
)رض( به میهمن اسلامی و آغاز دهة فجر انقلاب 
اسلامی است در عین حال اولین سالگرد ارتحال 
مرحوم آیت الله شیخ عبدالله نظری خادم الشریعه 
مازندرانی نیز هســت که از شــاگردان برجستة 
حضرت امام نیز بشــمار می رفت و برای ابلاغ ابراز 
ارادت عشــایر منطقه ســوادکوه و مــردم دلیر و 
مبارز مازندران به امام خمینــی به پاریس رفت و 
با پرواز ایشــان در ۱۲ بهمن ماه به میهن اسلامی 

بازگشتند. 
در فضائل و مناقب مرحوم آیت الله نظری که در 
سال ۱۳۱۱ شمسی در زیرآب سوادکوه مازندران 
بدنیا آمد و در ســال ۱۳۹۹ در سن ۸۸ سالگی دار 
فانی را وداع گفتند سخن بسیار است و شرح حال 
ایشان و سوابق مبارزاتی شان از سوی مرکز اسناد 
انقلاب اسلامی و جراید و خبرگزاری های منتشر 
شده اســت و در این مقال بنده قصد تکرار آنها را 
ندارم امّا نکات مهمی در زندگانی و سلوک مردمی 

ایشان هست که واقعاً درس آموز است. 
نفوذ مرحوم آیت الله نظری در خطة شمال و 
مازندران ریشه دار است، پدر او مرحوم آیت الله 
حاج شیخ عبدالنبی ســوادکوهی از شاگردان 
مرحوم آیت الله ســید محمّد کاظم طباطبایی 
یزدی صاحب »عروة الوثقی« بود که در انقلاب 
مشروطه نیز همپای مرحوم آیت الله شیخ فضل 
الله نوری بپا خواســت و پس از اعــدام مرحوم 
شیخ فضل الله توســط منحرفین و کودتاچیان 
مشروطه، قصد کشــتن او را هم در شمال ایران 
داشــتند که آیت الله حاج شــیخ عبدالنبی به 
منطقه ســواد کوه می رود و در حفاظت عشایر 
دلیر آن منطقه قرار می گیــرد. روحیة مبارزه با 
ظلم و ســتم در آیت الله نظری از کودکی که در 
هفت ســالگی پدر خود را از دســت داد، بوجود 
آمده بود و لذا پــس از طی ســالیانی در حوزة 
مشهد مقدس و افتخار شاگردی اساتیدی چون 
ادیب نیشابوری، میرزا هاشم قزوینی و آیت الله 
میلانی به قم می آیند و به مدت هشــت سال در 
محضر امام خمینی کسب فیض می نمایند، البته 
همزمان از درس فقه مرحــوم آیت الله العظمی 
بروجردی و درس فلسفه و تفسیر قرآن مرحوم 
علامه طباطبایی و دیگر اعاظم در حوزه مقدسة 

قم بهره مند بودند. 
* آیت الله نظری حلقه اتصال مردم 
مازندران و نهضت  امام خمینی )رض( 

 مرحوم آیت الله نظری بعد از فوت مرحوم آیت 
الله العظمی شــاهرودی )رض( مردم را به تقلید از 
حضرت آیت الله العظمی خمینی فرا می خواند و 
در طول نهضت ایشان بخصوص در دوران اختناق 
ستم شــاهی از وفاداران و مبلغین شجاع حضرت 
امام بوده اند و پیونــد مردم مازنــدران با انقلاب 
اســلامی و نهضت امام، حلقه ای دارد که آن حلقه 

مرحوم آیت الله نظری بودند. 
مرحوم آیت الله نظری که از ســال ۱۳۴۸ از قم 
به ساری مراجعت می کنند در مسجد جامع این 
شهر اقامة جماعت می نمایند و آن مسجد از همان 
زمان کانون فعالیت های انقلابیون و وفاداران امام 

خمینی می شود. 
بی پروایی و شــجاعت مرحوم آیت الله نظری 
در خطابه ها و حملاتش به رژیم ســتم شاهی کم 
نظیر است ولیکن دستگاه های امنیتی رژیم شاه 
مخصوصاً ساواک از نفوذ مردمی او در هراس بودند 
و می دانســتند اگر بخواهند با او برخوردی خشن 
داشته باشــند با مقاومت مردم مازندران و عشایر 
دلیر منطقه ســواد کوه روبرو می شوند و احتمال 
آنکه مردم بپاخیزند و کل منطقــه مازندران را از 
دســت رژیم خارج کنند وجــود دارد لذا علیرغم 
تصریحاتی که مرحوم آیت الله نظــری در دوران 
استبدادی شــاه از حمایت امام خمینی و نهضت 
روحانیون و انقلاب اسلامی داشــت، از برخورد با 

ایشان واهمه داشتند. 
* پیام رهبر معظم انقلاب در پی رحلت 

آیت الله نظری 
رهبر معظم انقلاب حضرت آیت الله خامنه ای 
که بارها در دوران اختناق شاهنشــاهی به دعوت 
مرحوم آیت الله نظری در همین مســجد جامع 
ساری سخنرانی داشــته اند در پیام ارزشمندی 
که در پــی ارتحال مرحوم آیــت الله نظری صادر 

فرمودند چنین مرقوم داشته اند: 
بسم الله الرحمن الرحیم 

درگذشــت عالم بزرگوار مرحوم آیت الله آقای 
حاج شــیخ عبدالله نظری رحمــت الله علیه را به 
خاندان مکرم و ارادتمندان ایشان و به عموم مردم 

عزیز مازندران تسلیت عرض می کنم. 
ایشان از شــاگردان قدیمی امام راحل بودند و 
سابقه مبارزاتی شان به ســال های اختناق دوران 
طاغوت بر می گردد که محور و شمع جوانان حق 
طلب و تشــنة حقایق اســلامی در مسجد جامع 
ساری بشــمار می رفتند و پس از انقلاب همواره 
پشــتیبان و مروج مفاهیم انقلابی و حرکت های 
انقلابی بودند. از خداوند متعال رحمت و مغفرت و 

علو درجات برای ایشان مسئلت می کنم. 
سید علی خامنه ای

۱۳ بهمن ۱۳۹۹
* حصیر نشینی مرحوم آیت الله نظری 

پیوند ناگسستنی مردم مازندران با مرحوم آیت 

الله نظری بسیار مســتحکم بود و مردم از نزدیک 
طی ســالیان دراز که با او معاشرت داشتند، ایمان 
و تقوایش، زهد و پارسائیش، مبارزه و شجاعتش، 
مردم داری و خدماتش همه را با هم دیده بودند و با 

تمام وجود به او اعتقاد و باور داشتند. 
او ســطح زندگی خود را از تمام مردم ساده تر 
کرده بود بطوری که از ســال ها قبل از انقلاب و تا 
آخر عمر بر روی حصیر زندگــی می کرد!  همین 
الان هم دفترشان فرشی جز حصیر ندارد!  و تمام 
شــخصیت هایی هم که به دیدار ایشان می آمدند 
باید روی حصیر می نشستند و دأب ایشان این بود 
که در دفتر و منزل، فرش پهن نشود تا مبادا ساده 

زیستی فراموش گردد! 
البته فلســفه زیلو پهن کردن که ساده ترین 
فرش محســوب می شود، در حســینیه جماران 
از زمان حضــرت امام خمینــی )رض( تا کنون و 
همچنین در حسینیه دفتر مقام معظم رهبری نیز 

همین تفکر است. 
مرحوم آیت الله نظری تمــام عمر خود را در 
خدمت به مردم گذراند، دیــدارش برای عموم 
مردم سهل الوصول بود و براحتی به حضورش 
می رســیدند و عرض حال می کردند و او هم با 
نورانیتــش و با نفــس معنوی اش تــا آنجا که 
می توانســت به مشــکلات مردم رســیدگی 

می کرد. 
سرزمین طبرستان از قدیم مهد تشیع و علماء 
بزرگ بوده است که رجال و شخصیت هایی چون 
علامه طبرسی صاحب تفسیر مجمع البیان، این 
شهر آشوب مازندرانی، شریف العلماء مازندرانی، 
آیت الله شیخ محمّد کوهســتانی، آیت الله حاج 
شیخ محمّد تقی آملی، آیت الله میرزا هاشم آملی، 
آیت الله حسن زاده، آملی و آیت الله جوادی آملی 
و بسیاری برجستگان دیگر نمونه هایی از عالمان 

بزرگ این دیار محسوب می شوند. 
* بر پایی دهة غدیریه 

از جمله کارهای مهمی کــه مرحوم آیت الله 
نظری در عرصــة تبلیغ و ترویج مکتب تشــیع 
همت گماردند، برپایی دهة غدیــر بود که بحث 
امامت و وصایت امیرالمؤمنیــن )ع( را با برگزاری 
جشن ها و آیین های با شکوه و همچنین نشست ها 
و کنفرانس هــای علمــی در ســطوح حوزه ها و 
دانشگاه ها و نشر مقالات و آثار علمی پژوهشگران 
غدیر دنبال می کردند. توصیة مؤکد مرحوم آیت 
الله نظری به همگان و مسئولین همواره آن بود که 
برای رضای خدا و بــرای رفاه مردم خدمت کنید و 
بدانید که پس از مرگ، تازه اول زندگی است، پس 
اطاعت خدا کنید و او را عبادت کنید تا طبق وعده 
خداوند زندگی گوارایی در آخرت داشــته باشید. 
از خدای متعال مسئلت داریم شــهرهای ما را از 
وجود عالمان ربانی خالی نفرماید و پیوند روحانیت 
 و مردم را برای حفظ دین و بقای انقلاب اســلامی 

مستدام بفرماید. 

عالمِ حصیر نشین!
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و رییس ســازمان توسعه 
تجارت ایران، گفت: نقشه راه توسعه تجارت کشور با هم اندیشی 
صادرکنندگان تدویــن و در آن کشــورها و محصول های هدف 

صادراتی اولویت بندی شده است.
 به گــزارش ایلنــا، علیرضا پیمان پــاک در آییــن تجلیل از 
صادرکننــدگان برتر قم در اتاق بازرگانی اســتان،  بیــان کرد: با 
کمک نهادهای بالادســتی و پشتیبانی مجموعه دولت و مجلس 
توانسته ایم اقدام های عملیاتی خود را برای گسترش فعالیت های 

صادراتی در کشور آغاز کنیم.
وی با اشاره به ایجاد هماهنگی میان مجموعه های حاکمیتی 
برای حمایت از صادرکنندگان، افــزود: در همین رابطه کارگروه 
مشترکی میان بانک مرکزی و وزارت صمت شکل گرفته و در آن 
هر دو هفته یک بار وزیر صمت و رییــس بانک مرکزی با یکدیگر 
جلســه دارند و در آن راهکارهای لازم برای تسهیل فرآیندهای 
تجاری و بازگشــت ارز حاصل از صادرات مورد تبــادل نظر قرار 

می گیرد.
وی ادامه داد: همچین تقویت پایانه هــای صادراتی را دنبال 
می کنیم و در این زمینه به موفقیت های خوبی دست  یافتیم که 

رشد میزان صادرات کشور در ماه های اخیر از نتایج آن است.
پاک پیمان گفت: اســتفاده از ظرفیــت تعرفه های ترجیحی 
با کشورهای همسایه همچون پاکســتان را در دستور کار داریم و 
در این رابطه سطح تجارت خود با کشــورهای هدف را گسترش 

خواهیم داد.
وی همچنین با اشــاره به حضور هیات های تجــاری ایران در 
کشورهای منطقه و اســتقبال از هیات های تجاری سایر کشورها 
در ایران، آن را از جمله برنامه های مورد نظر برای توســعه صادرات 
کشور برشــمرد و افزود: در جریان این بازدیدها بسیاری از مسائل 
و مشــکل های مقابل صادرکنندگان با حضور مســئولان ملی و 

گفت وگوی آن ها با همتایان خود در کشورهای هدف حل می شود.
وی ادامه داد: در برنامه های خود به دنبال گســترش تجارت 
با کشــورهای روسیه و چین هســتیم و در این رابطه می کوشیم 
ظرفیت های اســتانی را برای صادرات محصــولات مورد نظر به 

کشورهای هدف،  بیش از پیش  فعال کنیم.
معاون وزیر صمت گفت: برند تجاری بــرای حضور موفق در 
بازارهای بین المللی موضوعی بسیار با اهمیت است که باید مورد 
توجه جدی صادرکنندگان کشور قرار گیرد. وی در ادامه بیان کرد: 
در همه تصمیم گیری ها از نظر و پیشــنهادهای بخش خصوصی 
استفاده می کنیم و می کوشــیم با تســهیل  امور، مانع زدایی و 

حمایت های دولت، میزان صادرات کشور را افزایش دهیم.
صادرات، شکوفایی اقتصادی کشور را درپی دارد

معاون استان ها و امور تشکل های اتاق بازرگانی ایران نیز در این 
آیین گفت: فعالیت در حوزه توســعه صادرات دارای کارکردهای 
متنوع و تاثیرگذاری برای شــکوفایی اقتصادی کشــور است که 

افزایش درآمدهای ارزی بخشی از آن است.
مظفر علیخانی بیان کرد: صادرکنندگان در شرایط کنونی که 
کشور در جنگ اقتصادی است با مشــکل هایی همچون نواسان 
قیمت ارز مواجه هستند، اما دولت با جدیت در حال رفع مشکل ها 
و ایجاد گشایش در عرصه تولید و صادرات کشور است که نتایج آن 

به زودی مشخص خواهد شد.
وی ادامه داد: صادرکنندگان در حال تلاش برای توسعه کشور 
هســتند و می کوشــند با پرداخت تکالیف قانونی خود در مسیر 

آبادانی ایــران گام بردارند، همچنین فعــالان اقتصادی در همه 
عرصه های اجتماعی نقش آفرینی می کنند.

وی افزود: رفع موانع و مشکل ها از مقابل صادرکنندگان نقش 
بسیار مهمی در مسیر توسعه صادرات کشور دارد و ما امیدواریم 
با اتخاذ سیاست های حمایتی منســجم راه برای افزایش حجم 

فعالیت های اقتصادی در این بخش بیش ازپیش فراهم شود.
فعالان اقتصادی استان قم حضوری موفق در عرصه 

صادرات دارند
رییس اتاق بازرگانــی صنایع، معادن و کشــاورزی قم نیز در 
این آیین با نگاهی به عملکرد تیم اجرایــی صادرکنندگان بیان 
داشت: بر اســاس گزارش کمیته اجرایی تعیین صادرکنندگان 
برتر اســتان از زمان دریافت دســتورالعمل انتخاب نمونه ها در 
مرداد ماه ســال جاری، فراخوان ثبت نام از سوی سازمان محترم 
صمت و اتاق بازرگانی بصــورت فراگیر انجام و پذیرش کاندیداها 
بر اساس شاخص های تعیین شده در شیوه نامه تعیین نمونه ها 

آغاز گردید.
ابوالفضــل خاکی افــزود: معیارهای امســال بــرای تعیین 
صادرکنندگان برتر عبارت است از درآمد ارزی حاصل از صادرات، 
حفظ و پایداری بازارهای هدف، مهارت فنی و تخصصی شرکت ها 
در امر صادرات، عضویت در تشــکل های مــردم نهاد و تخصصی 
اقتصادی، عدم بدهی تعیین تکلیف نشــده در سیســتم بانکی، 
تســویه حســاب ارزی واحدها و همچنین رفع تعهدات مالیاتی 

بنگاه ها.
وی ادامه داد: در کمیته منتخب نمونه ها از سازمان های مرتبط 
با تعیین صادرکنندگان برتر پس از بررســی های کارشناســی و 
دقیق از اطلاعات تجمیع شده، لیست اولیه در گروه های کالایی 
متنوع و با تعداد ۱۷ نفر برگزیده و در آخرین جلسه کمیته توسعه 
صادرات که با حضور استاندار محترم در دی ماه سالجاری تشکیل 

گردید مطرح و به تصویب رسید. 
او تصریح کرد: علاوه بر آن در راســتای توجــه به واحدهای 
دانش بنیان، تکریم پیشکســوتان صادراتی و انتخاب جوانتری 
صادرکننده و صادرکننــده برتر در حزه بانــوان، از هریک از این 
بخش ها انتخاب اصلح صورت گرفته اســت که امروز در محضر 

مدیران ارشد ملی و استانی از آنها تجلیل به عمل خواهد آمد.
خاکی بیان داشــت: امسال خوشــبختانه در چرخه انتخاب 
صادرکننده ملی دو انتخاب از استان قم وجود داشت که علیرغم 

کوچک بودن استان یک افتخار مهم تلقی می شود. 
حجم ســرمایه گذاری انجام شــده برای واحدهای صنعتی 
قــم  فراتــر از ۸۵هزار میلیــارد ریال اســت که با ایــن حجم از 
ســرمایه گذاری صورت گرفتــه در حدود ۲ هــزار و ۴۰۰ واحد 
صنعتی و تولیدی استان برای بیش از ۶۰ هزار نفر فرصت اشتغال 
ایجاد شده است. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، الغدیر، 
چاپ و نشر، سلفچگان، محمودآباد، درودگران، فناوری اطلاعات 
و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو 
و طغرود اســت که هر کدام از آنها موقعیت ممتازی برای توسعه 

سرمایه گذاری، تولید و اشتغال دارد.
در این آیین از ۲۲صادرکننده برتر قم با حضور مسئولان ملی و 
استانی تجلیل به عمل آمد؛ ارزش صادرات کالاها از مبدا گمرکات 
قم از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه از ۲۳۲ میلیون دلار فراتر 
رفت و هدف استان رســاندن این عدد به مرز ۳۰۰ میلیون دلار تا 

پایان سال است.

معاون وزیر صمت مطرح کرد؛

نقشه راه توسعه تجارت کشور تدوین شد
یادداشت

 تعداد سوانح ریلی اخیر، در حال سبقت از سوانح جاده ای

 مشکل کجاست؟



2  سال هفدهم   شماره ۴۱۷۸   ۱۲ بهمن ۱۴۰۰  
سیاسی

رئیس کل دادگســتری اســتان هرمزگان از صدور دســتور ویژه 
قضایی برای پهلوگیری فوری دو کشــتی حامــل ۱۳۴ هزار تن جو 
وارداتی و ترخیص محموله های آنها پــس از ماه ها بلاتکلیفی در دریا 

خبر داد.
به گزارش قوه قضاییه، مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگســتری 
هرمزگان در ســی و چهارمیــن بازدید خود از بندر شــهید رجایی 
بندرعباس ضمن بازرسی از قسمت های مختلف این مجتمع بندری، 
گمرک، اســکله ها وانبارها، اقدامات انجام شــده به منظور مقابله با 
قاچاق در بندر و گمرک شــهید رجایی را شــخصاً مورد بررسی قرار 
داد و علاوه بر ارائــه توصیه های لازم خطاب به مســئولین مربوطه 
به منظور تشدید تدابیر پیشــگیرانه و مقابله ای، دستورات ویژه ای 

صادر کرد.
مجتبی قهرمانی در جریان این بازدید با اشاره به دستور مهم ریاست 
محترم قوه قضائیه برای پیگیری و نظارت بر نحــوه ورود، نگهداری و 
ترخیص کالا در گمرکات کشور و ســازمان اموال تملیکی و ضرورت 
تعیین تکلیف آن ها در سریع ترین زمان ممکن، اظهار داشت: در اجرای 
سیاست های کلان دســتگاه قضایی و از باب نظارت بر حقوق عامه، در 
جریان بازدید از بندر شــهید رجایی بندرعبــاس، تصمیمات لازم به 
منظور شتاب بخشی به روند ترخیص کالاهای اساسی اتخاذ گردید و 
بر این اساس، دستگاه های متولی مکلف شدند نسبت به بسیج تمامی 
امکانات برای ترخیص فــوری اقلام دپو شــده در محوطه و انبارهای 

گمرک و بندر شهید رجایی، به سرعت اقدام نمایند.
در ادامه این بازدید که مدیرکل بنادر و کشتیرانی  استان هرمزگان، 
معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان، مدیرکل 
دامپزشکی، مدیرکل پشتیبانی امور دام و جمعی از مسئولان قضایی و 
اجرایی نیز حضور داشتند، تصمیمات لازم به منظور تشدید اقدامات 
نظارتی در جهت کنترل ورود و خروج به بندر و تسریع در جهت تعیین 

تکلیف و ترخیص کالاهای اساسی دپو شــده در بنادر، گمرکات و در 
کشتی ها و لنگرگاه ها اتخاذ و به مسئولین مربوطه ابلاغ شد.

رئیس کل دادگستری استان هرمزگان همچنین از صدور دستور 
ویژه قضایی برای نمونه برداری فوری از دو کشــتی حامل ۱۳۴ هزار 
تن جو وارداتی جهت ترخیــص محموله های آنها پــس از چهار ماه 
بلاتکلیفی در دریا نیز خبــر داد و تصریح کرد: در بازدید صورت گرفته 
از بندر شهید رجایی بندرعباس و پس از کســب اطلاع از عدم تدبیر 
برای پهلوگیری این کشتی ها و عدم ترخیص محموله های بزرگ جو 
وارداتی مورد نیاز کشور، دســتورات ویژه قضایی به منظور رفع موانع 
موجود و تســریع در پهلوگیری این کشــتی هــا و ترخیص محموله 

هایشان صادر شد. 
وی خاطرنشــان کرد: عدم پهلوگیری این کشتی ها در بندر شهید 

رجایی بندرعباس ناشــی از عدم تعامل، عدم پیگیری و ناهماهنگی 
میان ادارات و نهادهای متولی بوده اســت که با توجه به حجم زیاد جو 
وارداتی موجود در کشتی ها و مســائل به وجود آمده، باعث شده بود 
کشتی های مذکور به مدت ۴ ماه معطل رها شده و محموله ۱۳۴ هزار 

تنی جو روی دریا نگهداری و در معرض خطر تضییع قرار گیرد. 
قهرمانی خاطرنشان کرد: به منظور رفع مشکل به وجود آمده برای 
این کشتی ها، مقرر گردید در اســرع وقت ضمن انجام آزمایش های 
لازم و با مشخص شــدن وضعیت ســلامت این محموله ها، نسبت به 
تخلیه کامل و ارسال آن ها به اســتان های مختلف برای تأمین بخش 

قابل توجهی از غله مورد نیاز کشور اقدام گردد.
رئیس کل دادگستری اســتان هرمزگان در ادامه با صدور دستور 
ویژه قضایی جهت ترخیص فوری دیگر محموله های بزرگ موجود در 
انبارهای بندر شهید رجایی نیز تأکید کرد: باید فوراً بیش از ۹ هزار تن 
ذرت و بیش از ۸ هزار تن کنجاله سویا از باب ۱۰ درصد کالاهای اساسی 
باقی مانده نیز از این بندر، ترخیص و پــس از بارگیری به اقصی نقاط 

کشور ارسال شوند.
وی در پایان، اطمینان از ســلامت کالاها و محموله های وارداتی، 
جلوگیری از خدشــه دار شدن اعتماد فروشــندگان خارجی و حفظ 
اعتبــار ســرمایه داران و خریــداران کالاهای وارداتــی را خط قرمز 
مســئولان قضایی اســتان هرمزگان در اقدامات و تصمیم گیری ها 
در جریان بازدید از بنادر و گمرکات برشــمرد و یادآورشــد: دستگاه 
قضایی استان با توجه به این نکات اساســی و از باب صیانت از حقوق 
عامه، نظارت بر اجرای قانون و رسیدگی به جرایم و تخلفات احتمالی 
به موضوع تأمین کالاهای اساســی مورد نیاز کشور ورود نموده است 
و امیدواریم با اجرای این دســتورات و مصوبات از امروز، مقادیر قابل 
توجهی جو، کنجاله سویا و ذرت ترخیص و در اختیار مصرف کنندگان 

در اقصی نقاط کشور قرار گیرد.

  با دستور مقام قضایی انجام شد

ترخیص محموله های دو کشتی پس از چهار ماه بلاتکلیفی روی آب
 12 بهمن

بازخوانی شکوه انقلاب اسلامی
ادامه از صفحه اول: مردم بــا تاق نصرت و 
گل، خیابان ها را تزیین کردند و در قلب استقبال 
کنندگان، دریایی از اضطراب و شــادی موج می 
زد. در ساعت نه و سی دقیقه صبح، محبوب ملت 
و پرچم دار آزادی به وطن برگشــت. چند لحظه 
پس از گشوده شدن در خروجی هواپیما، امام در 
حالی که دستشان در دست مهماندار فرانسوی 
بود، در مقابل دیدگان مشتاقان ظاهر شد. همه 
اشک شادی می ریختند. فریاد »الّله اکبر« به هوا 

برخاست.
دو حادثه، از مهم ترین پی آمدهای بازگشت 
امام خمینی رحمه الله است که به سرعت موجب 
پیروزی انقلاب اسلامی شد: انتصاب دولت موقت 
و بیعت نظامیان با امام خمینــی رحمه الله . امام 
خمینی در ۲۶ دی ماه در آســتانه خروج شاه از 
کشــور اعلام کرد که ما دولت را به همین زودی 
اعلام خواهیم کــرد. در پانزده بهمن، نخســت 
وزیری مهندس بــازرگان به تصویب شــورای 

انقلاب رسید.
در نوزده بهمن، عظیم تریــن راه پیمایی در 
سراسر کشور شکل گرفت و میلیون ها نفر از دولت 
منتخب امام خمینی رحمه الله حمایت کردند. از 
سوی دیگر، در دهه انقلاب، ارتش که تنها نقطه 
اتکای رژیم بود، به انقلاب پیوست. فرار، نافرمانی، 
اعتصاب، شرکت در تظاهرات و سرانجام، بیعت با 
امام خمینی رحمه الله ، نشــانه همراهی ارتش با 
امام بود که در نوزده بهمن به اوج خود رســید. در 
نتیجه، رژیم بدون پشتوانه به سرعت از هم پاشید 
و انقلاب اسلامی در ۲۲ بهمن به پیروزی نهایی 

رسید.
اکنون چهل و سه سال از این روز تاریخی می 
گذرد و هرساله انقلاب اسلامی قوام و استحکام 
بیشــتری پیدا می کند و هر روز شــاهد توسعه 
و پیشــرفت های مختلف در زمینه های علمی، 
فرهنگی، نظامی، سیاسی و بین المللی هستیم. 
اکنون ایران به برکت انقلاب اســلامی در جهان 
سرافراز است و دشــمنان همچنان در دشمنی 
و تخریب این انقــلاب مردمی تلاش می کنند. و 
هرچه بر استحکام و قدرت ایران افزوده می شود 
دشمنی و فتنه انگیزی دشــمنان نیز افزوده می 
شــود. بنابراین با حفظ و تداوم اسم رمز وحدت 
کلمه در ســایه اســلامی و اتخاذ سیاست های 
اقتصاد مقاومتی بر پایه تولید ملــی می توان بر 

تحریم و دیگر مشکلات اقتصادی فائق آمد.  

توانگر مطرح کرد
مخالفت اکثریت مجلس با خرید 

خدمت سربازی
نماینده تهران در مجلس شــورای اسلامی 
مصوبه کمیســیون تلفیق درباره خرید خدمت 
ســربازی را مغایر عدالت خوانــد و گفت که به 
احتمال زیاد این مصوبه در صحن علنی تصویب 
نمی شــود چرا کــه اکثریت نماینــدگان با آن 

مخالفند.
مجتبی توانگر در گفت و گو با ایسنا با اشاره به 
مصوبه کمیســیون تلفیق درباره خرید خدمت 
ســربازی گفت: این موضوع مصوبه کمیسیون 

تلفیق است که هنوز به قانون تبدیل نشده است.
وی ادامــه داد: در شــرایطی که بســیاری از 
نمایندگان به مصوبه کمیســیون تلفیق درباره 
خرید سربازی انتقاد دارند، برخی طوری موضع 
گیری می کنند که گویا این قضیه مصوب شده و 

کار تمام است.
این نماینــده مجلس پیش بینی کــرد که با 
توجه به فضای موجود در مجلــس، به احتمال 
زیاد موضوع ســربازی در صحن علنی تصویب 
نمی شود چون مهم ترین مشکل و دلیل مخالفت 
با خرید سربازی بحث ارتباط آن با عدالت است. 
این مصوبه تلفیق پیام خوبی به جامعه ارســال 

نمی کند.
این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس یادآور 
شد: در ۴ ســال دولت آقای روحانی یعنی از سال 
های ۹۴ تا ۹۷ خدمت ســربازی فروخته شــد 
چون اعتقاد برخی از موافقین این است که سرباز 
فراری ها زیاد هستند و ســن آنها بالا رفته و این 
مصوبه برای رفع این مشکل است، حال اینکه راه 
حل فرار عده ای از خدمت ســربازی، فروش آن 
نیســت. برای حل این معضل باید چاره دیگری 
اندیشید. هم ســربازی را حرفه ای کرد و هم راه 
را بر فراریان بســت نه اینکه روی قانون گریزی 

قیمت گذاری کنیم.
توانگر با اشــاره به بند ۹ سیاســت های کلی 
قانون گذاری ابلاغی از سوی رهبر انقلاب در مهر 
سال ۱۳۹۸ گفت: رهبر انقلاب در این سیاست ها 
تصریح می کنند که »عدالت محوری در قوانین 
و اجتناب از تبعیض نــاروا، عمومی بودن قانون و 
شــمول و جامعیت آن و حتی الامکان پرهیز از 
اســتثناهای قانونی.« با عنایت به این موضوع، 
مصوبه کمیســیون تلفیق مخالف این بند است 
و حتی مشــکل بنیادین دارد. عدالت یک آرمان 
اساسی اســت و هیچ چیز نمی تواند و نباید آن را 

مخدوش کند.

  سرمقاله

  خبــر

 در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
به ریاست آیت الله رئیسی

ادامه بررسی بسته پیشنهادی 
دولت برای رفع موانع و 

حمایت از تولید
بررسی بسته پیشــنهادی دولت برای رفع 
موانع تولید با محور تداوم خدمات رسانی دولت 
از جمله ایجاد گشــایش در حوزه های اعطای 
تســهیلات، تامین مالی از بازار سرمایه، هدایت 
تســهیلات بانکی و نقدینگی به سمت تولید در 

ستاد هماهنگی اقتصادی دولت ادامه یافت.
به گزارش ایرنا، در جلســه شامگاه گذشته 
ســتاد هماهنگی اقتصادی دولت که به ریاست 
رییس جمهــور برگــزار شــد، بررســی روند 
حمایت ها و راهکارهای اجرایی رفع موانع تولید 
که از آغاز دولت ســیزدهم در دســتور کار قرار 

گرفته، ادامه یافت.
در این جلسه بســته پیشــنهادی دولت با 
جهت گیری رفع موانع و پشتیبانی از بخش های 
تولیــدی و خدماتی کــه از چند مــاه قبل و با 
هدف تحقق رهنمودهــای مقام معظم رهبری 
براســاس دیدگاه های کارشناســی تهیه شده 

است، مطرح شد.
محورهای اصلی این بسته پیشنهادی، تداوم 
خدمات رسانی دولت از جمله ایجاد گشایش در 
حوزه های اعطای تسهیلات، تامین مالی از بازار 
سرمایه، هدایت تسهیلات بانکی و نقدینگی به 
سمت تولید، متنوع ســازی ابزارهای تضمین 
دریافت تســهیلات، رفع مشــکلات مالیاتی و 
تامین اجتماعــی بنگاه های تولیدی و خدماتی 

است.
در این بســته حمایتی، همچنین علاوه بر 
توجه زیرساخت ها، در زمینه اعطای مجوزها و 
استفاده از ظرفیت های دیپلماسی در گسترش 
تجارت خارجی راهکارهایی پیش بینی شــده 

است.
در این جلسه بخش هایی از بسته پیشنهادی 
تایید و ادامه بررســی آن به جلسه بعدی ستاد 

موکول شد.

انقلاب اسلامی کابوس آمریکا 
و رژیم صهیونیستی است

فرمانده ســپاه حضرت محمد رســول الله 
)ص( تهران بزرگ با بیــان اینکه امروز راهبرد 
مقاومت بــه عنوان یــک الگــوی ثمربخش 
در جهــان مطرح اســت، تأکید کــرد: امروز 
آمریکایی ها و رژیم صهیونیستی تنها کابوسی 
که با آن مواجه هســتند، انقلاب اســلامی و 
صدور این تفکر و مقاومت و ایســتادگی مردم 

است.
به گزارش ایرنا ســردار حســن حسن زاده 
فرمانده ســپاه حضرت محمد رسول الله )ص( 
تهران بزرگ روز دوشنبه در نشست خبری به 
مناسبت گرامیداشــت دهه مبارک فجر تحت 
عنوان »جشن ملی ۱۴۰۰« اظهار داشت: بعد 
از گذشت ۴۳ ســال از پیروزی انقلاب اسلامی 
به رغم همه تلاش ها و توطئــه ها و فتنه گری 
های دشمنان، ضد انقلاب، منافقین و استکبار 
جهانی که تلاش می کردند انقلاب اسلامی را 
در همان روزهای اول متوقــف کنند و در دهه 
اول آن را زمین گیر کنند، اما همه دنیا شــاهد 
این هســتند که ایــن انقلاب بــه یک درخت 
تنومند تبدیل شده است که ثمره اش در اقصی 
نقاط جهان توســط مردم دلــداده به انقلاب 

اسلامی مورد تایید قرار گرفته است.
وی گفت: راهبرد انقلاب اســلامی و نظریه 
مقاومت انقلاب اســلامی امروز به عنوان یکی 
از مهمترین راهبردهای اســت که ملت های 
مظلوم آن را انتخاب مــی کنند و با بهره گیری 
از شیوه هایی که مردم ایران در پیروزی انقلاب 
اســلامی در ادامــه راه انقــلاب و در مبارزه با 
اســتکبار پیش گرفتند، در مقابل اســتکبار و 

نظام سلطه بایستند و به پیروزی برسند.
فرمانده سپاه حضرت محمد رسول الله)ص( 
تهران بزرگ بــا بیــان اینکــه علیرغم همه 
تلاش هایی که دشمنان انجام دادند که انقلاب 
اســلامی را با تحریم ها ذلیــل و ضعیف کنند 
اما کشور ایران قوی اســت، خاطرنشان کرد: 
امروز جهان با یک ایران قوی مواجه اســت، با 
یک انقلاب اسلامی زنده و پویا و فراگیر مواجه 
 است که ســربلند، عزتمتد، مقتدر و رو به رشد 

است.
سردار حســن زاده ادامه داد: امروزه از نظر 
علمــی، دفاعی، موشــکی، نانو، هســته ای و 
موضوعات پزشــکی و دارویی به سطح بالایی 
رســیده ایم؛ امروز واکســن را خودمان تولید 
می کنیم و حتی می توانیم صادر کنیم و  امروز 
اســتکبار جهانی توانمندی هــای جمهوری 

اسلامی و ملت عزیز ما را پذیرفته است.
وی با بیان اینکه امــروز راهبرد مقاومت به 
عنوان یک الگوی ثمربخــش در جهان مطرح 
اســت، تأکید کرد: امــروز آمریکایی ها و رژیم 
صهیونیســتی تنها کابوســی که با آن مواجه 
هستند، انقلاب اســلامی و صدور این تفکر و 
مقاومت و ایستادگی مردم اســت که انقلاب 

اسلامی را به عنوان الگو برای خود برگزیدند.

  خبــر

  
 رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس:

پیشنهاد ما افزایش ۳۵ درصدی 
حقوق کارگران در 1۴۰1 است

رئیس کمیســیون اجتماعی مجلــس، گفت: 
تمام ســعی ما این اســت که با توجه به بحث حذف 
ارز ترجیحی، بحث گران شــدن کالاهای اساسی و 
همچنین تورم انتظاری که تحت تاثیر عوامل مختلف 

ایجاد خواهد شد تا حد امکان عدد افزایش حقوق را به قانون نزدیک کنیم.
ولی اسماعیلی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، پیرامون افزایش حقوق کارکنان دولت در سال آینده که 
مجلس عدد پیشنهادی دولت را افزایش داده است، گفت: افزایش حقوق کارکنان دولت برای سال آینده 
پیشنهاد کمیسیون ما بود که با توجه به وضعیت تورم حداقل حقوق در سال ۱۴۰۱ مبلغ ۵ میلیون و ۶۰۰ 
هزار تومان باشد که در کمیسیون تلفیق هم به تایید و تصویب رسید؛ همچنین معافیت مالیاتی را هم ۶ 

میلیون تومان در نظر گرفتیم.
وی ادامه داد: دولت با توجه به اینکه حداقل حقوق را ۴ میلیــون و ۵۰۰ هزار تومان در نظر گرفته بود، 
معافیت مالیاتی را هم ۵ میلیون درنظر گرفته بود. اســتدلال ما همین بود کــه با توجه به خط فقری که 
الان تعریف می شود ما بخواهیم برای حقوق ۵ میلیون مالیات در نظر بگیریم، جمعیت زیر خط فقر را هم 
مشمول مالیات کرده ایم که با توجه به افزایش کم حقوق منصفانه نبود. که هر دو مساله را پیشنهاد دادیم و 

رأی آورد، ان شاءالله بتوانیم در صحن هم دفاع کنیم و رأی بیاورد.
رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس در رابطه با حقوق کارگران ابراز داشت: مطلع هستید که دستمزد 
کارگران در شورای عالی کار تعیین می شود اما در جلسه ای که روز سه شنبه با وزیر کار خواهیم داشت در 
نظر داریم که این مسئله را در این جلسه با ایشان مطرح کنیم که زمینه فراهم شود تا حداکثر اقداماتی که 

امکان آن وجود دارد را انجام دهیم و عدد افزایش را به قانون نزدیک کنیم.
وی ادامه داد: ماده ۴۱ قانون کار می گوید افزایش حقوق بر اســاس تورم باشد، بر اساس تورم یعنی ۴۵ 
درصد؛ ما نمی گوییم ۴۵ درصد که بالا بگیریم و نتوانیم انجام دهیم اما تمام سعی ما این است که با توجه به 
بحث حذف ارز ترجیحی، بحث گران شدن کالاهای اساسی و همچنین تورم انتظاری که تحت تاثیر عوامل 

مختلف ایجاد خواهد شد تا حد امکان عدد افزایش حقوق را به قانون نزدیک کنیم.
اسماعیلی همچنین اضافه کرد: از سوی دیگر کارفرمایان یک بحثی دارند که می گویند قادر به پرداخت 
چنین افزایشی نیستند، ما این را با آقای وزیر در جلسه سه شنبه مطرح خواهیم کرد که یک مشوق هایی 
برای کارفرمایان در نظر بگیرند که آن ها هم ضرر نکنند و بتوانند حقوق را پرداخت کنند و به تولید هم ضربه 

نخورد. اما تلاش می کنیم که از نظر قانونی که براساس قانون، مبنا تورم است به آن نزدیک کنیم.
رئیس کمیسیون اجتماعی در پاسخ به اینکه حدوداً چه عددی را مدنظر دارید؟، گفت: ما حداقل ۳۵ 
درصد افزایش حقوق برای کارگران را در نظر داریم اما در کنار آن باید مشوق هایی برای کارفرمایان در نظر 
گرفته شود که بتوانند کار تولید را انجام دهند، حالا اینکه چقدر بتوانیم این بحث را جلو ببریم و دولت را قانع 

کنیم، مشخص نیست.

 کارشناس حوزه سیاست خارجی: 
علت اطلاع همسایگان از مذاکرات 
وین، اهمیت مسایل منطقه ای است

ســیدرضا صدر الحســینی کارشــناس حوزه 
سیاســت خارجی علت اطلاع برخی کشــورهای 
همسایه از روند مذاکرات هســته ای ایران را ناشی از 
اهمیت مسائل منطقه ای دانست و گفت : کشورهای 

همسایه ایران با توجه به این مهم که به مسایل منطقه مرتبط می شود در جریان قرار می گیرند.
صدر الحسینی در مصاحبه با ایرنا به روند مطلع شدن کشــورهای همسایه ایران از مذاکرات برجامی 
ایران و گروه ۱+۴  اشاره کرد و افزود : دولت ســیزدهم که گسترش و تعمیق روابط با کشورهای همسایه 
را به عنوان یکی از مهم  ترین جهت  گیری  های سیاســت خارجی خود قرار داده، حق همسایگی را برای 
کشورهای همسایه نیز قائل شده است تا آنها از برخی گفت  و گوهای بین  المللی ایران بویژه در حوزه مسائل 

هسته ای مطلع شوند.
این کارشناس مسائل غرب آسیا و بین  المللی با بیان اینکه در واقع یکی از روش  های پسندیده سیاست 
دولت سیزدهم، اصل قرار گرفتن مســائل منطقه ای است، گفت: به همین دلیل برای جمهوری اسلامی 
ایران اهمیت دارد که کشورهای همسایه و دوست از مســائل و موضوعات بین  المللی که به کل منطقه 

مربوط می  شود، مطلع شوند.
وی اضافه کرد : البته در جریان قرار دادن موضوعاتی که در وین بین جمهوری اسلامی ایران و ۱+۴ وجود 
دارد، به این دلیل با کشورهای همسایه اشتراک  گذاری می  شود که ما بتوانیم با تشریک مساعی دقیق  تر 
بین کشورهای همسایه از امنیت، تجارت و تعاملات سازنده ای برخوردار باشیم. به همین دلیل وزیر امور 
خارجه اعلام کرد که کشورهای همسایه را در جریان آنچه که بین ایران و پنج کشور در وین می گذرد قرار 

می  دهیم.
صدرالحسینی در بخش دیگری از این گفت وگو راجع به روند و چشــم  انداز مذاکرات وین می گوید: 
براساس آنچه که طرف های مذاکره  کننده بویژه مذاکره کنندگان غربی روایت می کردند، مذاکرات بسیار 
دقیق، مستدل و با تفاهم نسبی درحال انجام است و اسناد تهیه شده توسط جمهوری اسلامی ایران در دو 
حوزه رفع تحریم  ها و بهره  مندی ملت ایران از تکنولوژی صلح  آمیز هسته  ای بومی، مورد نظر همه طرف ها 

قرار گرفته است.
این کارشناس مسائل بین  الملل تصریح کرد: البته در حوزه اجرایی رفع تحریم  ها و تضمین  ها، به طور 
قطع هر کشــوری با توجه به منافع ملی خودش، مواضعی دارد و ممکن است که طرف های غربی نسبت 
به این موضوع اســتنکاف و یا مقابله به مثل کنند که البته خاصیت دیپلماسی این است که بتواند مواضع 

کشورهایی را که بر اصول، مفاد سند یا توافق  نامه ای توافق کلی دارند، به هم نزدیک کند.
وی در پایان با تاکید بر اینکه در زمان حاضر نیز چشم  انداز این اتفاق تیره و تار نیست و امکان انجام آن 
وجود دارد، گفت : اما در این ارتباط به این دلیل که تازه مذاکرات بر روی متون اصلی آغاز شــده نمی توان 

زمان قطعی را اعلام کرد.

کارشناس مسائل بین الملل با بیان اینکه آمریکا باید نشان دهد که از 
مذاکرات نمایشی دست برداشته است، گفت: باید ببینیم که آیا طرف 
آمریکایی با برداشته شــدن همه تحریم های برجامی و پسابرجامی، 
راستی آزمایی و تضمین ها به وین خواهد آمد و یا اتوبوسی دفاع می کند؟

سید مصطفی خوش چشــم روز دوشــنبه در گفت وگو با خبرنگار 
سیاست خارجی ایرنا در مورد توقف موقت مذاکرات وین، گفت: آمریکا 
قبل از شروع مذاکرات یک جنگ تبلیغاتی- رسانه ای را شروع کرد تا با 
فشار آوردن بر جمهوری اسلامی ایران برای رسیدن هرچه سریع تر به 
یک توافق، یعنی آنچه که به اسم ضرب الاجل از آن یاد می کنند، تلاش 

کرد.
کارشناس مسائل بین الملل افزود: آمریکا تلاش کرد با انواع حربه ها 
چون تغییر مکرر روســای هیات های غربی مثلا هیات های انگلستان 
و آلمان، ترک محل مذاکرات با بهانه های مختلــف برای یک تا دو روز، 
درخواست تجدیدنظر در محتوای مورد پذیرش و درخواست بازبینی 

مطالب،  زمان را هدر دهند.
خوش چشم اضافه کرد: آمریکا همینطور با حربه های دیگر سعی کرد 
زمان را تا حد زیادی هدر دهد تا به آنچه که خودش به اسم ضرب الاجل 
معرفی می کند، یعنی ضرب الاجلی ســاختگی نزدیک شود و به این 

شکل ایران را برای دو هدف در منگنه و فشار قرار دهد.
وی ادامه داد: آنها می خواســتند ایران تلاش هایش برای دستیابی 

به یک توافق پایدار و قابل اتکا که شــامل برداشــته شدن تحریم های 
برجامی و پسابرجامی و مکانیسم با ثبات و کامل درباره راستی آزمایی 
و تضمین ها را متوقف کند و به یک توافق کلی و ظاهری دست پیدا کند تا 
هر زمان که آمریکا بخواهد چون دوران برجام امتیازات داده شده را پس 

بگیرد و یا از اجرای موثر آن سرباز زند.
خوش چشم یادآور شــد: این حربه ای اســت که ایران نسبت به آن 
آگاهی کامل دارد و هیچ گاه در طول مذاکرات به طرف مقابل اجازه نداده 
است که خواسته های خود را تحمیل کند و مصرانه به دنبال این اهداف 
است فارغ از اینکه این توافق در ضرب الاجل مورد نظر طرف غربی اتفاق 
بیفتد یا نیفتد. اگرچه ایران تمایل دارد که هر چه سریع تر به توافق برسد 
اما به هیچ عنوان شتاب و عجله بی مورد ندارد و نمی خواهد اشتباهات 

گذشته را تکرار کند.
این کارشناس مسائل بین الملل اضافه کرد: هدف دیگر آمریکا این 
بود که اگر موفق نشــد توافق فرمالیته را به طرف ایرانی تحمیل کند، 
حداقل با فشــار یک توافق موقت را از ایران بگیرد تا هم بتواند در فضای 
داخلی خود، ادعــای امتیازگیری و توافق با ایــران را عنوان برگ برنده 

بایدن در انتخابات بعدی استفاده کند.
وی تصریح کرد: در عین حال دولت بایدن تلاش دارد موثرترین حربه 
و اهرم جمهوری اسلامی یعنی غنی سازی اورانیوم را با قیمت بسیار نازل 
و بدون دادن ما به ازای مناسب، از دست ایران خارج کند. بنابراین هدف 

از این فشار بدســت آوردن یک توافق فرمالیته و یا موقتی به نفع دولت 
آمریکا است.

خوش چشم اضافه کرد: تیم مذاکره کننده کشورمان با آگاهی کامل 
و ارزیابی های درست، مقابل این حربه و نمایش طرف آمریکایی مقاومت 

کرد و توانسته است که تا به حال بخشی از خواسته خود را جلو ببرد.
وی ادامه داد: اما تازه به اوج مذاکرات رسیدیم و اینجا جایی است که 
آمریکا باید نشان دهد که آیا درپی توافق است و یا درپی هدر دادن زمان 

است.
خوش چشــم افزود: حالا زمانی اســت که با توجه بــه پایان یافتن 
زمان مذاکرات فنی، آمریکایی ها باید نشــان دهند که آیا از مذاکرات 
نمایشی دست برداشــته اند یا خیر. برای این منظور و سنجش تصمیم 
طرف آمریکایی، باید تا روزهای آینده صبر کنیم و ببینیم که آیا طرف 
آمریکایی در راستای خواســته های ایران مبنی بر برداشته شدن همه 
تحریم های برجامی و پسابرجامی، راستی آزمایی و تضامین، با دست پر 
به وین خواهد آمد و یا به شکل فوتبالی ها به صورت اتوبوسی دفاع کند و 

زیر توپ بکشد؟

کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد:

 لغو تحریم ها، راستی آزمایی و تضمین
یا دفاع اتوبوسی آمریکایی ها؟



۳ اقتصاد

در هفته های اخیر علی رغم هشدارهای متعدد کارشناسان و حتی 
برخی مســئولان ریلی، ســوانح متعدد در این صنعت در حال اتفاق 
افتادن است که به نظر می رسد برخی کم کاری ها علت بروز این سوانح 

هستند.
به گزارش مهر، در ۳ ماه اخیر تعدد سوانح ریلی به یکی از معضلات 
تبدیل شده است. این در حالی است که همواره حمل و نقل ریلی ایمن 

ترین مورد صنعت حمل و نقل شناخته می شود.
به گفته برخی کارشناسان، تعداد سوانح ریلی در هفته های اخیر از 

تعداد سوانح جاده ای پیشی گرفته است.
معاون وزیر راه )30 آذر(: ایمنی راه آهن، خط قرمز دولت 

است
سید میعاد صالحی معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل شرکت 
راه آهن ۳۰ آذر ماه امســال در مراســم الحاق ۵۲۶ دستگاه ناوگان به 
شبکه حمل و نقل ریلی با حضور رســتم قاسمی وزیر راه و شهرسازی 
اعلام کرد: در حال حاضر حوزه ایمنی ما خط قرمز دولت اســت و جان 
مردم در این بخش بسیار ارزشمند است بنابراین باید تمرکز خود را بر 

افزایش ایمنی در مسیرهای ریلی افزایش دهیم.
وی بیان کرد: به جای آنکه ماهی ۵ لوکوموتیو از ریل خارج شود ما 
در حال حاضر تعداد خروجی لوکوموتیو خود را به صفر رسانده ایم و در 

بازه ای از زمان هم تعدادی لوکوموتیو اضافه شده است.
معاون وزیر راه و شهرســازی گفــت: باید توجه جــدی به حوزه 
مسافری شــود و نظارت خود در حوزه توسعه انســانی و مسافری را 
افزایش دهیم. صالحی گفت: در حال حاضر بســیاری از خط های ما با 
مشکلاتی روبروست سعی خواهیم کرد رفع این مشکلات را در اولویت 

برنامه های خود قرار دهیم.
انتقاد مجدد مدیرعامل راه آهن از تعدد سوانح ریلی در 19 

دی ماه
سید میعاد صالحی ۱۹ دی ماه امسال بار دیگر از تعدد سوانح ریلی 
انتقاد و در جلســه ســتاد ارتقای ایمنی و مدیریت بحران شرکت راه 
آهن با یادآوری اینکه حوادثی که در راه آهن رخ می دهند، اغلب دارای 
دلایل اصلی مشابه و پرتکرار هستند اظهار کرد: باید این ایرادها و علل 

وقوع آن ها به سرعت و البته گام به گام و به طور کامل برطرف شود.
معاون وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: ایمنی مهمترین شاخص 
راه آهن اســت و موضوعی مهم تر از ایمنی وجود ندارد و ایراداتی که از 

ادوار گذشته بر جای مانده اند، باید اصلاح شوند.
وی تاکید کرد: باید خروجی تمامی تلاش ها به نفع مردم باشــد و 

اقدامات در جهت ایمنی و رفاه مردم صورت پذیرد.
برخی از مهم ترین سوانح ریلی سه ماهه اخیر

طی روزهای ۲۸، ۲۹ و ۳۰ دی ماه ۳ ســانحه ریلــی در منطقه راه 
آهن زاگرس به وقوع پیوســت که خســاراتی در پی داشت. صبح روز 
پنج شنبه ۳۰ دی ماه یک واگن فله بر به شماره ۹۴۵۳۹۰۵ در ایستگاه 
شوش حد فاصل ایستگاه اندیمشــک و اهواز از خط خارج و منجر به 

مسدودی سه ساعته خط شد.
روز چهارشنبه ۲۹ دی ماه نیز به علت ورود واگنت ریلی )درزین د 
۸۱( حامل مأموران به خط مسدود در ایستگاه بالارود، منجر به برخورد 
شدید با ماشــین آلات خطی متوقف شده شــد که منجر به خسارت 
شدید به هر دو دســتگاه شد. همچنین در روز ســه شنبه ۲۸ دی نیز 
یک واگن باری لبه کوتاه در ایســتگاه اندیمشک از خط خارج شد.  هر 
۳ حادثه مذکور در یــک منطقه راه آهن و طــی ۳ روز متوالی به وقوع 

پیوسته است.
گزارش ها حاکی از خروج از خط یک واگن فله در راه آهن شمال در 
روز پنج شنبه ۲۳ دی ماه ۱۴۰۰ حد فاصل ایستگاه های زرین دشت 
به مهاباد در اســتان مازندران بود که به وارد آمدن خسارت به واگن و 
خطوط و همچنین مسدودی خط منجر شده بود. صبح ۲۳ دی ماه نیز 
در هنگام مانور و جابه جایی قطار در ایستگاه تهران یک واگن مسافری 

به علت برخورد دچار خروج از خط و وارد آمدن خسارت به آن شد.
مقام مسئول صنعت ریلی: سوانح ریلی اخیر ربطی به 

تحریم ها ندارد /   پای برخی کم کاری ها در میان است
یک مقام مســئول صنعت ریلی در گفت وگو با خبرنگار مهر درباره 
مشکلات اخیر و سوانح دو هفته گذشــته در حوزه حمل و نقل ریلی 
اظهار کرد: نخست باید یک تقســیم بندی از این سوانح اتفاق بیفتد؛ 

ابتدائا در دو مرحله ترنست آتش گرفت سپس در دو یا سه مرحله ریل 
باس ها آتش گرفتند و ســه مرحله هم لوکوموتیو ها آتش گرفتند؛ به 

طور کلی ۱۰ مورد آتش سوزی در شبکه ریلی رخ داد.
وی درباره آتش سوزی لوکوموتیوها افزود: هم حادثه روز چهارم و 
حادثه آتش سوزی روز پنجم بهمن ماه امسال که در نزدیکی ایستگاه 
ارومیه بود، بر اساس بررســی ها، وقوع آتش اولیه در نزدیکی گیلاس 
سوخت است؛ به لحاظ فنی، سوخت در مدار گازوئیل لوکوموتیو باید 
رفت و برگشت داشته باشــد که در هر دو مورد به دلیل بالا بودن فشار 

گیلاس سوخت، این قطعه دچار ترکیدگی شده است.
این منبــع آگاه اظهار کرد: در یک دهه گذشــته تــا کنون حادثه 
شکستگی گیلاس سوخت نداشــته ایم که احتمالاً ای سوانح به دلیل 

پایین بودن کیفیت این قطعه بوده است.
وی با بیان اینکه متأسفانه به نظر می رسد این سوانح در حال پنهان 
سازی است، درباره حادثه آتش سوزی لوکوموتیو زیمنس در ایستگاه 
زادمحمود گفت: آتش ســوزی به دلیل آتش گرفتن قطعه ترکشــن 
موتور بوده است؛ همچنین ترنست ها هم به دلیل گرم شدن موتورها و 
سپس آتش گرفتن سوخت و روغنی که روی موتور ریخته بوده، دچار 
سانحه آتش سوزی شــده بودند. این فعال صنعت ریلی با بیان اینکه 
سو مدیریت در بروز این سوانح رخ داده است، یادآور شد: در سال های 
گذشــته همواره تحریم بوده ایم اما ســوانح با این حجم و شدت رخ 

نمی داد بنابراین نمی توان آن را گردن تحریم ها انداخت.
وی خاطرنشان کرد: وقتی آلودگی سوخت و روغن در محیط کنار 
اگزوز، سبب آتش گرفتن ریل باس ها شده، نشان می دهد یا پیمانکار 

کم کاری کرده یا ناظر پیمانکار به درستی آن را بررسی نکرده است.
این مقام مسئول با بیان اینکه در سنوات گذشته سابقه نداشته که 
یک قطار وارد منطقه راه آهن شمال شده و با ۱۲ واگن تصادف و آنها را 
از ریل خارج کند، گفت: در ایستگاه سرخ آباد ورسک ۸ تا ۹ واگن از خط 
خارج شدند، حادثه خروج از خط در ایستگاه ماهشهر رخ داد یا اینکه 
در ایســتگاه خانگیران به مختوم قلی در منطقه سرخس اخیراً شاهد 
برخورد لوکوموتیوها یا برخورد کشــنده ها در ایستگاه بافت رخ داده 

است که قطعاً عمدی نیست ولی نشان دهنده کم کاری است.
وی به مطالبات ۲ هزار میلیارد تومانی مالکان خصوصی لوکوموتیو 
از راه آهن گفــت: اگر راه آهن بتواند بخشــی از بدهی هایش به بخش 
خصوصی و مالکان لوکوموتیوها بدهد تا تعمیرات دوره ای کشنده ها 
یا دستمزدهای کارگران را پرداخت کند، بخشی از مشکلات برطرف 

می شود.

 تعداد سوانح ریلی اخیر، در حال سبقت از سوانح جاده ای

 مشکل کجاست؟
 اغمای ارز ۴۲۰۰؛ 

جدال رانت، تورم و برنامه!
بعد از چالش بسیار در رابطه با حذف یا ماندگاری 
ارز ۴۲۰۰ تومانی، رای نمایندگان به توقف آن بود 
و فعلا ماجرای این ارز را در ســکوت فرو برد؛ جدال 
رانت، بی پولی و تورم که اکنون به نفع تورم به پایان 
رسیده است چرا که برنامه مشخصی در این رابطه 

وجود نداشت.
به گزارش ایســنا، تعیین تکلیــف و حذف ارز 
۴۲۰۰ تومانی در اهم برنامه های دولت سیزدهم قرار 
داشته و بارها نسبت به رانت سنگین پرداخت آن در 
قالب یارانه پنهان و از سویی اهمیت تامین مالی از 
این محل و پرداخت هدفمند یارانه آن تاکید کرده 
اســت، حتی در لایحه بودجه ۱۴۰۱ که به مجلس 
ارائه کرد، تبصره ســنوات قبل مربوط به تامین ارز 
واردات کالای اساسی با ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف 

کرده بود.
اگرچه انتظار می رفت بــا توجه به واکنش هایی 
که نمایندگان نســبت به ادامه پرداخت ارز ۴۲۰۰ 
داشته و معتقد به ساماندهی آن بودند، روال به سمت 
تائید پیشنهاد دولت پیش برود ولی آنچه تاکنون در 
جریان بررسی لایحه بودجه در کمیسیون تلفیق 
گذشــته به مخالفت با حذف ارز ترجیحی منتهی 
شده اســت، دلیل نمایندگان این است که با توجه 
به روشــن نبودن طرح دولت و عدم ارائه طرح قابل 

استناد، به ادامه پرداخت رای داده اند.
 آنچه بر ارز ۴۲۰۰ تومانی گذشته و مصوبه اخیر 
تلفیق، چند مورد قابل بررسی است که موضوع اول 
رانت اســت؛ ارز ۴۲۰۰ تومانی از فروردین ماه سال 
۱۳۹۷ وارد چرخه تجاری ایران شده ولی به تدریج با 
توجه به فساد ناشی از اختصاص این ارز برای تمامی 
واردات، لیست پرداختی به کالاهای اساسی محدود 
شد و در نهایت در دو سال اخیر فقط هفت قلم شامل 
گندم، جو، ذرت، روغــن، دانه های روغنی، کنجاله 
سویا و همچنین بخشی از دارو و تجهیزات پزشکی 
مشمول بوده اســت. اما با توجه به تغییر قیمت ارز 
در سال های اخیر و فاصله زیادی که با نرخ بازار آزاد 
داشــت، از نمایندگان تا کارشناســان و مسئولان 
مربوطه بارها از این ارز به عنوان عاملی برای فساد در 
تجارت یاد کرده و از نرسیدن به سفره مردم سخن 

گفتند.
در این رابطه باید یادآور شد که در حال حاضر در 
هر دلار از ارز ۴۲۰۰ تومانی که پرداخت می شــود، 
با توجه به متوســط دلار ۲۵ هــزار تومانی، حدود  
۲۱ هزار تومان رانت وجود دارد، همان یارانه ای که 
دولت بابت آن پرداخت می کند و در حجم بالا بسیار 
قابل توجه است. بنابراین با ادامه روند پرداخت ارز 
ترجیحی،  این رانت همچنــان پابرجا خواهد ماند، 
عدد عجیبی که برای یکسال می تواند تا بیش از ۳۰۰ 

هزار میلیارد تومان باشد.
مورد دیگــر درآمد دولت از محــل پرداخت ارز 
۴۲۰۰ تومانی است که به آن اذعان نیز داشته است، 
به هر حال می تواند به جای فــروش ارز خود با نرخ 
۴۲۰۰ تومانی آن را حداقل با نــرخ ۲۵ هزار تومان 
فروخته و درآمد قابل توجهی بدســت آورد؛ حذف  
می توانست هم  اقدامی برای ممانعت از توزیع رانت 
باشد و هم  عاملی برای افزایش درآمد و تامین منابع 

در بودجه.
در همین رابطه نگاهی به آمار نشــان می دهد 
که در ۱۰ ماهه امســال، حدود ۱۱ میلیارد دلار ارز 
ترجیحی بابت واردات کالای اساسی اختصاص پیدا 
کرده که فروش این رقــم  با نرخ ترجیحی درآمدی 
کمتر از ۵۰ هزار میلیارد برای دولت دارد ولی اگر آن 
را با حذف یارانه ای کــه پرداخت می کند به فروش 
رسانده بود، با نرخ حدود ۲۵ هزار تومان،  درآمد ۲۷۵ 

هزار میلیارد تومانی کسب کرده بود.
اما در بخشی دیگر از مصوبه تلفیق آمده که باید 
۹ میلیارد دلار با نرخ ترجیحی بــرای تامین دارو، 
تجهیزات پزشکی و کالاهای اساسی در سال ۱۴۰۱ 
اختصاص داده شــود، برای گندم نیز مقرر شده با 
تامین بودجه ای مســتقل، با افزایش قیمت خرید 
از کشاورزان، گندم مورد نیاز توسط دولت از تولید 

داخل تامین شود.
این ۹ میلیار دلار نیــز با توجه بــه منابع ارزی 
تخصیصی امسال جای تامل دارد  و بعید است بتواند 
با افزایش واردات و گرانی در بازارهای جهانی کافی 
باشد،  برای بودجه امسال هشت میلیارد دلار پیش 
بینی شده بود ولی در  ۱۰ ماه بیش از ۱۱ میلیارد دلار 
پرداخت شــده و طبق  اعلام رئیس سامان برنامه 
و بودجه، این رقم تا پایان ســال تا ۱۸ میلیارد دلار 

می تواند رشد کند.
 همین ۹ میلیارد دلار ، حتی اگر کافی باشــد، 
یک حساب سرانگشتی نشــان می دهد که اگر باز 
هم متوسط نرخ دلار در سال بعد را ۲۵ هزار تومان 
فرض کنیم، درآمــد دولت از محــل عرضه با نرخ 
۴۲۰۰ تومان کمتر از ۴۰ هزار میلیارد تومان است 
ولی اگر بــا نرخ بازار بفروشــد، درآمد حداقل ۲۲۵ 
هزار میلیارد تومانی خواهد داشت که در این حالت 
اختلاف درآمد بین دو نرخ حدود ۱۸۰ هزار میلیارد 
تومان است که همان رانت ارز ۴۲۰۰ در ۹ میلیارد 
دلار خواهد بود، هر چند که در حالت طبیعی میزان 

نیاز به واردات  و نرخ ارز از این بیشتر خواهد بود.
 آنچــه در مــورد ارز ۴۲۰۰ اتفاق افتــاد، آن را 
همچنان بلاتکلیف گذاشــته و با تمامی ابعادی که 
ادامه پرداخت و یا عدم پرداخــت آن برای دولت به 
همراه دارد، اجماع مشــخصی در مورد آن صورت 
نگرفته و به نظر نمی رســد با این وضــع به نتیجه 
مطلوبی برســد که در کنار مدیریت رانت و منابع 
بودجه ای دولت، حداقل تبعات تورمی و آســیب را 
برای معیشت مردم به همراه داشته باشد، هر چند 
که صحن علنی مجلس برای بررسی لایحه می تواند 

محلی برای تغییرات جدید باشد.

  خبــر

 حاشیه خلیج فارس، مقصد 
جدید کالاهای ایرانی

با وجود آنکه ایران در ســال های گذشته از 
ورود به بازارهای صادراتی متنوع استقبال کرده 
است اما به نظر می رسد همچنان بخش مهمی 
از تمرکز کالاهــای ایرانی بر بازار کشــورهای 

همسایه قرار خواهد داشت.
به گزارش ایسنا، بر اساس براوردهای صورت 
گرفته از آمار تجاری ایران در سال های گذشته، 
جز چین کــه همچنان به عنــوان اصلی ترین 
شریک تجاری کشور شناخته می شود، بخش 
مهمی از برنامه ریزی های صادراتی حول محور 
بازار کشورهای همسایه و منطقه متمرکز شده 

است.
عــراق، امــارات متحــده عربــی، ترکیه و 
افغانســتان چند مقصد اصلی صادراتی ایران 
به شــمار می روند و این در حالی است که ایران 
رابطه خوبی نیز با کشــورهایی مانند ســوریه، 
عمان و قطر دارد اما هنوز نتوانسته جایگاه خود 

را در بازار این کشورها گسترش دهد.
براوردها نشان می دهد که کشورهای حاشیه 
خلیج فارس در طول سال، چند صد میلیارد دلار 
واردات کالا انجام می دهند اما سهم ایران از بازار 
این کشورها بسیار محدود است، به این ترتیب 
یکی از اصلی ترین برنامه های دولت سیزدهم، 
افزایش توان ایران در بازار صادراتی کشورهای 
منطقه اعلام شــده و آن طور که معاون سازمان 
توسعه تجارت اعلام کرده، وزیر صمت، شخصا 
پیگیر بهبود اوضاع تجاری ایــران با تعدادی از 

کشورهای منطقه است.
مدیرکل دفتــر عربی و آفریقایی ســازمان 
توسعه تجارت ایران از سفر وزیر صنعت، معدن 
و تجارت به کشورهای امارات و عمان خبر داد و 
گفت: وزیر صمت به همراه رئیس کل ســازمان 
توســعه تجارت ایران و برخــی از نمایندگان 
دســتگاه های دولتــی در رأس هیــأت بزرگ 
تجاری از بخش خصوصی به عمان و امارت سفر 

می کند.
فرزاد پیلتن با بیان این خبر اظهار کرد: وزیر 
صمت کشــورمان  از ۱۷ تا ۱۹ بهمن ماه ســال 
جاری در رأس هیات  بزرگ تجاری و اقتصادی 
از بخش خصوصــی و بــا همراهــی برخی از 
نمایندگان سازمان های دولتی به کشور امارات  

سفر میکند.
وی افزود: این سفر با هدف بازدید از نمایشگاه 
اکسپو و شــرکت در نشســت تجاری با حضور 
فعالان اقتصادی و تجــاری ایرانی مقیم امارات 
و همچنین حضور در نشست مشترک تجاری 
بین فعالان اقتصــادی و تجــاری عضو هیات 
همراه با فعالان تجاری و اقتصادی مقیم دبی از 

کشورهای مختلف خواهد بود.
مدیرکل دفتر عربی و آفریقایی ادامه داد: طی 
برنامه ریزی صورت گرفته، فاطمی امین در این 
سفر با مقامات دولتی و خصوصی کشور امارات 
در حوزه هــای اقتصادی و تجاری نیــز دیدار و 

گفتگو می کند.
پیلتن اضافه کرد: همچنیــن، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت از ۱۹ الی ۲۱ بهمن ماه به منظور 
شــرکت در کمیســیون مشــترک جمهوری 
اســلامی ایران و ســلطنت عمان در راس یک 
هیات دولتی و خصوصی متشکل از بخش های 
مختلــف اقتصــادی و تجاری، به عمان ســفر  
خواهند کرد و در خلال این رویداد نیز با مقامات 
سیاسی، اقتصادی و بخش خصوصی این کشور 

دیدار و گفتگو خواهد کرد.
وی یــادآور شــد: دو کشــور در جریــان 
نوزدهمیــن اجلاس کمیســیون مشــترک 
جمهوری اســلامی  ایران و سلطنت عمان قرار 
اســت در خصوص زمینه های اقتصادی به ویژه 
سرمایه گذاری های، تجاری، صنعتی، معدنی، 
حمل و نقل هوایی و دریایــی و ترانزیت، حوزة 
انرژی، خدمات فنی و مهندســی، گردشگری، 
فرهنگــی و همچنیــن موضوعــات قضایی، 
کنســولی، کار و در حوزه بهداشت مذاکره می 

کنند.
مدیر کل دفتر عربی و آفریقایی  بیان کرد: این 
دو سفر در راســتای برنامه های دولت سیزدهم 
به منظور توسعه دیپلماسی اقتصادی و تجاری 
با کشورهای منطقه به ویژه همسایگان جنوبی 
ایران طراحی شــده و بر اســاس رویکردهای 
سازمان توســعه تجارت ایران در زمینه فراهم 
کردن هر چه بیشتر بسترهای لازم برای فعالیت 
بخش خصوصی ایران در کشــورهای همسایه، 
قرار است مســائل و مشــکلات این بخش در 

دستورکار جلسات و مذاکرات قرار گیرد.
پیلتن اظهــار امیــدواری کرد بــا افزایش 
فعالیتهای حوزه دیپلماسی اقتصادی و تجاری 
کشور، در آینده  شاهد رشد مبادلات اقتصادی 
و تجاری جمهوری اسلامی ایران با کشورهای 

منطقه به ویژه کشورهای همسایه باشیم.

  خبــر
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 قیمت کالاهای وارداتی با مقررات 
امور گمرکی مناطق آزاد باید 

متفاوت باشد
معاون سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد اروند 
گفت: قیمت تمام شده کالاهای وارداتی با مقررات 
امور گمرکی مناطق آزاد بایــد با کالاهای که با رویه 
کمرگ جمهــوری اســلامی ایران وارد میشــود؛ 

متفاوت باشد.
به گزارش فرینا، خانی در جلسه کمیسیون تسهیل تجارت و مدیریت واردات اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشاورزی آبادان که با محوریت بررسی مشکلات و موانع واردات کالا و ارائه راهکارهایی جهت 
رونق گمرک منطقه آزاد اروند برگزار شد؛ افزود: ساکنین منطقه آزاد اروند باید تفاوت قیمت کالاها را 

نسبت به سرزمین اصلی احساس کنند.
وی خاطر نشان کرد: معاونت سرمایه گذاری این ســازمان و اتاق های بازرگانی آبادان و خرمشهر با 
کمک ادارات صمت و اصناف نباید اجــازه بدهند که بازرگانی کالایی را با رویــه مناطق آزاد وارد اما به 

قیمت سرزمین اصلی عرضه کند.
معاون سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد اروند با اشــاره به رسیدن به یک ادبیات مشترک، خاطر 
نشان کرد: دغدغه ما با اتاق های بازرگانی مشابه است و نباید اختلاف و یا شائبه ای به وجود بیاید بلکه 

بایستی به اتفاق همت کنیم و با اراده و انگیزه مشکلات پیش رو را حل کنیم.
خانی، با تاکید مجدد بر نتیجه محور بودن جلسات، گفت: می پذیریم که با مشکلاتی در منطقه روبرو 
هستیم اما باید به این مهم نیز توجه کرد که با بزرگ نمایی معضلات باعث فرار سرمایه گذار و سرمایه از 

اروند می شویم.
وی یادآور شــد: لزوم اجرای قوانین چگونگی اداره مناطق آزاد بر اصلاح این قوانین ارجحیت دارد؛ 

چرا که مشکل اصلی ما استقرار قوانین در این مناطق است.
معاون سرمایه گذاری و توسعه کسب و کارهای سازمان منطقه آزاد اروند ادامه داد: دیدگاه منطقه 

آزاد در آبادان و خرمشهر حاکم نیست و هنوز تفکر قوانین دولتی در مناطق آزاد برقرار است. 
خانی با تاکید بر اینکه در حوزه بازرگانی در مرز شلمچه مدیریت یکپارچه و در اختیارسازمان منطقه 
آزاد اروند است، خاطر نشان کرد: در پایانه مسافربری مشکلاتی در این خصوص وجود دارد که به دنبال 

ساماندهی این پایانه نیز هستیم
وی همچنین خاطر نشان کرد: نه تنها صدای بازرگانان و فعالین اقتصادی را می شنویم بلکه صدای 

شما هم خواهیم بود.
معاون سرمایه گذاری ســازمان منطقه آزاد اروند یادآور شد: ســرمایه گذاری سنگینی بالغ بر ۲۰ 
میلیارد تومان برای راه اندازی ایکس ری شلمچه انجام شده اســت که متاسفانه بدون استفاده مانده 
است جلســه ای در همین خصوص با مسئولان و مدیران استانی که دســت اندکار هستند در این مرز 

برگزار خواهیم کرد.
استقرار نمایشگاه تولیدات داخلی کشور در مرز بین المللی شلمچه، افزایش معافیت های گمرکی 
در مناطق محروم از ۲۵ درصد به ۳۵ درصد و پیگیری مشــکل صادارات از عــراق علیرغم فعال بودن 
کد وارداتی شلمچه از دیگر موارد مطرح شده توسط معاون ســرمایه گذاری و توسعه کسب و کارهای 

سازمان منطقه آزاد اروند با اتاق بازرگانی آبادان و جمعی از بازرگانان و تجار حاضر در این نشست بود.

 پژوهشگر دیپلماسی اقتصادی:
توسعه روابط با شرق بر اقتصاد 
کشور اثر ملموس خواهد داشت

یک پژوهشگر دیپلماسی اقتصادی، توسعه روابط 
با شرق را لازمه توسعه اقتصادی کشور دانست و گفت: 
در سال های اخیر همگرایی سیاسی و امنیتی بسیار 
خوبی با روسیه داشتیم، اما همگرایی اقتصادی به حد 

مورد انتظار شکل نگرفته که لازم است در سال های پیش رو کاستی ها و کم کاری ها جبران شود.
»حسین حاجیلو« در گفت وگو با ایرنا افزود: روسیه به دلایل راهبردی از جمله تحریمی که از طرف غرب 
شده و نیازی که به اقلام و بازار ایران دارد، به شدت تمایل دارد با ایران روابط اقتصادی داشته باشد و تجارت 

خود را با این کشور همسایه در سطح عالی گسترش دهد.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به نکاتی برای توسعه تجارت ایران و روسیه، گفت: در ۲ سال اخیر اتفاقات 
خوبی در روابط ایران و روســیه به ویژه در توافق با اتحادیه اقتصادی اوراسیا انجام شد که باید این توافقنامه 
تقویت شده و اقلام بیشتری در آن گنجانده شــود. همچنین خبر خوبی که به تازگی از طریق وزیر اقتصاد 
اطلاع رسانی شد، اختصاص نخستین خط اعتباری روسیه برای نیروگاه سیریک بود که نشان می دهد این 

کشور اراده واقعی برای همکاری با ایران دارد و توسعه روابط با شرق بر اقصاد کشور اثر ملموس خواهد داشت.
حاجیلو یادآور شد: در عین حال در راه توسعه تجارت با روسیه موانعی وجود دارد که مهمترین آن، مانع 
بانکی است. به دلیل تحریم هایی که علیه ایران اعمال شده، با همه کشــورها این مشکل را داریم که یکی 
از راهکارهای اصلی رفع این مانع نیز »اتاق تسویه« اســت. در سال های قبل با کشورهای مختلف از جمله 
ترکمنستان این راهکار را اجرا کردیم و نتیجه آن توسعه صادرات ایران به ترکمنستان از حدود ۵۰۰ میلیون 

دلار به مرز یک میلیارد دلار بود. همین اقدام با روسیه نیز قابل پیگیری است.
وی ادامه داد: موضوع دیگر مشکل حمل و نقل بین ایران و روسیه است که در یک سال اخیر یکی از راه های 
اصلی حمل و نقل بین دو کشور )آستارا( به واسطه نفوذ و دخالت ترکیه دچار وقفه شد؛ برای حل این مشکل 
باید بار عبوری ۲ کشور در کریدورهای مختلف تقسیم شود، از جمله شرق خزر، خود دریای خزر مسیرهایی 
که از جمهوری آذربایجان، ارمنستان- گرجســتان و جلفا- نخجوان- ارمنستان می گذرد. باید بین اینها 
تقسیم خوبی انجام شود تا تجارت به یک مسیر وابسته نباشد. با توجه به اینکه یکی از خواسته های روسیه راه 

اندازی کریدور شمال- جنوب است، این متنوع سازی برای راه افتادن کریدور موثر خواهد بود.
این کارشناس حوزه دیپلماسی اقتصادی با بیان اینکه روســیه بیش از ۳۰ میلیون تن کالای خود را از 
مسیرهای موازی کریدور شــمال- جنوب عبور می دهد، تاکید کرد: حال اگر حدود یک چهارم این کالاها 
یعنی هشت میلیون تن آن هم از ایران ترانزیت شود، رقم قابل توجهی خواهد بود که می تواند به اقتصاد ایران 

کمک کند.
وی ادامه داد: موضوع دیگر بحث ویزا است، ایران با کشــورهای مختلفی در شرایط لغو ویزا قرار دارد این 

شرایط باید بین ایران و روسیه نیز برقرار شود تا به توسعه تجارت دو کشور کمک کند.
حاجیلو خاطرنشان کرد: نکته آخر درباره تجارت ایران و روسیه موضوع تجارت اقلام اساسی است؛ ما اقلام 
اساسی کشور را از کشــورهای نامطمئن وارد می کنیم که در تحریم ها با ما همراهی لازم را نداشتند. حال با 
توجه به اینکه روسیه یکی از بزرگترین تولیدکنندگان اقلام اساسی )از جمله گوشت و غلات( در جهان است، 

تا موقعی که ایران در این اقلام خودکفا نشده، بهتر است این اقلام استراتژیک را از روسیه وارد کند.

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار گفت: در 
حال حاضر بــا توجه به جمع بندی پیشــنهادات 
بورس هــا در خصوص دامنه نوســان امید می رود 
تا پایان سال شــاهد تغییر تدریجی دامنه نوسان 
باشــیم زیرا هر گونه مداخله خــارج از نظم بازار 
)عرضــه و تقاضا( حکایــت تلــخ قیمت گذاری 

دستوری است.
به گزارش ایســنا، مجید عشــقی در نشست 
هم اندیشی با اعضای اتاق بازرگانی صنایع معادن 
و کشــاورزی در خصوص نقش بازار ســرمایه در 
اقتصاد کشــور، اظهار کرد: بخش زیادی از مسائل 

اقتصادی کشــور مربوط به صنایع است که در این 
جلســه چالش های پیش رو مطرح و مورد بررسی 
قرار گرفت. معتقدم که بازار سرمایه در حال حاضر 
می تواند موتور محرک اقتصاد کشور باشد زیرا علی 
رغم اتفاقــات متعددی که در بازار ســهام رخ داد، 
اکنون مجموع ارزش بازار شــرکت های بورسی به 
بیش از ۶ هزار همت می رســد که این رقم حتی در 

نظام بانکی نیز دیده نمی شود.
وی تاکید کرد: از ســوی دیگر نیــز این منابع 
موجــود در بازار ســرمایه در صــورت مدیریت و 
حمایت می توانند ســبب ایجاد اشــتغال و رشد 

صنایع شــود بنابراین بــه هیچ وجه نمــی توان 
بازار ســهام را در حاشــیه قرار داد یا در تصمیمات 
اقتصادی به آن توجه نکرد. اکنون نیمی از جمعیت 
کشور منافعشــان به طور مستقیم یا غیر مستقیم 
در گرو بازار ســرمایه است به همین خاطر آسیب و 
ضرر یک اقدام نادرست دامن گیر اقشار متعددی از 

جامعه سهامداران می شود.
رئیس سازمان بورس با بیان اینکه یکی از وظایف 
این سازمان شفاف سازی اطلاعات شرکت هاست، 
گفت: در حال حاضر فقط سازمان بورس نمی تواند 
پیگیری مسائل و مشکلات اقتصادی باشد، با توجه 

به شــرایط جامعه نیازمند حمایت و پیگیری های 
تمام ذینفعان اعم از بخش های خصوصی در جهت 
بهبود وضعیت اقتصادی هســتیم. ســطح روابط 
سازمان بورس با اعضای اتاق بازرگانی باید با هدف 
سامان بخشی به اوضاع اقتصادی به ویژه در حوزه 

صنعت بیش از پیش شود.

رئیس سازمان بورس خبر داد:

تغییر تدریجی دامنه نوسان تا پایان سال
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جلسه شــهردار رشــت با ســرمایه گذار پروژه مجتمع تجاری، اداری 
و تفریحی خیابان پرستار ظهر روز یکشــنبه ۱۰ بهمن ماه ۱۴۰۰ با حضور 
معاونین شهرداری، رئیس سازمان سرمایه گذاری و برخی دیگر از مدیران 

شهرداری و سرمایه گذاران این پروژه برگزار شد.
به گزارش واحد خبرمدیریــت ارتباطات و امور بین الملل شــهرداری 
رشت - ســید امیر حســین علوی شهردار رشــت در این جلســه با ابراز 
خرسندی از اینکه شهرداری و سرمایه  گذاران به درک مشترکی از همکاری 
رسیده اند، اظهار داشت: عزم و اراده مدیریت شــهری در حال حاضر برای 
اجرای پروژه های ســرمایه  گذاری بیش از گذشته است، بنابراین مجموعه 
مدیریت شهری همانگونه که به ایجاد درآمدهای روزمره فکر می کند، برای 

درآمدهای پایدار آینده نیز برنامه ریزی می  نماید.
شهردار رشت با واکاوی دلایل عدم موفقیت مدیریت شهری برای جذب 
ســرمایه گذار تصریح کرد: از دلایل عدم موفقیت ما در گذشــته می توان 
به انتخاب شریک تجاری، نوع انعقاد قرارداد، شــراکت و یا تقسیم بندی و 
پیگیری موضوعات کاری اشاره کرد که منجر به عدم ایجاد درآمد پایدار برای 
رشت شده است. اما اکنون ما مشتاق به اجرای چنین طرحهایی هستیم و 

حتی در حوزه معاونت عمرانی استانداری نیز از این طرح دفاع کردیم.
سید امیر حسین علوی با اشاره به مکان سرمایه  گذاری مجتمع تجاری، 
اداری و تفریحی واقع در خیابان پرستار، به وضعیت ترافیکی و تمرکز پزشکی 
درمانی این منطقه تاکید کرد و ادامه داد: این پــروژه به دلیل رونق صنعت 

گردشگری و نیز اتصال به نقاط مهم شهر برای ما از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است.

وی با بیان اینکه لازم اســت این همکاری به یک شــراکت پایدار منجر 
شود، خاطر نشان کرد: چنانچه با نگاه مشارکت به این امر بنگریم، این پروژه 
می تواند سرآغاز اتفاقات خوب بعدی باشد و شهرداری نیز پیگیر رفع موانع 

سرمایه گذاری خواهد بود.
شهردار رشت ترافیک سنگین محور خیابان پرستار را از دغدغه های جدی 
خواند و بر لزوم ارائه پیشنهادات و راهکارهای مناسب جایگزین برای این موضوع 
توســط ســرمایه گذار تاکید ورزید و افزود: ما نیز تلاش می کنیم موضوعات 

حقوقی پروژه را به اتمام رسانده و با دست پر طرح را به شورا ارائه دهیم.

در این جلســه ناصر عطایی رئیس سازمان ســرمایه گذاری شهرداری 
رشت نیز ضمن ارائه گزارشی از روند انعقاد قرارداد این پروژه، مکان اجرای 
طرح و ... گفت: درخصوص این پروژه مباحثی چون به روز رســانی زمینها و 
توجه به برند بودن شهر رشت به عنوان شهر خلاق خوراک و ضرورت طرح 
ایجاد موزه خوراک مطرح شد و در این راستا زمین مورد نظر واقع در خیابان 
پرســتار جهت اجرای طرح این پروژه بزرگ معرفی و چند سناریو برای آن 

طراحی شده است.
رئیس سازمان سرمایه گذاری شهرداری رشــت تاکید کرد: مقرر شد 
مطالعات ترافیکی با رویکرد از ورودی خیابان پرستار و خروجی منظریه و 
دو مسیر دیگر پیش بینی شود. همچنین مطالعات زیست محیطی طرح 

نیز انجام شود.
عطایی با اشــاره به این نکته که این طرح می تواند تا پایان ســال ۱۴۰۰ 
منعقد و به یک برند برای شهر رشت تبدیل شود، افزود: مطالعات ترافیکی 
معماری و شهرسازی را می توانیم در یک هفته پیش بینی و تکمیل کنیم و 
مطالعات زیست محیطی و پدافند غیرعامل را نیز از طریق سرمایه گذار پیش 

ببریم تا پروژه سرعت بیشتری به خود گیرد.
در پایان نیز سرمایه گذار این پروژه بیان کرد: انتخاب زمین خیابان پرستار 
با موافقت شورای پنجم بوده است و از نظر موقعیت مکانی زمینی منحصر به 
فرد است. ســرمایه گذاری برای این برج هم به لحاظ تجاری و هم هتلینگ 

جزو اولین ها برای رشت خواهد بود.

شهردار رشت در جلسه با سرمایه  گذار پروژه مجتمع تجاری خیابان پرستار:

تلاش مدیریت شهری در تحقق درآمد پایدار 
 برگزاری کارگاه آموزشی 

امین موقوفات شهرستان ارومیه

کارگاه آموزشی با حضور مدیر کل و معاونین 
و روسای ستادی و کارشناسان اجارات در محل 

سالن اجتماعات اداره کل برگزار گردید
کارگاه آموزشــی امین موقوفات شهرستان 
ارومیه در محل ســالن اجتماعــات اداره کل با 
حضور مدیر کل و معاونین و روســای ستادی و 
کارشناســان اجارات و مدرس دانشگاه و وکیل 

اداره اوقاف استان برگزار گردید .
حجت الاسلام ناصر جوانبخت مدیر کل اوقاف 
استان با بیان اینکه درآمد واقعی موقوفات نیازمند 
امین است، گفت: کار امین این است که با پیگیری 
به  روزرسانی اجارات و سرقفلی ها، حق و حقوقی 
که باید نســبت به موقوفات داده شود را به دست 
آورد؛ امین ها در واقع حلقه وصل بین موقوفات و 
اوقاف هستند تا نیت به صورت کامل اجرا شود ، 
در آخر مراسم حکم امین موقوفات از طرف مدیر 

کل تحویل گردید.

مدیر عامل آبفای استان اصفهان در 
آستانه دهه مبارک فجر خبر داد؛

6 طرح بزرگ آب و فاضلاب 
با هزینه ۳۳1 میلیارد تومان 

آماده بهره برداری است

مدیر عامل آبفای استان اصفهان می گوید: 
۶ طرح بزرگ این شــرکت آماده افتتاح و بهره 

برداری در ایام ا... دهه مبارک فجر است. 
هاشــم امینی افزود: این طرح ها شــامل 
چهار طرح آبرسانی شــهری و روستایی، یک 
آزمایشگاه آب و یک آزمایشگاه فاضلاب است 
که با صرف هزینــه ای بالغ بــر ۳۳۱ میلیارد 

تومان به اجرا درآمده است. 
وی گفــت: خط اضطــراری آبرســانی به 
اصفهان بزرگ به طــول ۱۲/۳ کیلومتر و قطر 
۱۴۰۰ میلیمتر، مرحله اول طرح آبرســانی به 
شهرهای باغبهادران و باغشــاد و روستاهای 
مسیر به طول ۱۸ کیلومتر و قطر ۲۰۰ و ۵۰۰ 
میلیمتر، طرح آبرســانی دهاقان به طول ۴۷ 
کیلومتر و قطر ۳۰۰ میلیمتر و طرح آبرســانی 
مورچه خورت بــه طــول ۴۴ کیلومتر و قطر 
۲۰۰ و ۳۰۰ میلیمتــر، مهم تریــن این پروژه 
هاســت که با هدف تامین آب شــرب پایدار 
 مشــترکین ســاکن در این مناطق اجرا شده 

است. 
مدیر عامــل آبفای اســتان اصفهان گفت: 
علاوه بر این، آزمایشــگاه فیزیکو شــیمیایی 
و میکروبیولوژی آب چاه هــای فلمن با هدف 
پایــش نمونــه هــای میکروبی، بیولــوژی و 
فیزیکوشیمیایی مناطق غربی و شمالی استان 
اصفهان و آزمایشــگاه تصفیــه خانه فاضلاب 
جنوب از دیگر طرح هایی است که آماده بهره 
برداری در دهه مبارک فجر انقلاب اســلامی 

است. 

به همت شرکت بهره برداری نفت و 
گاز مسجدسلیمان انجام شد ؛

توزیع 8۰۰ بسته نوشت افزار 
میان دانش آموزان کم برخوردار 

شهرستان مسجدسلیمان
شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان 
در راستای عمل به مســئولیت های اجتماعی 
صنعت نفت ، ۸۰۰ بسته نوشــت افزار به دانش 
آموزان کم برخوردار شهرستان مسجدسلیمان 

اهداء کرد .
شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان 
در راستای عمل به مســئولیت های اجتماعی 
صنعت نفت ، ۸۰۰ بسته نوشــت افزار به دانش 
آموزان کم برخوردار شهرستان مسجدسلیمان 

اهداء کرد .  
در این مرحله کــه چهارمین مرحله ی توزیع 
بسته های نوشت افزار توسط این شرکت در سال 
تحصیلی جاری می باشد ۸۰۰ بسته نوشت افزار 
شامل کیف و لوازم التحریر ضروري طي مراسمي 
جهت توزیع میان دانش آمــوزان کم برخوردار 
شهرستان مسجدســلیمان به کمیته امداد امام 

خمیني )ره( اهدا شد  .
پیش از این نیز تعداد ۱۵۰۰ بسته نوشت افزار 
جهت توزیع میان دانش آمــوزان کم برخوردار 
شهرستان های لالی،اندیکا و هفتکل در اختیار 

این اداره حمایتی قرار گرفته است .

  خبــر
مدیرعامل آب و فاضلاب استان:

مدول دوم تصفیه خانه فاضلاب 
کرمانشاه تا پایان سال 

کلنگ زنی می شود
به گفته مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشــاه، عملیات اجرایی مدول دوم تصفیه خانه 
فاضلاب شــهر کرمانشــاه تا قبل از پایان ســال آغاز 

می شود.
علیرضا کاکاوند در جمع خبرنگاران با اشــاره به 
معضل فاضلاب شهر کرمانشــاه و اینکه تصفیه خانه 
فاضلاب کنونی بــا ظرفیــت ۳۳۰ هزار نفــر دیگر 
جوابگوی نیاز شهر نیست، اظهار کرد: در همین راستا 
و با پیگیری های صورت گرفته مدول دوم تصفیه خانه 
فاضلاب شهر کرمانشــاه اواخر بهمن یا اوایل اسفند 

کلنگ زنی خواهد شد.
وی ادامه داد: این پروژه  سالها معطل مانده بود و به 

زودی شاهد آغاز عملیات اجرایی آن خواهیم بود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
ظرفیــت مــدول دوم تصفیه خانه فاضلاب شــهر 
کرمانشــاه را برای ۳۳۰ هزار نفر اعلام کــرد و یادآور 
شد: اعتبار برآورد شده برای اجرای این طرح نیز ۴۰۰ 
میلیارد تومان است که البته اجرای پروژه به مناقصه 
گذاشته خواهد شــد. به گفته کاکاوند، تصفیه خانه 
فاضلاب فعلی کرمانشاه اگرچه فعال است، اما بخشی 
از سیستم آن فرســوده و مستهلک شده که کار خرید 
پمپ برای آن در دســتور کار قرار دارد. وی تاکید کرد: 
علاوه بر این دو مدول، برای تصفیه کامل فاضلاب شهر 
کرمانشاه به مدول سوم هم نیاز داریم که این مدول نیز 

با ظرفیت حدود ۳۳۰ هزار نفر باید طراحی شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه با 
بیان اینکه معضل فاضلاب شهر کرمانشاه صرفا به ایجاد 
تصفیه خانه ها محدود نیست، خاطرنشان کرد: باید در 

زمینه خطوط جمع آوری نیز اقداماتی صورت بگیرد.
کاکاوند مجموع اعتباراتی که برای ســاماندهی 
فاضلاب شهر کرمانشاه در سال ۱۳۹۹ برآورد شده بود 
را ۲۱۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد که قطعا به نرخ امروز 
بسیار بیشتر شده است. وی اصلی ترین عامل آلودگی 
برخی رودخانه ها مانند آبشــوران و قره ســو را کامل 
نبودن شــبکه جمع آوری و تصفیه فاضلاب دانست و 
عنوان کرد: متاســفانه در چند نقطه نیز فاضلاب خام 
وارد رودخانه قره ســو می شــود که عمدتا مربوط به 
مناطقی مانند مرادآباد، کیهانشهر و ... است. به گفته 
این مسئول، بجز فاضلاب شهر فاضلاب های دیگری 
نیز در بخش کشاورزی و ... در طول مسیر وارد رودخانه 

قره سو می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
به وضعیت تصفیه خانه فاضلاب سایر شهرستان های 
استان هم اشاره کرد و ادامه داد: اگر ۱۳۰ میلیارد تومان 
اعتبار داشته باشیم، پنج تصفیه خانه استان در روانسر، 
جوانرود، تازه آباد، کرند و سرمست که اکنون در دست 

احداث است به بهره برداری خواهد رسید.
کاکاوند اضافه کرد: دو مورد از این تصفیه خانه های 
فاضلاب در نیمه اول و دو مورد نیز در نیمه دوم ســال 
آینده افتتاح خواهد شــد. وی با بیان اینکه هم اکنون 
۷۰ درصد فاضلاب در شــهرهای استان جمع آوری و 
ساماندهی می شــود، افزود: در این زمینه از میانگین 

کشور بالاتر هستیم.
موضوع دیگری که مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان کرمانشاه به آن اشاره کرد مشکل تامین آب در 
روستاهای کرمانشــاه بود که در این خصوص عنوان 
کرد: متاسفانه حوزه آب روستایی کرمانشاه جا مانده 
بود و از نیمه دوم ســال اقدامات خوبی را در این بخش 
رقم زدیم. وی به وضعت تنش آبی در روستاهای استان 
اشــاره کرد و با بیان اینکه حدود ۴۶۰ روستای استان 
فصل گرمای امسال را با تنش آبی پشت سر گذاردند، 

افزود: جمعیت این روستاها نزدیک به ۷۰ هزار نفر بود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
خاطرنشان کرد: همانطور که قول داده بودیم سالانه 
۱۰۰ روستای استان را تامین آب کنیم، امسال این کار 
انجام شد و در دهه فجر حتی بیش از این تعداد یعنی 
۱۲۲ روستا دارای آب خواهند شد و عملیات آبرسانی 
به ۱۶۵ روستای دیگر نیز آغاز می شود که عمده آنها تا 

پایان خرداد ۱۴۰۱ به بهره برداری خواهد رسید.
کاکاونــد همچنیــن بــر اســتفاده از ظرفیت 
قرارگاه های محرومت زدایی برای آبرسانی به روستاها 
نیز تاکید کرد و گفت: در همین راســتا ۳۵۰ روستای 
استان به قرارگاه محروم زدایی سپاه داده شد که اعتبار 
آن نیز ۳۱۴ میلیــارد تومان بــوده و در آینده نزدیک 

کلنگ زنی این طرح ها نیز انجام خواهد شد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
یادآور شد: بنا داریم از ظرفیت مجمع خیرین آب رسان 
هم اســتفاده کنیم که مجمع نیز در شهرستان های 

دالاهو و هرسین پروژه هایی در برنامه دارند.
کاکاوند شاخص بهره مندی آب روستایی در استان 
را هم اکنون ۸۰ درصد اعلام کرد و گفت: امیدواریم با 

اجرای این طرح ها این شاخص به ۹۰ درصد برسد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه 
سپس به پروژه تامین آب شــهر کرمانشاه اشاره کرد 
و گفت: برای تامین آب شــهر کرمانشــاه قرار شد در 
بلندمدت پروژه آبرســانی از سد گاوشان اجرایی شود 
که بخشــی از خطوط انتقال و خطوط بین مخازن آن 

هنوز تکمیل نشده است.
کاکاوند مجموع پیشرفت فیزیکی این طرح را ۶۵ 
درصد اعلام کرد و ادامه داد: با اجرای این پروژه ۲۶۰۰ 
لیتر بر ثانیه آب از سد گاوشــان برای کرمانشاه تامین 
خواهد شد. وی با اشاره به اینکه قرار بود چندی قبل این 
پروژه وارد مدار شود، عنوان کرد: متاسفانه خط انتقال 
آب از چند محل دچار مشکل شد. به گفته مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان کرمانشاه، اکنون کارهای 
رفع نقص در حال انجام است و بر اساس آخرین قولی 
که داده شده قرار است شرکت آب منطقه ای این پروژه 

را تا اسفندماه تحویل دهد.

  خبــر

آگهي مناقصه عمومي )نوبت اول(
بندر بوشهر در نظر دارد پروژه خرید و نصب و راه اندازی بخشی از فاز 2 پایش تصویری–دوربینهای  اينكه شهرداري  به  با توجه 
را  به پیمانكاران واجد صلاحیت و داراي شرايط مربوطه از سازمان هاي ذيربط را از طريق سامانه تدارکات الكترونیكی  نظارتی 
دولت )ستاد(  واگذار نمايد، لذا از کلیه پیمانكاران واجد صلاحیت  که داراي گواهینامه صلاحیت در رشته مربوطه هستند دعوت 

مي گردد مطابق جدول زمانبندي ذيل به سامانه مذکور به آدرس www.setadiran.ir مراجعه و نسبت به دريافت اسناد و مدارک  اقدام نمائید.لازم است 
مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الكترونیكی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

ف
  رد ی

مبلغ برآورد اولیهشماره فراخوانموضوع
) به ریال(

 مدت 
قرارداد

آخرین مهلت  
خرید اسناد

آخرین مهلت  
تحویل پاکات

  تاریخ بازگشایي 
پاکتها

حداقل رتبه 
مورد نیاز

مبلغ تضمین شرکت در 
مناقصه

1

خريد و نصب 
و راه اندازی 

بخشی از 
فاز 2 پايش 
تصويری- 
دوربینهای 
نظارتی   
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صلاحیت 
شورای عالی 

انفورماتیک يا 
معاونت برنامه 
ريزی به همراه 

مجوز افتا  

۸۰۰/۰۰۰/۰۰۰

2

خريد و نصب 
و راه اندازی 

بخشی از 
فاز 2 پايش 
تصويری- 

دوربینهای ثبت 
تخلف   

6 ماه 2۰۰۰۰۰۵۷۰۱۰۰۰۰۸۷3۵/4۸۱/۰۰۰/۰۰۰
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صلاحیت شورای 
عالی انفورماتیک 

يا صلاحیت 
معاونت برنامه 
ريزی در رشته 

ارتباطات به 
همراه مجوز افتا  
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روابط عمومي و امور بین الملل شهرداري بندر بوشهر

توضیحات: 
۱- محل وآخرين مهلت تحويل اسناد: کلیه پاکات می بايست در مهلت مقرر 
به شرح جدول فوق  در سامانه الكترونیكی دولت ) ستاد ( بارگذاری گردد. 
ضمناً اصل پاکت الف ) تضمین شرکت در مناقصه  ( در مهلت مقرر به اداره 

امور قراردادهای شهرداری مرکزی تحويل و رسید دريافت نمايید.
2-  پاکتهاي  مناقصه در ساعت ۱۰/ده  مورخ درج شده در جدول گشوده 

مي شود.
3- تضمین شرکت در  مناقصه مي بايست به صورت ضمانت نامه بانكي يا 
بانک مرکزي  نظارت  بانكي تحت  از مؤسسات غیر  نامه صادر شده  ضمانت 
سپرده  حساب   به  نقد  وجه  واريز  يا  مشارکت  اوراق  يا  اسلامي  جمهوري 
سپرده  وجوه  تمرکز  عنوان  تحت   4۰۷3۰۱۱4۰۷۸۵۰۵4۵ شماره 

شهرداری نزد بانک مرکزي ارائه گردد. 
آدرس: به  بوشهر  شهرداري  رساني  اطلاع  شبكه  در  آگهي  متن  ضمناً   -4 

www.Bushehr.ir درج گرديده است.
۵- هزينه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه میباشد.

6- مدت اعتبار پیشنهادها سه/سه ماه از تاريخ افتتاح پیشنهاد مي باشد.
صورت  اين  در  است  مختار  پیشنهادها  تمام  يا  يک  رد  در  شهرداري   -۷

سپرده ها مسترد خواهد شد.
۸- ساير جزئیات و شرايط در اسناد مناقصه درج شده است.

9- محل دريافت و تحويل اسناد سامانه تدارکات الكترونیک دولت ) ستاد( 
و محل گشايش پیشنهاد ها سالن جلسات واقع در طبقه چهارم ساختمان 

مرکزی شهرداری بندر بوشهر می باشد . 
در  بیشتر  اطلاعات  دريافت  جهت  گذار  مناقصه  دستگاه  اطلاعات   -۱۰
میدان   – بوشهر   : آدرس  الف:  پاکت  ارائه  و  مناقصه  اسناد  خصوص 
تلفن:  پیمان  امور  اداره   – دوم  طبقه  مرکزی–  شهرداری   – شهرداری 

۰۷۷3334۰۵۷۱
۱۱- اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه : 
مرکز تماس : 4۱934-۰2۱   دفتر ثبت نام: ۸۸969۷3۷ و ۸۵۱93۷6۸

مدیرعامل شــرکت توزیع برق اصفهان با اشاره به 
اینکه ســال آینده خاموشــی نخواهیم داشت، گفت: 
در دهه فجر امســال ۲۳۸ پــروژه با اعتبــاری بالغ بر 
۱۶۹ میلیارد تومان در شــرکت توزیع برق اصفهان به 

بهره برداری می رسد.
حمیدرضا در جمــع خبرنگاران با اشــاره به اینکه 
شرکت توزیع برق اصفهان جزو شرکت های هدفمند 
است که براســاس اهداف  و چشــم انداز خود در سال 
۱۴۰۵حرکت می کند، اظهار کرد: در دهه فجر امسال 
۲۳۸ پروژه با اعتباری بالغ بر ۱۶۹ میلیارد تومان در این 

شرکت به بهره برداری می رسد.
وی با بیان اینکه طرح های موجــود در قالب هفت 
محور است، ادامه داد: این پروژه ها در محورهای اصلی 
اصلاح ساختار شبکه های توزیع برق، احداث وتوسعه 
شــبکه های فشــار متوســط و ضعیف برق، توسعه 
فناوری های نوین، نصب کنتورهای هوشمند برق برای 
مشترکین مختلف، توسعه سامانه های برق خورشیدی 

است.
مدیرعامل شــرکت توزیع برق اصفهــان با تأکید 
بر اینکه اولین محور ما براســاس چشــم انداز ۱۴۰۵ 
کاهش خاموشی هاســت، گفت: با اصلاح شبکه های 
فناوری های نوین و آموزش نیروی انسانی متخصص در 
نظر داریم خاموشی ها و قطعی برق را روز به روز کاهش 

دهیم.
وی افزود: از سال ۹۳ ســاعات خاموشی ها به ازای 
هر مشــترک در حوزه توزیع برق اصفهان بین۸۵۰ تا 

۹۰۰ دقیقه بود که در سال ۹۹ به ۱۳۵ دقیقه رسید که 
با اقدامات صورت گرفته قرار اســت این عدد به ازای هر 
مشترک به ۱۲۵ دقیقه به ازای هر مشترک کاهش یابد. 
این میزان خاموشــی ها جدای خاموشی های ناشی از 

شبکه تولید برق است.
وی ادامــه داد: قرار اســت در چشــم انداز ۱۴۰۵ 
خدمات این شرکت به مشترکین به صورت صد درصد 
غیرحضوری شــود که اکنون ۹۷ درصــد خدمات آن 

غیرحضوری شده است.
مدیرعامل شــرکت توزیع برق اصفهان همچنین 
به کاهش تلفات برق اشــاره کرد و افزود: در چشم انداز 
۱۴۰۵ قرار است تلفات برق به کمتر از  ۵ درصد در حوزه 
توزیع برق برسد که در ســال جاری این تلفات به زیر ۶ 

درصد رسیده است.
وی با اشاره به مدیریت مصرف و مصرف بهینه برق، 
اظهار کرد: مطابق چشــم انداز این شــرکت قرار است 
فاصله بین پیک برق شــبکه و مصرف زمان میان باری 
به زیر ۳۵ درصد برسد که اکنون این عدد به ۳۲ درصد 

رسیده است.
پیرپیران با بیان اینکه اجرای کامل پروژه ها براساس 
اصول فنی و مهندسی است، گفت: تا پایان امسال یک و 
نیم برابر اعتبارات را جذب بودجه و پروژه های برق این 

شرکت می کنیم.
وی محور ششــم این شــرکت را وصول مطالبات 
تأمین انرژی و انشعابات دانست که نزدیک صد درصد 
وصول شده است و گفت: محور هفتم شرکت توزیع برق 

اصفهان کاهش تلفات انسانی است.
مدیرعامل شرکت توزیع برق اصفهان درباره افزایش 
تعرفه برق مشترکین پرمصرف اظهار کرد: ما باید خود 
را آماده پیک ســال آینده کنیم تا تابستان سال آینده 

خاموشی نداشته باشیم.
وی درباره سرقت سیم شبکه های توزیع برق، اظهار 
کرد: شرکت توزیع برق اصفهان ۱۰ هزار کیلومتر شبکه 
دارد که غالب آن مسی است و با توجه به افزایش قیمت 
مس در سال های اخیر، انگیزه سارقان برای سرقت را بالا 

برده است.
پیرپیران با بیان اینکه برای کاهش ســرقت ســیم 
شبکه های برق اقداماتی تدبیر شده است، گفت: در این 
مدت بخشی از شبکه های مســی برق را به شبکه ها و 

کابل های خودنگهدار تبدیل کرده ام.
وی افــزود: در حال حاضــر هفت هــزار کیلومتر 
شبکه مســی برق داریم که نیمی آن تبدیل به شبکه 
خودنگهدار شده و قرار است تا ســه سال آینده این کار 

را انجام دهیم.
مدیرعامل شرکت توزیع برق اصفهان راهکار دیگر 
جلوگیری از سرقت کابل های مسی برق را هماهنگی با 
نیروی انتظامی و همچنین نصب دستگاه ضدسرقت بر 
روی دستگاه ترانســفورماتور دانست وگفت: این اقدام 
نیازمند اعتبار سنگینی اســت که در برنامه زمانی سه 

ساله انجام خواهد شد.
درباره میزان خاموشی های ناشــی از تولید برق در 
اصفهان گفت: اعداد خاموشی های اعلام شده مربوط 

به مشکلات شبکه بوده، اما متأسفانه تابستان امسال در 
حوزه تولید برق در کشور دچار مشکل شدیم که ناشی 
از عدم توازن تولید و مصرف برق اســت، اما با نگاه وزیر 
نیرو می خواهیم تابستان سال آینده خاموشی نداشته 
باشــیم. در حال حاضر میزان مصرف بــرق اصفهان 
نسبت تولید آن ۲۵ درصد بیشتر است. وی درباره نقش 
ماینرها در افزایش مصرف برق اصفهان، گفت: هر فردی 
که ماینر غیرمجاز دارد به مراجع قضایی معرفی و تمام 

تجهیزات آنها ضبط می شود.
مدیرعامل شــرکت توزیع برق اصفهان تأکید کرد: 
مشــترکین برقی که منزل و یا کارگاه خــود را اجاره 
می دهد برای جلوگیری از فعالیت غیرمجاز ماینرها در 
ملک خود باید نسبت به بررســی مصرف ماهیانه برق 

خود اقدام کند.
وی با اشــاره به اینکه بــا رمز ارزهــا برخورد جدی 
می شــود، گفت: بررسی مصرف مشــترکین از طریق 
کنتور هوشــمند و همچنین از طریق نرم افزار سپاد بار 

شبکه کنترل می شود.
پیرپیران اضافه کرد: اکنون در اصفهان ماینر مجاز 
نداریم و در طرح تشــویقی، هر فردی کــه رمز ارزهای 
غیرمجاز را شناسایی کنند، ۱۰ میلیون تومان پرداخت 

می شود.

مدیرعامل شرکت توزیع برق اصفهان اعلام کرد؛

اجرای ۲۳۸ پروژه توزیع برق اصفهان در دهه فجر امسال

مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام از افتتاح گازرسانی به ۱۶ روستا و ۱۰۹ 
واحد صنعتی و تولیدی در اقصی نقاط استان ایلام بمناسبت ایام الله دهه فجر 

خبر داد.
عباس شــمس اللهی افزود: این روستاها شامل ۵ روســتا در دهلران، ۳ 
روستا در ملکشاهی، ۳ روســتا در چرداول ، ۳ روستا در سیروان ، ۳ روستا در 

هلیلان و یک روستا در ایوان می باشند.
وی از افتتاح ۱۰۹ واحد صنعتی و تولیدی در اقصی نقاط استان ایلام خبر 
داد و اظهار داشت: برای گازرسانی به این روســتا و واحد های صنعتی ۳۰۶ 

میلیارد ریال از محل اعتبارات داخلی شرکت ملی گاز ایران هزینه شده است.
مدیرعامل شــرکت گاز استان تصریح کرد: این روســتاها شامل میوانه 

ایوان، گراب، دره باریک و بالا دشته هلیلان ،سرابکلان ، فاطمیه و قلعه وزیر 
سیروان، چم بور فرخینوند، هرقروش و باریکه چرداول ، انجیر ملکشاهی، علی 
آباد بزرگ و کوچک ، گوراب بالا و پایین، فرخ آباد دهلران هستند که تاکنون 

مختلف و صعب العبور بودن و بالابودن هزینه گازرسانی، گازدار نشده بودند.
شــمس اللهی با بیان اینکه ۳۹ روستا در اقصی نقاط اســتان در این ایام 
کلنگ زنی می شوند، خاطرنشــان کرد: برای گازرسانی به این تعداد روستا 
بیش از ۸۵۵ میلیارد ریال از محل اعتبارات داخلی شــرکت ملی گاز ایران 

هزینه می شود.
مدیرعامل شرکت گاز اســتان ایلام به کلنگ زنی ۳۹ روستاهای استان 
اشاره کرد و گفت: از این تعداد یک روســتا در مهران، ۲ روستای چرداول ، ۸ 
روستای دهلران ، ۳ روستای ملکشاهی، یک روستای آبدانان، ۲ روستای دره 

شهر  و ۲۲ روستای دهستان زردلان از توابع شهرستان هلیلان می باشند.

به مناسبت دهه فجر:

 طرح گازرسانی به ۱۶ روستا و ۱۰۹ واحد صنعتی
در ایلام افتتاح می شود

سند انتقال ۵۰ هکتار از اراضی 
میلاجرد به شهرک های صنعتی 

استان مرکزی امضا شد
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
مرکزی گفت: ۵۰ هکتــار از اراضی ناحیه صنعتی 
شــهر میلاجرد با تدوین و امضای سند قانونی روز 

یکشنبه به این شرکت واگذار شد.
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
مرکزی افزود: این سند بعد از ۱۰ سال پیگیری های 
مکرر از سوی شــرکت شــهرک های صنعتی و با 
همــکاری اداره کل منابع طبیعــی و آبخیزداری 

استان انجام شد.
وی ادامه داد: مطالعات اجرای طرح های عمرانی 
این ناحیه تا پایان سال تکمیل و مناقصات لازم نیز 

برای اجرا در اسرع وقت انجام می شود.
مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی استان 
مرکزی اظهار داشت: ۱۰۰ میلیارد رالا اعتبار برای 
اجرای طرح های عمرانی ناحیه صنعتی میلاجرد 
پیش بینی شده تا زمینه جذب ســرمایه گذار و راه 

اندازی واحدهای تولیدی فراهم شود.
میرزایی بیان کــرد: با توجه به وســعت ناحیه 
صنعتی میلاجــرد و ظرفیت اســتقرار واحدهای 
تولیدی در آن، زمینه ایجــاد حداقل ۵۰۰ فرصت 

شغلی جدید در این مکان فراهم شده است.
وی اضافه کــرد: حداقل ۲۵ هکتــار از مجموع 
۵۰ هکتار به عنوان اراضــی صنعتی قابل واگذاری 
خواهد بود و پیش بینی می شود تا ۵۰ درصد برای 
بهای زمین، مشوق ایجاد شود. ۳۳ شهرک  و ناحیه 

صنعتی در استان مرکزی فعالیت می کنند.
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رییس دانشگاه علوم پزشکی تاکید کرد؛

بخش تنفسی در همه 
بیمارستان های قم ایجاد می شود

شاخه سبز - رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: به تمام 
بخش  یک  مرکز  هر  شده  ابلاغ  استان  بیمارستان های سطح 
ویژه بیماران  تنفسی ایجاد کند تا دسترسی مردم به خدمات 

سلامت تسهیل شود. 
به گزارش شاخه سبز به نقل از روابط عمومی دانشگاه علوم 
های  بخش  از  بازدید  حاشیه  در  مصری  مهدی  قم،  پزشکی 
تریاژ،  اورژانس و بستری موقت بیمارستان امیرالمومنین، بیان 
کرد: زیرساخت های مورد نیاز برای پذیرش بیماران کرونایی 
در این  بیمارستان فراهم و بیمارستان امیرالمومنین)ع( زیر بار 

پذیرش بیماران کرونایی رفت. 
نیاز  استان،  در  کرونا  به شیوع  توجه  با  کرد:  تاکید  مصری 

است تا بیمارستان دیگری هم زیر بار پذیرش بیماران برود. 
رعایت  با  کنیم  می  تقاضا  همشهریان  از  داشت:  ابراز  وی 
از  استفاده  و  تجمعات  در  حضور  عدم  و  بهداشتی  دستورات 
مجموعه  رسان  یاری  کرونا  با  مقابله  در  راستای  ماسک، 

بهداشت و درمان قم باشند. 

معاون دادستان : 

 ۲۲ مرکز تولید ارز دیجیتال 
در قم جمع آوری شد

شاخه سبز - معاون دادستان عمومی و انقلاب قم از صدور 
ارز دیجیتال  تولید  برای جمع آوری 22 مرکز  دستور قضایی 

طی ماه  اخیر در این استان خبر داد. 
قم،  دادگستری  اداره کل  از  نقل  به  سبز  شاخه  گزارش  به 
علی اصغر سلطانی در گفت وگویی اظهار داشت: در پی اعلام 
شرکت توزیع  برق مبنی بر بهره برداری و استفاده غیر قانونی 
تولید  جهت  صنعتی  و  کشاورزی  تعرفه  با  برق  از  مرکز   22
کلیه دستگاه های  توقیف  برای  ویژه  ارز، دستور  قضایی  رمز 

استخراج ارزدیجتال در سطح حوزه قضایی قم صادر شد. 
به  دستگاه  ها  این  آسیب های  به  اشاره  با  قضایی  مقام  این 
شبکه توزیع برق و ایجاد اختلال در آن بیان داشت: در یک 
ماه گذشته  بیش از 200 دستگاه استخراج رمز ارز در استان 
به  توقیف،  از  پس  دستگاه ها  این  که  است  شده  جمع آوری 
کالای  از  استفاده  ممنوعیت  و  بودن  دستگاه ها  قاچاق  لحاظ 
بیت المال  حفظ  و  عامه  حقوق  احیای  راستای  در  و  قاچاق 

حاصله، به تعزیرات حکومتی  ارسال می شوند. 

سرپرست اداره کل امور اقتصادی و دارایی 
استان قم خبر داد :  

دریافت وام بدون ضامن

دارایی  و   اقتصادی  امور  اداره کل  -  سرپرست  شاخه سبز 
وام  تحقق  اینکه  بیان  با  خبرنگاران  با  گفتگو    در  قم  استان 
بدون ضامن،  باعث امیدافزایی اقتصادی در کشور است، شرایط 

دریافت وام بدون ضامن را تشریح کرد. 
به گزارش شاخه سبز ،  مهدی فراهانی گفت: وزارت اقتصاد 
و  دولتی  بانک   13 بانک ها،  از  وام  دریافت  تسهیل  هدف  با 
نیمه دولتی  را موظف کرده تا از این پس به جای ضامن، گواهی 

اعتبارسنجی مشتریان را برای دریافت وام بپذیرند.  
وی افزود: از آنجا که یکی از مشکلات مردم برای دریافت وام 
های خرد، جستجوی ضامن است و برای نظام بانکی نیز امکان 
در  اقتصاد  وزارت  است،  فراهم  وام،  متقاضیان  سنجی   اعتبار 
گام نخست، عملیات حذف ضامن و جایگزینی اعتبار سنجی 
را برای  وام های زیر 100 میلیون تومان و برای حقوق بگیران 

کلید زد. 
اول  مرحله  در  طرح  این  هدف  داد:جامعه  توضیح  فراهانی 
بازنشستگان    و  خصوصی  بخش  شاغلان  دولت،  کارمندان 

میشوند. 
وی تصریح کرد: هر فرد میتواندبا مراجعه به سایت اینترنتی 
رتبه  گزارش  تومان  هزار   10 پرداخت  و    www.mycredit.ir 

 اعتباری خود را دریافت کند. 
  فراهانی اضافه کرد: گزارش اعتبار سنجی با تعیین رتبه بین 
صفر تا ۹00 ریسک فرد را بر اساس پرداخت بهنگام اقساط 
وام های  قبلی، چک های برگشتی و سایر اطلاعات مشخص 
اعتبار  گزارش  در  پایین  ریسک  دارای  که  افرادی  و  میکند 

سنجی باشند،  میتوانند این گزارش را جایگزین ضامن کنند. 
وی گفت: در حال حاضر بر اساس بخشنامه وزارت اقتصاد 
مدارک مورد نیاز برای دریافت وام های تا سقف پنجاه میلیون 
تومان،  گزارش اعتبار سنجی  و نامه کسر از حقوق است  و 
اعتبار  گزارش  تومان،  میلیون  صد  سقف  تا  های  وام  برای 
سنجی به علاوه نامه  کسر از حقوق  و یک چک یا سفته است. 

قم  استان  دارایی  و  اقتصادی  امور  کل  اداره  سرپرست    
بعدی  های  گام  در  تا  است  مصمم  اقتصاد  وزارت  اظهارکرد: 
برای دارندگان  مشاغل آزاد نیز شرایط دریافت وام بدون ضامن 

را فراهم کند. 

شاخه سبز - فرمانده انتظامی قم از توقیف یک دستگاه 
کامیونت و کشف هفت میلیارد و ۵00 میلیون ریال کالای 

قاچاق در این  استان خبر داد. 
به گزارش شاخه سبز ته نقل از نیروی انتظامی قم، سردار 
سید محمود میرفیضی در گفت وگویی اظهار داشت: ماموران 
یگان  تکاوری این فرماندهی در اجرای طرح مبارزه با قاچاق 
کالا، یک دستگاه کامیونت حامل انواع انواع کالای قاچاق را 

در محور قم- گرمسار متوقف کردند. 
وی افزود: در بازرسی از داخل کامیون موصوف پنج دستگاه 
ربات نظافتچی، 470 جفت کفش، پنج هزار و 1۶7 ثوب 
پوشاک،   ۶0 عدد کلاه کاسکت مسابقه ای، 2 هزار و ۵2 بسته 
24 تایی مداد رنگی، 300 عدد اسباب بازی و 40 عدد عینک 

شنای قاچاق و  فاقد هرگونه مجوز کشف و توقیف شد. 
کارشناسان،  اعلام  برابر  داشت:  بیان  قم  ناجای  فرمانده 
ارزش کالای مکشوفه بیش از هفت میلیارد و ۵00 میلیون 

ریال برآورد شده  است. 
او با اشاره به دستگیری 2 متهم تصریح کرد: اموال کشف 
شده و خودرو توقیفی به همراه پرونده تشکیل شده به مرجع 

ذیصلاح  تحویل داده شد. 
سردار میرفیضی از شهروندان خواست، در صورت مشاهده 
هرگونه فعالیت غیرمجاز از جمله قاچاق و توزیع کالاهای 
غیرمجاز  توسط افراد فرصت طلب و سود جو، موضوع را از 
طریق سامانه تلفنی 110 اطلاع داده تا پلیس در اسرع وقت 

رسیدگی و قاطعانه  و قانونی برخورد کند. 
فرمانده انتظامی استان همچنین کشف حدود سه تنُ کابل 
و سیم برق مسروقه را نیز مورد توجه قرار داد و گفت: در پی 
وقوع  سرقت های متعدد سیم، کابل و ترانس های شرکت برق 
در سطح شهر و در نتیجه ایجاد خسارت و تحمیل هزینه های 
سنگین به  شرکت توزیع نیروی برق استان و قطعی جریان 
برق در برخی نقاط و نارضایتی شهروندان، موضوع با جدیت 
در دستور کار  کارآگاهان پلیس آگاهی این فرماندهی قرار 

گرفت. 
و  اطلاعاتی  اقدام های گسترده  با  کارآگاهان  افزود:  وی    
میدانی، پی بردند که یکی از کارخانه های تولید سیم و کابل 
با سارقان و  مالخران در ارتباط است و کابل های مسروقه را 
خریداری می کند که با هماهنگی قضایی و حراست شرکت 

برق استان در قالب  اجرای طرح سراسری مبارزه با سارقان 
سیم و کابل در یک عملیات منسجم، کارخانه موصوف مورد 
عنوان  به  تنَ  قرار گرفت و ضمن  دستگیری یک  بازرسی 
مالخر، اموال مسروقه شامل 2 هزار و ۹00 کیلوگرم انواع 
مسی،  برق،  شینه های  ترانس  هوایی،  کابل شبکه  و  سیم 

دریچه پسُت مخابراتی و سیم تلفن متعلق به شرکت برق 
استان، کشف شد. 

  فرمانده انتظامی استان ادامه داد: کارشناسان فنی شرکت 
برق استان، ارزش کالاهای مکشوفه را حدود پنج میلیارد 

ریال اعلام کرد.

فرمانده ناجا قم خبر داد :  

 ۷.5 میلیارد ریال کالای قاچاق در قم کشف شد

شاخه سبز- تولیت آستان حضرت معصومه )س( با بیان اینکه 
در امر و نهی نباید عصبانی شویم زیرا در عصبانیت ها کار خراب 
 می شود و دشمن نیز به دنبال همین چیزها است گفت: باید از 
برخی افراد به خاطر لحن و روحیه ای که دارند درخواست کنیم 

که امر  به معروف و نهی از منکر نکنند. 
به گزارش شاخه سبز به نقل از روابط عمومی  آستان حضرت 
معصومه )س(، آیت الله سید محمد سعیدی در نشست قرارگاه 1۹ 
 دی اظهار داشت: نوع نگاه ما به کارهایی که انجام می دهیم مهم 
است و اگر نگاه ما در مساله امر به معروف و نهی از منکر مانند 
 نگاه یک طبیب باشد که می خواهد مخاطب خود را احیا کند تاثیر 

بیشتری خواهد داشت. 
عضو خبرگان رهبری با بیان اینکه بنابر آیه های قرآن احیای یک 
نفر مانند این است که همه مردم را احیا کرده باشیم گفت: یک 
 طبیب متناسب با رفتار مریض با او برخورد نمی کند بلکه حتی 
اگر مریض پرخاش هم کند او به وظیفه احیا کردن مریض عمل 

 می کند بنابراین کار ما در قرارگاه 1۹ دی باید همین طور باشد. 
امام جمعه قم با اشاره به اینکه  در تبلیغات خود در کارهایی 
که می کنیم ضعیف هستیم گفت:  کارهای زیادی انجام دادیم و 
باید  متناسب با کاری که انجام دادیم نیز تبلیغ کنیم زیرا خود 
این تبلیغ علاوه بر گزارش دهی به مردم، امر به معروف و نهی از 

منکر  است. 

وی با بیان اینکه کارهایمان متناسب با زمان باشد گفت: در 
حوزه امر به معروف و نهی از منکر کار نو انجام دهیم، نیروهای 
خود  را تجمیع و هماهنگ و با برنامه ریزی کار کنیم، حتی شیطان 
هم برای اینکه کارش به نتیجه برسد با برنامه ریزی و گام به گام جلو 

 می رود و ما هم باید مقابل شیطان برنامه داشته باشیم. 
سعیدی با بیان اینکه در امر و نهی نباید عصبانی شویم زیرا در 
عصبانیت ها کار خراب می شود و دشمن نیز به دنبال همین چیزها 
 است گفت: باید از برخی افراد به خاطر لحن و روحیه ای که دارند 

درخواست کنیم که امر به معروف و نهی از منکر نکنند. 
امام جمعه قم با تاکید بر اینکه دشمنان به دنبال این هستند 
که فرصت های پیش آمده را به تهدید تبدیل کنند و فشار را بالا 
ببرند تا  این موقعیت را از دست دولت بگیرند افزود: باید مدیران و 
مسئولان بدانند که در این دام نیفتند و مردم هم باید مراقب باشند 

که  دشمن چه نقشه ای دارد. 
وی ادامه داد: رهبر انقلاب در مورد قم دو بحث را مطرح کردند 
که یکی حفظ ظاهر شهر  قم و دیگری انقلابی ماندن قم و حالا 
که  می خواهیم کار خیر کنیم باید با توجه به این موارد مشکل ها 

را ریشه ای حل کنیم. 
سعیدی با بیان اینکه اگر جایی حرفی می زنیم با اطلاع حرف 
بزنیم افزود: در تابلوهای تبلیغاتی سطح شهر از جمله های دینی 
و  شرعی استفاده شود و همان طور که در ورزش به هر بهانه ای 

کالاهایی را تبلیغ می کنند ما هم در تمام تابلوهای تبلیغاتی شرط 
کنیم  که باید از یک حدیث و یا حکم شرعی و یا سخن بزرگان 

دینی که مرتبط باشد استفاده شود. 
وی با اشاره به اینکه خداوند مردم را صاحب اختیار قرار داده 
برخی عمل  اگر  انجام می دهید  برنامه هایی که  در  است گفت: 
نمی کنند  ناامید نشوید زیرا  بیش از انبیا و اولیا خدا وظیفه نداریم 
ولی فرق ما با بسیاری از آنها این است که حکومت در اختیار داریم 

و باید  از این امکان به خوبی استفاده کنیم. 
امام جمعه قم با بیان اینکه دستگاه های دولتی وظیفه خود را در 
زمینه امربه معروف و نهی از منکر انجام دهند گفت: پیگیری کارها 
 خیلی مهم است و در این پیگیری ها هم باید از کارهای انجام شده 

تشکر، و هم کارهای انجام نشده اعلام و تذکر داده شود. 
وی با تاکید بر اینکه امر به معروف باید همگانی شود گفت: اگر 
امر به معروف و نهی از منکر منحصر در یک مجموعه شود  بقیه 
فکر می کنند که مسئولیت از آنها برداشته شده است و بی تفاوت 
می شوند و مطالبه گر نمی شوند بنابراین نباید وظیفه امر به  معروف 

و نهی از منکر به قرارگاه 1۹ دی محدود شود. 
گرامیداشت یاد شهدا همراه با کمک به نیازمندان دنبال شود

امام جمعه قم با تاکید بر اینکه کار برای شهیدان باید نو باشد و 
از کارهای کهنه پرهیز کنیم، گفت: تبلیغات ما برای شهیدان نباید 
 فقط بصری باشد بلکه باید تبلیغات عملی مانند برگزاری مسابقه 
و کمک به نیازمندان با نام شهیدان را هم داشته باشیم و جوری 
 باشد که تبلیغات ما شیک، فاخر و متناسب با نیاز و شرایط زمان 

باشد. 
وی با اشاره به اینکه شهیدان در عرصه های مختلف پیام 
و حرف برای مردم دارند گفت: کار کردن برای شهدا جای 
نگرانی ندارد  و هر کسی این کار را نکند خودش خسارت 
دیده است زیرا جوری نیست که اگر ما این کارها را انجام 
بلکه  این فرصتی است که در  ندهیم روی زمین بماند 

اختیار ما قرار گرفته تا ما هم در این کار سهیم باشیم. 
تولیت حرم بانوی کرامت با بیان اینکه این شهیدان 
که به جبهه ها رفتند و شهید شدند همه کار و زندگی 
داشتند و نه تنها پول  نمی گرفتند بله برخی پول هم 
شهیدان  تکریم  افزود:  بروند،  جبهه  به  که  می دادند 
کار ارزشمندی است و در کنار تکریم شهیدان باید  از 
این مسیر زحمت  افرادی که ماندند و در  جانبازان و 

می کشند نیز یاد شود. 
سعیدی با بیان اینکه کار برای شهیدان  فقط برای 
رضای خدا باشد گفت: خدا تکریم شهیدان را دوست 
دارد و ما هم باید کاری کنیم  که خدا ما را دوست داشته 

باشد و کارهای ما مورد پسند امام زمان)عج( باشد.

تولیت حضرت معصومه : 

باید از برخی افراد درخواست کنیم که امر به معروف و نهی از منکر نکنند

آیت الله نوری همدانی: 

معرفی امام )ره( به جهانیان؛ شناساندن خلاصه اسلام می باشد

شاخه سبز - آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید، گفت: 
معرفی امام )ره( به جهانیان؛ شناساندن خلاصه اسلام می باشد، از  این 
رو برای شناختن شخصیت امام )ره( مطالعه آثار ایشان بویژه صحیفه 
امام و دفتر تبیان بسیار ضروری است و باید مبانی  امام )ره( در فقه، 
فلسفه، تفسیر، عرفان و تهجد و آگاهی به زمان و اوضاع سیاسی برای 

اندیشمندان به ویژه نسل جوانان بیان  شود. 
به گزارش شاخه سبز به نقل از دفتر آیت الله نوری همدانی، وی 
در دیدار رییس موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی )ره( با اشاره 
 به ابعاد برجسته شخصیت امام راحل بیان کرد: از زمان آغاز غیبت 
کبری تا کنون شخصیتی جامع همانند امام راحل سراغ نداریم،  امام 
خمینی)ره( توانست در زمان استبداد داخلی و استعمار بیگانگان 
انقلاب اسلامی را به پیروزی رسانده و اسلام ناب محمدی را  احیا 

نماید. 
را  کنونی  زمان  در  )ره(  خمینی  امام  شخصیت  معرفی  در  وی 
ضروری دانست و افزود: در شرایطی که دشمنان سعی در منزوی 
 کردند فرهنگ اسلام و معارف قرآن داشتند امام راحل با اتکاء به 
خداوند و بر اساس فرهنگ اهل بیت )ع( توانست مسلمانان را از 
 خواب غفلت بیدار کند و امروز شاهد فریاد اسلام خواهی در سرتاسر 

سرزمین های اسلامی هستیم. 
این مرجع تقلید جامعیت امام )راحل( را یکی از نکات برجسته 
بنیانگذار نظام مقدس جمهوری اسلامی دانست و تاکید کرد: معرفی 
 امام )ره( به جهانیان؛ شناساندن خلاصه اسلام می باشد، از این رو 
برای شناختن شخصیت امام )ره( مطالعه آثار ایشان بویژه  صحیفه 
امام و دفتر تبیان بسیار ضروری است و باید مبانی امام )ره( در فقه، 

فلسفه، تفسیر، عرفان و تهجد و آگاهی به زمان و  اوضاع سیاسی برای 
اندیشمندان به ویژه نسل جوانان بیان شود. 

وی پوشش و بیان افکار و اندیشه های امام خمینی )ره( از سوی 
صدا و سیما را ضعیف توصیف کرد و گفت: صدا و سیما برای  صیانت 
از نظام مقدس جمهوری اسلامی و ترویج فرهنگ انقلاب باید افکار 
و اندیشه های امام راحل و نقش ایشان در هدایت و  رهبری ملت 
مسلمان ایران در قبل و بعد از انقلاب اسلامی و هشت سال دفاع 

مقدس را برای مردم بازگو کند. 
  در ابتدا این دیدار همچنین حجت الاسلام علی کمساری بنانی با 
تقدیم دانشنامه امام خمینی )ره( گزارشی از فعالیت های پژوهشی و 
 آموزشی موسسه تنظیم و نشر آثار امام خمینی )ره( از روند تدوین و 

شکل گیری دانشنامه خدمت آیت نوری همدانی ارائه دادند.
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استاندارقم : 

با تمام تلاش برای رفع موانع در مسیر 
تولید اقدام می کنیم

شاخه سبز  استاندار قم به برنامه های مدیریت استان در راستای حمایت از تولیدها به ویژه تولید محصول های 
کشاورزی و دام و  طیور اشاره کرد وگفت: نظام مسایل استان در این زمینه تهیه شده است و با تمام تلاش 

برای رفع موانع در مسیر تولید اقدام  می کنیم. 
به گزارش شاخه سبز به نقل از استانداری قم، سید محمد تقی شاهچراغی با حضور در یک واحد مرغداری 
نمونه کشوری که در  رَسته مرغ تخم گذار فعالیت می کند اظهار داشت: حمایت از تولیدهای بروز و سلامت 

محور در زمینه تامین ارزاق عمومی را در  دستور کار جهاد کشاورزی دانست. 
استاندار قم با قدردانی از فرآیند مکانیزه تولید تخم مرغ در این واحد ۶0 هزار قطعه ای، اضافه کرد: وجود 
زنجیره های کامل  محصول های دام و طیور در واحدهای دامپروری مورد توجه است و باید امکانات و زیربنای 

لازم برای این امر فراهم شود. 
شاهچراغی در حاشیه بازدید میدانی از خط تولید این مجموعه، با اشاره به اهمیت رعایت مسائل بهداشتی 
در تولید محصول ها و  ارزاق عمومی افزود: ارتقای سطح فعالیت واحدهای تولید دام و طیور در قم بر اساس 

استانداردهای ملی امری مهم است که باید از  تمام توان و ظرفیت استان در این جهت بهره بریم. 
وی به برنامه های مدیریت استان در راستای حمایت از تولیدها به ویژه تولید محصول های کشاورزی و دام 
و طیور اشاره کرد  وگفت: نظام مسایل استان در این زمینه تهیه شده است و با تمام تلاش برای رفع موانع 

در مسیر تولید اقدام می کنیم. 
استاندار قم همچنین با بیان لزوم ورود نیروهای جوان و خلاق و با تفکرهای بروز به این عرصه خاطرنشان 

کرد: با توجه به  ضرورت تامین مایحتاج عمومی وجود مجموعه های فعال و پویا امری حیاتی است. 
گزارش حاکیست: در این بازدید مسائلی چون: تسهیلات بانکی، حمایت از مرغداری در زمان بحران ها و 

شیوع بیماری های واگیر  دار چون آنفولانزا و تامین نهاده از سوی این واحد مطرح شد. 

شهردار قم : 

بهره برداری از ۱۰۰ پروژه عمرانی در ایام 
دهه فجر

شاخه سبز -  شهردار قم گفت: به مناسبت ایام الله دهه فجر 100 پروژه شهری به ارزش هزار میلیارد تومان 
در قم به بهره برداری  می رسد. 

به گزارش شاخه سبز ، دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در بیست و ششمین جلسه شورای اسلامی شهر قم 
ضمن تبریک فرارسیدن  ایام الله دهه مبارک فجر، اظهار کرد: شهرداری قم بنا دارد افتتاح طرح های خود را 

در مناسبت های ملی و مذهبی انجام دهد که دهه  فجر یکی از مناسبت های مهم است. 
وی ادامه داد: در ایام دهه فجر امسال 100 پروژه شهری ازجمله 10 پروژه کلان در سطح قم به بهره برداری 
می رسد که نخستین  افتتاحیه در 14 بهمن با بهره برداری از مجموعه فرهنگی ورزشی شهیدان جودی و ورود 

۵2 دستگاه اتوبوس به ناوگان حمل ونقل  عمومی شهر صورت خواهد گرفت. 
شهردار قم افزود: بهره برداری از چندین پروژه بهسازی محورهای تاریخی، بهره برداری از فاز سوم پیاده راه 
آیت الله مرعشی نجفی   )ارم( ، بهره برداری از بلوار شهیدان برقعی ، افتتاح ساختمان اداری مناطق سه و چهار، 
بهره برداری از بلوار شهید صادقی،  بهره برداری از فاز یک بوستان زائر و آیین بیعت با حضرت مهدی )عج( و 
آغاز به کار ستاد تسهیلات زائرین شهرداری به  مناسبت ایام نیمه شعبان و نوروز ازجمله طرح هایی است که 

در ایام پر خیروبرکت پیش رو اجرا خواهد شد. 
دکتر سقائیان نژاد همچنین از اختصاص 800 میلیون تومان به مناطق برای خرید اقلام آذین بندی خبر 
داد و خاطرنشان کرد: این  مبلغ علاوه بر بودجه و امکانات معمول هر منطقه است تا در ایام دهه فجر و اعیاد 

شعبانیه به ویژه نیمه شعبان آذین بندی در شأن  شهر قم انجام شود

بازدید اصحاب رسانه از پروژه های
 شهری قم

بازدید اصحاب رسانه از پروژه های عمرانی، خدماتی و فضای سبز شهر قم با حضور مسئولان شهرداری 
قم برگزار شد. 

به گزارش شاخه سبز ، ، برنامه بازدید از پروژه های کلانشهر قم شامل طرح های فرهنگی ورزشی، تقاطع 
غیرهمسطح، احداث  معابر شهری، پیاده راه هسته مرکزی شهر و بوستان های شهری امروز با حضور اصحاب 

رسانه برگزار شد. 
خبرنگاران قمی روز دوشنبه با حضور حلوایی زاده معاون فنی و عمرانی شهرداری، قراچورلو مدیر منطقه 
پنج شهرداری،  میریک امامی مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری، رشیدی نژاد معاون فنی و 
عمرانی منطقه یک شهرداری و رئیس  اداره فنی منطقه چهار شهرداری از پروژه های مهم شهری و در 
دست بهره داری شامل بلوار شهید صادقی و بلوار شهیدان برقعی  در منطقه یک، مجتمع فرهنگی ورزشی 
شهیدان جودی در منطقه پنج، پیاده راه آیت الله مرعشی نجفی)ره(، پروژه ادامه فاز ۵  عمار یاسر و بوستان 

زائر بازدید کردند. 
آخرین وضعیت این پروژه ها و طرح های در دست اقدام شهرداری در این بازدید به خبرنگاران ارائه شد. 

دهه فجر امسال 100 پروژه شهری با اعتبار بالغ بر هزار میلیارد تومان با حضور مسئولین و اقشار مردم 
افتتاح خواهد شد. 

خبر

فرم شماره 3 ) ابلاغ رای کمیته بدوی استانی (  
اداره کل تامین اجتماعی استان قم  

به پیوست اصل فرم شماره یک مربوط به آقای محمد رضا یحیائی مزرعه شاهی  که در جلسه مورخ 1400/11/0۵کمیته  بدوی مشاغل سخت و 
زیان آور استان قم مطرح و ازمجموع 8)هشت( شغل مطرح شده 8)هشت(  شغل مورد تایید قرار  گرفته است . جهت اقدامات بعدی ارسال می گردد.  

مشاغل تایید شده )ب( : نان گیر )خبازی قارلوقی ( - نانگیر، خمیرگیر ) خبازی برزگر بفروئی ( - خمیرگیر ، وابر،  
شاطر ، نانگیر ) خبازی پوربافرانی ( - خمیرگیر ) خبازی آل اسحاق (  

وحید وزیری راد سرپرست اداره کل  - از طرف ترک زاده آرانی  
رونوشت : 1 - معاونت محترم دانشگاه علوم پزشکی و مدیریت درمان استان جهت استحضار و اقدام مقتضی برابرماده 3 آیین  نامه .                       

 2- شرکت / کارگاه : خبازی قارلوقی ، خبازی برزگر بفروئی ، خبازی پوربافرانی و خبازی آل اسحاق جهت اطلاع . 
 3- آقای  : محمد رضا یحیائی مزرعه شاهی  جهت اطلاع .  

این رای به استناد تبصره ۵ ماده 8 آیین نامه اجرایی مشاغل سخت و زیان آورظرف 1۵ روز قابل تجدید  نظر خواهی در کمیته تجدید نظر 
مشاغل سخت و زیان آور می باشد و درصورت عدم اعتراض هریک از  طرفین و قطعی و لازم الاجرا شدن رای مذکور به استناد تبصره 2 ماده1۶ 
قانون تشکیلات و آیین دادرسی  دیوان عدالت اداری ظرف 3ماه از تاریخ ابلاغ برای اشخاص داخل کشورو ظرف ۶ ماه از تاریخ ابلاغ  برای افراد مقیم 
خارج از کشور قابل فرجام خواهی در دیوان عدالت اداری خواهد بود . به استناد ماده 3 آیین  نامه اجرایی ، کارگاه هایی که مشاغل آنها به عنوان 
سخت وزیان آور و از بند ) الف ( تایید می گردند ،  مکلفند ظرف مدت 2 سال از ابلاغ ، نسبت به رفع صفت سخت و زیان آور خود اقدام نموده و 

نتیجه رابه  کمیته بدوی این اداره کل گزارش نمایند .  
اقدام کننده : شفیعی   

شاخه سبز ـ فرمانده یگان حفاظت محیط زیست استان قم گفت: دو شکارچی متخلف که در تالاب 
مره اقدام به شکار پرندگان  مهاجر کرده بودند، دستگیر و دو رشته تور شکار پرندگان نیز در این تالاب 

کشف و تخریب شد. 
به گزارش شاخه سبز به نقل از روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، محمدرضا 
عابدی مقدم در سخنانی اظهار  داشت: در جریان گشت و کنترل تالاب ها و زیستگاههای حساس 

استان، دو شکارچی متخلف در تالاب مره توسط محیط بانان  شناسایی و دستگیر شدند. 
وی با بیان اینکه این دو شکارچی 8 قطعه اردک وحشی را شکار کرده بودند، خاطرنشان کرد: دو 

سلاح ساچمه زنی به همراه  تعدادی گلوله، دوربین شکاری و ادوات شکار از این شکارچیان متخلف 
کشف و ضبط و گزارش تخلف آنها جهت رسیدگی به اداره  حقوقی ارسال شد. 

دو رشته تور شکار پرندگان در تالاب مره کشف و تخریب شد
فرمانده یگان حفاظت محیط زیست قم همچنین از کشف دو رشته تور شکار پرندگان در تالاب مره 
خبر داد و گفت: یک رشته دام  بسیار بزرگ در یکی از نقاط حساس تالاب مره شناسایی و تخریب 
شد و یک رشته دام دیگر نیز به همراه دو قطعه اردک خوتکای  زنده گیری شده از یک متخلف زیست 

محیطی کشف شد. 
وی همچنین با اشاره به کشف بیش از 80 قطعه بلبل زیر دم سرخ در یکی از پرنده فروشی های 
سطح شهر قم، تصریح کرد: این  متخلف زیست محیطی، پرندگان را از دیگر استان ها به شهر قم منتقل 

کرده و آنها را به فروش می رساند که این پرندگان اکنون  در حال تیمار و نگهداری هستند. 
عابدی در پایان بر ضرورت مشارکت همه مردم در حفظ و حراست از طبیعت و محیط زیست تأکید 
کرد و گفت: شهروندان می  توانند گزارش های خود از تخلفات صید و شکار، نگهداری و خرید و فروش 

جانوران وحشی را با شماره تلفن های 1۵40 و   3۶2072۹۹ در میان بگذارند. 
تالاب مره در ضلع غربی منطقه حفاظت شده کویر و در دشت مسیله قرار دارد. این تالاب از جمله 
پنج تالاب مهم استان قم بوده که  در کیلومتر ۵0 جاده قم  گرمسار قرار گرفته که به صورت گسترده 
پذیرای انواع پرندگان مهاجر در گونه های متنوع فلامینگو،  تنجه، انواع مرغابی، حواصیل ها، کاکایی ها، 

سلیم ها،چوب پا، خروس کلی است. 
این تالاب درفصل  زمستان به خصوص در زمان سیلاب پهنه های بزرگ آبی را به وجود آورده که 
مساحت آن به بیش از 10 هزار  هکتار می رسد و پذیرای گونه های متعددی از پرندگان مهاجر است و 

در سایر فصول به صورت دشت های رسی نمایان می شود. 

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست قم: 

شکارچیان متخلف در تالاب مره قم دستگیر شدند

شاخه سبز - استاندار قم با صدور پیامی 
دردهه  استان  این  مردم  که  کرد  تاکید 
با آرمان های  مبارک فجر میثاق دوباره ای 
امت  امام خمینی و مقتدای  نهضت  الهی 
اسلامی مقام معظم رهبری خواهند داشت. 

پیام  درایــن    ، سبز  شاخه  گــزارش  به 
تجلی  فجر  دهه  الله  ایام  آمده است:    ،
ایران، زرین ترین  شیرین ترین جشن ملت 
صفحه تاریخ این  سرزمین و یادآور شکوه 

و عظمت ملت نستوه و شجاعی است که 
رهبر صالح خویش،  و  امام  رکاب  در  پای 
و  فاسد  بیداد  حکومتی  و  ظلم  علیه 
و  فداکاری  ایثار،  با  و  بپاخاست  خودکامه 
از جان گذشتگی، خالق حماسه جاودان و 

شکوهمند انقلاب اسلامی شد. 
سید محمد تقی شاهچراغی دراین پیام 
ادامه داده است: انقلابی بی نظیر و مبتنی بر 
اصول و ارزش های دینی و متکی بر فرهنگ 

 مقدس جهاد و شهادت که بارقه های امید و 
معنویت را در دل ملت بزرگ ایران و تمامی 
و  کرد  زنده  آزادگان جهان  و  مستضعفان 
پس  از  قرن ها، عزت، خودباوری و حیات 

این ملت را جانی دوباره بخشید. 
انقلاب  طیبه  شجره  حاکیست:   پیام 
اسلامی از  همان ابتدا و با  قدرت و صلابت 
، در مقابل همه توطئه ها،  هر چه تمام تر 
استکبار  جبهه  و  کارشکنی های  فشارها 

بزرگ  دستاوردهای  و  نموده  ایستادگی 
به  مختلف  عرصه های  در  را  پرافتخاری  و 
بصیر  ملت  و  امروز هم  آورده است  ارمغان 
و لحظه شناس ایران اسلامی، حفظ اتحاد، 
همدلی و هوشیاری در برابر دسیسه مزورانه 
نظام سلطه در سیاه  نمایی اوضاع کشور و 
ناامید ساختن مردم  نسبت به آینده  نظام و 
سلب اعتماد آنان به مسئولان را زمینه ساز 
تداوم عزت، اقتدار و  تحکیم پایه های انقلاب 
اسلامی و ضامن عبور عزتمندانه از این پیچ 
از هیچ   برای تحقق آن  تاریخی دانسته و 

تلاش و مجاهدتی  فروگذار نخواهند بود.  
پیام  ازایـــن  ــری  ــگ دی بخش  در 
آمده است:ضمن تبریک  چهل و سومین 
یاد  اسلامی،  انقلاب  شکوهمند  فجر 
فقید  جمهوری  بنیان گذار  خاطره   و 
اسلامی ایران و تمامی شهداء، ایثارگران 
و حماسه آفرینان میهن عزیز اسلامی را 
گرامی داشته و رجاء واثق دارم که  اقشار 
مختلف مردم مؤمن، انقلابی و ولایتمدار 
همانند  نیز  امسال  قم  مقدس  استان 
گذشته با حضور پرشور و گسترده خود 
ویژه  به  مبارک  دهه  این  در  برنامه های 
مراسم یوم الله 22 بهمن ، تجدید میثاق  
و عهد و بیعت دوباره ای را با  آرمان های 
و  الشأن)ره(  عظیم  الهی  امام  نهضت 
الله  آیت  اسلامی حضرت  امت  مقتدای 
العالی  ظله  مد  خامنه ای  امام  العظمی 

خواهند داشت. 

استاندار قم: 

مردم قم میثاق دوباره ای با آرمان های امام راحل خواهند داشت

آغازین  جلسه   - سبز  شاخه 
نهضت کنترل و کاهش آسیب های 
مدیرکل،  حضور  با  قم  اجتماعی 

کارشناسان  معاونان،  از  جمعی 
مدیران  و  تخصصی   حوزه های 
مثبت  مراکز  امتیاز  صاحبان  و 

زندگی این استان برگزار شد. 
نقل  به  سبز  شاخه  گزارش  به 
ازروابط عمومی اداره کل بهزیستی 
مطالبه های  و  منویات  پیرو  قم، 
رهبر معظم انقلاب در 1۹ دی ماه 
 سال جاری و تاکید بر لزوم مواجهه 
موضوع  با  جهادی  و  تخصصی 
آسیب های اجتماعی، جلسه اولیه 
هم اندیشی و هم افزایی آغاز  نهضت 
آسیب های  کاهش  و  کنترل 
برگزار و تدوین  اجتماعی در قم 
طرح و برنامه های کاهش و کنترل 
آسیب با محوریت خدمات  محله 
محور به صورت رسمی در دستور 
استان  زندگی  مثبت  مراکز  کار 

قرار گرفت. 
بر اساس این گزارش مدیرکل 
شنیدن  از  پس  قم  بهزیستی 
حوزه های  کارشناسان  نظرهای 

و  طرح ها  پیرامون  تخصصی 
مراکز  در  اجرا  برنامه های  قابل 
از  جمعی  دیدگاه های  و  مثبت 
امتیاز  صاحبان  و  فنی  مسئولان 
این مراکز در خصوص آسیب ها، 
و  فرصت های شناسایی  تهدیدها 
گانه   24 محله های  در  شــده 
جلب  به  ــاره  اش ضمن  استان، 
گروه ها،  تمامی  همکاری  و  نظر 
نهادهای  دغدغه مند  دستگاه ها و 
در این زمینه و اعلام آمادگی آنها 
جهت ورود به صحنه این کارزار 
ورود  لزوم  بر  تاکید  با  سخت، 
قدرتمند مراکز مثبت  به طرح های 
کنترل و کاهش آسیب و ارتقای 
سطح سلامت اجتماعی محله ها به 
عنوان محوری ترین ماموریت این 
مراکز خواستار  پرداختن جدی به 

این مهم شد. 

مهدی پهلوانی با اشاره به انتخاب 
استان به عنوان استان پایلوت در 
راه اندازی نهضت کنترل و کاهش 
آسیب، قم را خاستگاه  حرکت های 
انقلابی و جهادی برشمرد و اعلام 
کرد، بهزیستی استان در این راستا 
به سوی  یاری و همکاری  دست 
کلیه نهادها،  دستگاه ها، هیات های 
گروه های  و  کارگروه ها  مذهبی، 
مردمی و جهادی گشوده و با تمام 
توان تخصصی خود، به زودی و با 
یاری  خداوند الگوی قابل ارائه ای 
را در سطح ملی طراحی تدوین و 

عرضه خواهد کرد. 
یا  زندگی  مثبت  مرکز   24 
واحدهای کوچک بهزیستی در 24 
محله شهر قم و مناطق روستایی 

این استان فعالیت می کنند./ 

مهدی پهلوانی مدیرکل بهزیستی قم : 

جلسه نهضت کنترل و کاهش آسیب های اجتماعی در قم برگزارشد  

شاخه سبز- مسئول کمیته رصد و 
قم گفت: 4۵  قرارگاه 1۹ دی  اشراف 
طبقه بندی های  با  اجتماعی  آسیب 
مختلف در قم رصد و  شناسایی شده 

است. 
به گزارش شاخه سبز ، رضا نورعلی 

آسیب های  رصد  اهمیت  بر  تاکید  با 
توسط  استان  اجتماعی  و  فرهنگی 
کمیته اشراف قرارگاه   1۹ دی تصریح 
اجتماعی،  آسیب های  حوزه  در  کرد: 
مراکز  و  باندها  الکلی،  مشروب های 
اقامتی و افرادی که در اداره ها خلاف 

می کردند،  رفتار  اسلامی   شئون های 
شناسایی لازم انجام، و برخورد قانونی 

با متخلفان نیز دنبال شده است. 
معروف  به  امــر  کمیته  مسئول    
تمرکز  و  شناسایی  گفت:  نیز  قرارگاه 
از  خیز  حادثه  و  حساس  مراکز  به 
جمله خیابان های اصلی، مراکز  خرید 
و فروش، بوستان ها، ساماندهی و به روز 
رسانی گروه های امر به معروف و تهیه 
تقویم برنامه ها از جمله اقدام های این 

 کمیته است. 
 12 برگزاری  گفت:  جعفری  امیر 
بازدید  و  پلیس  با  مشترک  رزمایش 
از هشت هزار واحد صنفی و تذکر به 
800 واحد صنفی و  ساماندهی سه تیم 
عملیاتی با هماهنگی دادستانی از جمله 

اقداهای انجام شده است. 

کمیته  مسئول  خوئینی  محمد 
و  ــوزوی  حـ ــی،  ــردم م تشکل های 
از  نیز  مذکور  قرارگاه  دانش آموزی 
اجرای طرح دختران فاطمی با  همکاری 
جامعه الزهرا )س( خبر داد و گفت: در 
مقطع  در  دختر  یکهزار  طرح  این 
حجاب  و  عفاف  حوزه  در  راهنمایی 
از  مبلغه  توسط ۵0  فضای  مجازی  و 
جامعه الزهرا آموزش می بینند که برای 
مبلغان نیز تا به حال ۶ دروره آموزشی 

برگزار شده است. 
اداره کل  سرپرست  غریب  حسین 
خاطرنشان  نیز  استانداری  اجتماعی 
اجتماعی  امور  سازمان  سوی  از  کرد: 
فرایند  بازرسی عفاف و  ابلاغیه  کشور 
حجاب به دستگاه ها ابلاغ شده است، 
که  حاشیه ای  مباحث  جدید  دولت 

تحت الشعاع  را  مهم  مساله  این  شاید 
و فقط روی  را حذف کرده  قرار  دهد 
مساله حجاب و عفاف و مسائل اخلاقی 

تاکید دارد. 
حامد  ــد  ســی حــجــت الاســلام 
شریعت مداری مسئول کمیته اجتماعی 
هم افزایی  نگاه  کرد:  بیان  نیز  قرارگاه 
این  راستا  در  و  است  دستورکار  در 
30 شبکه در مساجد و محله های قم 
و  خانواده  بنیان  تقویت  محوریت  با 

آموزش خانواده تشکیل شده است. 
حسینی  موسی  سید  همچنین    
کاشانی مدیرکل فرهنگ و ارشاد استان 
پوشش  برای  رسانه ها  از  دعوت  با  قم 
فعالیت های قرارگاه 1۹  گفت: تلاش 
ما این است که از رسانه های مشارکت 
کننده در قرارگاه 1۹ دی حمایت کنیم.

 ۴5 آسیب اجتماعی در قم شناسایی شد



بزرگداشت پنج هنرمند 
پیشکسوت در افتتاحیه 

جشنواره تئاتر فجر

شاخه سبز - مراسم بزرگداشت علیرضا انصاف جو، محمدرضا 
و  لطفی مقدم  محمدعلی  صادق حسنی،  محمدعلی  شجریان، 
کاظم  هژیرآزاد در افتتاحیه جشنواره بین المللی تئاتر فجر در 

شهر یزد برگزار می شود. 
ایرنا از چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر،  به گزارش 
علیرضا انصاف جو، محمدرضا شجریان، محمدعلی صادق حسنی، 
 محمدعلی لطفی مقدم و کاظم هژیرآزاد پنج هنرمند پیشکسوتی 
هستند که در آیین افتتاحیه این رویداد، از سال ها تلاش شان 

برای هنر  تئاتر، تجلیل به عمل می آید. 
و  سیستان  استان  1337در  متولد  انصاف جو،  اصغر  علی 
در  و  1۵سالگی  از  او  است.  زاهدان  شهرستان   ، بلوچستان 
سال 13۵4در  دانش سرای هنر وارد تئاتر شد و فعالیت خود 
را در عرصه بازیگری ادامه داد . علی اصغر انصاف جو در سال 
13۶۶ عنوان  بهترین بازیگرِ مرد جشنواره تئاتر فجر را با بازی 
در  همچنین  و  آورد  دست  به  خاک«  باد،  »آب،  نمایش  در 
13۶۵بهترین بازیگر  مرد در اولین جشنواره منطقه ای با نمایش 
»عکس یادگاری« شد. او هم اکنون در شواری نظارت و داوری 

جشنواره های استانی و  منطقه ای فعالیت دارد.  
پیشکسوت  و  یزد  در   1334 متولد  شجریان،  محمدرضا 
هنرهای نمایشی این استان، فعالیت هنری خود را با نویسندگی 
و کارگردانی  نمایش »پلیس« در 12 سالگی آغاز کرد. شجریان 
عنوان  به  صحنه ای  نمایش   ۵0 از  بیش  در  انقلاب  از  پیش 
کارگردان و بازیگر  حضور داشت و پس از انقلاب نیز نمایش هایی 
»انتحار«،  حروفیه«،  »نهضت  چشم«،  برابر  در  »چشم  مانند 
»سوء ظن«، »ستاره  سهیل«، »پنجره«، »شهرک« و... را روی 

صحنه برد. 
محمدعلی صادق حسنی، متولد 1341 و پیشکسوت هنرهای 
نمایشی استان گیلان است. این بازیگر تئاتر، سینما و تلویزیون 
از سال   1372 به عنوان رییس انجمن هنرهای نمایشی این 
استان فعالیت می کند و در 1۵ دوره برگزاری جشنواره تئاتر فجر 
آثاری را در  بخش صحنه ای و خیابانی در مقام کارگردان روی 
صحنه برده است. »آفرینش از نوع دیگر«، »عزیز و نگار«، »آبادی 
هفتم«،   »نوروز بل«، »دعای آفتاب« و... نام تعدادی از آثار اجرا 

شده به کارگردانی اوست. 
محمدعلی لطفی مقدم، متولد 131۵ در سبزوار و پیشکسوت 
تئاتر خراسان، جزو اولین فارغ التحصیلان دانش سرای دراماتیک 
تهران  و بنیان گذاران مرکز آفرینش های تئاتر استان خراسان 
است. او سال ها مدرس تئاتر بوده  و در بیش از چهار دهه فعالیت 
گسترده اش،  مسئولیت های بسیاری برعهده  داشته  است  که از 
 جمله آن ها می توان به تدریس تئاتر در دانشگاه فردوسی مشهد 

و داوری در  جشنواره های گوناگون اشاره کرد. 
برای  سال 1348  در  تهران،  متولد 132۹  هژیرآزاد،  کاظم 
نظر  زیر  را  استانیسلاوسکی  شیوه  بازیگری،  هنر  فراگرفتن 
مصطفی  اسکویی آموزش دید. او در طول ۵2 سال گذشته در 
نمایش های بسیار و همچنین سریال های تلویزیونی و فیلم های 
سینمایی متعددی  بازی کرده است که از جمله آن ها بر صحنه 
داوود  کارگردانی  به  شیکاگو«  در  »پیروزی  به  می توان  تئاتر 
رشیدی، »یادگار سال های  شن« به کارگردانی علی رفیعی و 

»مرغ دریایی« به کارگردانی اکبر زنجانپور اشاره کرد. 
مراسم بزرگداشت این هنرمندان همزمان با افتتاحیه چهلمین 

جشنواره بین المللی تئاتر فجر، در شهر یزد برگزار می شود. 
چهلمین جشنواره بین المللی تئاتر فجر از 14 تا 2۶ بهمن به 

دبیری حسین مسافرآستانه برگزار می شود. 

راه اندازی 
نگارخانه های مد و لباس 

در کشور
نظر  لباس کشور در  و  شاخه سبز -  کارگروه ساماندهی مد 
دارد زمینه گسترش نگارخانه های مد و لباس را در سراسر کشور 

 گسترش دهد. 
به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی کارگروه ساماندهی مد 
و لباس کشور، پوشش یکی از ارزشمندترین عرصه هایی است که 
 می تواند در راستای نمایش خلاقیت، توانمندی و نوآورانی فرهنگ 
هر کشور سوق یابد. در همین راستا، نگارخانه های مد و لباس  نقش 
موثری در به نمایش گذاشتن آثار ارزشمند ایفا خواهند کرد. یکی 
از مهم ترین دغدغه های کارگروه ساماندهی مد و لباس کشور،  ایجاد 
زمینه برای گسترش این نگارخانه ها در سراسر کشور است تا بتوان 

فرصتی برابر، برای فعالان خلاق عرصه مد و لباس  ایجاد کرد. 
در همین راستا نخستین نگارخانه مد و لباس همزمان با ولادت 
حضرت فاطمه زهرا )س( و هفته زن ششم بهمن ماه سال جاری 

در  خراسان رضوی افتتاح شد. 

نمایش مطبوعات 
قاجاری در موزه پست

موزه ارتباطات )پست و تلگراف(، مطبوعات تاریخی دوران قاجار 
را با عنوان »مطبوعات تاریخی در آینه پست« به نمایش  می گذارد. 

پژوهشگاه  روابط عمومی  اعــلام  بر  بنا  ایسنا،  گــزارش  به 
با  همزمان  که  نمایشگاه  این  گردشگری،  و  میراث فرهنگی 
سی ویکمین  سالروز افتتاح موزه ارتباطات و با مشارکت پژوهشگاه 
میراث فرهنگی و گردشگری برگزار می شود، بیش از 100 قطعه از 
 روزنامه ها، نامه های نشریات، راپرهای مطبوعاتی و ورقه های پستی 

مربوط به مطبوعات 140 سال پیش را به نمایش می گذارد. 
این نمایشگاه قرار است از 12 تا 1۵ بهمن ماه در محل موزه ملی 

ارتباطات برگزار شود و بازدید از آن برای عموم آزاد است. 
این موزه در خیابان امام خمینی تهران و نزدیکی سردر باغ ملی 

واقع شده است. 

یادداشت

خبر

یک گام آن سویِ نگاه 
قالبی به هنر انقلاب

مجید فروغی
نمایشگاه »آینه در آینه« در موزه هنرهای معاصر تهران، یک گام 
آن سوی تعریف رسمی هنر انقلاب است و یک خوانش متفاوت  را 
نسبت به آن چه تاکنون به عنوان هنر انقلاب در کشور تاکید و تبلیغ 
شده است، ارائه می کند. نمایشگاهی که نشان می دهد همه  هنر 
انقلاب فقط نزد افراد و نهادهای مشخص که نام و عنوان هنرمند 
و هنر انقلاب دارند، نیست هرچند آینه ای هم نیست که  روایت گر 

جامع هنر انقلاب باشد. 
این نمایشگاه گرچه تصویری از تحولات هنر در سال های 13۵3 
تا 13۶3 بیان می کند، اما دریچه ای را هم برای تامل در سال های 
 پس از آن می گشاید که  بعد از انقلاب چگونه تصویری از هنر انقلاب 
ترویج شده است و آیا هنر انقلاب فقط همان است که نهادها  و 
تریبون های رسمی گفته اند؟ این نمایشگاه انکار قالبی است که از هنر 

انقلاب، پس از انقلاب ساخته و ترویج شده است. 
بیشتر  به  نسبت  نمایشگاه،  این  تاریخی،  خوانش  دریچه  از 
نمایشگاه ها و روایت های رسمی با واقعیت هنر انقلاب در این چهار 
دهه  با تردید مواجه می شود؛ روایت هایی ایدئولوژیک و سیاسی که 
انقلاب را در آثار، هنرمندان و نهادهایی خاص محدود کرد،  هنر 
 آثاری را از هنرمندانی که با انقلاب و تحولات اجتماعی آن دوره 
نسبت دارند، اما ممکن است در محدوده مطلوب سلایق نگاه و  قالب 
سیاسی و ایدئولوژیک آن ها نباشد، نادیده گرفت. هرچند وضعیت 
آثار، هنرمندان و نهادهایی هم که به عنوان اصل و تمامیت  هنر 
انقلاب معرفی شدند، ثابت نماند، سیال و متغیر بود و در جریان 
تحولات سیاسی و اجتماعی  و تغییر نگرش ها، مرزهای  محدوده 
همان آثار و هنرمندان هم مدام تغییر کرد. هنرمندانی از این دایره 
بیرون زدند، افرادی را هم از این دایره خارج کردند. گاهی  بستر و 
زمینه خارج شدن و خارج کردن هنرمندان به هم نزدیک بود یا از 
یک اتفاق و موضوع نشات می گرفت. افراد جدیدی را به  محدوده هنر 
انقلاب وارد کردند، و به نام هنر انقلاب، نهادهای جدیدی ساختند. 
بیان شور  آشکار  برای  و  رویکردی صریح  عمدتا  انقلاب  هنر  آثار 

انقلابی دارند. 
در نمایشگاه »آینه در آینه«، آثار و هنرمندانی هم هستند که 
تاکنون در رویدادهای هنر انقلاب غایب بودند. بعضی از این آثار  متاثر 
از فضای تحولات اجتماعی و انقلاب هستند بدون این که مشت های 
گره کرده و فریاد مردم و توده و خون و پیوند با عناصر  مذهبی را در 
خود داشته باشند و شور و شعارهای انقلابی را صریح با تصویر فریاد 
بزنند. آثاری که کمی تلویحی و پوشیده آن چه  را در پیرامون زمانی، 
خوانش های  امکان  و  می کنند  بیان  می بینند،  اجتماعی  و  مکانی 
گسترده تر و متنوع تری را حتی فارغ از زمان  و مکان فراهم می کنند. 
این نمایشگاه، نام ها و آثاری را کنار هم قرار داده که نگاه قالبی چهار 
دهه بین آن ها مرز و دیوار کشیده  است و حالا موزه هنرهای معاصر 
تهران به عنوان گنجینه ای از آثار هنر مدرن که پیش از انقلاب بنا 

شده، آن ها را کنار هم در یک  نمایشگاه ارائه می کند. 
غریب است که برگزاری نمایشگاهی عادی  با یک خوانش تاریخی 
رویداد متفاوتی در هنر انقلاب دیده می شود، به این دلیل که  رویکرد 
ایدئولوژیک و سیاسی را محور قرار نداده و سعی کرده بیشتر خوانش 
تاریخی را دنبال کند. چنان که در عنوان نمایشگاه   )آینه در آینه( هم 
آمده است با قرار دادن یک آینه در برابر آینه دیگر )هنر انقلاب(، 
انقلاب  ممکن است، و این  خوانش های متعدد و متکثری از هنر 
نمایشگاه یک خوانش تاریخی است از آثار هنری که محصول شرایط 

تحولات اجتماعی و سیاسی 13۶3-  13۵3  است. 
این نمایشگاه، نمونه ای از ارتباط بستر اجتماعی و هنر است و با 
توجه به  ساختارهای اجتماعی، سیاسی و اقتصادی زمانی و  مکانی 
در مفهوم هنر انقلاب قابل تحلیل است. هرچند برای هنر انقلاب که 
پاسخی به شرایط اجتماعی است و برای مشخصه های  آن نمی توان 
مرزهای روشن و مشخصی را ترسیم کرد، چنان که هنر اجتماعی و 

اعتراضی هم در مرزهای مشخص و ثابتی تعریف  نمی شوند. 

۷ سال هفدهم   شماره 4178    12 بهمن 1400   فرهنگی

شاخه سبز - محمد خزاعی در چهارمین ماه حضورش در 
سازمان سینمایی، با موضوعات متفاوتی رو به روست و برنامه 
های  ویژه ای در بخش های مختلف سینمای ایران پیش رو 
دارد، فیلم اولی ها، تغییر کاربری سینماها، تغییرات در شورای 
پروانه  ساخت، بخشی از مهم ترین مطالبی است که مدیرعامل 
سازمان سینمایی به سوالات خبرنگار سینمایی ایرنا درباره آن 

پاسخ داد.  
به نظر می رسد در قدم نخست، تغییرات مهمی برای فیلم 

اولی ها ایجاد کرده اید
بحث مهم ما در جلسات، موضوع فیلم اولی ها بود که دو هفته 
پیش در همین جلسه به موسسه سینمایی فارابی واگذار شد و 
بنا بر  این شد که کارگروه اعطای مجوز به فیلم اولی ها در این 
موسسه تشکیل و راه های آن بررسی شود. مهم ترین مساله در 
تولید فیلم  اول، سرمایه است، کسانی که سرمایه خوبی دارند 
یا می توانند سرمایه جذب کنند، به راحتی فیلم شان را تولید 
می کنند ولی شما  وقتی عدالت فرهنگی را در نظر بگیرید و 

بخواهید استعدادها کشف شود، باید شرایط را تغییر بدهیم. 
اولویت جدید که دولت به سازمان سینمایی ابلاغ کرده و 
در جلسات بعد بررسی خواهد شد، این است که ما چگونه به 
کسانی که  سرمایه ندارند توجه کنیم و چگونه باید استعدادها 
کشف شوند؟ در موقعیت کنونی، ورود فیلمساز فیلم اولی به 
نظام سرمایه داری  برمی گردد، اگر استعدادی در کشور داریم 
که نمی تواند جذب سرمایه کند یا وضعیت مالی خوبی ندارد، 
سازمان  جدی  های  دغدغه  یکی  از  این  کند؟  کار  چه  باید 
سینمایی است که باید ساز و کاری را برای حمایت از فیلم اولی 
ها در نظر بگیرد. کار بخشی از آنها  به انجمن سینمایی جوانان 
واگذار می شود، ماموریت این انجمن کشف استعدادهاست، 
شیوه و شرایط آن توسط فارابی ابلاغ خواهد  شد و در سال 

1401 به انجام خواهد رسید.  
توسعه زیرساخت ها و اکران آنلاین؛ راه های کمک به فیلم 

اولی ها
تقاضای دریافت پروانه ساخت برای سازمان سینمایی زیاد 

شده است، این نکته را توضیح می دهید؟
بحث مهمی که در کشور است و مشکل هیچ یک از ما نیست، 
ظرفیت سینمایی کشور است، ما ۶00 سالن سینما داریم و این 
یعنی  امکان اکران نداریم. ظرف و مظروف ما برابر نیست، ما 
وقتی می توانیم فیلم های بیشتری را اکران کنیم یا محدودیت 
فیلم اولی ها  را برداریم و بگوییم هر که می خواهد فیلم بسازد 

که بتوانیم زیرساخت های سینما را توسعه بدهیم. 
از سوی دیگر می توانیم شیوه هایی برای اکران فیلم ها پیدا 
کنیم که نیازمند سالن سینما نباشد، اکران آنلاین هم می تواند 
یکی از  گزینه ها باشد، به شرطی که پلتفرم ها، مبالغ بیشتری 
برای خرید فیلم هزینه کنند، مبالغی که اکنون به فیلمسازان 
اندک است و تهیه کنندگان نمی  پیشنهاد می شود،  بسیار 
خواهند با آنان همکاری کنند و رغبتی برای اکران آنلاین ندارند. 

مساله اصلی این است که ما می خواهیم شرایط فیلمسازی 
برای همه فراهم باشد اما یکی از دلایلی که نمی توانیم به همه 
فرصت  بدهیم که فیلم بسازند، نابرابر بودن عرضه و تقاضاست، 
چون امکان آن را نداریم، اگر تعداد فیلم اولی ها زیاد شود، 
بین می رود و فرصت بسیار کم است،  از  امنیت شغلی  هم 
امیدواریم با افزایش زیرساخت ها، بتوانیم این فرصت را فراهم 

کنیم و محدودیت ها  برداشته شود.   
ظرفیت اکران ما سالانه چقدر است؟  

  اگر نخواهیم فیلم سوزی اتفاق بیفتد، در بهترین شرایط می 
توانیم ۵0 تا ۶0 فیلم در سال اکران کنیم.  

  یعنی سالی 40 فیلم دپو می شود؟  
ما باید شرایطی را فراهم کنیم که فیلم ها به درستی اکران 

شوند. 
سینمادار به دنبال سود مالی خود است و می خواهد فیلمی را 
اکران کند که برایش آورده داشته باشد، دولت نظارت هایی دارد 
اما  سینماداران هم اهداف خود را دارند. چون شرایط محدود 
است، مهمترین مساله ای که این مشکل را حل می کند، یا 
توسعه  زیرساخت هاست، یا این که بتوانیم در عرصه بین الملل 

وارد شویم، اینگونه مشکل حل خواهد شد. 
برنامه های در نظر گرفته شده برای هنر و تجربه در راه است

هنر و تجربه، چه خواهد شد؟ جایزه آن هم از جشنواره فجر 
حذف شده است  

هنر و تجربه در زمانی که برنامه ریزی شده اتفاق خوبی بوده 
است، این کار جنس فیلمسازی متفاوتی است که نسل جوان 
بتواند  چیزهای دیگری ببیند و از نظر تجربی، فیلم هایی که 
شرایط اکران برای آن فراهم نخواهد را به اکران بگذارد چون 
از دل آنها می  تواند فیلمسازهای خوبی به دست بیاید، برنامه 
هایی که برای هنر و تجربه داریم در حال تدوین است و بعد از 

مصوب شدن، اعلام  خواهد شد. 
  شورای داوری خانه سینما چه وضعیتی دارد؟  

یکی از بحث های مهم ما شورای داوری خانه سینماست که 
اختلافات در حوزه سینما در آن بررسی و رای هایی صادر می 
شود.  خیلی مهم است که در سینما و خانه سینما مشکلات را 
خودمان حل و اختلافات را رفع کنیم و تا جایی که می توانیم 
سراغ مراجع  قضایی نرویم. بر همین اساس مصوبه ای در جلسه 
مدیران و معاونین سازمان داشتیم که هر حکمی صادر می شود، 

در شورای  داوری خانه سینما بررسی شود. 
پس از آن به معاونت نظارت ارزشیابی ابلاغ شود و در دستور 
کار قرار گیرد و بتوان بر همین اساس اختلافات سینما در وزارت 
 ارشاد و در خانه سینما را کمتر و برطرف کنیم تا خدای نکرده 
پرونده ای به قوه قضایی مراجعه نکند. گاهی پیش می آید که 
 دوستان شکایت های قضایی دارند، حقشان هم هست و می 
توانند به دادگاه مراجعه کنند که شکایت شان بررسی شود 
ولی اگر نتایج  احکام داوری خانه سینما در وزارت ارشاد و خانه 
سینما بررسی شود، قطعا خیلی از دوستان مشکلاتشان برطرف 

خواهد شد. این  اعتبار بخشی به احکام داوری خانه سینماست 
که در دستور کار قرار داده و انشاالله در این زمینه برنامه ریزی 

جدی خواهد شد. 
شرایط تغییر کاربری سالن های متروکه در حال بررسی است
برای تغییر کاربری سالن های سینمایی چه برنامه ای دارید؟  

یکی از بحث های دیگر ما سالن های سینمایی است که سال 
های سال است که کاربری جدی ندارند، بخشی از آن ها 30 تا 
۵0  سال است تبدیل به متروکه و خراب شدند و به دلیل قانونی 
که در سازمان سینمایی بوده، عدم انحلال آنها اعلام نمی شده، 

این سالن  ها کم نیستند. 
این که قبلا که اعلام نمی شد، کار درستی بود به دلیل اینکه 
توسعه زیرساخت ها محدود بود و سالن هم نداشتیم، اگر این 
اجازه داده  می شد شاید همین سالن هایی که الان هست، در 
آن زمان تغییر کاربری می دادند و این فضا ایجاد نمی شد. در 
حال حاضر که میل  و ترغیب بخش خصوصی و حتی دولتی به 
سالن سازی بسیار زیاد است می توان این شورا را فعال کرد 
و من از دوستان خواستم  سریعا جلسه ای بگذارند و بررسی 
کنند و شرایطی که چگونه مجوز را صادر کنیم که بتوانند تغییر 

کاربری دهند را بررسی کنیم. 
مشخص است چند سالن با این شرایط داریم؟  

آمارهایی گرفته  باید در سراسر کشور  ندارم.  خیر اطلاعی 
شود البته آیین نامه ای تعیین شده ولی باید کامل تر شود و 
نتیجه  بررسی ها را اعلام کنند که با چه شرایطی می توان به 
مالکین کمک کرد، اینکه این سینما بلاتکلیف است، آیا سینما 
هستند یا ملک  اجتماعی یا فرهنگی؟ انشاالله که این وضعیت 
سینماهای متروکه را بتوان برطرف کرد و مالکین بتوانند در 

فضای جدیدی که برای  آنها ایجاد می شود، فعالیت کنند. 
  شورای پروانه ساخت، چه وضعیتی دارد؟  

اعضای شورای پروانه ساخت بر اساس مصوبه وزیران، 7 نفر 
هستند، آیین نامه های پروانه ساخت تغییر کرده است، سال 
138۵  آخرین دوره ای بود که این آیین نامه بازنگری شد و 
دیدیم که نیاز به بازنگری دارد و در حال انجام کارهای قانونی 

است. 
محمدرضا هنرمند هم به عنوان نماینده شورای صنفی در 
جلسات بود، شورا دو نماینده دارد که یکی ایشان بود و دیگری 
آقای  هاشمی، هنرمند برای تولید فیلمی که درنظر داشت و 
خودش هم در رسانه ها اعلام کرد، استعفا داد که به کارش 
بپردازد. صنف  باید جایگزین ایشان را معرفی می کرد و اگر این 
اتفاق صورت نگیرد، خود ارشاد می تواند جایگزین را انتخاب 

کند. 
  صنف نماینده معرفی می کند؟  

بله در حال بررسی این موضوع هستند و باید هر چه زودتر کار 
خود را انجام بدهند. اگر نتوانند به نتیجه برسند، ارشاد نماینده 
خود  را معرفی خواهد کرد، ما تلاش می کنیم که همه صنوف 

بتوانند در شوراهای تصمیم گیری حضور داشته باشند.  
پروانه ساخت شکل گرفته،  برای  درباره شورای موازی که 

توضیحی دارید؟
با  در فضای مجازی مطرح می شود،  این شایعات که 
ما  که  کاری  هستند،  متفاوت  سینمایی  سازمان  حقایق 
زمانی  دارد،  تفاوت  آنچه  مطرح شده  با  انجام می دهیم 
که من آمده بودم، کار گروه قبلی به پایان رسیده بود و 
باید گروه جدید کار خود را آغاز می کرد،  برخی فیلم ها 
می خواستند اکران شوند، اگر می خواستیم برای آن صبر 
کنیم که شورای جدید تشکیل شود، باید دو ماه صبر می 
 کردیم، تدبیر سازمان سینمایی برای کمک به فیلم سازان 
و سینماداران این بود که شورای سه نفره تشکیل شود و 
وظیفه شان این بود  که فیلم های آماده اکران را بررسی 
کند و مجوز آن را بدهد، همان شورا باعث شد که بیش از 

۶ فیلم آماده نمایش شود. 

رییس سازمان سینمایی پاسخ داد؛

  برای فیلم اولی ها، تغییر کاربری سینماها، شورای پروانه ساخت ، چه راهکاری دارد

شاخه سبز -  مجموعه تلویزیونی »خداحافظ مادر« بخش هایی از زندگی طاهره دباغ )مرضیه حدیدچی( را به تصویر می 
کشد. در  این سریال انقلابی به نقش تاثیرگذار وی در اوایل انقلاب اسلامی و مبارزات سیاسی ایشان پرداخته می شود. 

روزنامه خراسان نوشت:  مجموعه تلویزیونی »خداحافظ مادر« برشی از زندگی مرضیه حدیدچی را به تصویر کشیده و به 
 صورت زندگی نامه ایشان ساخته نشده است. در این سریال وقایع مربوط به سال ۵8 و پیش از آغاز جنگ تحمیلی نمایش 

داده شده  است؛ جایی که این بانوی مبارز در غرب کشور به مبارزه می پردازد و به فرماندهی سپاه همدان می رسد. 
ماجرای سریال درباره اهالی یک روستاست که به علت یک اختلاف، بین طایفه های ساکن در آن درگیری خونینی بروز 
می کند و  برخی با تحریک عوامل خارج از روستا، به اقدامات جدایی طلبانه می پردازند. این سریال با پروداکشن نسبتا بزرگ، پر 

از  صحنه های جنگ و درگیری میان دو گروه است. 
مرجان قمری بازیگر سینما و تلویزیون که با آثاری چون فیلم »متری شیش و نیم« و سریال »سیاوش« شناخته می شود، 

بازیگر  نقش اصلی این مجموعه و ایفاگر کاراکتر طاهره دباغ است. پانته آ سیروس که این شب ها »برف بی صدا می بارد« را روی 
آنتن  شبکه سه دارد و همچنین فرید قبادی بازیگر مجموعه »ملکاوان« از جمله دیگر بازیگران این سریال اند. 

ماجرای زنی انقلابی که فرمانده سپاه شد

شاخه سبز - وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی موضوع شفافیت و مبارزه با فساد در 
منشاء بروز آن را از برنامه های اعلامی و  اعمالی دولت سیزدهم عنوان کرد و گفت: 
براین باوریم بروز فساد و مشکلات در نبود شفافیت و فرایند دسترسی آزاد به اطلاعات 

 در جامعه اتفاق می افتد. 
به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، محمد مهدی اسماعیلی روز دوشنبه در حاشیه 
باتبریک  اطلاعات،  به  دسترسی  آزاد  و  انتشار  قانون  کمیسیون  اعضای  نشست 
فرارسیدن ایام الله فجر پیروزی انقلاب شکوهمند اسلامی، به اولویت های دولت 
سیزدهم در موضوع  شفافیت و مبارزه با فساد اشاره کرد و گفت: یکی از سرمنشاهای 

بروز فساد و مشکلات در جامعه نبود شفافیت است از این رو نبود  فرایند دسترسی آزاد 
به اطلاعات همواره بروز فساد و دیگر مشکلات را به دنبال داشته است. 

عضو کابینه دولت سیزدهم با اشاره به قوانین سابق مصوب مجلس شورای اسلامی 
که درباره قانون انتشار و دسترسی آزاد به  اطلاعات وجود داشت و منجر به شکل 
گیری کمیسیون این قانون شده است، تاکید کرد: در این دولت کمیسیون دسترسی 
آزاد به  اطلاعات با تقویت جدی تری از لحاظ ساختار دبیرخانه و ارتباط با دیگر حوزه 

های حاکمیتی، دستگاه ها و... دنبال خواهد شد. 
اسماعیلی با تاکید بر این نکته که کمیسیون قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات 

صرفا دولتی نیست، خاطرنشان کرد: در این  کمیسیون همه نهادهای حاکمیتی، قوا، 
دستگاه ها، سازمان ها و... برای انجام کار جمعی و حاکمیتی حضور دارند که قانون 

 مسئولیت آن را در اختیار وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی قرار داده است. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ادامه داد: در فاصله جلسه قبلی این کمیسیون با 
جلسه امروز )دوشنبه یازدهم بهمن ماه 1400(، دو  کار مهم را در دولت پیگیری 
ابراهیم رئیسی رئیس  کردیم: نخست ابلاغ مجدد موضوع از سوی آیت الله سید 
جمهور به همه دستگاه  های دولتی که تاکید شد همه مراکز، نهادها، شرکت های 
دولتی، دستگاه ها با کمیسیون قانون انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات  همکاری 

کامل داشته باشند. 
وی ادامه داد: در این راستا نماینده ویژه ایشان در امر مبارزه با فساد طبق اصل 127 
قانون اساسی با دبیرخانه مرتبط شده تا  اطلاعات لازم را با همکاری کمیسیون برای 

هم افزایی بیشتر در جهت دسترسی همگان به اطلاعات داشته باشند. 
رئیس شورای فرهنگ عمومی کشور در ادامه، گام دوم و کار مهم پیگیری شده 
در این دولت را، ابلاغ مجدد موضوعات مدنظر  توسط آقای مخبر معاون اول رئیس 
جمهوری بیان کرد و افزود: براساس این ابلاغ، همه دستگاهها، نهادها، شرکت های 
دولتی و...  موظف شدند تا اطلاعات لازم را در اسرع وقت در اختیار متقاضیان قرار 

دهند. 
اسماعیلی در ادامه با اشاره به وظایف کمیسیون قانون انتشار و دسترسی آزاد به 
اطلاعات، اظهار داشت: یکی از وظایف اصلی  این کمیسیون این است که در کنار 
مدیریت فرایند دسترسی آزاد همگان به اطلاعات، زمانی که به عنوان مثال اختلافی 
بین  شهروندان و دستگاهی در اخذ اطلاعات پیش می آید ورود کرده و در جهت رفع 

آن تلاش کنند. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی تاکید کرد: کمیسیون قانون انتشار و دسترسی آزاد به 
اطلاعات خودش را در کنار مردم می داند و به  عنوان نماینده آنها در این کمیسیون 
برای دسترسی همگان به اخبار و اطلاعات مورد نیاز همه شهروندان کشور تلاش 

می کند. 

وزیر فرهنگ:  

یکی از سرمنشاهای بروز فساد و مشکلات در جامعه نبود شفافیت است



نگاه به شرق
حمید حاجی زاده

از زمانی که دستگاه دیپلماسی کشور به شکل شفاف تری 
همگرایی با شرق )روسیه و چین( را دنبال می کند و ضرورتش 
را در  کسب منافع استراتژی »نگاه به شرق در تقابل با غرب« می 
داند طرفداران این دیدگاه از هرچه ابزار ممکن استفاده کرده اند 
تا به  هموارسازی این تغییر، که ممکن است راهبردی هم باشد، 
کمک کنند. البته که گاهی دفاع از یک دیدگاه آن چنان است 
که بجای  کمک به ارتقای آن در عمل نتیجه ای جز تضعیف و 

تخریبش ندارد. 
سابقه نگاه به شرق

بار  انقلاب  پیروزی  سالگرد  چهارمین  و  چهل  آستانه  در 
دیگر یکی از دو شعار اصلی انقلاب مورد توجه و بحث قرار 
گرفته است.  شعارهای »استقلال، آزادی، جمهوری اسلامی« 
و »نه شرقی، نه غربی، جمهوری اسلامی« در حقیقت دکترین 
انقلاب و چارچوب  تشکیل جمهوری اسلامی بودند و دومی که 
مرزبندی سیاست خارجی را تعیین می کند بر سر در وزارت 
أمور خارجه به شکل  کاشیکاری برای همیشه ی تاریخ نقش 
بست. بررسی رسانه ها نشان می دهد که تا پایان دفاع مقدس 
هشت ساله هیچ نشانه ای که با  شعار نه شرقی و نه غربی انقلاب 
زاویه داشته باشد پر رنگ نشده بود. اگر چه خصومت شرقی ها 
با انقلاب در ظاهر به شدت و  روشنی غربی ها نبود اما آن ها 
با تامین سلاح دشمن عملا در جبهه ی متخاصم جمهوری 
اسلامی ایران قرار گرفته بودند. کافی  است به یاد بیاوریم که 
بنابر اطلاعات خبرگزاری دفاع مقدس، هشتاد و پنج درصد 
سلاح هایی که عراق در جنگ استفاده کرده  است را شوروی 
تامین کرده بود. دانستن موضوع حمایت شرق از عراق در جنگ 
موضوع پیچیده ای نیست و سردار فدوی  جانشین فرماندهی 
سپاه نیز در اظهارات دوروز پیش گفته بود که در جنگ بجز 
دو کشور سوریه و کره شمالی هیچ کشوری نبود که  در جبهه 
دشمن قرار نگیرد و 87 کشور از عراق حمایت کرده بودند. با این 
همه، دوستی ها و دشمنی ها در عالم سیاست خارجی  کشورها 
بر أساس منافع ملی آنها تعریف می شود و قرار نیست یک 
موضع تا ابد ثابت بماند و اصولا تعبیر پارسی »حرف مرد  یکی 

است« در عالم سیاست بین الملل جایگاهی ندارد. 
از سوی دیگر بر خلاف آن چه این روزها در گوشه و کنار 
مطرح می شود این دیپلماسی راهبردی، اگر تغییر در دیپلماسی 
هم  باشد، از دولتهای قبلی شروع شده است و محدود به دوره 
چند ماهه ی دولت جدید کشورمان نیست. فارغ از موضعگیری 
های  اخیر، دولت احمدی نژاد به تعبیری اولین دولت پس از 
انقلاب بود که در چارچوب توجه سیاست خارجی به گسترش 
روابط با  کشورهای آسیایی در راستای سیاست نگاه به شرق، 
روابط با جمهوری خلق چین در آن جایگاه ویژه ای پیدا کرد 
و مجموعه عوامل  و شرایط مختلف به ویژه از نظر راهبردی و 
جهت گیریهای سیاست خارجی دو طرف، روابط تهران و پکن 
را در مسیری قرار داد  که انتظار همکاری فراگیر میان آنها به 
ویژه از سوی ایران چندان انتظاری بیهوده به نظر نمی رسید. 
اگرچه برخلاف انتظار  ایران، این روابط هیچگاه به همکاریهای 

فراگیر منجر نشد. 
موافقان نگاه به شرق

مانند بسیاری از دیدگاه ها، دیدگاه نگاه به شرق طرفدارانی 
دارد. در این میان سه گروه به جای بحث کارشناسی در رابطه 
با این  موضوع حیاتی که بر شئون زندگی مردم تاثیر می گذارد 

دفاع متفاوتی را در پیش گرفته اند : 
 - عده ای برای این که نشان دهند همگرایی با شرق با شعار 
»نه شرقی و نه غربی« که از شعارهای بنیادین انقلاب است 
مغایرتی  ندارد، منظور از شرق در آن شعار را نه روسیه و چین 
بلکه دیدگاه و اردوگاه کمونیزم معرفی می کنند و بی آن که 
مرزبندی این  دو را روشن کنند سعی دارند نشان دهند تعبیر 
»نه شرقی« در شعار انقلاب بر علیه شوروی و چین آن زمان 
بوده است و ارتباطی  با روسیه و چین فعلی ندارد. البته منطق 
این موضوع اگر به بحث گذاشته شود منطق قابل توجهی است، 
مشروط بر آن که حامیان  این دیدگاه قائل به بحث کارشناسی 
باشند و بتوانند نشان دهند که رفتار سالهای اخیر چین و روسیه 
با رفتار اردوگاه کمونیزم در  ابتدای انقلاب تغییرات اساسی پیدا 
کرده است. حتما در اثبات این تغییر عملکرد روسیه هم در 
قبال حمایت واقعی از مواضع ایران  در سطح بین الملل، َ موضوع 
برجام، در منطقه )نظیر موضوع دریای خزر و دالان موهومی 
توران در ارمنستان( و بخصوص آن  چه در سوریه می گذرد 
به بحث گذاشته خواهد شد. ضمن این که موضوعاتی نظیر 
عملکرد حمایت تسلیحاتی از ایران در فروش  تسلیحات مدرن 
روسی همچون سامانه های ضد هوایی و پرنده های مدرن، 
بالاخره  و  انقلاب  خورده  قسم  دشمنان  با  روسیه  تعاملات 
 عملکرد روسیه در موضوع نیروگاه بوشهر نیز مد نظر قرار خواهد 

گرفت. 
 - عده ای منتقدین را کاسبان غربگرایی و جریان شکست 
خورده ای در سیاست می دانند که مردم به آن ها پشت کرده 
اند. این ها  نیز بی آن که توضیح دهند تحلیل گران سیاسی 
و اساتید دانشگاه چه وابستگی به غرب دارند، تلاش در ذهن 
تحلیل گران، از نقد  کارشناسی این استراتژی تابویی بسازند که 
هر کس وارد آن شد مزدور غرب است. البته که تحریم هم 
ممکن است منافعی برای  عده ای در پی داشته باشد اما هرگز 

دستگاه دیپلماسی در دام این اتهام قرار نمی گیرد. 
این عده یک پیش فرض مهم نیز دارند، این که به نظرشان 
با جریان  : یک بخش آن ها که  اند  تحلیل گران دو دسته 
فعلی که به هر  تقدیر برنده انتخابات مجلس و دولت بوده است 
همرای هستند و بخش دوم آن هایی که با این جریان همرای 
شکست  بخشی  مطبوعاتی  این  دوستان  زعم  به  و  نیستند 
خورده و کنار گذاشته شده اند. به نظر می رسد که این تحلیل، 
هنوز همه صاحب نظرانی که  اصولگرا نیستند را اصلاح طلب 

می داند. 
 - عده ای نیز از این فراتر رفته و با تحدید نقد، منتقدین این 
استرتژی را به تلاش برای بر هم زدن موفقیت های اقتصادی 
آینده، به  انزوا بردن نظام، ایجاد مشکلات اقتصادی، جلوگیری 

از پیشرفت نظام و همراهی با دشمنان متهم می کنند. 
بی تردید سالهاست کشورمان در شرایط جنگ اقتصادی به 
سر می برد و به سادگی می شود این را در رفتار نظام سلطه و از 
آن  مهمتر در سفره ی مردم جستجو کرد. اما این که علت این 
جنگ چیست، منافع این جنگ به کدام سمت است، راههای 
مبارزه با آن  و کاهش آثارش کدام است و از همه مهمتر این 
الزاما باید به شرق نگاه کرد و یا  که آیا در مخالفت با غرب 
راه های دیگری نیز به  موازات وجود دارد که می توان از آن 
ها برای چانه زنی دیپلماتیک استفاده کرد موضوعاتی هستند 
که باید در تضارب اندیشه ها و  تحلیل های صاحب نظران به 
بحث گذاشته شود. کوچک کردن فضای نقد و بحث برای رسانه 
های غیر دولتی که الزاما دیدگاه های  آن ها مترادف با مواضع 
رسمی دستگاه دیپلماسی کشورمان نیست نظام را از مشاوره ی 
رایگان و بعضا دلسوزانه و بی انتظار  صاحب نظرانی محروم می 
کند که در میان آحاد مردم حضور دارند و بعضا فارغ از منافع 
شخصی، گروهی و جناحی فقط به  منافع ملی و میراث آیندگان 

می اندیشند. 
متقابلا از این حیث هر گونه تحدید فضای نقد با منافع ملی 

در تعارض و به همین دلیل قابل تامل است. 

خبر

الجزایر: 

به تلاش برای وحدت 
فلسطین ادامه می دهیم

تاریخ  که  کرد  تاکید  الجزایر  خارجه  وزیر    - سبز  شاخه 
برگزاری نشست آتی سران عربی در نشست وزرای خارجه 

کشورهای عرب  در ماه مارس در قاهره اعلام خواهد شد. 
از خبرگزاری اسپوتنیک، وزارت  ایسنا، به نقل  به گزارش 
خارجه الجزایر با صدور بیانیه ای اعلام کرد، رمطان لعمامره، 
وزیر  خارجه این کشور گفت که الجزایر در جریان نشست وزرا 
در ماه مارس آتی در شهر قاهره تاریخ برگزاری نشستی را که 
عبدالمجید  تبون، رئیس جمهوری الجزایر با پایان رایزنی های 

کنونی با کشورهای عربی تعیین کرده، اعلام خواهد کرد. 
در بیانیه مذکور همچنین آمده است، لعمامره در این نشست 
رایزنی وزرای خارجه عرب که در کویت برگزار شد، همتایان 
خود را  در جریان گام های مقدماتی که الجزایر آن را آغاز کرده 
و مقدمه این رویداد مهم است و همچنین در جریان تلاش ها 

برای فراهم  کردن عوامل اصلی موفقیت این نشست قرار داد. 
وزیر خارجه الجزایر تأکید کرد که کشورش به دیدارهای 
مشورتی و تلاش های خود برای اتحاد فلسطینیان و تقویت 

وحدت ملی  فلسطین ادامه خواهد داد. 
در  است،  آمده  همچنین  الجزایر  خارجه  وزارت  بیانیه  در 
منطقه  تحولات  خصوص  در  عرب  خارجه  وزرای  نشست 
عربی و شماری  از موضوعات مربوط به حمایت و تقویت روند 
همکاری مشترک کشورهای عربی در زمینه های مختلف، لزوم 
بهره برداری از این  بحران در تقویت همکاری و نظارت بر روابط 

بین المللی در مرحله مابعد کرونا رایزنی شد. 
در همین راستا، هیئت جبهه مردمی برای آزادی فلسطین 
اعلام کرد که الجزایر خواهان موفقیت آمیز بودن دیدارهای 
فلسطینی  است. الجزایر صادقانه تلاش کرد تا گفت وگوهای 
بعدی پایه و اساسی برای توافق فلسطینی - فلسطینی باشد 
و برادران الجزایری  تأکید کرده اند که آنها در حال حاضر هیچ 
ابتکارعمل نهایی را اعلام نخواهند کرد. آنها به اطمینان کامل 
از آمادگی طرف ها برای  پایبندی به آنچه که بر سر آن توافق 

شده، نیاز دارند. 
پیشتر وزارت خارجه الجزایر اعلام کرد، رمطان لعمامره پیام 
مکتوبی را از عبدالمجید تبون به سلمان بن عبدالعزیز، پادشاه 
به بررسی  با همتای خود در ریاض   عربستان تحویل داد و 
شروط موفقیت آمیز بودن نشست آتی سران کشورهای عربی 

پرداخت. 
پیشتر اعضای دو هیئت جبهه مردمی آزادسازی فلسطین 
و جنبش جهاد اسلامی بنا به درخواست رسمی الجزایر و با 
هدف  رایزنی در خصوص آشتی ملی و راه های پایان دادن به 

اختلافات و دودستگی فلسطینی وارد این کشور شدند. 
فلسطین از سال 2007 از نظر سیاسی و جغرافیایی تقسیم 
شد، به این شکل که جنبش مقاومت اسلامی )حماس( کنترل 
نوار غزه را  به دست گرفته و دولت فلسطین که جنبش فتح 
به ریاست محمود عباس آن را تشکیل داده بود، کنترل کرانه 

باختری را به دست  گرفت. 

سازمان ملل: 

طالبان ده ها مقام 
سابق و نیروی امنیتی را 

کشته اند
شاخه سبز -  دبیرکل سازمان ملل در گزارشی به شورای 
دست  به  زمان  از  افغانستان  طالبان  که  کرد  اعلام  امنیت 
گرفتن قدرت در  این کشور بیش از 100 تن از مقامات سابق 

را کشته است. 
به گزارش ایسنا، به نقل از نووستی، آنتونیو گوترش، دبیرکل 
سازمان ملل در این گزارش که به شورای امنیت ارائه کرد 
عنوان  داشت، طالبان ده ها مقام سابق، نیروهای امنیتی و 
افرادی را که با واحد نظامی بین المللی همکاری می کردند، 

کشته اند. 
در این گزارش آمده است: با وجود اعلام عفو عمومی برای 
اعضای دولت سابق و نیروهای امنیتی آن و کسانی که با 
معاونت  هیات  می کردند،  کار  بین المللی  نیروهای  نظامی 
گزارش های  همچنان  )یوناما(  افغانستان  در  ملل  سازمان 
دریافت  تخلفات  سایر  و  آدم ربایی  اجباری  قتل،  از  موثقی 

می کند.  
گوترش خاطرنشان کرد: از 1۵ اوت تاکنون، بیش از 100 
مورد گزارش از این قتل ها به دست نمایندگی سازمان ملل 

رسیده است  که سازمان ملل آن را معتبر می داند. 
ملل  سازمان  هیات  است:  آمده  گزارش  این  ادامه  در 
گزارش های موثقی از کشتار غیرقانونی ده ها نفر مظنون به 

ارتباط با سازمان  تروریستی داعش دریافت کرده است. 

یادداشت

درخواست ائتلاف هماهنگی شیعیان عراق برای میانجیگری آیت الله 
سیستانی در حل اختلافات با صدر

شاخه سبز -  منبعی در چارچوب هماهنگی شیعیان عراق اعلام کرد، این گروه ها 
خواهان مداخله آیت الله سید علی سیستانی برای  حل اختلافات با مقتدی صدر 

شده اند. 
به گزارش ایسنا، به نقل از پایگاه شفق نیوز، منابعی در ائتلاف هماهنگی شیعیان 
عراق اعلام کرد، این گروه ها درخواست مداخله  آیت الله سید علی سیستانی، مرجع 
عالیقدر شیعیان را برای حل اختلافات با مقتدی صدر، رهبر جریان صدر عراق 

داده اند. 
این منبع احتمال داد که دیداری میان گروه های هماهنگی شیعیان عراق و 

مقتدی صدر برای قطعی کردن مشارکت یا عدم مشارکت  در دولت برگزار کنند. 
منابع اعلام کردند، آیت الله سیستانی هنوز پاسخی نداده است اما احتمالا در 
مذاکرات لحظه آخر یا مواضع نهایی مداخله کند آن هم  در صورتی که از وجود 

خطری بر عراق یا لغو نقش شیعیان در عرصه سیاسی اطمینان یابد. 
یک منبع نزدیک به آیت الله سیستانی اعلام کرد، مرجعیت دینی از مداخله در 
روند سیاسی خودداری می کنند. ایشان نماینده یک  طایفه مشخص نیست بلکه از 

تمام عراقی ها حمایت کرده و منفعت تمام ملت عراق برایشان مهم است. 
تلاش ها برای مشارکت طرف هایی از چارچوب هماهنگی شیعیان در در دولت 
اکثریت ملی با مقتدی صدر با مشارکت حزب  دموکراتیک کردستان و ائتلاف تقدم 
با ریاست محمد الحلبوسی و عزم با ریاست خمیس الخنجر به بن بست رسیده 

است. 
مقتدی صدر با مشارکت نوری مالکی، رئیس ائتلاف دولت قانون که یکی از گروه 
های هماهنگی شیعیان عراق است در دولتی که  قصد تشکیل آن را دارد مخالف 

است. 
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شاخه سبز - دور هشتم مذاکرات رفع تحریم ها وارد مرحله 
که  مرحله ای  است؛  شده  سیاسی  تصمیم های  کوتاه  تنفس 
برخی رایزنی ها  از جمله گفت وگوی تلفنی روز گذشته روسای 
به  کمک  برای  عنصری  می تواند  فرانسه  و  ایران  جمهوری 
فرایند دستیابی به توافق  باشد اگر طرفهای مقابل این بار با 

تصمیم های سازنده به وین بازگردند. 
ایرنا نوشت:  مذاکرات دور هشتم وین در حالی با هدف اتخاذ 
تصمیمات سیاسی متوقف شده است که ناظران بین المللی 
با وجود  کارشکنی های متعدد کشورهای اروپایی و آمریکایی 
تعیین  و  پیشرفت کند مذاکرات  بر  ادعاهایی مبنی  و طرح 
ضرب الاجل، بیش از  هر زمان دیگری به آینده آن خوش بین  

هستند. 
در توضیح این شرایط می توان به توییت اخیر انریکه مورا 
هماهنگ کننده مذاکرات اشاره کرد که اظهار داشت: اکنون نیاز 
به  تصمیمات سیاسی است؛ هیات ها پس از رایزنی و دریافت 
باز  وین  به  پایتخت های خود  از  آینده  هفته  دستورالعمل ها 
خواهند گشت تا  دور هشتم را که طولانی ترین دور تاکنون 

بود، پی بگیرند. 
همزمان، مذاکره کنندگان سه کشور اروپایی نیز در بیانیه ای 
به  اعلام کردند که مذاکرات وین در حال رسیدن  مشترک 

مرحله پایانی  است و نیاز به تصمیم گیری های سیاسی دارد. 
صدور بیانیه های مشترک و مشابه از سوی سه کشور اروپایی 
البته چندان  و گروه 4+1  ایران  مذاکرات  در  شرکت کننده 
تازگی  ندارد. آنها بارهای از این بیانیه های نمایشی صادر کرده 
اند اما آنچه می تواند ملاک و معیار راستی آزمایی این بیانیه 
ها قرار  گیرد، گام های عملی اروپایی ها برای ترغیب و کمک 
به اتخاذ تصمیم های سیاسی سخت به ویژه از سوی واشنگتن 
برای قبول  خواسته های بحق ایران مبنی بر لغو تحریم ها و 

ارائه تضمین برای اجرای موثر و مستمر توافق است. 
رئیسان  تلفنی چند روز پیش  از تماس  بین پس  این  در 
جمهور فرانسه و روسیه با محوریت برجام،  شب گذشته امانوئل 
مکرون رئیس  جمهور فرانسه این بار با آیت الله سید ابراهیم 
داشت؛  تلفنی  گفت وگوی  کشورمان  جمهور  رئیس  رئیسی 
تماس تلفنی که پیشتر برخی  رسانه های فرانسوی از جمله لو 
فیگارو آن را پیش بینی کرده بودند و نگاه ها را بار دیگر نسبت 
به آینده این مذاکرات با وجود  کارشکنی های طرف های غربی 

خوش بین کرد. 
از  به نقل  این گفت و گو  الیزه در تشریح محورهای  کاخ 
مکرون نوشت: رئیس جمهور فرانسه در گفت وگوی تلفنی روز 
شنبه با  همتای ایرانی خود، بر اهمیت دستیابی به پیشرفت 

سریع در پرونده هسته ای ایران تاکید کرد. 
بر اساس این گزارش، مکرون تمایل خود را برای شتاب گیری 
آنچه که وی آن  به  برای دستیابی  ایران  مذاکرات هسته ای 
را   پیشرفت محسوس نامید، تاکید کرد و استفاده از راه حل 

دیپلماتیک را ممکن و ضروری دانست. 
تارنمای شبکه فرانس 24 نیز با انعکاس بیانیه الیزه که پس 

از گفت و گوی تلفنی شب گذشته منتشر شد، به نقل از رئیس 
جمهور  فرانسه نوشت: هرگونه توافقی مستلزم تعهدات روشن 
و کافی از سوی همه طرف ها است که فرانسه با همه شرکای 

خود بر روی  آن کار می کند. 
خبرگزاری فرانسه نیز با بازتاب دادن این بیانیه مطبوعاتی، 
نشان دادن رویکرد سازنده و بازگشت به اجرای کامل تعهدات 

ایران را  به نقل از مکرون مهم ارزیابی کرد. 
این خبرگزاری همچنین از بیانیه ریاست جمهوری ایران خبر 
داد و به نقل از آن اعلام کرد: جمهوری اسلامی در مذاکرات 
وین،  تمایل و جدیت خود را برای دستیابی به توافق ثابت کرده 
است و هر گونه تلاش طرف مقابل در این زمینه باید شامل لغو 

تحریم ها،  راستی آزمایی و ضمانت معتبر باشد. 
در این طرف ماجرا هرچند طرف های فرانسوی مذاکرات وین، 
در سال های اخیر همپای دیگر متحدان غربی خود در اجرای 
بارها کارشکنی کرده و به تعریفی غیرمسئولانه   تعهداتشان 
واکنش نشان داده اند،  اما روز جمعه هفته گذشته نتیجه گیری 

کردند که  مذاکرات می تواند موفق باشد 
فرانس 24 همچنین در گزارش مورد اشاره خود با تشریح 
از دور جدید  ایران، هدف  با  سابقه مذاکرات هسته ای غرب 
مذاکرات را  بازگشت مجدد ایالات متحده آمریکا که در سال 
و  شد  خارج  )برجام(  مشترک  اقدام  جامع  برنامه  از   2018
همچنین  و  بازگرداند  را  علیه  تهران  اقتصادی  تحریم های 

بازگشت ایران به اجرای تعهداتش اعلام کرد.  
همپیمانان  و  آمریکا  بدعهدی  سابقه  به  نگاهی  هرچند 
برای  را  توافق مطلوب  به  اروپا، رسیدین  پیمان شکن آن در 
کشورمان با  حساسیت های خاصی همراه کرده است که باید 

این دغدغه   رفع  برای  ایران،  با  مذاکره کننده  دید طرف های 
تهران چه گام های اساسی  و تضمین های قطعی ارایه خواهند 

کرد. 
وزیر  تراس  لیز  خانم  اخیر  غیرمفید  اظهارات  مثال  برای 
خارجه انگلیس که متناقض با روند رو به پیشرفت مذاکرات ، 
مدعی شد   روند گفت وگوها در حال نزدیک شدن به بن بستی 
خطرناک است  تلاشی برای فضاسازی منفی علیه مذاکرات 
ارزیابی شده است  تا طرف های غربی به عبارتی دستیابی به 

توافق را با دست پس بزنند و با پا پیش بکشند. 
طرح ادعاهایی مبنی بر اینکه روند مذاکرات به کندی پیش 
می روند نیز موضوع نخ نمایی است که بارها از طرف کشورهای 
 غربی برای فشار آوردن به تهران جهت تحمیل خواسته های 
خود و کاستن از توقعات جمهوری اسلامی مطرح کرده اند و 
هر بار  تیرشان به سنگ خورده و تهران از مواضع قاطع خود در 
حوزه لغو تحریم ها، ارایه تضمین ها و حق قانونی خود در ادامه 

برنامه  هسته ای کوتاه نیامده است. 
روند  درخصوص  ایران  اسلامی  جمهوری  قاطعی  موضع 
مذاکرات وین روز گذشته بار دیگر از جانب آیت الله رئیسی 
در گفت و  گوی تلفنی با همتای فرانسوی خود مورد اشاره و 
تاکید قرار گرفت: جمهوری اسلامی در فرآیند مذاکرات، اراده 
و جدیت خود را  برای حصول توافق اثبات کرده است و هر 
تلاشی از طرف مقابل در این رابطه، باید شامل لغو تحریم ها، 

راستی آزمایی و ضمانت  معتبر باشد. 
از  سنگینی  پرونده  که  غربی  کشورهای  دید  باید  حال 
بدعهدی در کارنامه رفتار خود در قبال ملت ایران دارند،  این بار 
با چه تصمیم  هایی پای میز مذاکرات در وین بازخواهند گشت؟

مذاکرات وین؛  بدعهدی غرب پایان می یابد؟

شاخه سبز -  در خیابان های اطراف یک 
جایگاه مذهبی مورد احترام در شهر ماتورای 
هند، جایی که معبد و مسجد در کنار هم قرار 
 دارند، تعداد انگشت شماری از رستوران های 
مسلمان باقی مانده در آنجا عمدتا خالی یا 
بسته هستند. ممنوعیت مصرف گوشت که 
 دستورش سال گذشته از سوی سروزیر ایالت 
اوتار پرادش اعلام شد، تجارت آنها را از بین 

برده است. 
خبرگزاری  از  نقل  به  ایسنا،  گزارش  به 
ایالت  سروزیر  آدیتیانات،  یوگی  رویترز، 
زعفرانی  لباس  با  هندو  راهبی  اوتارپرادش، 
دلایل  اساس  بر  را  مذکور  دستور  است  که 
را  که خودش  او  است.  کرده  مذهبی صادر 
آماده شرکت در رقابت انتخابات ایالتی کلیدی 
ماه  آینده میلادی می کند توجه اش را به یک 
معبد مورد مناقشه هندو معطوف کرده که 
این نشان می دهد که او در مناقشه قدیمی با 
 مسلمانان بر سر مالکیت این مکان، از آرمان 

هندوها حمایت خواهد کرد. 
این موضوع محور کمپین حزب حاکم هند 
برای گسترش قدرتش در اوتار پرادش، ایالتی 
با جمعیت 200 میلیون نفر و پیشگام  عرصه 

سیاست ملی قرار گرفته است. 
هندوها و مسلمانان هند ده ها سال است بر 
سر اینکه چه کسی باید این مکان را کنترل 
کند با هم بحث کرده اند و این مناقشه بازتاب 
 دهنده اختلافات دیگری در هند نیز که در 
دو  این  بین  مرگبار  به شورش های  مواردی 

جامعه تبدیل شد، بوده است. 
با وجود آنکه هند اغلب شاهد خشونت های 
پراکنده بین گروه ها بوده، اوایل سال 2020، 
سر  بر  کشور  این  سراسر  در  درگیری هایی 
گفته  به  که  شهروندی  قانون  یک   مفاد 
مسلمانان این کشور، تبعیض آمیز بود، رخ 
داد؛ درگیری هایی که در جریان آنها ده ها نفر 

جان  باختند. 
ایالت اوتار پرادش هند به عنوان پرجمعیت 

ترین ایالت این کشور از تاریخ 10 فوریه قرار 
ایالتی  را  پارلمان  به  مربوط  انتخابات  است 
برگزار کند و طبق پیش بینی نظرسنجی ها 
حزب ملی گرای هندوی حاکم در هند در این 

انتخابات به پیروزی خواهد رسید. 
به نوشته خبرگزاری رویترز، مصاحبه های 
صورت گرفته با بیش از 20 تن از ساکنان 
نشان داد اکنون نام بردن از مناقشه بر سر 
در  و  انتخاباتی  تجمعات  در  ماتورا   معبد 
رسانه های اجتماعی، مسلمانان شهر را نگران 

کرده است. 
چندین  نویسنده  موخوپادهای،  نیلانجان 
کتاب درباره نارندرا مودی، نخست وزیر هند و 
جنبش ملی گرایان هندوی این کشور گفت: 
 یک پرونده قدیمی در حال احیا است زیرا 
روبرو  متعصب جدید  با یک هندوگرایی  ما 
هستیم و حالا تاکید بیشتری بر بازی با کارت 

 مربوط به آن معبد وجود دارد. 
حزب  که  می دهند  نشان  نظرسنجی ها 
که   ، جاناتا  بهاراتیا  هندوی  ملی گرای 
وجود  رغم  به  دارد،  تعلق  آن  به  آدیتیانات 
 نارضایتی گسترده از مدیریت دولت هند در 
حوزه اقتصاد و همه گیری، انتخابات در اوتار 

پرادش را خواهد برد. 
برخی  سوی  از  که  ایالت  این  سروزیر 
تحلیل گران به عنوان جانشین بالقوه مودی 
شناخته می شود، صحبت  از  رقابت انتخاباتی 
و  کرده  درصد   20 مقابل  در  80  درصد 
توضیح بیشتری درباره این ارقام نداده است. 
این درصدها با سهم هندوها و مسلمانان از 

 جمعیت سراسر این ایالت مطابقت دارد. 

اظهار  برای  درخواست  به  آدیتیانات  دفتر 
نظر در مورد وضعیت در ماتورا پاسخ نداد. 

حزب بهاراتیا جاناتا در سال 2017 بر اساس 
دستور کار اول هندوها در ایالت اوتار پرادش 
به قدرت رسید و حتی یک نامزد  مسلمان را 
هم معرفی نکرد. هندی ها جدای از انتخابات 
انتخابات  در  کشورشان  سراسری  پارلمانی 
مربوط به مجالس قانونگذاری  قدرتمند ایالتی 

شرکت می کنند. 
حزب  تسلط  دهنده  نشان  پیروزی  این 
حاکم هند در سطح ملی از زمانی که مودی 
اکثریت  آرای  از جلب  در سال 2014 پس 

هندو به  قدرت رسید، بود. 
حزب  به  موسوم  اپوزیسیون  اصلی  حزب 
به  دادن  اولویت  که  کرده  شکایت  کنگره 
هندوها، سبب می شود که هم این حزب و هم 
 حزب بهاراتیا جاناتا علیه اقلیت ها تبعیض قائل 
شده و خطر دامن زدن به خشونت را ایجاد 
کنند. مودی با دفاع از سابقه خود می گوید 
 سیاست های اقتصادی و اجتماعی او به نفع 

همه هندی هاست. 
اقلیت  کمیسیون  رئیس  صدیقی،  جمال 
حزب بهاراتیا جاناتا گفت که این حزب در 
اقلیت را در  تا تعداد نامزدهای  تلاش است 
اوتار  پرادش و چهار ایالت دیگر که ماه آینده 
روند،  می  رای  صندوق های  پای  میلادی 

افزایش دهد. 
او به رویترز گفت: امیدوارم جامعه اقلیت 
هم در انتخابات و هم در دولت مشارکت کند. 
ادیان  همه  مذهبی  اماکن  از  مودی  دولت 
به  مسلمانان  اکنون  است.  کرده   محافظت 
جای ترس از زعفرانی پوشها، به آنها نزدیک تر 

می شوند. 
کردن  پیدا  ظن  سوء  که  افزود  صدیقی 
مسلمانان ماتورا نسبت به حزب بهاراتیا جاناتا 
به دلیل ادعاهای گمراه کننده احزاب مخالف 

 ایجاد شده است. 

بالا گرفتن مناقشات هندوها و مسلمانان در آستانه 
انتخابات پرجمعیت ترین ایالت هند



خبر سلامت داروخانه گیاهی

بازی مار و پله با کرونا  

مدیر اورژانس بیمارستان سینا تهران با تاکید بر لزوم اتخاذ تصمیم به 
موقع برای مدیریت  شرایط کرونای امُیکرون در کشور، گفت: ممکن است 
میزان مرگ و میر ظرف مدتی کوتاه و  نهایتا تا آخر بهمن ماه مجددا سه 
رقمی شود. از آنجایی که سرایت امیکرون به شدت بالا است  نباید تجربیات 

قبلی تکرار شود. 
به گزارش شاخه سبز حسین کرمانپور با اشاره به وضعیت کرونای امُیکرون 
و روند  تصاعدی مبتلایان آن، ضمن انتقاد از عدم تصمیم گیری به موقع 
برای برقراری محدودیت ها،  گفت: تکلیف روشن است، نباید به دلیل واهمه 
از اتفاقات پشت پرده  تعطیلی مدارس و  دانشگاه ها، تصمیم گیری سخت شود. 
امُیکرون این قابلیت را دارد که به سرعت افزایش یابد و  متاسفانه ابتلاها در 

نوع امیکرون گروهی است.  
وی گفت: با توجه به سرایت پذیری به شدت بالای امیکرون اگر حجم 
مراجعات بیمارستانی  افزایش یابد، یکی از ترس های ما این است که کادر 
درمان هم مبتلا و زمین گیر شوند. رعایت  دستورالعمل ها از این جهت است که 
کمترین میزان بیماری به فرد برسد تا شدت بالایی از  بیماری را تجربه نکند. 

خطر سه رقمی شدن مرگ های کرونایی تا آخر بهمن ماه
وی افزود: اگر تعداد افراد بستری در  ICU  در کل کشور کمتر از 1000 
نفر باشد، خدمات از  کیفیت بالاتری برخوردار است و مرگ و میر کاهش 
می یابد. هرچه این بخش ها شلوغ تر شود  کیفیت خدمات هم کاهش می یابد 
و حتی ممکن است میزان مرگ و میر ظرف مدت کوتاهی  نهایتا تا آخر 
بهمن ماه مجددا سه رقمی شود. از آنجایی که سرایت امیکرون به شدت بالا 
است،  نباید تجربیات قبلی تکرار شود. بهتر بود زودتر از این واکسیناسیون 
کودکان هم آغاز شده بود  تا اگر به همین میزان بر بازگشایی مدارس اصرار 

دارند حداقل ایمنی در کودکان افزایش  می یافت. 
تجربیات دو سال گذشته تکرار نشود

کرمانپور با اشاره به تجربه دو سال گذشته از مدیریت کرونا، تاکید کرد: 
هیچ عاقلی نمی پذیرد  که از این تجربه دو ساله استفاده نکنیم و مجددا 
اقدامات سال های ۹8 و ۹۹ را تکرار کنیم. در  مدت اخیر کمبود دارو و 
تجهیزات وجود نداشت زیرا تعداد مراجعه بیماران کاهش یافته بود.  تجربه 
نشان می دهد اگر حواس مان نباشد دوباره اتفاقاتی می افتد که به نقطه اول 
بازگردیم. این  حالت مانند بازی مار و پله است، به زحمت از نردبانِ کنترل 
شرایط بالا آمدیم ولی اگر دقت  نکنیم با نیش مارِ کرونا باز به خانه اول 
برمی گردیم. باید به نحوی مدیریت کنیم که مردم عید  امسال را خوشحال 
کنار یکدیگر باشند. اگر نقدی به دولت قبل وجود دارد حالا باید از  تجربیات 

قبلی استفاده کنیم تا پای در بی راهه نگذاریم. 
وضعیت متوسط رو به وخیم مراجعان فعلی به مراکز درمانی

مدیر اورژانس بیمارستان سینا تهران با اشاره به اینکه مبتلایان فعلی به 
کرونا در مراجعه به  مراکز درمانی وضعیت متوسط روبه وخیم دارند، گفت: 
مراجعه سرپایی به بیمارستان ما  خلوت تر است زیرا به نظر می رسد مردم تا 
حدی یاد گرفته اند که درمان ابتدایی کرونا چگونه  است و با کمترین علائم، 
درمان خود را آغاز می کنند و به مطب پزشک یا درمانگاه ها  مراجعه کرده 
و خود را قرنطینه می کنند. اگر در روزهای اولیه درمان سرپایی معمول را 
آغاز  کنند، قاعدتا به وضعیت بدی برای بستری نمی رسند. کسانی که برای 
بستری به بیمارستان  مراجعه می کنند یا درگیری ریه دارند و یا علائم 

حیاتی پایدار ندارند. 
چه زمانی به بیمارستان مراجعه کنیم؟

وی افزود: برخی علائم وجود دارد که با دقت در آنها مراجعه به بیمارستان 
دیر نخواهد شد.  مهم ترین عامل تب است، اگر افراد مبتلا به کرونا تب بالای 
38.۵ دارند که با مصرف دارو  و پاشویه اندکی کاهش می یابد، اما مجددا 
به سرعت افزایش می یابد که اصطلاحا تب سرکش  خوانده می شود، باید به 
علائم خود دقت کنند، با بروز این علائم دیگر نمی توان بیمار را در  خانه نگه 
داشت و باید به مراکز درمانی مراجعه کند و داروهای بیشتری دریافت کند. 

او عامل مهم دیگر در بررسی حال بیماران را میزان اکسیژن خون آنها 
بالا است؛  به  اکسیژن خون طبیعی ۹4درصد  داد:  میزان  ادامه  و  خواند 
اگر فردی به شکل متناوب مثلا هر یک  ساعت یکبار اکسیژن خون را 
اندازه گیری کرد و متوجه روند کاهشی درصد اکسیژن خون  خود شد، یعنی 
بیمار باید برای ادامه درمان به مراکز درمانی مراجعه کند تا مورد بررسی 

 بیشتر قرار گیرد. 
وی ادامه داد: از سوی دیگر تعداد تنفس در دقیقه بیمار حائز اهمیت 
است. حالت معمول تنفس  کودکان ۵ تا 11 سال 20 تا 30 بار در دقیقه 
است،  اگر تنفس بیشتر شده و به بالای 3۵ بار  تنفس در دقیقه برسد باید 
به متخصص اطفال مراجعه کنند. در بزرگسالان حالت طبیعی  12  تا 18 
تنفس در دقیقه است اما تا 2۶ تنفس در دقیقه را هم طبیعی می دانیم ولی 

اگر این عدد   افزایش یابد باید به پزشک مراجعه کنند. 
کرمانپور تصریح کرد: تعداد ضربان قلب هم یکی از علائمی است که 
می تواند هشدار دهنده  باشد. کسانی که مضطرب نیستند و برای انسان های 
معمولی 70 تا ۹0 ضربان در دقیقه  طبیعی است. در صورتی که این عدد 
از 100 بیشتر شد و مستدام باقی ماند و روند کاهشی  نداشت حتما باید به 

پزشک مراجعه کنند. 
وی با اشاره به اینکه در برخی مبتلایان به کرونا اسهال و استفراغ مشاهده 
می شود،  اظهار  کرد: بیمارانی که دچار اسهال شدید می شوند که با دارو 
کنترل نمی شود، به دلیل از دست دادن  آب بدن خود مستعد حملات بعدی 

کرونا می شوند و باید سریعا به پزشک مراجعه کنند. 
او ضعف، بی حالی و خواب آلودگی غیرعادی را عامل مهم دیگری برای 
مراجعه به پزشک  خواند و بیان کرد: اگر روند طبیعی زندگی فرد مختل 
شده است و ضعف،  بی حالی و تعریق  شدید داشته و تمایل دارد بیش از حد 
بخوابد باید به پزشک مراجعه کند؛ چه بسا که قلب،  ریه  یا میزان اکسیژن 
خونش دچار مشکل شده باشد. با دقت در علائم ذکر شده و درمان به موقع، 

 حال فرد پس از پنج روز رو به بهبودی می رود. 
کرمانپور ادامه داد: در سویه امیکرون پس از پنج روز انتظار داریم علائم 
بیمار کاهشی شود،  اگر این فرمول رعایت نشود و بهبودی به مرور حاصل 
نشود، فرد باید به پزشک مراجعه  کند؛ زیرا ممکن است در حین ابتلا به 
کرونا به بیماری های دیگری مانند پنومونی، ذات الریه،  سل و... مبتلا شوند 

که نیازمند بررسی بیشتر است. 
ارتباط کرونا با ترس و استرس

وی با تاکید بر این که کرونا با ترس،  وحشت و استرس رابطه مستقیم 
دارد، گفت : هرچه  بیمار بترسد یا استرس داشته باشد، علائم بیماری بیشتر 

می شود و هرچه شادتر باشد به راحتی  بیماری را شکست می دهد. 
زمان مناسب تزریق واکسن در صورت ابتلا به کرونا

تزریق  درباره  صحبت هایش  ادامه  در  سینا  بیمارستان  اورژانس  مدیر 
واکسن کرونا نیز تصریح  کرد: کسانی که علائم مشابه سرماخوردگی مانند 
گلودرد، تب، آبریزش بینی، بدن درد،  سردرد  و... دارند اگر نوبت تزریق دز 
سوم واکسن شان رسیده است، بهتر است صبر کنند تا 10 روز  بعد از بهبود 
علائم اقدام به تزریق واکسن کنند؛ اما اگر به کرونا مبتلا شدند بهتر است 
4 تا 8  هفته بعد از بهبودی از کرونا دز یادآور را تزریق کنند. خود ابتلا به 
کرونا هم نقش یک دز  یادآور واکسن را می تواند ایفا کند زیرا به فرد ایمنی 

می دهد. 

  معجزات خوردن یک 
حبه سیر برای بدن

سیر یکی از قدیمی ترین گیاهان در دنیاست و یک 
  Liliaceae  گیاه چندساله و دایمی است که به خانواده
تره  پیاز،  شامل  خانواده  این  اعضای  دیگر  دارد.  تعلق 

فرنگی، تره و موسیر  هستند. 
در گذشته از سیر برای مقابله با عفونت های ویروسی، 
باکتریایی و قارچی استفاده شده است.  برخی از بیماری 
های پوستی مثل زگیل و گزش حشرات ممکن است به 

روغن سیر یا یک پر  از سیر خام پاسخ دهند. 
این گیاهان بواسطه عطر و بوی تند و طعم متمایزشان 
فراوان  سیر  بسیار  خواص  هستند.  متفاوت  یکدیگر  با 
می  آنها  از  برخی  بررسی  به  مقاله  این  در  که  است 

پردازیم. 

خواص سیر برای سلامتی چیست؟
بیشتر ادعاها درمورد خاصیت درمانی سیر مربوط به 
وجود یک ترکیب فعال بنام آلیسین  است. این ترکیب 
حاوی سولفور، بوی تند و مزه متمایزی را به سیر می 
دهد. در هنگام  آشپزی و پخت و پز، خرد کردن یا رنده 
حرارت  اما  شود  می  آلیسین  تولید  باعث  سیر  کردن 
 دادن سیر ممکن است برخی از خواص درمانی آن را از 
بین ببرد که بهتر است سیر را در  مرحله آخر پخت به 

موادغذایی اضافه کنیم.    
در کاهش خطر  قابلیت سیر  روی  تحقیقات  بیشتر    
سطح  کلسترول  مدیریت  به  کمک  و  قلبی  حملات 
متمرکز شده اند. مطالعات متعدد نشان می دهند که 
باعث می شود پلاکت ها   )سلول های دخیل در  سیر 
های  دیواره  روی  و  بچسبند  بهم  کمتر  خون(  انعقاد 
معناست که  بدین  این  انباشته و جمع  شوند.  شریانی 
سیر همانند یک ماده ضدانعقاد عمل می کند و از این 
سیر  دهد.  می  کاهش  را  قلبی  خطر  حملات  طریق، 
می تواند فشار خون را از طریق گشاد کردن رگ های 
 خونی پایین بیاورد و به جریان خون اجازه می دهد تا 

براحتی و آزادانه حرکت کند. 

سیر خاصیت ضدسرطانی دارد
از تشکیل  برای جلوگیری  ترکیبات سولفور در سیر 
مورد  کردن  تومورها  مسدود  و  سرطانی  های  سلول 
رابطه  درباره  شواهد  بیشتر  است.  گرفته  قرار  مطالعه 
نوع  از  کلیه  و  با سرطان کولون،  پروستات، مری  سیر 
این  در  افراد  از  کمی  تعداد  فقط  و  بوده  ای  مشاهده 
مطالعات  شرکت کرده اند. درنتیجه تاثیر سیر در رابطه 
این  بوده و مطالعات بیشتری  در  نامشخص  با سرطان 

زمینه نیاز است. 

سیر خواص آنتی میکروبیال و ضدقارچی دارد
در گذشته از سیر برای مقابله با عفونت های ویروسی، 
باکتریایی و قارچی استفاده شده است.  برخی از بیماری 
های پوستی مثل زگیل و گزش حشرات ممکن است به 

روغن سیر یا یک پر  از سیر خام پاسخ دهند. 

سیر می تواند سلامت استخوان را حفظ کند
ممکن  سیر  که  دهند  می  نشان  حیوانی  مطالعات 
افزایش  سطح  بواسطه  را  استخوان  رفتن  تحلیل  است 
یک  برساند.  حداقل  به  ماده  جوندگان  در  استروژن 
مطالعه روی زنان یائسه نشان داد که  مصرف یک دوز 
از عصاره سیر خشک )معادل 2 گرم سیر خام( همین 

اثر را دارد. 
سیر  مصرف  که  دهند  می  نشان  مطالعات  همچنین 
التهابی  استئوآرتریت  علایم  تسکین  باعث  تواند  می 

شود.    

راه  های درمان سرفه  های خشک

بیماری های تنفسی

نقش ویتامین  ها در کنترل وزن

از  نقل  به  نیوز  سلامت  گزارش  به 
خبرگزاری صدا وسیما؛ انسان ممکن 
از  دوری  و  کنترل  وزن  برای  است 
به  نیاز  پرخوری  مانند  غلطی  عادت 
غذایی  های  مکمل  برخی  دریافت 

داشته  باشد. 
  مصرف منظم برخی ریزمغذی ها و 
املاح معدنی همانند آهن، امگا 3، روی، 
ویتامین ب،  منیزیم  و کلسیم منجر به 
تعدیل اشتها شده و از پرخوری و اضافه 

وزن جلوگیری می کند. 
   

آهن: 
زنــان  قاعدگی،  دردوران  ــر  اگ
دچاراشتیاق شدید به خوردن استیک 
یا برگر شوند، تعجبی ندارد.  کمبودآهن 
در بین زنان بخصوص قبل از یائسگی 
شایع است. همچنین گیاه خواران نیز 
در  معرض این کمبود هستند. کمبود 
آهن، میل زیاد به خوردن گوشت را 
با  خوردن گوشت،  دهد.  می  افزایش 
ماکیان و ماهی، مقادیر قابل توجهی 

از آهن مورد نیاز بدن تأمین می شود. 
خوبی  جذب  آهن،  گیاهی  منابع    
دربدن ندارند اما اگر از آنها استفاده می 
کنید بهتر است میوه  های خشک، تخم 
کدو، حبوبات و غذاهای غنی شده را 
وارد رژیم غذایی تان نمایید. بهتر است 
 همراه آهن، ویتامین ث مصرف کنید تا 

جذب آن سریعتر و بهتر باشد. 
   

امگا3: 
کمبود این اسید چرب ضروری باعث 
هوس پنیر می شود. نوعEPA  وDHA  امگا 
3 که بهترین  نوع محسوب می  شوند، 
مناسب  پنیر  هوس  با  مقابله  برای 
هستند. امگا 3 در ماهی  های روغنی 
تن  کنسرو  و  سالمون،ساردین   مانند 
گردو،  مرغ،  تخم  دارد.  وجود  ماهی 
مقادیر  نیز  حاوی  کتان  های  دانه  و 

زیادی امگا 3 هستند. 
   

روی: 
سطح این ماده معدنی در افراد مسن 

و افرادی که دچار استرس هستند، پایین 
است. کمبود روی  نقش مهمی در هوس 
چشایی  حس  روی  اما  ندارد؛  خوردن 
تأثیر می گذارد و باعث می  شود  شکر و 
نمک بیشتری در غذاهای خود استفاده 
کنید. برای تأمین این ماده معدنی مواد 
غذایی  همچون جگر، گوشت مرغ، تخم 

 مرغ، لوبیا سبز و مغز میوه بخورید. 
   

ویتامین ب: 
این  که  دهد  می  نشان  تحقیقات 
مدیریت  در  مهمی  نقش  ویتامین 
کند.  می  ایفا  افسردگی  و  استرس 
ویتامین  این   به طور خلاصه مصرف 
منجر به بهبود خلق و خوی و افزایش 
احساس خوب  خواهد شد. هنگامی که 
شما به اندازه کافی ویتامین ب دریافت 
نمی کنید، به احتمال زیاد  استرس و 
در نتیجه آن و میل به مصرف تنقلات 
و پرخوری در شما تقویت می شود. 
لازم  است بدانید ویتامین ب در زرده 
آووکــادو،  زمینی،  سیب  مرغ،  تخم 

گوشت، سبزیجات تیره  رنگ و ماهی 
قزل آلا به وفور وجود دارد. 

   
منیزیم: 

با توجه به تحقیقات، کمبود منیزیم، 
خوردن  به  میل  تقویت  به  منجر 
شکلات می شود. توجه  داشته باشید 
که مصرف قند و افزایش استرس می 
کاهش  را  بدن  منیزیم  سطح  تواند 
لبنیات،  ها،  دانه  دهد. سیب  زمینی، 
کلم بروکلی و ... منابع بزرگ منیزیم 

هستند. 
   

کلسیم: 
منیزیم  کمبود  ــار  دچ شما  اگــر 
فقر کلسیم  زیاد  احتمال  به  هستید، 
را نیز تجربه می کنید. کمبود  کلسیم 
معمولاً باعث میل به مصرف شکلات و 
نمک می شود. به غیر از لبنیات، می 
کلم،  مصرف  راه  از  را  توانید  کلسیم 
ماهی آزاد، ماهی ساردین، دانه چیا و 

کنجد به دست بیاورید. 

سرفه های خشک را می توان به دو دلیل عفونت )ناشی از عفونت( و علل غیر عفونی 
تقسیم  کرد. علل عفونی سرفه حاد و خشک شامل عفونت های دستگاه تنفسی فوقانی 

  )سرماخوردگی(، عفونت های سینوسی، برونشیت حاد و پنومونی هستند. 
راه  های درمان سرفه  های خشک

به گزارش سلامت نیوز به نقل از برترین ها، سرفه خشک و پی در پی می تواند 
احساس  خستگی در فرد ایجاد کرده و گاهی اوقات نیز با دندان درد همراه بوده و راه های 

هوایی شما  بیشتر تحریک می شود. 
سرفه هنگامی رخ می دهد که سلول ها در امتداد عبور هوا تحریک شده و موجب 
بروز این  مشکل می شود. نتیجه آن است که هوا در ریه ها تحت فشار زیاد بوده و مجبور 

است با فشار  خارج شود. 
در هوای سرد، اغلب مردم از یک سرفه مزمن رنج می برند که می تواند سرفه خشک 
یا  سرفه سینه باشد. سرفه خشک هم به عنوان سرفه ماندگار، سرفه تحریک کننده یا 
سرفه ای  که شب هنگام رخ می دهد ، شناخته شده است. سرفه کولیت هم به عنوان 

یک سرفه خفیف یا  سرفه مولد توصیف شده است. 
   

نشانه های سرفه خشک چیست؟
سرفه های مضر و خشک ممکن است درهنگام شب بیشتر شود. گاهی اوقات سرفه 
خشک  می تواند به مدت چند روز یا 1-2 هفته دارای علائمی مانند سرفه سرماخوردگی 

باشد. 
علائم سرفه خفیف با علائم سرفه سینه متفاوت است، به عنوان مثال قفسه سینه پر 
شده،  مشکلات ناشی از سرفه کردن و مخاط وجود دارد. برای درمان موثر سرفه خشک، 
تشخیص  و تفاوت بین سرفه های مختلف مهم است. به این ترتیب شما می توانید 

درمان مناسبی برای  سرفه خود داشته باشید. 

چه چیزی باعث ایجاد سرفه خشک می شود؟
سرفه خشک اغلب به علت عفونت مجرای هوایی فوقانی با ویروس ها ایجاد می شود. 
گاهی  اوقات نیز، سرفه خشک می تواند به دنبال سرفه خفیف سرماخوردگی ایجاد شود. 

سرفه  خشک همچنین می تواند به علت سوزش بر اثر مصرف سیگار، گرد و غبار و 
آلودگی و  ایجاد سوزش دستگاه تنفسی باشد. 

علل سرفه خشک
سرفه های حاد و خشک را می توان به دو دلیل عفونت )ناشی از عفونت( و علل غیر 
عفونی  تقسیم کرد. علل عفونی سرفه حاد و خشک شامل عفونت های دستگاه تنفسی 

فوقانی   )سرماخوردگی(، عفونت های سینوسی، برونشیت حاد و پنومونی هستند. 
علل سرفه غیر عفونی شامل برانگیختگی بیماری های مزمن مانند برونشیت مزمن، 

آمفیزم،  آسم و آلرژی های محیطی است. 
علل سرفه خشک بستگی به عواملی مانند عوامل محیطی، شرایط درون ریه ها، 
شرایط  عبورهوا از ریه ها به خارج ، شرایط درون حفره قفسه سینه، ریه و علل گوارش 

دارد. 
همچنین مواد شیمیایی و مصرف سیگار هم رایج ترین علت سرفه مزمن است. از 
دیگر  عوامل تحریک کننده سرفه عبارتند از گرد و غبار، گرده، حیوانات خانگی، مواد 

معدنی، مواد  شیمیایی صنعتی و آلودگی، دود و رطوبت پایین. 
همچنین مشکلات مربوط به ریه ها،از موارد شایع و غیر معمول سرفه مزمن است. 
شایع  ترین علت سرفه مزمن ناشی از سرطان ریه ، سارکوئیدوز، بیماریهای بافت ریه و 

نارسایی  احتقانی قلب یا ایجاد مایع مضر در ریه ها است. 
عفونت مزمن سینوسی، سرفه های مزمن پس از زایمان، بیماری های گوش خارجی، 
عفونت  های گلو و استفاده از داروهای مهارکننده  ACE  برای فشار خون بالا، در سرفه 

مزمن دخیل  هستند. 
علاوه بر فرآیندهای بیماری در ریه و هوا، علائم و نشانه های بیماری در سایر نقاط 

داخل  حفره قفسه سینه نیز ممکن است منجر به سرفه شود. 
باعث سرفه مزمن می شوند شامل سرطان، رشد  قفسه سینه که  شرایط درون 
غیرمعمول گره  لنفاوی و افزایش غیر طبیعی آئورت است.تنها علت سرفه مزمن که 
اغلب نادیده گرفته میشود  شامل ریفلاکس معده است یعنی زمانی که اسید از معده 

به مری می آید. 

این وضعیت غیرطبیعی می تواند باعث تحریک مری و حنجره شده و منجر به تولید 
رفلکس  سرفه می شود. 

درمان سرفه خشک
در صورتی که بیمار مبتلا به سرفه حاد و خشک بوده و به پزشک مراجعه نکرده باشد، 

 ممکن است تلاش کند تا از داروهای سرماخوردگی برای کاهش سرفه استفاده کند. 
اگر بیمار، مشکوک به سرماخوردگی یا آنفولانزا باشد، ممکن است سرفه، تا زمان رفع 
 خودبخودی عفونت، برطرف شود. سرفه حاد و خشکی که از طریق آلرژی ایجاد می شود 
 اغلب با داروهای آلرژیک رفع می شود زیرا سرفه به علت تحریک کننده های محیطی 

ایجاد  شده و با از بین رفتن عامل تحریک کننده ، رفع می شود. 

برای درمان سرفه مزمن با علت شناخته شده، بهتر است که با پزشک یا متخصص 
مشورت  شود. درمان سرفه به شدت و علت اصلی آن بستگی دارد. به طورکلی، در درمان 

و کاهش  سرفه، علاوه بر درمان ،علت اصلی هم بررسی می شود. 
در برخی موارد سرفه شدید را می توان با داروهای ضد سرفه درمان کرد. سرفه شدید 
و یا  سرفه هایی که هنگام خواب تشدید می شوند، ممکن است نیاز به درمان هایی 
داشته باشند که  حاوی داروهای مخدر هستند. در صورت تجویز این داروها ،بهتر است 

از مصرف الکل و  رانندگی پرهیز کنید. 
در صورتی که بیمار مشکوک به عفونت باکتریایی باشد، پزشک اغلب آنتی بیوتیک 
تجویز  می کند. افرادی که مشکوک به عفونت ویروسی هستند، از آنتی بیوتیک سودی 

نخواهند برد  ونیاز به درمان قوی تر و موثر تری دارند. 
افراد سالمند، افراد مبتلا به عفونت های باکتریایی و ویروسی قوی و افراد دارای 
سیستم ایمنی  ضعیف، ممکن است نیاز به بستری شدن در بیمارستان داشته باشند ، تا 

مشکل اصلی توسط  پزشک بررسی شود. 

درمان گیاهی و سنتی سرفه خشک
دارو  این   ، انجام شده  بر طبق مطالعات  است.  برای گلو درد  موثر  عسل درمانی 

همچنین می  تواند به طور موثری باعث کاهش سرفه شود. 
عسل درمان بسیاری از بیماری ها بوده و شما می توانید روزانه عسل مصرف کرده 
و ایمنی  بدن را تضمین کنید. پروبیوتیک ها، میکروارگانیسم هایی هستند که دارای 

خواص موثری در  سلامتی هستند. 
آنها به طور مستقیم سرفه را تسکین نمی دهند، اما در تنظیم دستگاه گوارش کمک 
رسان  هستند. این گیاهان گوارشی باکتری هایی هستند که در روده شما وجود دارند. 

بروملین، در درمان سرفه خشک موثر است شاید نام آن را نشنیده باشید؛ اما باید 
گفت که بر  طبق شواهد موجود در بروملین ، آنزیمی وجود دارد که تنها در ساقه و میوه 

آن یافت شده و  می تواند مشکل سرفه خشک را در گلو کاهش دهد. 
به منظور کسب نتیجه بهتر، از ترکیب آناناس و برملائین استفاده کنید. یک تکه 

برملائین را  با 3٫۵ اونس آب آناناس سه بار در روز بنوشید. 
برگ های نعناع، دارای خاصیت شفابخشی در درمان سرفه هستند. مواد مرطوب 
کننده موجود  در نعناع ، گلو را آرام کرده و به عنوان یک ضد انعقاد عمل می کند و 

همچنین به شکستن  موکوس کمک می کند. 
شما می توانید با نوشیدن چای نعناع یا استفاده از بخور نعناع، از شدت سرفه خود 
بکاهید.  برای تهیه یک بخور نعناع، برای هر 1۵0 میلی لیتر آب گرم 3 یا 4 قطره روغن 
نعناع  اضافه کنید. حوله را بر روی سر خود بکشید و نفس های عمیق بکشید. یک بار 

در روز این  بخور را انجام دهید. 
برگ آووکادو برای درمان بیماری های تنفسی استفاده می شود.مطالعات نشان می 
دهد که  جوانه و برگ های آووکادو می تواند به کاهش سرفه و همچنین برونشیت 
کوتاه مدت کمک  کند. برگ آووکادو حاوی ترکیبات فلاونوئید است که عضلات گلو را 

مرطوب و سرفه و  التهاب ناشی از آن را کاهش می دهد    . 

9 سال هفدهم   شماره 4178    12 بهمن 1400   سلامت

آسیب ساز و مشکل آفرین در جامعه ماست. با توجه به جمعیت 
اصلی  ابزار  نرم  به  ویژه در جنگ  ما، دشمنان  جوان در کشور 
خویش را مواد مخدر جدید قرار داده و جمعیت هدف را  جوانان و 

نوجوانان تعریف کرده اند. 
متأسفانه امروزه اعتیاد به عنوان طاعون رفتاری قرن! گریبانگیر 
اغلب خانواده ها در شهرهای  مختلف بوده و بسیاری از افرادی که 
به شکل های مختلف ترک اعتیاد کرده اند، دوباره به  چرخه اعتیاد 
بازگشتند و به همین جهت گاهی افرادی وجود دارند که بیش 
از ۵0 بار ترک  اعتیاد کرده اند. با دکتر مجید ابهری، رفتارشناس، 
عوامل  و  درباره  دلایل  اجتماعی  آسیب شناس  و  جامعه شناس 
پیشگیری از اعتیاد همکلام شده ایم. گفته های وی را در ادامه 

می خوانید. 
با توجه به گسترش مبارزه بی امان نیروهای امنیتی و پلیس 
مبارزه با مواد مخدر با سوداگران  مرگ، قاچاقچیان هر روز شیوه 
عرضه  مواد  جدید  شکل  و  نام  با  و  داده اند  تغییر  را  خود  کار 
 می کنند. در حالی که ۹0 درصد از این مواد ریشه مشترک داشته 

و تنها برای خرید افراد نام و  شکل آن ها عوض می شود. این در 
حالی است که با وجود تمام اطلاع رسانی ها و تبلیغات  رسانه ای 
متأسفانه کف سنی اعتیاد امروزه به 14 سال رسیده است و این 

یعنی خروج جوانان  از مدار زندگی با مواد مخدر. 
این روزها دیگر معتادان جمعیت موجود در ذهن برخی از افراد 
نیستند. یعنی وقتی گفته می شد  معتاد، فردی به نظر می آمد 
که با لباس های ژنده و کثیف و ظاهری نامرتب در ذهن جلوه گر 
 می شد، اما امروزه ما با معتادان یقه سفید رو به رو هستیم که 

دارای مشاغل قابل توجه و  تحصیلات عالی هم هستند. 
در بین زنان نیز آمار معتادان نسبت به 10 سال گذشته افزایش 
گیاهی  مخدر  مواد  چالش  است.  امروز  داشته  نگران کننده ای 
مخصوصا »گُل« رو به روی ماست که بذر موجود در کشور  از نژاد 
امریکایی - افغانی بوده و خطرناک ترین نوع این مواد مخدر است 
که حتی با بو  کردن، ایجاد اعتیاد عمیق می کند. امروزه با تبلیغ 
دروغ و بی اساس نشاط و شادی و عدم  اعتیاد، این گونه مواد در 
دسترس فرزندان ما قرار دارند. متوسط زمان دسترسی به مواد 

با وجود فضای مجازی و شبکه های   مخدر 1۵ دقیقه بوده که 
فعال در آن، کشت و تولید مواد  مخدر یاد شده نیز آموزش داده 

می شود. 
عدم  اجرایی،  سیاست های  تنوع  سیاستگذاری،  مراکز  تعدد 
هماهنگی در اجرای اقدامات  پیشگیرانه و درمان و ترک اعتیاد و 
همچنین عدم اجرای مراقبت های بعد از درمان، فقدان  اشتغالزایی 
و کارآفرینی برای بهبودیافتگان از اصلی ترین دلایل عدم توفیق در 

مبارزه با اعتیاد  است. 
متأسفانه ۹۵ درصد از مراکز درمانی و کمپ های ترک اعتیاد در 
دست بخش خصوصی است  که کنترل و نظارت چندانی بر آن ها 
نمی شود و با هدف مالی و کسب درآمد به معتادان به چشم  یک 
وسیله اقتصادی و بازرگانی نگریسته می شود. عدم به کارگیری 
و مورد  و  نهادهای مردمی شناسنامه دار  اجتماعی  ظرفیت های 
اعتماد باعث شده تا هر کسی این اجازه را به خود دهد  تا کمپ 

ترک اعتیاد راه اندازی کند. 
سازمان بهزیستی به عنوان متولی اصلی به علت تعدد وظایف 
و محدودیت بودجه و امکانات  سخت افزاری و نرم افزاری در این 
زمینه تنها و بی پشتیبان مانده است. پلیس مبارزه با مواد  مخدر 
را جمع آوری  معتادان کشور  تمامی  ظرف 48 ساعت می تواند 
کند. پاک سازی محله های  جنوبی تهران مثل دروازه غار و حوالی 
میدان شوش و ترمینال جنوب، نمونه بسیار خوب و  قابل تقدیر 
در جمع آوری معتادان متجاهر و کارتن خواب است. جمع آوری 

راحت است،  مشکلات از اینجا به بعد است. 

یک معتاد 5۰ بار ترک می کند و باز به افیون 
پناه می برد



اطلاع رسانی

مشاور امنیت ملی عراق تاکید کرد که گفت وگوهای ایران با کشورهای منطقه 
به خوبی پیش می رود. 

به نقل از خبرگزاری رسمی عراق )واع(، قاسم الاعرجی، مشاور امنیت ملی عراق 
امروز )دوشنبه( در دیدار با جوناز لوین و  وایریک هوسیم و استیج بایرز، سفرای 
سوئد، نروژ و دانمارک در بغداد تاکید کرد که گفت وگوهای ایران و کشورهای 
منطقه  به خوبی پیش می رود و میزبانی عراق از این گفت وگوها نشان دهنده 

نقش مثبت و سازنده دیپلماسی این کشور است. 
وی در این دیدار درخصوص همکاری بغداد با ائتلاف ناتو در زمینه آموزش 
نیروی های عراقی و همچنین نگرانی های عراق  نسبت به تروریست های موجود 

در زندان های نیروهای سوریه دموکراتیک رایزنی کرد. 
ایرج مسجدی سفیر جمهوری اسلامی ایران در بغداد  اخیرا در اظهاراتی تاکید 
کرد که دور پنجم مذاکرات ایران و عربستان به  زودی در بغداد برگزار خواهد شد. 

مسجدی به موعد دقیق برگزاری این مذاکرات و جزئیات آن نپرداخت. 
بر اساس گزارشی که اخیرا ایسنا منتشر کرد با اعزام سه دیپلمات ایرانی به 
عربستان، نمایندگی ایران نزد سازمان همکاری  اسلامی فعالیت مجدد خود در 

جده را پس از ۶ سال وقفه از سرمی گیرد. 
حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در دوم دی ماه 1400 در یک 
نشست خبری با فواد حسین وزیر خارجه  عراق در تهران با اشاره به نقش بغداد 
در برگزاری چهار دور مذاکره بین ایران و عربستان اعلام کرد: عربستان سعودی 
با  صدور ویزا برای سه تن از دیپلمات های ایران به عنوان دیپلمات های مستقر 
در سازمان کنفرانس اسلامی در جده موافقت کرده  و ویزای این دیپلمات های 
دریافت شده است، او همچنین به تازگی در مصاحبه با الجزیره صدور روادید برای 
دیپلمات های  ایرانی برای حضور در جده را  نشانه ای مثبت و خوب  عنوان کرد. 

زاده، سخنگوی وزارت خارجه در گفت و گو  از سوی دیگر، سعید خطیب 
به  اینکه  بر  مبنی  نمایندگان  مجلس  از  یکی  اظهارات  مورد  در  با خبرنگاران 
زودی سفارتخانه های ایران و عربستان بازگشایی می شوند خطاب به خبرنگار 
پرسش کننده با بیان  اینکه مناسبت در مورد این اظهارات را از خود نماینده ای 
که این موضوع را مطرح کرده است بپرسید و من اظهارات ایشان  را به طور کامل 
ندیده ام،  اظهار کرد: آنچه که در حال حاضر مطرح است تمرکز بر آغاز فعالیت 
نمایندگی ایران نزد سازمان  همکاری اسلامی در جده است و دیپلمات های ما در 

این زمینه ویزا گرفته اند. 
وی ادامه داد:  همان طور که آقای رئیسی رئیس جمهور در اولین مصاحبه 
آمادگی  ایران  این سمت  اظهار کردند  به  انتخاب شان  از  مطبوعاتی خود پس 
گشایش سفارت خود در عربستان را دارد و البته این بستگی به طرف سعودی 
دارد که چه اقدامات  عملی را انجام دهد و ما تمام تمهیدات را خواهیم اندیشید که 

این مسیر به سمت اجرایی شدن حرکت کند. 

دبیرکل جمعیت خدمتگزاران انقلاب اسلامی با اشاره به راهبرد مقاومت فعال و روابط خارجی 
متوازنِ دولت سیزدهم، گفت:  رابطه کنونی ایران و روسیه وارد مرحله »الزام استراتژیک« شده 

و این ارتباط نسبت به دوران قبل، پیامدهای بسیار مثبت  برای هر دو کشور به همراه دارد. 
احمد خورشیدی آزاد روز دوشنبه در گفت وگو با خبرنگار سیاسی ایرنا، با اشاره به سفر 
آیت الله سید ابراهیم رئیسی  رییس جمهور به مسکو، گفت: رابطه کنونی ایران و روسیه وارد 
مرحله »الزام استراتژیک« شده و این ارتباط نسبت به دوران  قبل، پیامدهای بسیار مثبت برای 

هر دو کشور به همراه دارد. 

دبیرکل جمعیت خدمتگزاران انقلاب اسلامی با اشاره به راهبرد »مقاومت فعال« و سیاست 
خارجی متوازن دولت سیزدهم،  گفت: این سیاست ها فرآیند مذاکرات را به سود ایران تغییر 

داده است. 
توافق هسته ای  تحریم ها، گفت:  رفع  برای  از مذاکرات  ارزیابی خود  آزاد در  خورشیدی 
به تدریج به نقطه نهایی نزدیک می شود  و اگر نگوییم ایران در وضعیت دست برتر، بلکه در 
شرایط »دست پر« قراردارد و به دلیل فشار چند سال اخیر غرب،  غنی سازی افزایش پیدا 
کرده که موجب دست پر ایران در مذاکرات شده است. به همین دلیل مذاکرات به زودی 

نهایی خواهد  شد. 
اینکه سود  و  ترجیحی  به حذف  اشاره  با  اقتصادی دولت سیزدهم،  اقدامات  وی درباره 
ارز 4200 تومانی به جیب رانت خواران  می رفت تا مردم، یادآور شد:  این دولت از افزایش 
افسارگسیخته پایه پولی که بر تورم می افزود جلوگیری کرد و مشکل فریز  کالا در گمرکات که 

یکی از عوامل افزایش قیمت ها بود را حل کرد. 
این فعال اصولگرا خاطرنشان کرد: همچنین دولت سیزدهم به منظور اصلاح نظام مالیاتی 
و به ویژه جلوگیری از فرار مالیاتی  در بودجه 1401 گام های رو به جلویی برداشته شده است. 

البته کارهای مفید دیگری باید انجام شود تا حوزه اقتصاد تقویت  شود. 
خورشیدی آزاد درباره سفرهای استانی رییس جمهوری عنوان کرد: لازمه برنامه ریزی 
درست، اطلاع از واقعیت های کف  جامعه و درک و هضم آن است و اختصاص یک روز در 
هفته به سفرهای استانی، اقدام معقولی به نظر می رسد که هم اینک  در دستور کار رییس 

جمهوری قرار دارد. 

بغداد:  

مذاکرات تهران با کشورهای منطقه به خوبی پیش می رود

دبیرکل جمعیت خدمتگزاران انقلاب اسلامی: 

روابط تهران- مسکو وارد مرحله »الزام استراتژیک« شده است

۱۰ سال هفدهم   شماره 4178    12 بهمن 1400   سیاسی

گلایه رهبر انقلاب از افزایش قیمت لوازم خانگی
با تولیدکنندگان و فعالان صنعتی  از دیدار  انقلاب در بخشی  رهبر 
گفتند: من گلایه می کنم از دوستانی که مسئولان کالاهای  خانگی و 
لوازم خانگی هستند. ما از اینها حمایت کردیم، اسم آوردیم، شنیدم بعضی 
از اقلام دو برابر ارتقای قیمت پیدا کرده؛  چرا؟ نباید این جور برخورد بشود 
با حمایتها. خب اگر این جور ما کیفیت را بالا نبریم، چطور انتظار داریم 
که بازارهای  خارجی را فتح کنیم؟رهبر انقلاب با تاکید بر لزوم ارتقای 
کیفیت کالاهای تولید داخل فرمودند: حمایت های عملی و تبلیغاتی از 
 تولید داخلی باید منجر به ارتقای کیفیت محصولات و همچنین ارتقای 
فناوری شود اما متأسفانه در برخی صنایع به ویژه در  صنعت خودرو به 
موضوع کیفیت توجه نمی شود و مردم نیز بحق به آنها اعتراض دارند. 
ایشان خاطرنشان کردند: اگر با  وجود فضای حمایتی از تولید داخل، به 
جای ارتقای کیفیت، قیمت ها افزایش یابد، مساله بدی است، زیرا نتیجه 
همه حمایت های  دولتی، بانکی و جلوگیری از رقابت های خارجی، عملًا 

منجر به بالا رفتن قیمت شده است. 

رئیس سابق پلیس تهران: چرا باید در فضای 
رسانه، من بیایم بگویم که به فلان سفر رفتم یا 

نرفتم؟  
مرتضی طلایی: دیشب جوانی به من پیام داد که من فکر می کردم تو 
با بقیه فرق داری اما فهمیدم تو هم فلانی!مگر مسئله  شخصی افراد باید 
در فضای رسانه ای به آن پرداخته شود؟ چرا باید در فضای رسانه من 
بیایم بگویم که به فلان سفر رفتم یا  نرفتم؟ اصلا من صد تا سفر رفتم. 
باید پاسخگو باشم؟من دارم زندگی خودم را می کنم؛ شما باید جواب 
بدهید که زندگی شخصی  افراد به چه کسی مربوط است؟نایب رئیس 
سابق شورای شهر در خصوص فردی که ویدیوی حضور او را در کانادا 
منتشر  کرده است، گفت: اصلا این فرد چرا در گزینش صداوسیما رد 
شده و بعد چه می شود که وارد صداوسیما جمهوری اسلامی  می شود؟/

دیده بان ایران

 »سوت زنی« در مجلس نهایی شد
حسن نوروزی، نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس: طرح 
سوت زنی در کمیسیون قضایی در حال نهایی شدن است  و به زودی 
به صحن علنی مجلس شورای اسلامی خواهد آمد.در طرح سوت زنی 
آمده است افرادی که به عنوان حقیقی یا  حقوقی سوت زنی می کنند از 
نظر امنیتی، مادی و معنوی مورد حمایت دولت قرار بگیرند.هر یک از 
شهروندان و سازمان  های مردم نهاد می  توانند اطلاعات خود درباره اموال 
نامشروع اشخاص مشمول این بخش را به دادستان کل کشور اعلام  کنند. 
دادستان کل مکلف است طرق قابل دسترسی را برای اعلام گزارش  های 

مردمی ایجاد و اعلام کند./فارس

چند همسری مجوز قانونی دارد
انسیه خزعلی، معاون رئیس جمهور:چند همسری از نظر قانون در 
صورتی که رضایت همسر وجود داشته باشد مجوز  دارد.تلاش کرده ایم تا 
زندانیان زن غیرعمد و دارای فرزندی که امکان آزادی آن ها وجود دارد 
را آزاد کنیم.لایحه تامین امنیت  زنان علیه خشونت در حال حاضر در 

مجلس در حال بررسی است. 

نماینده مجلس: عادل فردوسی پور را به شبکه 
سه برگردانید

نماینده مردم اردبیل در مجلس از دیدار با رئیس صدا و سیما خبر 
سیما  شد.  سه  شبکه  به  فردوسی پور  عادل  بازگشت  خواستار  و  داد 
امروز)یکشنبه(  علنی  جلسه  در  موسوی  سیدکاظم  الاسلام  حجت 
مجلس شورای اسلامی در تذکری شفاهی اظهار کرد: امام  خمینی)ره( 
فرمودند من ورزشکار نیستم اما ورزشکاران را دوست دارم. حرکت اخیر 
فوتبالیست های تیم ملی در رقابت با تیم  ملی عراق را تحسین می کنم. 
آنها باعث شعف و شادی در دل مردم و جوانان ورزش دوست شدند.

نماینده مردم اردبیل در  مجلس از دیدارش با ریاست صدا و سیما خبر 
داد و گفت: 10 روز گذشته در نشستی با رئیس سازمان صدا و سیما، 
برگشت  دکتر عادل فردوسی پور به برنامه ۹0 شبکه سه را مطرح کردم 
و خواستم مکانیسمی برای این کار در نظر بگیرند. ما که  برای کاهش 

فشار اقتصادی و معیشتی مردم کاری انجام نمی دهیم، حداقل با بازگشت 
فردوسی پور به این برنامه کاری برای  جوانان انجام دهیم. در این دنیا غیر 
از معصومین همه حاشیه داریم. باید با تعهد و ترمیم این مسائل را برطرف 

و زمینه  بازگشت این گزارشگر خوب به برنامه تلویزیونی را فراهم کنیم. 

نماینده محلس: آیا شأن خانواده شریف ایرانی، 
استفاده از ارابه مرگ ۱۸۰ میلیون تومانی است؟

و سیاست خارجی  ملی  امنیت  آوایی، عضو کمیسیون  سید حمید 
مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: متاسفانه تمام دولت ها  وقتی 
سر کار می آیند احساس می کنند سنگری را فتح کرده اند و دولت های 
قبل از خود را خائن فرض کرده و تحت فشار  گروه ها و احزاب سیاسی 
می خواهند تمام مسئولان را تغییر دهند. به وزرای محترم تاکید می کنم 
در مقابل فشار فرصت  طلبان بی ریشه جهت انتصابات غیر کارشناسی 
و فامیلی مقاومت نمایند ولو به قیمت از دست دادن جایگاه شان باشد. 
آوایی در  ادامه در رابطه با مساله خودرو بیان کرد: ناکارآمدی خودروسازان 
داخلی بلای جان ملت شده است. یکی از مهمترین عوامل  تلفات جانی 
تصادفات جاده ای در ایران ایمنی پایین و کیفیت نازل خودروهای داخلی 
است. آیا شأن خانواده شریف ایرانی  استفاده از خودرو با قیمت بالغ بر 
180 میلیون تومان است که از آن با نام ارابه مرگ یاد می شود؟ وی 
افزود: خودروسازان  به واسطه حمایت های بی ضابطه دولت های صحنه 
های وحشتناک تصادفات زنجیره ای را می بینند و شانه از مسئولیت 
 خالی می کنند. راه حل این موضوع مشخصا خصوصی سازی واقعی 
شرکت های خودروسازی و همچنین اجازه واردات  خودروهای با کیفیت 
و با تعرفه های منصافه است که در نهایت منجر به ایجاد رقابت، بالا رفتن 
کیفیت و پایین آمدن قیمت در  صنعت خودروسازی کشور خواهد شد. 

نجات جان مردم هیچ منافاتی با شرع و قانون اساسی ندارد. 

تعداد بازداشتی های شهرداری رباط کریم به ۱۸ 
تن رسید

دادستان شهرستان رباط کریم از بازداشت 3 کارمند دیگر شهرداری 
بازداشتی های  شهرداری  شهرستان رباط کریم خبر داد و گفت: تعداد 
رباط کریم به 18 نفر رسیده است.رحیم علیش پور دادستان عمومی و 
انقلاب شهرستان رباط کریم اظهار کرد: در  راستای عزم جدی قوه قضائیه 
در جلوگیری از فساد، دادستانی شهرستان رباط کریم با همکاری نیروهای 
اطلاعاتی و ماموران  نیروی انتظامی صبح امروز 3 نفر دیگر از کارمندان 
شهرداری رباط کریم را به اتهام فساد و ارتشاء بازداشت کردند و به این 

 ترتیب تعداد بازداشت شدگان شهرداری به 18 تن رسید. 

نماینده مجلس: ستاد کل نیروهای مسلح مخالف 
خرید سربازی است

شهریار حیدری با اشاره به مصوبه کمیسیون تلفیق برای خرید سربازی 
گفت: کمیسیون تلفیق با پیشنهاد دولت و کمیسیون  تخصصی درآمدی 
برای دولت در بودجه 1401 از محل خرید خدمت سربازی پیش بینی 
خدمت  خرید  درباره  مسلح  کل  نیروهای  ستاد  نظر  درباره  وی  کرد. 
موافق خرید خدمت  نیروهای مسلح خیلی  سربازی گفت: ستاد کل 
سربازی نیست و حتی  اعلام کرد با این موضوع موافقت نشود. این عضو 
کمیسیون تلفیق 1401 ادامه داد: ستاد کل نیروهای مسلح نظرش را 
در  کمیسیون تلفیق اعلام کرد مبنی بر اینکه مخالف است اما در نهایت 

موضوع خرید خدمت سربازی در کمیسیون تلفیق تصویب  شد. 

در یک پژوهش از هر ۱۰۰۰ زن ۸۷۰ نفر حجاب را 
قبول داشتند

حریزاوی، قائم مقام سازمان تبلیغات به برخی از پژوهش های انجام 
شده در سال های گذشته اشاره و اضافه کرد: در  پژوهشی که درباره 
حجاب صورت گرفته، از حدود هزار زن بدحجاب در تهران درباره قبول 
داشتن حجاب پرسش شده بود  که 870 نفر آنها پاسخ دادند که حجاب 
را قبول دارند و برای افراد با حجاب احترام قائل هستند؛ اما بهدلایلی 
مانند اینکه همسر،  پدر، دوست یا مادر آنها مانع می شوند، نمی توانند 

حجاب داشته باشند. 

یک ایرانی تبار به رهبری حزب سبزهای آلمان 

برگزیده شد
حزب سبزهای آلمان روز شنبه دو رهبر جدید خود را برگزید؛ امید 
و  خارجی  کارشناس  سیاست  ساله،   4۶ ایرانی تبار  شهروند  نوری پور، 
ریکاردا لانگ، فمینست جوان هدایت این حزب قدرتمند و بلندپرواز 
حاضر در دولت ائتلافی اولاف شولتس  را به دست گرفتند.هدف رهبری 
جدید حزب سبزهای آلمان تسخیر جایگاه صدراعظمی در سال 202۵ 
اعلام شده است.آقای  نوری پور و خانم لانگ جایگزین آنالنا بربوک و 
روبرت هابک، دو رهبر پیشین حزب می شوند. خانم بربروک هم اکنون 
 وزیر امور خارجه دولت ائتلافی است و آقای هابک، در مقام جانشین 
صدر اعظم، عهده دار »ابر وزارت« اقتصاد و محیط  زیست است.ریکاردا 
لانگ، نماینده جناح  چپ حزب سبزهاست. او پیش از این معاون رهبری 
جنبش، فمینیست و از فعالان  مبارزه علیه »چاق هراسی« و راست افراطی 

آلمان بود. 

کنایه داوری به رئیسی با مقایسه دولت سیزدهم 
و دوران اصلاحات

عبدالرضا داوری، بخشی از لایحه بودحه 1401 را مورد انتقاد قرار داد و 
درباره خرید خدمت سربازی در توئیتی نوشت:  سال 77 دولت خاتمی با 
فروش سربازی بین 1.8 تا 3.1 میلیون تومان از مشمولان دریافت می کرد 
و چون نرخ دلار ۶۵0  تومان بود هر مشمول بین 2700 تا 4700 دلار به 
دولت خاتمی پرداخت می کرد. دولت رئیسی، اما می خواهد بین ۹000 تا 

  22000 دلار از مشمولان دریافت کند! 

انتقاد تند کیهان به مهاجرانی؛ کدام مذاکره 
محترمانه؟

مذاکره  برای  که  زمانی  کرد:  ادعا  اصلاحات  دولت  لندن نشین  وزیر 
مستقیم مقاله نوشته بود، دعوت دولت آمریکا محترمانه  بود.در قسمتی 
از مطلب روزنامه کیهان آمده است:عطاءالله مهاجرانی پس از معاونت 
پارلمانی رئیس جمهور دولت سازندگی،  به وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
رسید. او چند سال بعد، با ادعای اینکه به خاطر خوردن شیر درازگوش 
وارد میدان سیاست  شده بوده)!( مدعی  ترک سیاست شد. سپس همزمان 
با درگیری با برخی مشکلات خانوادگی به لندن رفت و ارتباطاتی را با 
 دولت سعودی گرفت.او به هنگام وقوع فتنه سبز، جوگیر شده و »اتاق 
فکر جنبش سبز در خارج از کشور«)!( را به همراه  کسانی مثل سروش و 
کدیور و عبدالعلی بازرگان در لندن تشکیل داد که سرنوشت عبرت آموزی 
داشت.مرحوم هاشمی  رفسنجانی هم در خاطرات روز 10 اردیبهشت 
13۶۹ ماجرا را این گونه روایت می کند: »شب به خانه آمدم. در حالی که 
 مشغول نوشتن خاطرات بودم، به اخبار بخش فارسی صدای آمریکا گوش 
می دادم، خبر داد که دومین گروگان آمریکایی در  لبنان، امشب آزاد شد. 
اظهاراتی شده که نشان می دهد، دولت آمریکا می خواهد تا پایان آزادی 

همه گروگان هایش، امتیازی ندهد. 

توئیت محسن رضایی در سالگرد شهادت شهید 
حسن باقری

»حسن  سردار  شهادت  سالگرد  در  جمهور  رییس  اقتصادی  معاون 
باقری« با اشاره به ویژگی های شخصیتی وی، تصریح  کرد: سلاح اصلی 
شهید باقری ایمان به خدا، عشق به انقلاب و ایران و هوش فراوان اش 
بود و جسارت انجام ماموریت های  غیرممکن را داشت. »محسن رضایی« 
فرمانده پیشین سپاه پاسداران انقلاب اسلامی روز یکشنبه در توییتر 
خود با اشاره به  خاطره ای از معرفی شهید حسن باقری از سوی رهبر 
معظم انقلاب نوشت: »وقتی حضرت آقا، حسن باقری را به من معرفی 
 کردند، متوجه شدم او توان و جسارت کافی برای بر عهده گرفتن یک 
مسئولیت بزرگ در واحد اطلاعات و عملیات سپاه و  انجام ماموریت های 
غیرممکن را دارد. سلاح اصلی او ایمان به خدا، عشق به انقلاب و ایران 
و هوش فراوان اش  بود.»غلامحسین افشردی« معروف به »حسن باقری« 
از فرماندهان جوان و استراتژیست دفاع مقدس بود که در عملیات های 
 فتح المبین، رمضان و بیت المقدس نقش مؤثر و فعالی داشت. آزادسازی 
خرمشهر در سوم خرداد 13۶1 از مهمترین  دستاوردهای عملیاتی و 
فرماندهی این شهید سرافراز محسوب می شود.شهید باقری نهم بهمن  
ماه 13۶1 و اندکی پیش از آغاز  عملیات والفجر مقدماتی، به همراه جمعی 
از همرزمانش در حال انجام عملیات شناسایی در منطقه فکه مورد اصابت 

گلوله  خمپاره قرار گرفت و در 2۶ سالگی به درجه رفیع شهادت رسید. 

کنایه عبدی به طرح فروش سربازی
عباس عبدی در توییتی نوشت: کسری بودجه زیاد است؛ پس هر راهی 

برای پول درآوردن حلال است. 

چرا 3۰ نماینده کرونایی همچنان به مجلس 
می آیند؟

یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها از حضور تعدادی از 
نمایندگان علی رغم تست مثبت کرونا در مجلس  شورای اسلامی انتقاد 
کرد. جلال رشیدی کوچی نماینده مردم مرودشت در مجلس شورای 
اسلامی در صفحه شخصی خود در  توئیتر، نوشت: »در عجبم از نمایندگانی 
که علی رغم مثبت بودن تست کرونایشان، دیروز در کمیسیون تلفیق 
و امروز در  صحن مجلس حضور داشتند و بی توجه به تذکرات دیگران، 
بر این رفتار غیرمسئولانه و اشتباه خود اصرار می ورزیدند. هیچ  توجیهی 
برای به خطر انداختن سلامت دیگران پذیرفتنی نیست!« مجتبی یوسفی 
عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی در  گفت وگو با ایسنا تاکید 
کرد که تست کرونای 21 تن از نمایندگان به طور قطعی مثبت شده و ۶ 
نفر دیگر هم به صورت  مشکوک مبتلا به کرونا هستند.امروز ظهر از همه 
نمایندگان تست کرونا گرفته شده و قرار است نتایج آن تا امشب و یا فردا 
 صبح مشخص گردد. رئیس مجلس شورای اسلامی نیز در جلسه علنی 

امروز صبح مجلس حضور نداشت. 

سردار قاآنی وارد اربیل عراق شد
شبکه خبری الحدث خبر داد که سردار »اسماعیل قاآنی« فرمانده 
نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی وارد اربیل عراق  شد.سردار 
قاآنی روز گذشته نیز به سامراء سفر کرده بود و در آنجا به زیارت حرم 
السلام(  علیهما  امام حسن  عسکری  و  )امام هادی  امامین عسکریین 
پرداخت. بر اساس گزارش ها، رئیس عتبه امامین عسکرین، پرچم مقدس 
این حرم را به سردار قاآنی  اهدا کرد.فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی در جمع نیروهای الحشد الشعبی نیز حضور یافت و در 

جریان  امور امنیتی منطقه قرار گرفت. 

ترامپ: اگر رئیس جمهور آمریکا بودم، تنها در 
عرض یک هفته با ایران توافق می کردم

رئیس جمهور سابق آمریکا از رویه جو بایدن در مورد ایران انتقاد کرد.
به گزارش هیل، دونالد ترامپ در ادعایی تکراری  گفت: ما از توافق فاجعه 
بار با ایران خارج شدیم. اگر من رئیس جمهور آمریکا بودم، ظرف یک 
هفته با ایران توافق می کردم  اما الان ما می بینیم که ایران در حال جدال 

با آمریکا در این موضوع است. 

مطهری: خوشبختانه در دولت جدید برخی اموری 
که در دولت قبلی ممنوع بود مباح شده است

علی مطهری درمورد رویکرد دوگانه به مذاکره با امریکا در دولت قبلی 
و دولت فعلی می گوید، »خوشبختانه در دولت جدید  برخی اموری که 
در دولت قبلی ممنوع بود مباح شده است؛ از آن جمله اصل مذاکره و 
خصوصاً نوع مستقیم آن. ولی ما  خوشحالیم که چنین رویکردی به نفع 
ملت پیدا شده است.من یک سال پیش گفتم اینها وقتی خودشان روی 
کار بیایند مسئله برجام  و اف ای تی اف و مانند اینها را حل می کنند. اگر 
دولت دستشان نبود کارشکنی می کردند. تناقض در رفتار گروهی که 
خودشان  را انقلابی نامیده اند وجود دارد، ولی امروز وقت حساب کشی 
نیست و همه باید دولت را کمک کنیم تا کشور سروسامان  بیابد.«او 
همچنین درمورد سفر اخیر رئیس دولت سیزدهم به روسیه و حواشی 
آن نیز با تاکید بر اینکه » روسیه رؤسای  جمهور ایران را مقام درجه 2 
حساب می کند، لذا تشریفات لازم را اجرا نمی کند«، می گوید: پوتین 
هم وقتی به ایران آمد مستقیم  به ملاقات رهبری رفت و ملاقاتی با 
رئیس جمهور انجام نداد. تا حدی هم طبیعی است. وقتی ما می گوییم 

سیاست خارجی توسط  رهبری تعیین می شود و رئیس جمهور و 
وزیر خارجه صرفاً مجری هستند، آنها مایلند که سراغ مرجع 

تصمیم گیر بروند. 

اخبار ویژه

طالبان دانشگاه های دولتی را 
بازگشایی می کند اما هیچ سخنی 

از دانشجویان خانم نیست

بازگشایی  از  افغانستان  موقت  عالی  آموزش  وزیر    - سبز  شاخه 
دانشگاه های دولتی این کشور که از زمان به قدرت رسیدن طالبان  در 
افغانستان در اوت سال 2021 بسته شده بودند، خبر داد اما هیچ اشاره ای 
به اینکه آیا دانشجویان خانم قادر خواهند بود مجددا  به کلاس های درس 

بازگردند یا خیر، نکرد. 
به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری رویترز، شیخ عدالباقی حقانی، 
وزیر آموزش عالی موقت افغانستان در کنفرانسی خبری در  کابل گفت: 
دانشگاه ها در ولایت های گرم تر از دوم فوریه )13 بهمن ماه( باز خواهند 
شد در حالی که دانشگاه ها در ولایت های  سردتر از 2۶ فوریه )هفتم 

اسفندماه( باز خواهند شد. 
وی درباره اینکه آیا تدابیری برای حضور دانشجویان خانم در دانشگاه ها 
در نظر گرفته اند یا خیر و اینکه این تدابیر چه خواهند بود  حرفی نزد. 
در  می توانند  زنان  که  بودند  کرده  اشاره  گذشته  در  طالبان  مقامات 

کلاس های جداگانه آموزش ببینند. 
تاکنون دولت طالبان دبیرستان های پسرانه را تنها در بخش هایی از 
افغانستان بازگشایی کرده است. برخی دانشگاه های غیردولتی  بازگشایی 
به  بازگشت  به  قادر  دانشجویان خانم  موارد  از  بسیاری  در  اما  شده اند 

کلاس های درس نبوده اند. 
همزمان با اینکه طالبان به دنبال دریافت کمک های خارجی بیشتر 
کشور  است،  از  خارج  در  افغانستان  دارایی های  و  اموال  کردن  آزاد  و 
از  یکی  عنوان  به  را  خانم  دانشجویان  برای  آموزش  غربی  دولت های 

خواسته های کلیدی خود مطرح کرده اند. 
از  نیروهای خارجی  با خروج  اوت سال 2021 همزمان  طالبان 1۵ 

افغانستان، زمام امور این کشور را در دست گرفت. 

خبـــــر



خبر یادداشت

رایگان از موزه ملی 
انقلاب اسلامی و دفاع 

مقدس بازدید کنید
موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس یکی از جاذبه های 
باغ  مانند  مجموعه هایی  کنار  که  است  تهران  گردشگری 
کتاب تهران،  کتابخانه ملی ایران، فرهنگستان های جمهوری 
اسلامی، باغ هنر و مصلای تهران به عنوان قطب فرهنگی 

شهر تهران در اراضی  عباس آباد )تهران( احداث شده  است. 
به گزارش ایسنا، همزمان با گرامیداشت ایام الله دهه فجر 
و فرارسیدن 22 بهمن سالروز پیروزی انقلاب اسلامی ایران، 
بازدید از  تالارهای موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس 
در ایام الله دهه فجر از روز 12 بهمن تا 22 بهمن به مدت 
10 روز رایگان است.  ساعت بازدید موزه از روزهای شنبه تا 

پنج شنبه ۹ تا 17 و روز جمعه 10 تا 17 است. 
موزه ملی انقلاب اسلامی و دفاع مقدس یکی از جاذبه های 
باغ  مانند  مجموعه هایی  کنار  که  است  تهران  گردشگری 
کتاب تهران،  کتابخانه ملی ایران، فرهنگستان های جمهوری 
اسلامی، باغ هنر و مصلای تهران به عنوان قطب فرهنگی 

شهر تهران در اراضی  عباس آباد )تهران( احداث شده  است. 
این موزه با زیربنای 20۵ هزار متر مربع یکی از بزرگترین 
مانند  مختلفی  بخش های  از  که  است  کشور  باغ موزه های 
آبنمایش،  مصنوعی،  دریاچه  راه،  باغ  تالارهای  هفتگانه، 
سالن های آمفی تئاتر و سراسرنما مقاومت سپهبد شهید قاسم 
سلیمانی تشکیل شده است  و با استفاده از تکنولوژی های 
دیجیتال سعی در انتقال مفاهیم تاریخ انقلاب اسلامی و دفاع 

مقدس دارد. 

کاوش پیکر چهار شهید 
در شرق دجله و فکه

در هفته گذشته پیکرهای بیش از 10 شهید دوران دفاع 
مقدس در مناطق عملیاتی ایران و عراق کشف شده است. 

دوران  شهید  چهار  مطهر  پیکرهای  ایسنا،  گزارش  به 
در  نور  جستجوگران  همت  به  گذشته  روز  مقدس،  دفاع 

سرزمین های دفاع مقدس  کشف شد. 
گروه های تفحص روز یکشنبه 10 بهمن موفق شدند پیکر 
این چهار شهید را از منطقه شرق دجله و فکه ککاوش کنند. 

در هفته گذشته پیکرهای بیش از 10 شهید دوران دفاع 
مقدس در مناطق عملیاتی ایران و عراق کشف شده است. با 
انتقال پیکرها  به کشور کار شناسایی و انجام آزمایش دی ان  

ای از آنان آغاز می شود. 

داستان کشف محل 
شهادت حسن باقری

آدرسِ دیدگاهی که شاهد آخرین تلاش های شهید باقری 
و یارانش بود، کم کم در هیاهوی جنگ گم شد. پس از چند 
سال، دیگر کسی  نمی دانست حسن باقری، مجید بقایی، 
توکل قلاوند، مجتبی مؤمنیان و تقی رضوانی در کدام نقطه 

از فکّه به شهادت رسیده اند. 
به گزارش ایسنا، با اتمام عملیات »محرم« در 10 آبان سال 
13۶1 فرماندهان سپاه ارتش به اتفاق آرا ادامه منطقه عملیات 
محرم را  برای عملیات »والفجر مقدماتی« تعیین کردند اما، 
را  شناسایی ها  نتیجه  گزارش ها،  به  توجه  با  باقری  حسن 
برای انجام عملیات در  آن منطقه کافی نمی دانست. گزارش 
نیروهای شناسایی حکایت از آن داشت که آنها پس از عبور 
از رمل ها با همه مشکلاتش تازه به  دشتی می رسیدند که 
عراقی ها در آن دو ردیف کانال کنده؛ قبل کانال، بین دو 
کانال و بعد کانال، سیم خاردار,، مین و آب انداخته  بودند. در 

رمل ها هم کمین به جلو می فرستادند. 
برای همین حسن باقری برای رسیدن به اطمینان، خودش 
به شناسایی رفت. فردای آن روز، آن شناسایی انجام شد. آن 
روز  فرماندهان سپاه وقت ملاقات با امام)ره( گرفته بودند. 
علاوه بر حسن باقری، مجید بقایی، محمد باقری، مرتضی 
صفاری، مجتبی  مؤمنیان، توکل قلاوند، امیر پالاش و محمد 
تقی رضوانی به سمت فکه حرکت کردند. نیروی های دشمن 
متوجه حضور آنها در  منطقه شدند و با خمپاره موقعیت آنها 
را مورد هدف قرار دادند. حسن باقری و تعدادی از همرزمانش 

در این موقعیت به هشادت  رسیدند. 
پس از شهادت شهیدان  آدرسِ دیدگاهی که شاهد آخرین 
تلاش های او و یارانش بود، کم کم در هیاهوی جنگ گم 
شد. پس از چند  سال، دیگر کسی نمی دانست حسن باقری، 
مجید بقایی، توکل قلاوند، مجتبی مؤمنیان و تقی رضوانی در 
کدام نقطه از فکّه به  شهادت رسیده اند. 34 سال بعد، گروهی 
از علاقمندان حسن باقری زیر نظر فتح الله جعفری راهی فکّه 

شدند تا شاید بتوانند موفق به  کشف محل شهادت شوند. 
عملیات جستجو از اسفند 13۹4 آغاز شد. مهدی امیریان 
که مسؤولیت تیم جستجو را برعهده داشت، ماجرای کشف 
یادمان شهید  حسن باقری را این گونه روایت می کند: »برای 
کشف یادمان، سفرهای متعددی به فکّه داشتیم.در برخی 
پالاش  رضا  آقای  و  صفاری  سردار  مرتضی  سفرها  این  از 
که هر دو از جاماندگان آن حادثه بودند، ما را همراهی می 
کردند، یکی دو نقطه را به عنوان  محل های احتمالی یادمان 
مشخص کردیم، اما تحقیقات بیشتر و به خصوص راهنمایی 
های سردار محمد باقری، نشان داد که به  خطا رفته ایم، اما 
پیگیری و جستجو در روزهای ابتدایی آبان 13۹۵ جواب داد 
و ما موفق به کشف یادمان شهید حسن باقری شدیم.  چند 
روز بعد، در نهم آبان ماه، این کشف، به تأیید نهایی رسید و 

بلافاصله مراحل ساخت امکاناتِ آن آغاز شد.« 
جانشین  فدوی  علی  پاسدار  دریادار  سردار  اعلام  بنابر 
فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، سال آینده روز 
نهم بهمن مصادف  با سالروز شهادت حسن باقری، به عنوان 

روز اطلاعات عملیات در سپاه نام گذاری خواهد شد. 

بیانیه گام دوم انقلاب؛ 
فصلی برای تحقق تمدن 

نوین اسلامی
سید جواد هاشمی فشارکی

به  اسلامی  انقلاب  ورود  از  مقدمه ای  با  دوم  گام  بیانیه 
تمدن سازی  و  جامعه پردازی  مرحله ی خودسازی،  دومین 

اشاره کرده است . 
سید جواد هاشمی فشارکی، استاد دانشگاه و پژوهشگر؛ از 
اینکه در این مقطع تاریخی بین الطلوعین دو فجر انقلاب 
تاریخی  مهم  پیچ  این  در  مهدوی  فجر  ظهور  و  اسلامی 
قرار گرفته ایم و شرایطی فراهم است که می توانیم به قدر 

استطاعت کمک کنیم، خدا را  شاکریم . 
ثمره  کرد،  بپا  ایران  بزرگ  ملت  که  عظیمی  انقلاب 
شیرینش نظامی برخاسته از آخرین دین الهی مترقی بوده 
و منجر به حکومت  جمهوری اسلامی که در راس آن نایب 
امام زمان )عج( قرار دارد، شده و فرامین و بیانات وی برای 

همه مسلمین و حتی موحدین  واجب است . 
از آنجا که با وقوع انقلاب اسلامی و سرنگونی نظام وابسته 
ستم شاهی، منافع نامشروع استکبار و استبداد قطع شده 
است، لذا از  آغاز انقلاب تاکنون دشمن فتنه ها بپا کرده که 
سخت ترینش جنگ تحمیلی و نیمه آن تحریم اقتصادی و 
نرم ترین آن تهاجم فرهنگی  بوده است. این انقلاب در میان 
2 تیغه هجمه و خط انحراف، راه رشد و تعالی خود را همواره 
پیموده و به برکت نهاد ها و نیرو های  انقلاب دستاورد های 
بی نظیری را برای کشور رقم زده است. البته چالش ها نیز 
بر پیکر کشور و امت برجای  گذاشته  را  زخم های زیادی 

است . 
به  اسلامی  انقلاب  ورود  از  مقدمه ای  با  دوم  گام  بیانیه 
تمدن سازی  و  جامعه پردازی  مرحله ی خودسازی،  دومین 
اشاره کرده است.  شروع انقلاب از صفر، چگونگی تشکیل 
و  داده  توضیح  را  گذشته  از  وراثت  و  اسلامی  جمهوری 
دستاورد های عظیم و درخشان و  بی نظیر چله اول انقلاب 
با عنوان برکات انقلاب را تبیین کرده است. وضع شرایط 
حال انقلاب چهل ساله را به نیکی ترسیم کرده  است. در این 
بیانیه علل برخی از مشکلات و اشکالات گریبان گیر کشور، 
روبروست،  آن  با  اسلامی  جمهوری  که  فعلی  چالش های 
غفلت  و  داخلی  دشمنان  و  خارجی  دشمنان   تلاش های 
زدگان داخلی و همچنین چالش ها و عیوب درونی و نیز 

دغدغه های رهبری بیان  شده است . 
چالش ها و فرصت های گام دوم و سرفصل ها و توصیه های 
اساسی در پرتو امید و نگاه خوش بینانه به آینده سند راهبردی 
ترسیم  گذشته، حال، آینده براساس حدیث امام علی »رحم 
الله امرء علم من این فی این والی این« است. بیان قوت ها، 
ضعف ها، فرصت ها  و تهدید های کشور تشریح شده سپس 
هفت سرفصل و توصیه های اساسی در موضوعات، علم و 
پژوهش، معنویت و اخلاق، اقتصاد،  عدالت و مبارزه با فساد، 
استقلال و آزادی، روابط خارجی، مرزبندی با دشمن، سبک 
زندگی در پرتو امید و نگاه خوش بینانه به  آینده تبیین شده 
است که رهنمود ها و راهکار های لازم را نیز با امید به اینده 
داده اند. اینکه هموار بودن ادامه مسیر جمهوری  اسلامی 
با توجه به راه طی شده فقط قطعه ای از مسیر افتخارآمیز 
به سوی آرمان های بلند جمهوری اسلامی است. دنباله این 

مسیر  که به گمان زیاد، به دشواری گذشته ها نیست . 
کفر جهانی و نفاق منطقه ای و داخلی با تحریم و تهدید 
به دنبال فشار بر مردم و با تحریف، به دنبال تغییر واقعیت 
بوده اند تا انسان ها  را در تسخیر خود داشته باشند. با ایجاد 
انحراف در مذهب، ایجاد فرقه های ضاله، شبهات فرهنگی و 
ترویج سبک غربی معظلات  اجتماعی و معضلات اقتصادی 
و... با تمام توان و استفاده از ابزار های خود کمر به نابودی 
اسلام بسته اند. بر همین اساس رهبر  انقلاب جهاد تبیین، 
با تولید و نشر مطالب صحیح را اعلام کرده اند تا انقلاب 
اسلامی راه خود را به سلامت طی کند. بر اساس بیان  شهید 
سلیمانی جمهوری اسلامی حرم همه حرمهاست لذا کمک 
به انقلاب اسلامی و جمهوری اسلامی خیر کثیر و باقیات 

صالحات  است . 
با توجه به اینکه دشمنان با همه توان و همه ابزار ها به 
میدان امده اند، دفاع همه جانبه و شبانه روزی را می طلبد. 
این جدال، جدال  پیش از ظهور برای زمینه سازی ظهور 
است و هرکمکی کمک به سهل سازی ظهور تلقی شده 
و عندالله ماجور است. از آنجا که  آرمان این انقلاب زمینه 
سازی ظهور مهدوی است، پس چنین افرادی جزو منتظران 
واقعی مهدی )عج( هستند. باقیات صالحاتی  برتر از کمک به 
نظام مقدس جمهوری اسلامی و هرچیزی که به بقا و ارتقای 
آن کمک کند نیست و بدین جهت شاکریم که در این  پیچ 

تاریخی قرارداشته و سهم داریم . 
بیانیه راهبردی گام دوم انقلاب، به عنوان چراغ فروزان 
آینده انقلاب و کشور بایستی مبنای راهبرد های برنامه ریزی 
همگان باشد  تا با عمل به این بیانیه، آرمان بزرگ انقلاب که 

ایجاد تمدن نوین اسلامی است را محقق نماییم. 

۱۱ سال هفدهم   شماره 4178    12 بهمن 1400   فرهنگ پِایداری

فرمانده کل  فدوی جانشین  علی  پاسدار  دریادار  سردار 
سالگرد  نهمین  و  در سی  اسلامی  انقلاب  پاسداران  سپاه 
شهادت سردار   »حسن باقری« و روز اطلاعات و عملیات 
اعلام کرد که سال آینده روز نهم بهمن مصادف با سالروز 
شهادت حسن باقری، به   عنوان »روز اطلاعات عملیات در 
سپاه« نام گذاری خواهد شد..به همین بهانه مروری داریم بر 

چند عملیات اطلاعاتی در دوران  دفاع مقدس. 
به گزارش ایسنا، غلامحسین افشردی  معروف به »حسن 
پاسداران  از فرماندهان اطلاعات و عملیات سپاه  باقری«، 
انقلاب اسلامی  ایران در جنگ تحمیلی است. او روز نهم 
عملیات  آماده سازی  و  شناسایی  برای   13۶1 ماه  بهمن 
»والفجر مقدماتی« در خطوط مقدم  چنانه )منطقه فکه( به 

همراه چند تن از همرزمانش به شهادت رسید. 
مأموریت ناممکن

شجاعت  و  شایستگی  جنگ   فرماندهان  که  هنگامی 
این نتیجه رسیدند که  عبدالزهرا مجدعبدی را دیدند به 
او باید در واحد اطلاعات  و عملیات خدمت کند. عبدالزهرا 
منطقه ی هور را مثل کف دستش می شناخت امّا او فراتر 
شد.  آغاز  مأموریت های  برون مرزی اش  و  بود  مرزها  از 
مأموریت هایی که حدودا هفت ماه طول می کشید و خانواده 

چشم  انتظارش بودند. 
شهید عبدالزهرا مجدعبدی

او  بودند  و حیاتی  مهم  بسیار  که  مأموریت هایی خطیر 
سِری  فوق  »قرارگاه  ناممکن  مأموریت های  انجام  نیروی 
نصرت« بود که وارد  خاک عراق می شد و تا دل پادگان های 
مهم و نظامی عراق هم نفوذ می کرد تا اطلاعات جامعی را 

کسب کند. 
با کمترین امکانات بیشترین اطلاعات را کسب می کرد و 
سرانجام در یکی از مأموریت های برون مرزی توسط شخصی 
به نام   »ابونبیل« در محل قراری در خیابان الرشید بغداد،  لو 
رفت و اسیر نیروهای بعثی عراق شد. طبق اسناد به دست 
آمده عبدالزهرا  در سال ۶۵ یکی از زندان های عراق اعدام و 

به شهادت رسیدند. 
نفوذ به پایگاه هوایی عراق در دوره صدام

سردار احمد وحیدی از فرماندهان دوران هشت سال دفاع 
مقدس درباره سردار شهید حاج حمید تقوی فر ملقب به 
»سردار سامرا«  روایت کرده است: »حاج حمید تقوی فر 
کسی بود که یک لحظه از مجاهدت قبل یا بعد از انقلاب 
غافل نشد و آرام ننشست و برای  این مجاهدت خط و مرزی 

قائل نبود او آواره کوه و بیابان یا هور و صحرا بود. 
حاج حمید تقوی فر

  تقوی فر در دوران دفاع مقدس کارهای بزرگی کرد که 
افراد کمی قادر به انجام آن کارها اطلاعاتی  بودند. حاج 
حمید با نفوذ به  پشت خطوط دشمن بعثی عملیات انجام 
می داد و شاید تنها کسی باشد که در دوره صدام توانست 
وارد یک پایگاه هوایی شود من نفر  دومی را تاکنون نیافته ام. 

 »کاک مصطفی خیبری« که بود؟
در دوران دفاع مقدس صدرالله فنی زاده بارها به خاک عراق 
نفوذ کرده بود اما هرگز از چیستی و چگونگی فعالیت های 
فعالیت  مهمترین  بود. شاید  نیاورده  زبان  خود کلامی  بر 
شهید کارهای ایشان در حوزه برون مرزی و در کشور عراق 
باشد. او علاوه بر  کمک های فکری و فرهنگی به مردم عراق 

عملیات های گسترده ای علیه رژیم بعثی صورت داد. 
صدرالله علاوه بر هدایت عملیات های رزمندگان اسلام در 
خاک دشمن به انتقال فرهنگ و هنر اسلامی می کوشید. 
العبور  از مناطق صعب  با تحمل  مرارت ها برای عبور  وی 
عراق  مجاهدین  با  جلساتی  برگزاری  به  عراق  کردستان 
می پرداخت. او که در انجام  ماموریت های نظامی و عملیاتی 
انجام  با  توانست  و  بود  برخوردار  نظیری  کم  استعداد  از 
به  را  حماسه های  بسیاری  عراق  خاک  در  عملیات هایی 

نمایش بگذارد. 
شهید صدراله فنی زاده

آخرین مأموریت صدرالله در عراق ۶ ماه به طول انجامید و 
گام های بلندی در جهت آزادی و استقلال مردم مظلوم عراق 
برداشت.  او کمک به محرومین سراسر دنیا را سرلوحه خود 
قرار داده بود و علاوه بر حضور در عراق در لبنان هم حضور 
داشت و از هر  مکان و زمانی جهت ضربه زدن به دشمنان 
مصطفی  »کاک  صدرالله،  به  کردها  می برد.  بهره  اسلام 

خیبری« و عرب ها به او   »ابوفاطمه« می گفتند. 
نخستین نفوذ اطلاعاتی رزمندگان سپاه

از فرماندهی کل سپاه، دستور جدیدی به قرارگاه سِری 
استان های  شناسایی  بعدی،  عملیات  بود.  رسیده  نصرت 
عراقی هم جوار هور  از همه نظر بود. از نظر نظامی و محل 
نیروهای  توپخانه،  و  زمینی  هوایی،  موشکی  سایت های 
نظامی در همه رده ها، وضعیت  اقتصادی، صورت بندی های 
استراتژیکی،  پل های  صنعتی،  و  نفتی  ذخایر  اجتماعی، 
جاده های مواصلاتی و ترانزیتی، نحوه ارتباط و  هماهنگی 
نیروهای  بار  صدام.این  کاخ  حتی  و  بغداد  مرکز  تا  آن ها 
شناسایی، هم زمان با ادامه شناسایی ها در هور باید تا عمق 
خاک  عراق هم پیش می رفتند و میزان هوشیاری دشمن را 
تخمین می زدند. این دستور، نشانه ای از راهبرد جدید جنگ 

و انتقال نبرد از  خشکی به آب بود. 
عبدالمحمد  نصیب  برون مرزی،  مأموریت  اولین  اجرای 
سالمی از نیروهای قرارگاه سری نصرت شد. عبدالمحمد 
سپس  مقدماتی،  نیازهای  بر  شد  اول،  متمرکز  قدم  در 
نیازمندی های محیطی. اولین نیاز او اسناد و مدارکی بود که 
برای او هویتی عراقی  می ساخت. کارت شناسایی و برگه های 
مرخصی از ارتش عراق. مدارکی که شکل و فرم و رنگش به 
طور مرتب، توسط ضد  اطلاعات ارتش عراق تغییر می کرد. 
در قدم بعدی، عبدالمحمد به راه بلدهایی از مجاهدین عراقی 
در داخل خاک عراق نیاز داشت  تا سرپل هایی مطمئن در 
تأمین خانه های امن در خاک دشمن باشند. این انتخاب 
از آن جهت دشوار بود که این گونه افراد هم  خودشان و 
هم خانواده هایشان زیر مراقبت شدید سازمان استخبارات 

عراق بودند. 
عبدالمحمد در نهایت دقت، با چند خانواده مجاهد عراقی 
از بین خانواده های متعددی که از عراق گریخته بودند و در 
هور و  خشکی های نزدیک آن ساکن بودند، تماس برقرار 
کرد. با تدارک چنین مقدماتی، چندین بار شرایط را بررسی 
و کنترل کرد، ابزار  و تجهیزات متناسب با شرایط محیطی، 

سلاح و مهمات انفرادی و لباس های نظامی عراقی و عربی را 
سنجید و همه را مهیا کرد و  آماده شد. 

با آماده شدن امکانات و مقدمات این مأموریت، دیگر جای 
صبر و تعلل نبود. آخرین توصیه ها و سفارش ها در آخرین 
شب بر سر  سفره شام، جریان نوای آرام کلام علی بود در 
قلب مطمئن عبدالمحمد و خداحافظی او با قرارگاه نصرت و 
حرکت به مقصد عراق.  حالا دیگر عبدالمحمد بود و دو نفر 
از نیروهای بومی سوسنگرد و هویزه و پنج نفر از مجاهدین 
عراقی. همه چیز، حتی از چشم  دیگر افراد قرارگاه نصرت 
مخفی بود. این چنین مأموریتی برای عبدالمحمد شروع 
شد که بازگشت از آن معلوم نبود. نتیجه این  مأموریت و 
تأثیرگذاری آن در توازن معاملات رزم میان ایران و عراق 
و امکان انتقال جنگ از خشکی ها به هور بود. عبدالمحمد 
 به همراه کسانی که با خود همراه کرده بود سوار بر یک 
قایق موتوری شدند که دو »بلَم« را یدک می کشید. آن ها 
مسافت  می شدند.  دور  علی  دید  از  آرام  آرام  و  می رفتند 
طولانی بود وسعتی به اندازه دو استان »العماره« و »بصره« 
از خطوط عملیاتی عراق تا  عقبه یگان های درگیر و احتیاط. 
تله های  انواع  از  شده  گذاری  مین  و  خطرناک  مسافتی 

انفجاری در برابر چشم های گشتی های  عراقی. 
شهید عبدالمحمد سالمی

وظیفه مجاهدین عراقی این بود که عبدالمحمد از اسکله 
به  را  او  تا مکانی در هور همراهی کنند و سپس  خودی 
دو مجاهد دیگر  بسپارند. این دو نفر نیز باید عبدالمحمد را 
تا مسیری می بردند و به مجاهدین دیگر تحویل می دادند. 
مجاهدانی که عبدالمحمد را  دست به دست می کردند، باید 
در خانه های امن تیمی که با نی ها در هور ساخته شده بود، 
روزها تا بازه زمانی یک ماهه به انتظار  عبدالمحمد می ماندند 
و از غذاهایی که معمولا نان، خرما و کنسرو بود و از قبل 
توسط عبدالمحمد تدارک دیده شده بود استفاده  می کردند 

و گاهی از هور، ماهی صید می کردند. 
از لحظه جدایی از علی تا مرز آبی ایران و عراق، نزدیک 
به یک ساعت راه بود. با نزدیک شدن به مرز، قایق موتوری 
خاموش و  به سرعت زیر »نیِ ها« پنهان شد. بقیه مسیر باید 
با بلم ها و چوب دستی به عنوان پارو، آرام و بی صدا و به 
صورت درازکش در  کف بلم، بدون نشستن یا ایستادن ادامه 
می یافت. از این جا تا رسیدن به محل تحویل عبدالمحمد به 
دو مجاهد عراقی ساکن در عراق،   10 ساعت پارو زدن نیاز 
داشت و در صورت برخورد با کمین ها و گشتی های عراقی 

احتمال یکی، دو روز استقرار در بلم ها داده  شده بود. 

یادی از چند فرمانده اطلاعاتی در دفاع مقدس

بیانیه ستاد کل نیرو های مسلح به مناسبت دهه فجر؛

انقلاب اسلامی معادلات نظام سلطه را برهم زده است

با  بیانیه ای  در  مسلح  نیرو های  کل  ستاد 
انقلاب  کرد:  تأکید  فجر  دهه  گرامیداشت 
اسلامی امروز توانسته است با بر هم زدن هیبت 
قدرت های  و  سلطه  نظام  معادلات  و   پوشالی 
جهانی، جایگاه تأثیرگذار خود در عرصه تحولات 

منطقه ای و فرامنطقه ای را تحکیم  بخشد . 

بیانیه ای  با صدور  نیرو های مسلح  ستاد کل 
 12 فرارسیدن  گرامیداشت  و  تبریک  ضمن 
کبیر  بنیانگذار  تاریخی  ورود  سالروز  بهمن 
امام خمینی )رحمت  اسلامی حضرت   انقلاب 
الله علیه( به میهن اسلامی و آغاز دهه مبارک 
شناخت  دستاورد های  و  تبیین  لزوم  بر  فجر، 

انقلاب اسلامی و پیروی از آرمان های آن توسط 
عموم جامعه به ویژه نسل جوان به عنوان یکی از 
ضرورت های حفظ  و تقویت انقلاب اسلامی و 

مقابله با تهدید های دشمنان تأکید کرد . 
اسلامی  ایــران  است:  آمده  بیانیه  این  در 
برگزاری  شاهد   13۵7 بهمن ماه  دوازدهم  در 
تاریخ  مردمی  استقبال  مراسم  بی نظیرترین 
جهان  بود؛ در این روز با عظمت و به یادماندنی، 
امام  حضرت  مبارک  قدوم  با  اسلامی  میهن 
خمینی )ره( پس از سال ها دوری و تبعید از 
و  پرشور  استقبال  با  و  گشت  متبرک   وطن، 
رژیم  فساد  و  ظلم  از  ایرانیان خسته  میلیونی 
شاهنشاهی، یکی از ماندگارترین روز های  تاریخ 
معاصر ایران اسلامی رقم خورد؛ رویدادی که با 
بشارت تشکیل »جمهوری اسلامی« و حکومت 
محمدی  ناب  مکتبی  اسلام  تعالیم  بر  مبتنی 
)ص(، نور امید را بر قلب مسلمانان مبارز منطقه 

و آزادی خواهان جهان تاباند . 

است:  شده  خاطرنشان  بیانیه  این  ادامه  در 
بر  متکی  آرمان های  با  که  اسلامی  انقلاب 
فرهنگ توحیدی، بنای کهنه و پوسیده برآمده 
از  فرهنگ الحادی و استبدادی رژیم سفاک و 
خون آشام پهلوی را فرو ریخت، از همان ابتدا 
با  که  مواجه شد  دشمنان  توطئه های  انواع  با 
 هدایت های داهیانه امامین انقلاب و بصیرت و 
و  آمده  فائق  آن ها  بر  مردم،  حضور همیشگی 
امروز توانسته است با بر هم زدن هیبت  پوشالی 
جهانی،  قدرت های  و  سلطه  نظام  معادلات  و 
و  تأثیرگذار  جایگاه  دیگری  زمان  هر  از  بیش 
تعیین کننده خود در عرصه  تحولات منطقه ای و 
فرامنطقه ای را تحکیم بخشد و با پیام الهام بخش 
و عزت آفرین خود، حرکت نوین عدالت خواهی 
و ندای  حق طلبانه ملت های ستم دیده و مظلوم 
را به گوش جهانیان برساند. از این رو دشمنان 
بیش از گذشته با جدیت تمام از طریق رسانه ها 
 و جنگ نرم درصدد تخریب جمهوری اسلامی 

هستند که برای مقابله با آنان، دهه فجر فرصت 
رهبر  معظم  فرمایش  بر  بنا  تا  است  مغتنمی 
جهاد  یک  در  )مدظله العالی(  اسلامی  انقلاب 
تبیینی، دستاورد ها و ارزش های انقلاب اسلامی 
چهارم  سوم  و  نسل های  و  جوان  نسل  برای 

به درستی بیان شود و مورد تحلیل قرار گیرد . 
بیانیه  پایان  در  مسلح  نیرو های  کل  ستاد 
بنیانگذار  آرمان های  با  میثاق  تجدید  ضمن 
نظام مقدس جمهوری اسلامی و گرامیداشت 
ایثار و  با  یاد و  خاطره شهیدان والامقامی که 
ازخودگذشتگی خود پیروزی شکوهمند انقلاب 
باور ها و  لزوم تحکیم  بر  اسلامی را رقم زدند، 
 ارزش های اسلامی، تبعیت از فرامین مقام معظم 
رهبری )مدظله العالی(، اهتمام نسبت به مسایل 
فرهنگی، تقویت حوزه دفاعی و  حفظ وحدت 
راهکار های  به عنوان  انقلابی  نشاط  و  کلمه 
اساسی استمرار و تداوم انقلاب اسلامی تأکید 

کرده است. 

روایتی از استقامت مادر شهید »پارسا« هنگام شنیدن خبر شهادت فرزندش
خواهر شهید »حسین پارسا« روایتی از استقامت مادرش هنگام شنیدن خبر شهادت برادرش را روایت کرد . 

خواهر شهید »حسین پارسا« روایتی از استقامت و صبر مادرش هنگام شنیدن خبر شهادت حسین را بیان کرده است. این روایت در  کتاب »حسین تا حسین« آمده است که در ادامه 
می خوانید . 

 »حسین نشسته بود گوشه اتاق، چند روزی بود که دندان درد امانش را بریده بود. مادرم کلافه به نظر می رسید. رو به او گفت:   »هر چه می گویم، بی درنگ می گویی هنوز وقتش نرسیده 
است. پس کی وقت آن می رسد که عروس بیاورم به این خانه.« حسین  گفت: »خوابی دیده ام که به خاطرش باید بروم جبهه. قول می دهم یک ماه دیگر برگردم. اگر افقی برگشتم که چه 

بهتر. اگر نه شما  بروید و صحبت کنید ». 
بالاخره طلسم این نه گفتن ها شکسته شد و گل از گل مادرم شکفت. حسین در آن مرخصی جور دیگر شده بود. کمتر بیرون می رفت  و بیشتر در خانه پیش ما می ماند. یکی دو روز بعد، 
از همه خداحافظی کرد و رفت. یک ماه از رفتنش می گذشت و همه منتظر  بازگشتش بودیم. مادرم اتاق های حسین را خانه تکانی کرد. بند لباس پر بود از لباس ها و حوله های حسین. 

می خواست قبل از آمدنش  همه جای اتاق و همه وسایلش تمیز باشند و مرتب . 
همان روز ها بود که خبر آوردند پسرعمه ام شهید شده است. عصر پنج شنبه بود. همگی رفتیم گلزار شهدا. وقتی برگشتیم، نگاه مان  روی حجله ای که سر کوچه گذاشته بودند، خشکید. بعد 

از یک ماه آمد، اما افقی. افقی آمد تا حسرت عروسی که قرار بود برای  مادر بیاورد، تا همیشه به دلمان بماند . 
به یاد لباس های نیمه خشک حسین افتادم. با خود گفتم که اگر مادرم لباس ها را ببیند، طاقت نمی آورد و ممکن است بلایی سرش  بیاید؛ ولی برخلاف آنچه فکر کرده بودم، لباس ها و حوله ها 
را از روی بند جمع کرد و رو به خواهرم که بزرگتر از من بود، گفت:   »این ها را ببر توی ایوان پهن کن.« هیچ وقت یادم نمی رود که چطور جلوی خانه را آب پاشید و در اتاق های حسین را باز کرد . 

شهید حسین پارسا از نیرو های جهاد سازندگی نجف آباد بود که اول مهر 13۶0 در 24 سالگی طی عملیات ثامن الائمه به شهادت  رسید. 



حضرت آیت الله العظمی سبحانی  
کار و اشتغال در بانک

کار کردن در بانک هایی که ربا می گیرند جایز است یا خیر؟ با توجه به اینکه به جهت امرار 
معاش مجبور است در آنجا کار کند؟

بسمه تعالی: اگر کار او مربوط به گرفتن ربا و تنظیم امور مربوط به آن نباشد اشکالی ندارد . 
والله العالم

  ضمانت ضامن به مجرد انعقاد قرارداد
آیا مجرد انعقاد قرارداد بین بانک و گیرنده وام برای ضمانت شخص ثالث کافی است؟

بسمه تعالی: پس از عقد قرارداد ضمانت شخص ثالث اشکالی ندارد . والله العالم

  هدایا به صندوق قرض الحسنه
اگر کسانی که در صندوق های قرض الحسنه حساب دارند مبلغی را به عنوان هزینه صندوق 

هدیه کنند در صورت انحلال صندوق  آن مبالغ به چه صورت مصرف شود؟
بسمه تعالی: در مورد هدایای پرداختی موقع انحلال باید طبق اساسنامه عمل شود لابد در 
اساسنامه این مسائل، پیش بینی شده  است و در غیر این صورت به صندوقهای قرض الحسنه 

مشابه پرداخت کنند . والله العالم

وکیل کردن وام گیرنده در خرید و گرفتن سود
اگر بانک به این صورت وام دهد که مبلغی به مدت معین در بانک سپرده گذاری شود سپس 
مبلغی به مقدار چند برابر موجودی به  شما می دهد و شما را وکیل می کند که از طرف بانک 
سکه یا خودرو و . . . خریده و سپس آن جنس را بانک به صورت اقساط با  سود 14 درصد به شما

بسمه تعالی: این نوع معاملات از جهاتی اشکال دارد: 1ـ نوعی حیله شرعی است برای رباخواری 
همه حیله های شرعی که یک  نوع ظاهرسازی است برای گرفتن سود، از نظر ما جائز نیست .2ـ 
فردی که قبلًا مبلغی را به حساب بانک به عنوان سپرده می  پردازد مشروط بر این که در آینده 
وکالت معامله را به او بدهند و قرض مشروط به این که نفعی به قرض دهنده برسد صحیح نیست 
  . 3ـ حبس مال طرف تا پرداخت آخرین قسط، مجوز شرعی ندارد و اگر رهن است نباید در آن 

تصرف کرد، در حالی که بانک در آن  پول تصرف می کند . والله العالم

  معرفی ۱۰ نفر صوری برای دریافت وام
صندوق مهر به 10 نفر مبلغی وام جهت انبوه سازی پرداخت می کند آیا جایز است 10 نفر 
صوری را معرفی نمود و با دریافت  وام ساختمان ساخت تا پس از ساختن، خریداران از تسهیلات 

وام بهره مند شوند؟
بسمه تعالی: چون خلاف واقع است جایز نیست . والله العالم

  گرفتن مبلغی به جهت ضامن شدن
اگر شخص ضامن شود که دیگری وام دریافت کند آیا می تواند در مقابل ضمانت مبلغی دریافت 

کند ؟
بسمه تعالی: اشکالی ندارد . والله العالم

  ضمانت بر اصل پول و سود
اگر برای فردی که بدهکار است ضامن شوم ولی بدهکار نتواند بدهی خود را پرداخت کند آیا 

طلبکار می تواند علاوه بر بدهی، سود  و یا جریمه تأخیر را نیز از من مطالبه کند؟
بسمه تعالی: ضمانت بر اصل پول صحیح است و ضمانت بر سود از نظر شرع حرام است بنابراین 

ضامن باید فقط اصل پول را  بدهد . والله العالم

  رهن و عدم پرداخت اقساط وام
اگر شخصی وامی دریافت کند و وام دهنده را در فروش ملک رهن وکیل کند چنانچه نتواند 

اقساط را بپردازد آیا وکیل می تواند رهن  را به فروش برساند؟
بسمه تعالی: معمولاً وکالت در رهن مفهومش این است که اگر طرف از پرداخت دین خودداری 
کرد طلبکار بتواند دین خودش را از  آن استیفا کند بنابراین لازم است که این فرد موقع سررسید 

دین به طرف اخطار کند و در صورت امتناع می تواند رهن را بفروشد .  والله العالم

حضرت آیت الله العظمی مکارم شیرازی
  شرایط تذکیه ماهی حلال گوشت ]احکام صید ماهی[ 

پرسش : شرایط تذکیه ماهی حلال گوشت چیست؟
پاسخ : همین اندازه که آن را از آب زنده بگیرند یا زنده در دام بیفتد حلال است . 

  صید ماهی با انفجار ]احکام صید ماهی[ 
پرسش : آیا صید ماهی با انفجار و یا اتصّال برق جایز است؟

پاسخ : باید صدق أخذ و صید کند یا در تور ماهی گیری بمیرد چون نسبت به تور روایت خاص 
داریم. بنابراین چنانچه با برق و  انفجار و امثال آن ماهی را بی حس کنند و سپس در حالی که 
زنده است از آب بیرون آورد، مانعی ندارد. مانند بی حس کردن  بعضی حیوانات حلال گوشت 

قوی قبل از ذبح . 

  عدم شرط مسلمان بودن صیاد ]احکام صید ماهی[ 
پرسش : آیا در صید ماهی لازم است صیّاد، مسلمان باشد؟

پاسخ : لازم نیست، صید کافر هم حلال است قبله و بسم الّله نیز در آن شرط نیست . 

  صید تفریحی ماهی ]احکام صید ماهی[ 
پرسش : صید و شکار تفریحی ماهی چه حکمی دارد؟

پاسخ : اشکالی ندارد و مانند شکار تفریحی نیست .  

  مردن ماهی صید شده در ظرف آب ]احکام صید ماهی[ 
پرسش : ماهی را که از دریا صید شد بعد این را بصورت زنده داخل ظرفی گذاشتند ، آوردند 

بازار ، در بازار داخل آب بمیرد آیا  خوردن آن اشکال دارد؟
پاسخ : اگر به منظور خوردن گرفته است نه نگهداری، حلال است ولی اگر به قصد نگهداری 

بوده است جایز نیست . 

  صید صیاد غیر مسلمان ]احکام صید ماهی[ 
پرسش : آیا برای صید ماهی مسلمان بودن شرط است؟

پاسخ : صید کننده ماهی لازم نیست مسلمان باشد و در موقع صید ماهی نام خدا را ببرد، ولی 
باید معلوم باشد آن را زنده از آب  گرفته یا بعد از افتادن در دام جان داده است . 

  خرید ماهی از بازار مسلمین ]احکام صید ماهی[ 
پرسش : آیا اگر ماهی از بازار مسلمین خریداری شود حلال است؟

پاسخ : اگر ماهی از بازار مسلمانان یا از دست مسلمانی گرفته شود حلال است، هر چند معلوم 
نباشد آن را زنده از آب گرفته اند یا  نه و جستجو نیز لازم نیست، ولی اگر از کافری گرفته شود و 

معلوم نباشد ماهی زنده از آب گرفته شده یا زنده به دام افتاده یا نه،  حرام است . 

  ماهی که به خودی خود در آب بمیرد ]احکام صید ماهی[ 
پرسش : اگر ماهی در آب بمیرد آیا پاک است و خوردن آن جایز است؟

پاسخ : حیوان حلال گوشتی که مانند ماهی خون جهنده )روان( ندارد اگر به خودی خود در 
آب بمیرد پاک است، ولی گوشت آن  حرام است . 

  خوردن ماهی زنده کوچک ]احکام صید ماهی[ 
پرسش : خوردن ماهیان زنده که کوچک هستند چه حکمی دارد؟

پاسخ : خوردن ماهی  های کوچک زنده اشکال دارد، مگر برای درمان در مقام ضرورت . 

شاخه سبز - سیدمجتبی حسینی ضمن اشاره به اینکه معیار سنجش 
جملات انشایی حق و باطل است و نه صدق و کذب و واقع و  غیر واقع 
تصریح کرد: افرادی که غیر خدا را می پرستند عملشان واقعیت دارد و 
حتی بالاتر از آن اثر دارد، مثل کارهایی که  مرتاضان هندی می کنند ولی 

باطل است. 
به گزارش ایکنا، جلسه تفسیر قرآن سیدمجتبی حسینی، پژوهشگر و 

مفسر قرآن شب گذشته دهم بهمن ماه با محوریت سوره رعد  برگزار شد. 
حسینی در این جلسه به تفسیر آیه چهاردهم سوره رعد پرداخت. خداوند 
َّذِینَ یدَْعُونَ  مِنْ دُونهِِ لَا  متعال در این آیه می فرماید: »لهَُ دَعْوَةُ الحَْقِّ وَال
یْهِ إلِیَ المَْاءِ لیَِبْلُغَ فَاهُ وَمَا هُوَ ببَِالغِِهِ وَمَا  یسَْتَجِیبُونَ لهَُمْ بشَِيْءٍ إلِاَّ کَبَاسِطِ کَفَّ

دُعَاءُ الکَْافرِِینَ إلِاَّ فيِ ضَلَالٍ«. 
خداوند در این آیه فرمود دعوت حق برای او است و کسانی که به جای 
خدا آنها را می خوانند اجابتشان نمی کنند مگر مثل کسی که  دستانش را زیر 
آب می برد تا آب را به سمت خودش بیاورد ولی آب به او نمی رسد. مباحث 
متعددی اینجا مطرح است. در زبان  عربی به کسی که به نتیجه نمی رسد 
می گویند »باسط کفیه الی الماء« است. این تشبیه، تشبیه معناداری است. 

مایه  است، آب  مایه حیات  بزند. آب  اولا خدا می توانست  مثال دیگری 
طهارت و برکت است. حال شخص می خواهد به آن برسد ولی نمی رسد. 

 »دعوت« یعنی فراخوان یا خواندن. البته در زبان فارسی چیزی که عینا 
معنای دعوت را منتقل کند نداریم. نکته بعدی این است که  میان دعا و 
سوال تفاوت وجود دارد. اگر من از شما بخواهم خودکار خود را به من 
بدهید ولی شما عذری بیاورید دعای مرا جواب  دادید ولی سوال مرا جواب 
ندادید. دعا و دعوت یک امر دوطرفه است. خیلی چیزها دو طرفه است مثلا 
رسول امری دوطرفه  است، یک کسی رسول را ارسال کرده است، یکجایی 
هم وجود دارد که قرار است رسول به آنجا برود. دعا هم امری دوطرفه  است. 
یک طرف گوینده دعا قرار دارد و در طرف دیگر کسی که او را صدا می زنند. 

از آیه برداشت می شود یک دعا برای خداست، یک دعا برای دیگران است. 
هم می توان آیه را اینطور معنا کنیم که ما خدا را دعا  می کنیم یعنی جنبه 
مفعولی دعا، هم می توانیم بگوییم خدا ما را دعا می کند و می خواند یعنی 
جنبه فاعلی دعا. فعلا جنبه مفعولی را  مورد نظر قرار می دهیم یعنی وقتی 
شما خدا را می خوانی. آیه می فرماید اگر خدا را دعا کنی دعوتت حق است 

ولی وقتی بت ها را  صدا می کنی دعوتت حق نیست. 

جملات انشایی قابل صدق و کذب نیست ولی... 
قرار  اخباری  انشایی هستند که در مقابل جملات  یک سری جملات، 
می گیرند. خبر قابلیت صدق و کذب دارد ولی جملات انشایی  مثل دعا 
قابل صدق و کذب نیستند ولی معیار دیگری به نام حق و باطل وجود 
َ هُوَ الحَْقُّ وَأنََّ مَا  یدَْعُونَ مِنْ دُونهِِ هُوَ  دارد. قرآن می فرماید: »ذَلکَِ بأِنََّ اللهَّ
البَْاطِلُ«. تو که داری بت را صدا می کنی و دعا می کنی، دعایت باطل است. 
در بحث حق و باطل فراتر از  واقعیت و غیرواقعیت صحبت می کنیم. من 
مال شما را می خورم این واقعیت است ولی باطل است. بنابراین حق و باطل 
چیزی  بالاتر از صدق و کذب و واقع و غیر واقع است. افرادی که غیر خدا را 
می پرستند عملشان واقعیت دارد و حتی بالاتر از آن اثر  دارد، مثل کارهایی 

که مرتاضان هندی می کنند ولی باطل است. 
آیه می فرماید هر دعوتی دعوت حق نیست. بعد مطلب را باز می کند، 
َّذِینَ یدَْعُونَ مِنْ دُونهِِ لَا یسَْتَجِیبُونَ لهَُمْ بشَِيْءٍ«.  بعد تشبیه  می فرماید »وَال
یْهِ إلِیَ المَْاءِ لیَِبْلُغَ فَاهُ وَمَا هُوَ ببَِالغِِهِ«. شما تشنه هستی،  می کند: »کَبَاسِطِ کَفَّ
سراغ نهر آب رفتی ولی انگشتت را باز کردی  تا آب برداری ولی آب ها از 
دستت می ریزد. تو فقط دلت خوش بود که دستت زیر آب رفته است ولی 
آب به تو نرسید، فقط خنکی  آن را احساس کردی. جالب این است که 
می گوید »وَمَا دُعَاءُ الکَْافرِِینَ إلِاَّ فيِ ضَلَالٍ« یعنی دعای تو گم شد. اساسا 
بشر نیازی به نام  دعا دارد ولی دعا را جای بدی مصرف کرده است، لذا به 

نقطه هدف نمی رسد. 
یکی از دوستان ما می گفت زمانی مسئول کاروان بودیم و افراد را به عمره 
می بردیم. یکی از حجاج، موقع مُحرم بودن لباس زیر  خود را درنیاورد. به 
او گفتم احرامت درست نیست. گفت چرا؟ گفتم نباید زمان احرام چنین 
لباسی بپوشی. گفت من پارسال  همین طوری حج تمتع هم رفتم. فکر کرده 
اینکه یک عملی واقع شده است یعنی حق است. این مسئله خیلی اوقات 
درباره ما هم  صدق می کند. حق و باطل با وجود و عدم فرق می کند، با 
صدق و کذب قضیه خارجیه فرق می کند به همین دلیل نسبت به جملات 
 انشایی هم صدق می کند و قرآن می فرماید دعای آنها باطل است. گاهی 
ممکن است دعای باطل نتیجه هم بدهد، ما نمی گویم نتیجه  نمی دهد ولی 
این کار باطل است. معیارهای ما اشتباه است. وقتی می گوییم با آجر غصبی 
مسجد نساز مقصود این نیست اگر  ساختی، آجر مقاومت ندارد و خراب 
می شود. ما می گوییم یک چیزی حق است یک چیزی باطل است. مثلا 

نمرود با همه عظمتش  بود ولی باطل بود. 

نماز کشور  اقامه  رئیس ستاد  فرهنگی  -  مشاور  شاخه سبز 
گفت:  در کنار اهمیت خانواده موضوع نماز نیز بسیار مهم است، 
 برخی از رفتار های دینی در طول رسالت پیامبر)ص( مطرح، اما 
نماز از همان آغاز رسالت بر پیامبر)ص( واجب شد. توجه  به این 
فریضه بیانگر اهمیت آن است و به همین خاطر است که از نماز 
با عناوینی، چون ستون دین یا کلید بهشت و سیمای  دین یاد 

می شود. 
به گزارش شاخه سبز به نقل از ایکنا، پیش اجلاس سراسری 
با سخنرانی حجت الاسلام سیدجواد  دانش آموزی(  )بخش  نماز 
 بهشتی، مشاور فرهنگی رئیس ستاد اقامه کشور و چند نفر از 
مسئولان وزارت آموزش و پرورش و حوزه های علمیه در محل 

 تالار فرهنگ برگزار شد. 
در ابتدای این مراسم مهدی نعیمی، رئیس اداره قرآن، عترت 
ایام مبارک دهه فجر اظهار  نماز استان تهران ضمن تبریک  و 
 کرد: در مهرماه سال 1370 اولین اجلاس سراسری نماز با پیام 
مقام معظم رهبری آغاز به کار کرد و امسال نیز سی امین  اجلاس 
را در پیش داریم. در وزارتخانه آموزش و پرورش پیش اجلاس 
سراسری نماز قبل از آغاز اجلاس اصلی برگزار  می شود. برپایی 
پیش اجلاس در 1۹ منطقه آموزش و پرورش تهران منتج به 

برگزاری این پیش اجلاس شده است. 
نعیمی افزود: با توجه بیانات ارزشمند مقام معظم رهبری در 
مورد نماز و دانش آموزان بر خود لازم دانستیم که ارتباط بین 
سه  ضلع خانه، مدرسه و مساجد را تقویت کنیم. نباید فراموش 
مسلمانان  فعالیت های  پایگاه  اسلام  صدر  از  مساجد  که  کنیم 
ارتباط مؤثری  این سه ضلع مطروحه  بین  بتوانیم  و  اگر  بودند 

برقرار کنیم، جامعه به تعالی خواهد رسید. 
رئیس اداره قرآن، عترت و نماز استان تهران همچنین با تشریح 
فعالیت های این اداره پرداخت و گفت: شهر تهران از سال 8۹  بعد 
از پیام رهبری فعالیت های خود را در راستای تقویت فعالیت های 
فرهنگی و دینی آغاز کرد، که منتج به طرح های فراوانی  از جمله 
امین شد. ما در شهر تهران تقریباً ۹۵۶ مدرسه مجاور با مسجد 
ظرفیت های  مبلغان  از  استفاده  برای  فرصت  این  از  که  داریم 

مساجد و انتقال مفاهیم دینی به دانش آموزان استفاده کردیم. 
 4۵0 از  بیش  کرد:  اظهار  خود  سخنان  پایان  در  نعیمی 
بحث  که  می کردند  فعالیت  مدارس  مجازی  فضای  در  روحانی 

برعهده  را  ایام کرونایی  و  آموزش دینی دانش آموزان در  تبلیغ 
داشتند. همچنین 130 مدرسه در طرح امین شرکت کردند و 
از  ظرفیت های روحانیون در مدارس برای تبلیغ و ترویج مسائل 
دینی استفاده کردیم. 10۵0 امام جماعت در سامانه همگام ثبت 
 شده بود که از این تعداد 870 امام جماعت روحانی بودند که در 

مدارس حضور دارند. 
  اهمیت موضوع نماز در قرآن  

مشاور  بهشتی،  سیدجواد  مراسم حجت الاسلام  این  ادامه  در 
فرهنگی رئیس ستاد اقامه کشور با بیان اینکه نگاه و چشم انداز 
قرآن  به خانواده چندین هزار ساله است، اظهار کرد: هر پدر و 
مادری که در تربیت فرزندان خود درست عمل کند، نسل های 
بهره مند می شوند و در عین حال  این مهم  از  نیز  از  آن ها  بعد 
ثواب رفتار و اقدامات مثبت نسل های بعد به پدر و مادران آن ها 

خواهد  رسید. 
وی ادامه داد: در کنار اهمیت خانواده موضوع نماز نیز بسیار 
مهم است، برخی از رفتار های دینی در طول رسالت پیامبر)ص( 
 مطرح، اما نماز از همان آغاز رسالت بر پیامبر)ص( واجب شد. 
بیانگر اهمیت آن است و به همین خاطر  این فریضه  به  توجه 
 است که از نماز با عناوینی، چون ستون دین یا کلید بهشت و 

سیمای دین یاد می شود. 
نماز  امر  دو  اساس  این  بر  کرد:  تأکید  بهشتی  حجت الاسلام 
و خانواده بسیار اهمیت دارد، شیطان همیشه به دنبال فرصت 
برای  تهدید انسان هاست، به همین منظور در مقابله با دشمن 
شیوه های  و  ابزار  امکانات،  اهداف،  چون  اصولی،  باید  همیشه 
دشمن را  بررسی و در عین حال عملکرد خودمان در مقابله با 
آن را مورد توجه قرار دهیم. فراموش نکنیم که شیطان به دنبال 
گسست  میان انسان هاست و این کار را از خانواده و اطرافیان آن 

آغاز می کند. 
   مشاور فرهنگی رئیس ستاد اقامه کشور تصریح کرد: مهم ترین 
عامل در سعادت بشری توحید و انسجام اجتماعی است و این 
این  ایجاد  در  ما  وقتی  و  می شود  آغاز  خانواده  از  هم   انسجام 
انسجام در خانواده و اطرافیان خود موفق باشیم قطعا شیطان 
را  شکست خواهیم داد. به همین منظور در کتابی که با عنوان 
در  فراز  کردیم 40  ما سعی  خانواده چاپ شد  و  نماز  چلچراغ 

 خصوص ارتباط نماز و خانواده را مطرح کنیم. 

ترویج  برای  صحیح  اقدامات  مورد  در  بهشتی  حجت الاسلام 
هم  کنار  در  را  نهاد ها  همه  نقش  ما  گفت:  نماز  اقامه  فرهنگ 
بررسی  کردیم و به این نتیجه رسیدیم که ابتدا باید روی آموزش 
و پرورش به عنوان پایگاه نسل نو و سپس روی هنر با همکاری 
 وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی و صدا و سیما تکیه کنیم و هر 

فعالیتی در این دو بخش انجام شود کم خواهد بود. 
وی همچنین در ادامه از شیوه های مؤثر دعوت به نماز برای 
فرزندان سخن به میان آورد و گفت: باید بررسی کنیم که چگونه 
ارتباط  و  پیوند  نماز  با  امروزی  نسل  فرزندان  بین   می توانیم 
مناسبی برقرار کنیم. بر همین اساس بیش از هزار ساعت روی 
این  موضوع فعالیت کردم تا بتوانیم به راه درستی برای هدایت 

فرزندان به سمت نماز دست پیدا کنیم. 
حجت الاسلام بهشتی افزود: با روش جدیدی وارد میدان شدم 
و بیش از صد تحقیق درباره علل نماز نخواندن بچه ها مطالعه 
 کردم. اساسا بچه هایی که نماز نمی خوانند 13 دلیل برای نماز 
نخواندن خود آوردند که دروغ و دورویی و حسدورزی  نمازخوان ها 
از علت های اصلی فرزندان برای نماز نخواندن بود. مجموعه این 
به تنوع  شیوه های هدایت  باید مجهز  به ما می گوید که  دلایل 
شویم. قرآن کریم در کنار نماز ۵0 موضوع دیگر هم آمده است 
از پاکدامنی و عفاف گرفته تا زکات تا خمس،  در کنار نماز یاد 
شده است. وقتی از چند روش برای نماز خوان کردن فرزندان 
ما  نمی کنیم  را  امتحان  نمی گیریم، چرا روش های دیگر  جواب 

نباید ناامید شویم. 
پرورش  را  نماز  به  دعوت  در  روش  مؤثرترین  پایان  در  وی 
ریشه های فطری نماز دانست و گفت: ریشه های فطری؛ احساس 
نیازخواهی  و  عشق ورزی  پناه جویی،  ستایشگری،   سپاسگزاری، 
است که ماهیت و اجزای آن ها را باید بررسی کرد. بعد از  کشف 
ریشه های فطری آن ها را به آزمایشگاه بردم و راجع به 4 ریشه 
تحقیق مبسوط کردم و راهکار هایی را پیشنهاد کردم که  درخانه، 
اداره و مدرسه اگر این کار ها را بکنیم آن احساسات پرورش پیدا 
می کنیم. براساس آزمایش های من و همچنین به اعتقاد  شهید 
مطهری، دانشمندان بزرگ امروز جهان نبوغشان از دانشمندان 
پیشرفته تر  روش های  از  بلکه  نیست  بیشتر  قبل  سال  هزار 
 استفاده می کنند و فرق آن ها در بهره برداری از روش است و ما 

خیلی کم بر روی روش کار کرده ایم. 

۱۲ سال هفدهم   شماره 4178    12 بهمن 1400   معارف

از نظر قرآن وقوع یک چیز دلیل بر حقانیتش نیست

حجت الاسلام سیدجواد بهشتی تشریح کرد؛

اهمیت موضوع نماز در قرآن  
 زندگی در آیینه احکام



1۳ اجتماعی

ماجرای کمبود واکسن آسترازنکا در کشور در روزهای اخیر بحث برانگیز 
شده. متقاضیان دریافت این نوع از واکســن کرونا می گویند آسترازنکا در 
مراکز واکسیناســیون نیســت و برخی از مقامات دولتی تاکید دارند این 
واکسن عوارض سخت و مرگبار دارد، و واکســن های وارد شده برای اتباع 

خارجی استفاده می شود.
امید سلیمی بنی: پس از آنکه در واپسین روزهای دیماه اعلام شد بیش 
از ۲ میلیون دز واکسن آسترازنکا به کشور وارد شده، برخی از هموطنان در 
شبکه های اجتماعی گفتند با مراجعه به مراکز واکسیناسیون و درخواست 
آسترازنکا، مسولان مراکز گفته اند این واکســن در دسترس قرار ندارد و به 

زودی قرار است کمبود واکسن آسترازنکا رفع شود.
با وجود گزارشهای مردمی از نبود واکسن آسترازنکا در مراکز، سید روح 
اله لطیفی، ســخنگوی گمرک گفته: محموله های ۹۱، ۹۰ و ۹۲ واکسن 
آسترازنکا  به میزان ۱۹۳ هزار دُز از یونان و دو محموله ۳۵ هزار دُزی از ژاپن 
وارد کشور شــده بود که با ورود محموله ۲ میلیون و ۲۰۴ هزار دُزی واکسن 
آسترازنکا  از کشور اسپانیا، واکسن های آسترازنکای وارده به ۱۵ میلیون و 

۷۵۴ هزار و ۶۱۰ دُز از ابتدای فراگیری کرونا تا کنون رسیده است.
این مقام مسول در ۲۹ دیماه گذشته گفته بود: محموله جدید با حضور 
سفیر اســپانیا در تهران و با حضور مدیران گمرک، به صورت حمل یکسره 

تحویل مقامات وزارت بهداشت شد.
چرا آسترازنکا خاطرخواه زیاد دارد؟

واقعیت این اســت که برخی از هموطنان برای دریافت آسترازنکا اصرار 
زیادی دارند چون آنطور که برخی کشورها اعلام کرده اند پذیرش مسافر از 
خارج تنها با داشتن کارت واکسن آسترازنکا مقدور است. این نکته را رییس 
سازمان غذا و دارو نیز مورد تاکید قرار داده است. دکتر بهرام دارایی در سنندج 
اظهار داشت: برای مسافرت های خارجی بعضا هموطنان به واکسن خارجی 
از جمله آسترازنکا نیاز دارند که تهیه کرده ایم و مصرف شده و باز هم در حال 

تهیه این واکسن ها هستیم.
مشکل آنجاست که برخی از هموطنان، دو دوز واکسن سینوفارم یا سایر 
واکسنها با فناوری ویروس غیرفعال را دریافت کرده بودند و حالا که قصد سفر 
خارجی دارند، کشور مقصد تکلیف کرده باید حداقل ۲ دوز واکسن آسترازنکا 
بگیرند. وزارت بهداشت برای پاسخگویی به نیاز این افراد، بخشنامه ای صادر 
کرده که در آن ضوابط دریافت واکسن آسترازنکا به عنوان دوز سوم و چهارم 
را مشخص کرده اســت. طبق این بخشــنامه، افرادی که دو نوبت واکسن 
غیرفعال)سینوفارم، بهارات بیوتک یا کووایران برکت(را دریافت کرده و به 
علت الزامات سفر تمایل به تزریق دو نوبت آسترازنکا دارند، با اخذ رضایت نامه 
و ارائه مدارک سفر می توانند دو نوبت آسترازنکا با رعایت فاصله حداقل یک 

ماه بین نوبت ها را دریافت نمایند.
با این حساب، گرفتن دزهای مکرر آســترازنکا برای افراد ضرری ندارد؟ 
آمیتیس رمضانی یک پزشــک متخصــص درباره گرفتن مکرر واکســن 
آسترازنکا به عنوان دُز سوم معتقد است: تزریق سه دُز واکسن آسترازنکا را 
توصیه نمی کنیم و این موضوع نه تنها در کشور ما، بلکه کشورهای دیگر هم 
موافق با تزریق سه دُز واکسن آسترازنکا نیستند. چراکه واکسن هایی که بر 

پایه وکتور آدنوویروس هستند نباید خیلی تکرار شوند.
به غیر از مسایل پزشکی و مشکلات احتمالی دریافت کنندگان این نوع 
واکسن، شروطی مانند »گرفتن رضایتنامه و مدارک سفر« برای زدن واکسن 
آسترازنکا، در بخشنامه دیگری از ســوی دانشگاه علوم پزشکی مشهد هم 

تکرار شده است.
در بخشنامه مزبور آمده: تزریق دوز اول واکسن برای تمام گروه های سنی 
ممنوع است. تزریق دوز دوم برای افراد زیر ۵۰ سال که دوز اول را آسترازنکا 
زده اند، با یادآوری احتیاطات انجام شــود. تزریق دوز سوم برای افرادی که 
۲ دوز واکسن غیر آسترازنکا گرفته اند، برای زیر ۵۰ سال ممنوع و بالای ۵۰ 

سال در صورت اصرار فرد با گرفتن تعهد مجاز است.
این بخشــنامه تاکید دارد به کلیه افرادی که واکسن استرازنکا دریافت 
می کنند، یادآوری شــود که در صورت بروز علائم سردرد، تهوع، استفراغ، 
اختلال دید، لکه های قرمز و کبودی روی پوست سریعا به نزدیکترین مرکز 

درمانی مراجعه نمایند.
این قبیل هشــدارها بارها توسط مســولان وزارت بهداشت تکرار شده 
است. وزارت بهداشت از عوارض شدید تزریق آسترازنکا از جمله لخته شدن 
خون در افراد ۵۰ سال سخن گفته و مقامات این وزارتخانه تاکید کرده اند در 

گروه سنی زیر ۵۰ سال سایر واکسن ها ارجح هستند.
حتی در این باره رییس مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
با بیان اینکه واکسن آسترازنکا عارضه نادری دارد که ممکن است باعث لخته 

شــدن خون در برخی از عروق حیاتی و مهم بدن همچون عروق مغز، قلب 
و اندام ها شود، درباره موارد منع اســتفاده از این واکسن که پیش از این نیز 

اطلاع رسانی شده، توضیح داد.
دکتر گویا گفت: تمام عوارض مربوط به واکســن های کرونا در کشور در 
سطح استانی و کشــوری جمع آوری و تجزیه و تحلیل می شوند. چنانچه 
عارضه ای بیش از حد مورد انتظار رخ داده باشــد، کمیته کشوری بررسی 
عوارض واکسن تصمیم گیری می کند. به گفته او متاسفانه برخی افراد به 
دلیل اخذ ویزا برای مســافرت به بعضی از کشورها متقاضی تزریق واکسن 
آسترازنکا هستند و علی رغم توصیه های جدی ماموران بهداشتی خواهان 
دریافت این واکسن هستند که بدیهی است احتمال وقوع چنین عوارضی 

هرچند بسیار نادر اما غیرمعمول نیست.
گویا پیش از این هم گفته بود با وجود در اختیار داشت محموله واکسن 
آسترازنکا، سازمان غذا و دارو هنوز مجوز استفاده از این محموله را به مراکز 
تزریق نداده است. وی گفت: اکنون واکسن آسترازنکا در اختیار ما قرار دارد 

اما هنوز مدارک و مستندات آن به سازمان غذا و دارو تحویل داده نشده است.
گویا اظهار داشت: به محض اینکه مدارک و مستندات تحویل سازمان غذا 
و دارو شود و آنها تایید کنند، اجازه توزیع واکسن داده خواهد شد تا در اختیار 

هموطنان قرار گیرد.
از آنجایی که محموله واکسن آسترازنکا به صورت اهدایی از کشورهای 
یونان، ژاپن و اسپانیا وارد شده است، این مشکل اداری چیست که سازمان 
غذا و دارو اجازه تزریق آن را به ایرانیان نداده است؟ هنوز پاسخ قانع کننده ای 
درباره کمبود این واکسن در کشور از سوی مقامات مسول ارائه نشده است 
ولی آنطور که سرپرســت روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی گفته است این محموله اهدایی ۱۰ میلیون دلاری 
برای تزریق به مهاجران اهل افغانستان است و احتمالا ایرانیان از آن سهمی 

نخواهند برد.
محمد هاشــمی با اعلام این خبر بیان داشــت: هدف اصلی اهدای این 
محموله، واکسیناسیون اتباع افغان در ایران است. البته لازم بذکر است که 
جمهوری اسلامی ایران واکسیناسیون اتباع افغان را از مدت ها قبل شروع 

کرده است. 
اینطور که دارایی رییس ســازمان غذا و دارو هم گفتــه محموله های 
وارداتی اخیر آسترازنکا تماما اهدایی ســایر کشورها است و مقامات وزارت 
بهداشت تمایلی برای خرید این نوع واکسن از بازارهای جهانی ندارند. در این 
رابطه دارایی با  اشاره به بازار واکسن های تولید داخل اظهار داشت: از روزی 
که آمده ام، یک سنت هم بابت واکسن آســترازنکا نداده ایم و آنچه می آید، 

واکسن های اهدایی و از محل سبد کووکس است.

این روزها واکسن آسترازنکا خبرساز شده است

کمبود واکسن آسترازنکا؛ عوارض مرگبار دارد یا خریداری نمی شود؟
 معاون زنان و خانواده ریاست 

جمهوری:
چند همسری در صورت رضایت 

همسر مجوز قانونی دارد
معاون زنــان و خانواده ریاســت جمهوری 
گفت: چند همســری از نظر قانون در صورتی 
که رضایت همســر وجود داشــته باشد مجوز 

دارد.
»انســیه خزعلی« معاون زنــان و خانواده 
ریاســت جمهــوری در گفت وگو بــا ایلنا در 
پاسخ به این ســوال که یکی از موضوعاتی که 
در حوزه زنان به عنوان آســیب مطرح می شود 
بحث صیغه است، آیا معاونت زنان امکان ورود 
به این موضــوع را دارد و آیا برنامه ای برای حل 
این معضل دارید؟ گفت: بررســی یک سری از 
آسیب ها که از طریق سوءاســتفاده از قوانین 

متوجه خانواده است از برنامه های ما است.
وی ادامه داد: در همین زمینه با قوه قضاییه 
نشســتی را نیز برگزار کرده ایم و قرار است این 
نشست ها ادامه دار باشد تا بتوانیم راهکارهای 
لازم برای جلوگیری از سوءاستفاده از برخی از 

قوانین ارائه شود.
معاون زنــان و خانواده ریاســت جمهوری 
درباره چند همســری و تبلیغاتــی که در این 
زمینه در فضای مجازی می شــود، گفت: چند 
همســری از نظر  قانون در صورتی که رضایت 

همسر وجود داشته باشد مجوز دارد.
از  وی همچنیــن در بخــش دیگــری 
صحبت های خود دربــاره اســتفاده از پابند 
الکترونیک بــرای زنان زندانی گفــت: درباره 
پابند الکترونیــک در دوره پیشــین قرارداد 
و تفاهم نامه ای منعقد شــده بود که ما در این 
خصوص پیگیری هــای لازم را انجــام دادیم 
و متوجــه شــدیم کــه در بســیاری از موارد 
نمی شــود این تفاهم نامه محقق شود چرا که 
باید وثیقه ای برای دریافــت پابند الکترونیک 
بگذارند که اکثر زندانیــان امکان تامین وثیقه 

را ندارد.
معاون زنــان و خانواده ریاســت جمهوری 
خاطرنشــان کرد: اما ما در ایــن دوره تلاش 
کرده ایــم تا زندانیــان  زن غیرعمــد و دارای 
فرزندی  که امکان آزادی آن هــا وجود دارد را 
آزاد کنیم و بودجه هایــی را از جاهای مختلف 
برای این منظور  تامیــن کرده ایم و در همین 
مدت هم تعدادی از زنان زندانی را آزاد کرده ایم 

و این برنامه همچنان ادامه دارد.
خزعلی همچنین دربــاره پیگیری معاونت 
در خصوص روند رســیدگی بــه لایحه تامین 
امنیت زنان علیه خشونت گفت: این لایحه در 
حال حاضر در مجلس شورای اسلامی در حال 
بررسی است و ما در این خصوص نیز جلساتی 

را با مجلس شورای اسلامی خواهیم داشت.

افزایش 2۵ درصدی عوارض 
طرح ترافیک

اعضای شورای شــهر تهران با افزایش ۲۵ 
درصدی طرح ترافیک موافقت کردند.

به گزارش ایلنا، در جریان چهل و ســومین 
جلسه شــورای شــهر تهران، تعیین عوارض 
تردد جهت مدیریت ترافیک، کاهش تقاضای 
ســفر و کنترل آلودگی هوا در سال ۱۴۰۱ در 
دســتور کار اعضای شورای شــهر تهران قرار 

گرفت.
مجتبی شــفیعی معــاون حمــل و نقل و 
ترافیک شهرداری تهران با اشاره به این لایحه 
اظهار کرد: قیمت پایه طرح برای ســال آینده 
حداکثر ۳۰ درصد افزایش در نظر گرفته شده 

است.
شفیعی با اشــاره به مجوز ورود ۱۰۳ هزار 
خودرو در محدوده طــرح ترافیک اظهار کرد: 
۵۳ هزار خودرو از این تعداد ســهمیه و مابقی 

مجوز روزانه دریافت می کنند.
او در ادامه به نــرخ پایه ورود بــه محدوده 
طرح ترافیک اشــاره کــرد و گفــت: در حال 
حاضر قیمــت پایه این مبلــغ ۴۵۵۰۰ تومان 
در نظر گرفته شده اســت که البته ضرایبی نیز 
پیش بینی شده اســت که از آن جمله می توان 

به ضرایب آلایندگی و زمانی اشاره کرد.
شــفیعی همچنین با اشــاره به هزینه کرد 
درآمدهای حاصل تز طــرح ترافیک گفت: ۴۰ 
درصد درآمدها بمنظور  ساماندهی طرح های 
ترافیکی، ۴۰ درصد به نوســازی ناوگان حمل 
و نقــل، ۲۰ درصــد به توســعه شــبکه مترو 

اختصاص خواهد یافت.
معــاون شــهردار تهــران همچنیــن به 
ســهمیه های در نظر گرفته نیز اشــاره کرد و 
گفت: جانبــازان به صورت رایــگان، بیماران 
خاص و معلولان و خبرنگاران نیز از تخفیف ۹۰ 

درصدی استفاده خواهند کرد.
ناصر امانــی در مخالفت با رقم ارائه شــده 
اظهار کرد:فرمانــداری با رقــم ۳۰ درصدی 
مخالفت خواهد کرد و پیشــنهاد می کنیم این 

افزایش به ۲۵ درصد برسد.
به گزارش ایلنا اعضای شــورای شهر تهران 
در نهایت با افزایــش ۲۵ درصدی نرخ عوارض 

طرح ترافیک موافقت کردند.

  خبــر
رییس سازمان سنجش آموزش 

کشور:
شش مرحله پلمپ برای سوالات 

کنکور سراسری

رییس سازمان سنجش آموزش کشور درباره 
امنیت آزمون های هوشمند گفت: هر سامانه ای 
که طراحی می شــود باید سیســتم امنیتی آن 
به قدری بالا برود که هک نشــود. در سال ۱۳۸۸ 
که ما کارت الکترونیکی توزیع می کردیم ۱۸۰۰ 
بار به سیستم ما حمله شد و می خواستند جلوی 
توزیع کارت را بگیرند که نتوانســتند و تاثیری 

نداشت و این یعنی امنیت سیستم بالا رفته بود.
»عبدالرســول پورعباس« رییس ســازما 
سنجش آموزش کشور در گفت و گو با خبرنگار 
ایلنا، در واکنش به اینکه طبق گفته های سازمان 
پژوهش های مجلس، اســتان تهران بیشترین 
آمــار قبولی را در کنکــور دارد، بــدون در نظر 
گرفتن جمعیت استان تهران، برنامه شما برای 
توزیع متوازن اســتان ها در سهم قبولی کنکور 
چیســت؟ گفت: ما برای هر استان یک تحلیل 
داده ای در نظر خواهیم گرفت و احتمالا با رئیس 
دانشگاه، امام جمعه و استاندار هر استان صحبت 
کرده و وضعیت استانشــان را در کشور تشریح 

می کنیم. 
پورعباس دربــاره امنیت و پلمپ ســوالات 
آزمون سراســری گفت: کنید این پلمپ ها قرار 
است که به مدرسه شهید مطهری سراوان برود؛ 
بسته پاسخنامه و دفترچه ســوالات به صورت 
پلمپ با عکس هر داوطلب به مدرســه شــهید 
مطهری در سراوان استان سیستان و بلوچستان 
می رود و داوطلبان فقط سر جلسه آزمون است که 

می توانند سوالات را ببیند. 
رییس سازمان ســنجش آموزش کشور در 
پایان خاطر نشان کرد: از زمانی که سوالات آماده 
می شوند طی شــش مرحله پلمپ خواهند شد. 
بدین صورت که هر استان پلمپ های خاص خود 
را دارد که در اســتان پلمپ باز می شــود. سپس 
در شهرســتان پلمپ های بعدی خواهند رسید 
و این پلمپ در شهرســتان ها باز می شود. پس از 
آن پلمپ حوزه ها باز می شود و هر کدام به حوزه 
مورد نظر می روند و در هر حوزه پلمپ کلاس ها 
باز می شــود و این پلمپ در شش، هفت مرحله 

انجام خواهد شد.

سخنگوی کمیسیون تلفیق لایحه 
بودجه خبرداد:

تخفیف ۵۰ درصدی خرید 
سربازی برای مشمولان متاهل 

نهادهای حمایتی
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۱ مجلس شورای اسلامی از تخفیف 
۵۰ درصدی خرید ســربازی برای مشــمولان 
متاهل تحت پوشــش کمیته امداد و بهزیستی 

خبر داد.
به گزارش ســازمان بهزیستی کشور، رحیم 
زارع افزود: در راســتای توجه بــه امر مقدس 
استحکام خانواده و فرزندآوری و تعیین تکلیف 
مشمولین غایب بیش از ۵ ســال با اولویت افراد 
متأهل و بالاتر از ۳۵ ســال، افراد متاهل تحت 
پوشش کمیته امداد و بهزیستی از تخفیف ۵۰ 

درصدی برخوردار شدند.
وی خاطرنشان کرد: خرید سربازی با رعایت 
اصل ۱۱۰ قانون اساســی و در راستای توجه به 
امر مقدس اســتحکام خانواده و فرزندآوری و 
تعیین تکلیف مشــمولین غایب بیش از ۵ سال 
با اولویت افراد متأهل و بالاتر از ۳۵ ســال سن 
که ضریب انجام وظایف مقدس سربازی تحت 
تاثیر تحلیل قوای جسمانی برای آنها امکان پذیر 
نیســت، امکان پذیر خواهد بود. براین اســاس 
افراد با پرداخت مبالغ مشــخص شــده، کارت 
معافیت از خدمــت در زمان صلــح را دریافت 

می کنند.  
زارع افزود: به موجــب این مصوبه، دارندگان 
مدرک تحصیلــی کاردانــی و کمتــر از آن با 
پرداخت ۲۵۰ میلیون تومان، دارندگان مدرک 
تحصیلی کارشناســی و کارشناســی ارشد با 
پرداخت مبلغ ۴۰۰ میلیون تومان و دارندگان 
مدرک پزشــکی عمومی و دکترای تخصصی و 
بالاتر از آن در تمامی رشــته ها با پرداخت مبلغ 
۶۰۰ میلیون تومان به حساب خزانه کل کشور 

قادر به خرید سربازی خود خواهند بود.  
سخنگوی کمیســیون تلفیق لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۱ مجلس در پایــان،  بیــان کرد: 
همچنین مشمولان متاهل به ازای هر فرزند از 
۲۰ درصد تخفیف تا ســقف حداکثر ۶۰ درصد 
برخوردار خواهند بــود و افــراد متاهل تحت 
پوشش کمیته امداد و بهزیستی از تخفیف ۵۰ 

درصدی برخوردار شدند.

  خبــر

 سال هفدهم   شماره ۴۱۷۸   ۱۲ بهمن ۱۴۰۰  

  

افزایش 2۵ تا 28 درصدی 
عوارض پارک حاشیه ای

با موافقت اعضای شورای شهر تهران مبلغ تعیین 
نرخ عوارض پارک حاشیه ای در سال ۱۴۰۱، ۲۵ تا 

۲۸ درصد افزایش یافت.
به گزارش ایلنا در جلســه شــورای شهر تهران  
تعیین نرخ عــوارض پارک حاشــیه ای ۱۴۰۱ در 
دستور کار جلسه امروز شورای شهر تهران قرار گفت.

مجتبی شفیعی معاون حمل و نقل ترافیک شهرداری تهران در ارتباط با این لایحه اظهار کرد: نرخ 
عوارض پارک حاشیه ای ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ حدود ۲۵ تا ۲۸ درصد افزایش خواهد یافت.

وی با اشاره به اینکه نرخ عوارض پارک حاشیه ای در نیم ساعت اول رایگان خواهد بود، گفت: در ادامه 
نیز تا دو ســاعت اول نرخ عوارض از ۱۲۵۰ تومان در سال ۱۴۰۰ به ۱۶۰۰ تومان در سال ۱۴۰۱ خواهد 

رسید.
شفیعی ادامه داد: در ادامه نیز در هر دو ســاعت ۲ هزار تومان نرخ عوارض پارک حاشیه ای محاسبه 

خواهد شد.
حبیب کاشــانی با انتقاد از افزایش نرخ عوارض پارک حاشیه ای در سال آینده گفت: ما چه خدماتی 
را اضافه کرده ایم و چه اتفاقی افتاده که می خواهیم هزینه پارک حاشــیه ای را اضافه بکنیم اگر اتفاقی 

افتاده معاون شهردار شما توضیح دهید.
او با اشاره به پیشــنهاد افزایش نرخ ۳۰ درصدی پارک حاشــیه ای گفت: باید در قبال این افزایش 

خدماتی ارائه بدهیم و اگر خدمات را ارائه می کنیم، معلوم شود.
میثم مظفر دیگر عضو شورای شهر تهران نیز از معاون حمل و نقل ترافیک شهرداری تهران خواست 
در ارتباط با احداث پارکینگ در مناطق مختلف تهران اقدامات لازم صــورت بگیرد و در ارتباط با این 
موضوع نهضت احداث پارکینگ در دستور کار معاونت حمل و نقل ترافیک شهرداری تهران قرار بگیرد.

 مهدی اقراریان نیز با اشــاره به اینکه در دنیا تجربه زیادی در ارتباط با پارک حاشیه ای وجود دارد، 
گفت: متاسفانه ما با پدیده ای تحت عنوان اشغال پارک حاشیه ای توسط مغازه داران روبرو هستیم و این 
مسئله مورد انتقاد شهروندان قرار دارد. کســبه و مغازه داران به خود اجازه می دهند با یک موتور یا یک 

کله قندی و یا یک گاری محله پارک حاشیه ای را بگیرند.
او با اشاره به اینکه ۶ ماه از عمر این شورا گذشته اســت و این سوال مطرح می شود که معاونت حمل 
و نقل شهرداری تهران چه تدبیری را برای رفع این مســئله انجام داده است پیشنهاد کرد:یک امکانی 
فراهم شود و در واقع پارک حاشیه ای مقابل مغازه داران در طول ســال به مغازه داران اجاره داده شود. 
همچنین منابع حاصل از اجاره پارک حاشــیه ای مغازه داران صرف ساخت پارکینگ در همان منطقه 

شود.
عضو شورای شهر تهران با اشاره به اینکه ما شاهد نهضت گران کردن زندگی مردم در کشور هستیم، 

گفت: متاسفانه شهرداری در این نهضت حضور دارد.
ناصر امانی نیز  گفت: من با اصل لایحه مخالف نیستم اما سقف مجاز ۲۰ درصد است و  عوارض پارک 
حاشیه ای در سال ۱۴۰۱،  ۲۵ تا ۲۸ درصد نمی تواند افزایش پیدا کند. فرمانداری اگر اعتراض کند من 

هیچ دفاعی نمی توانم بکنم و بهتر است همین الان خودمان اصلاح کنیم.
او ادامه داد: موضوع بعدی اینکه برای جمع کردن پارکبان یک یا دوســال کار تبلیغی شــد اما حالا باز 
می خواهیم عوامل انســانی را برای کنترل نرخ پــارک برگردانیم که موجب نارضایتی مردم می شــود. به 

هرحال هیچ چیز در این لایحه پیش بینی نشده که چگونه می خواهیم اقدام کنیم که مردم ناراضی نشوند.

 جزییات اجرای طرح ترافیک 
1۴۰1 اعلام شد

معاون حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران 
آخرین جزییات تغییر در اجرای طرح ترافیک برای 

سال آینده را تشریح کرد.
به گزارش ایسنا، شفیعی در جریان بررسی لایحه 
شــهردار تهران در خصوص تعیین عــوارض تردد 

جهت مدیریت ترافیک، کاهش تقاضای سفر و کنترل آلودگی هوا در سال آینده در ارائه گزارشی گفت: در 
خصوص لایحه محدودیت کنترل ترافیک و کنترل آلودگی هوا یک سیاست کلی اتخاذ شد از این جهت 
که ساختار کلی طرح که حدود چهار سال است دچار تغییرات اساسی شده است در سال آینده تغییر داده 

نشود.
وی اضافه کرد: هر چند در سال هایی که طرح اجرا شده تدریجا مشکلات و ضعف هایی که داشته برطرف 
شده و در حال حاضر وضعیت بهتری پیدا کرده است. لذا برای جلوگیری از سردرگمی شهروندان ساختار 
کلی طرح حفظ شد و فقط قیمت پایه ای که در نحوه مدیریت طرح وجود داشت تغییر کرده و حداکثر به 

میزان ۳۰ درصد افزایش داشته است.
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری تهران در تشریح وضعیت فعلی اجرای طرح گفت: برای محدوده 
طرح ترافیک ۱۰۳ هزار تردد مجاز براساس مصوبه شــورای ترافیک تهران وجود دارد که از این تعداد ۵۳ 
هزار مجوز برای افراد دارای سهمیه های خاص در نظر گرفته شده و ۵۰ هزار مجوز نیز به صورت روزانه اخذ 

می شود.
وی ادامه داد: محاسبه نحوه عوارض به این شکل اســت که قیمت پایه ای وجود دارد که در سال جاری 
۳۵ هزار تومان در نظر گرفته شده و برای سال آینده با ۳۰ درصد افزایش ۴۵ هزار و ۵۰۰ تومان تعیین شده 
است. ضرایبی که در این قیمت پایه ضرب می شوند همچون ضریب مکانی، ضریب زمانی در اوج و غیراوج 
ساعات تردد، ضریب آلایندگی برای سال آینده هیچ تغییری نداشــته اند. زمان پرداخت هم با توجه به 

تجربه سال های اخیر ضریبش حذف شده است.
شفیعی در تشــریح هزینه کرد درآمدهای حاصل از این بخش اظهار کرد: ۴۰ درصد از درآمدها برای 
نوسازی ناوگان حمل و نقل عمومی، ۴۰ درصد برای اجرای طرح های حمل و نقل و ترافیکی و ۲۰ درصد 

برای شبکه مترو در نظر گرفته شده است.
وی در تشریح ســهمیه های خاص اختصاص داده شــده برای ورود به محدوده طرح ترافیک گفت: 
همچنان جانبازان بالای ۲۵ درصد صفر در نظر گرفته شــده برای معلولین، بیماران خاص و خبرنگاران 
تخفیف ۹۰ درصد، برای خودروهای آژانس قبلا براســاس اخذ سند ســفر و عدم اخذ سند سفر ضرایب 
متفاوت بود که برای سال  آینده این موضوع یکپارچه دیده شــده و ضریب چهاردهم در نظر گرفته شده 
است. برای خودروهای ســواری با پلاک »ع«، ســرویس مدارس، خودروهای آموزشگاه های رانندگی 
ضریب ۰.۳ در نظر گرفته شده و برای اتوبوس ها و مینی بوس های پلاک »ع« صفر در نظر گرفته شده است.

وی تاکید کرد: در مورد تسهیلات ویژه ساکنین درون محدوده طرح و ترافیک نیز تغییری اعمال نشده 
و یکبار خروج قبل از ساعت ۸:۳۰ در مواقع عادی و ۹ صبح با توجه به شرایط کرونا رایگان خواهد بود و بعد از 

ساعت ۱۴:۳۰ در شرایط کرونا و ساعت ۱۶ در شرایط عادی یکبار ورود رایگان خواهد بود.
معاون شهردار تهران در تشــریح وصول درآمدهای حاصل از این محل نیز اظهار کرد: در مورد وصول 
درآمد این محل براساس گذر زمان درآمدها وصول می شود، ولی به طور کلی بین ۶۵ تا ۶۶ درصد درآمدها 
وصول شــده و ۳۴ تا ۳۵ درصد درآمد نیز منوط به شرایطی می شود که شــخص نیاز به تعویض پلاک و 

خدمات خاصی باشد که در آنجا تسویه صورت می گیرد.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 1۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی

قطعه یک ایلام
دوم  هیات   / اول  هیات   ۱۴۰۰/۱۰/۲۰ مورخ   ۱۴۰۰۶۰۳۱۵۰۰۱۰۰۴۶۳۰ شماره  رای  برابر 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای لازم کناریوند، فرزند محمد، )ششدانگ( 
یک باب ساختمان ، به مساحت ۲۷۰/۶۹  متر مربع ، پلاک شماره ۱۲۴۴ فرعی از ۱۶۴۱ اصلی 
، واقع در ایلام –  کمربندی شرقی – جنب موزائیک سازی ، خریداری شده از مهدی کاظمی 

و منتسب به مالکیت توفیق کمالی.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ی ۱۵ روز اگهی می شود در صورتیکه 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند ظرف مدت 
دو ماه و در مورد آگهی های اصلاحی ظرف مدت یک ماه از تاریخ انتشار اولین آگهی ،اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند ، بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 

و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار آگهی نوبت اول : 1۴۰۰/11/12

تاریخ انتشار آگهی نوبت دوم : 1۴۰۰/11/27
رستمی – رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ایلام

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون 1۳ آیین نامه تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای
فاقد سند رسمی

 آرای صادره هیات حل اختلاف قانون مذکور مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان 
خرم آباد به شرح ذیل:

 ۱۴۰۰۶۰۳۲۵۰۰۱۰۰۹۴۵۲ شماره  رای  و   ۱۴۰۰۱۱۴۴۲۵۰۰۱۰۰۰۲۵۷ کلاسه  پرونده   
مورخه ۱۴۰۰/۱۰/۰۲ به تقاضای  فاطمه میرسالاری  فرزند شیرزاد نسبت به ششدانگ یکباب 
ساختمان مسکونی به مساحت ۴۴/۲۰۰ متر مربع مجزی شده از  پلاک شماره ۳۶ اصلی  واقع 
در بخش ۲ شهرستان خرم آباد خروجی از مالکیت مالک اولیه کوچکعلی میرسالاری رسیدگی 

و تایید و انشاگردید.
 مراتب در اجرای ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی در دو 
نوبت به فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع مالکین و سایر صاحبان حقوقی در روزنامه کثیر الانتشار و 
محلی آگهی می گردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره 
تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض 

طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1۴۰۰/11/12

تاریخ انتشار نوبت دوم: 1۴۰۰/11/27
صید آقا نجفوند دریکوندی
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک خرم آباد



1۴ سال هفدهم   شماره ۴۱۷۸   ۱۲ بهمن ۱۴۰۰   ورزشی

وزیر ورزش و جوانان با اشــاره به سرنوشت انتخابات تکواندو گفت: برای 
تعیین تکلیف این انتخابات منتظر پاسخ نهاد ریاست جمهوری هستیم.

حمید سجادی در واکنش به اتفاقی که برای انتخابات فدراسیون تکواندو 
رخ داده است و این که سرنوشت این انتخابات چه خواهد شد گفت: موضوع 
انتخابات تکواندو برای ما مهم اســت. هر فدراسیونی که انتخاباتش برگزار 
می شود، رئیس را به اتاق خود دعوت و حکم او را تقدیم می کنم تا فدراسیون 
معطل نماند. الان هم فدراسیون تکواندو در حال فعالیت است. همین حالا 
هم »محمد پولادگر« معــاون ورزش قهرمانی و حرفــه ای وزارت ورزش 

حواسش به فدراسیون تکواندو هست.
وی ادامه داد: نمی گوییم این وضعیت خوب است اما منظورم این است 
که این فدراسیون تعطیل نیســت. ۵۷ نفر عضو مجمع بودند و ۵۶ نفر رای 
دادند. در اســاس نامه نوشته شــده که نصف به علاوه یک اعضای حاضر در 

مجمع حد نصاب رای دادن برای ریاست هستند.
وزیر ورزش و جوانان ادامه داد: جایی دیگر نوشته شده که نصف به علاوه 
یک اعضای رای دهنده در مجمع که این تعداد ۵۶ رای بوده که نصف به علاوه 

یک آن می شود )۲۹ رای( رایی که »هادی ساعی« دوست خوب من آورده 
است.

سجادی در ادمه خاطرنشان کرد: فردای آن روز تعداد ۱۶ یا ۱۷ نفر امضا 
جمع کرده بودند که این رای گیری شائبه دارد . سوالشان هم این بود که کدام 
روش را باید در نظر بگیریم؟ تعداد کل اعضا یا تعداد رای دهندگان؟ از طرفی 

این موضوع صورت جلسه داشته و مجمع تمام شده و خبر برنده شدن آقای 
ساعی نیز در رسانه ها منتشر شده است.

وزیر ورزش و جوانان در ادامه اشــاره به نامه اعتراضی تعدادی از اعضای 
مجمع گفت: من شــنیده ام می گویند حتی به دیوان عدالت اداری نیز این 
شکایت رفته اســت. می گویند اساس نامه رعایت نشــده است. با این حال 
این موضوع در حال بررسی حقوقی است و آخرین اقدام ما این بوده که این 
موضوع را با معاونت حقوقی ریاست جمهوری مطرح کردیم تا بررسی شود. 

منتظر پاسخ هستیم.
حمید سجادی در پاســخ به این پرســش که آیا در صورت باطل شدن 
انتخابات محمد پولادگــر که الان معاون وزارت ورزش اســت به انتخابات 
بازخواهد گشت؟ گفت: نه، آقای پولادگر الان معاون ماست و نقشی در این 
شکایت نداشته اســت. او معاون وزارت ورزش است و اگر خدایی نکرده این 
انتخابات ابطال شود، پولادگر کمک ماست. ما آبروی خود را دوست داریم. 
هر چه بپرســید من شــفاف آن را می گویم. لطافت و پاکی ورزش همین 

سادگی آن است.

 در پاسخ به ابهامات تکواندو؛

سجادی: پولادگر به انتخابات برنمی گردد
 بازگشت بگوویچ به فوتبال 

ایران
سرمربی کروات ســابق پرسپولیس، هدایت 

تیم شاهین شهرداری بوشهر را برعهده گرفت.
وینگو بگوویچ، سرمربی ســابق تیم فوتبال 
پرسپولیس هدایت تیم شاهین شهرداری بوشهر 
در لیگ ۱ را بر عهده گرفت تا در نیم فصل دوم، این 
مربی کروات سکان هدایت بوشهری ها را برعهده 

داشته باشد.
شــاهین در حالی نیمکت خود را به بگوویچ 
ســپرده اســت که وضعیت خوبــی در جدول 
رده بندی لیگ آزادگان ندارد و با ۵ امتیاز در رده 
هفدهم جدول ۱۸ تیمی لیگ ۱ حضور دارد و ۱۰ 

امتیاز تا فرار از منطقه سقوط فاصله دارد.
بگوویــچ پیــش از ایــن در ایــران، هدایت 
تیم های فوتبال پرسپولیس، مس کرمان، مس 
رفسنجان، گل گهر سیرجان، آلومینیوم اراک و 

پاس همدان را برعهده داشته است.

یک پیروزی و یک تساوی سهم 
فارس از لیگ دسته سوم

نمایندگان استان فارس در هفته پایانی رقابت 
های لیگ دسته سوم کشور، رقابت سختی برای 

بقا خواهند داشت.
هفتــه دوازدهم و ماقبل پایانــی رقابت های 
فوتبال لیگ دسته سوم کشور در مرحله نخست، 
عصر روز یکشنبه ۱۰ بهمن برگزار شد. در گروه 
پنجم این رقابت ها که سه تیم از استان فارس در 
آن قرار دارند، این هفته دو تیم پرسپولیس شیراز 
و شایان دیزل کوار میزبان رقبایی از شهرهای یزد 

و چادگان بودند و نتایج قابل قبولی کسب کردند.
تیم پرسپولیس در مصاف با تیم صدرنشین 
یزدلوله به تســاوی بدون گل دست یافت. تک 
امتیازی که سرخپوشان را در رده چهارم و منطقه 

امن جدول قرار داد.
شایان دیزل کوار نیز با هدایت جمشید غدیری 
به مصاف تیم رده پنجمی تــاراز چادگان رفت و 
موفق شد میهمانش را با نتیجه دو بر یک مغلوب 
کند. شایان دیزل با این پیروزی چهارده امتیازی 
شد و در رتبه ششم جدول قرار گرفت اما برای بقا، 

نیاز به یک پله صعود دیگر دارد.
دیگر نماینده فارس یعنی عقــاب این هفته 
استراحت داشــت و جایگاه خود در رده پنجم  را 
از دست داد. این تیم حالا در رتبه هفتم قرار دارد و 
برای جلوگیری از سقوط به لیگ استانی، در هفته 
پایانی محکوم به پیروزی خواهد بود و علاوه بر آن 

باید چشم به سایر دیدارها نیز داشته باشد.
با توجه به امتیازات تیم های بالانشــین یزد 
لوله، هرنگ جوان بســتک و فــولاد هرمزگان، 
سایر تیم های شانسی برای صعود به مرحله دوم 

گروهی ندارند.
طبق قوانین حاکم بر مرحله نخست گروهی 
لیگ دسته سوم کشــور، تیم ها در پنج گروه ۱۲ 
تیمی به رقابت می پردازند. تیــم های اول و دوم 
راهی مرحله دوم گروهی می شــوند، تیم های 
ســوم تا پنجم در رقابت های فصل آینده همین 
مرحله حضور خواهند داشــت و تیم های ششم 
تا دوازدهم به لیگ برتر اســتان های خود باز می 

گردند!

پیام تبریک رییس فیفا به خاطر 
صعود ایران به جام جهانی قطر

رییس فدراســیون جهانی فوتبــال )فیفا( با 
ارسال نامه ای به رییس فدراسیون فوتبال ایران، 
صعود تیم ملی فوتبال ایران به جام جهانی ۲۰۲۲ 

قطر را تبریک گفت.
تیم ملی فوتبال ایران روز پنج شــنبه هفته 
گذشــته با غلبه بر عراق، به عنــوان اولین تیم 
آسیایی و چهاردهمین تیم در جهان، حضور خود 
را در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر قطعی کرد و یکی از 
۳۲ تیم حاضر در این رویداد بزرگ فوتبال جهان 

خواهد بود.
جیانی اینفانتینو، در نامه ای به شهاب الدین 
عزیزی خادم، رییس فدراسیون فوتبال، صعود 
شاگردان اسکوچیچ به جام جهانی قطر را تبریک 

گفت.
در بخشــی از پیــام رییس فیفا بــه رییس 

فدراسیون فوتبال ایران آمده است:
ریاســت محترم، پیش از هر چیز اجازه دهید 
با توجه به پیروزی دیروز ایــران در مقابل عراق، 
صعود تیم ملی ایران را به جام جهانی ۲۰۲۲ قطر 
صمیمانه به جناب عالی و تیم ملی ایران تبریک 

بگویم.
با آرزوی موفقیت کامل در مســابقه آینده و 
به امید دیدار دوباره شــما رییس عزیز در آینده 

نزدیک.
ارادتمند شما جیانی اینفانتینو

  خبــر ورزشـی

هافبک پرسپولیس مصدوم شد
شرایط میلاد ســرلک برای حضور در دیدار 
ایــران و امارات به علت مصدومیت نامشــخص 
است. میلاد ســرلک، هافبک پرسپولیس بعد از 
تمرین روز گذشته در تیم ملی و زیر نظر دراگان 
اسکوچیچ، از ناحیه پا احساس درد کرد و پزشکان 
تیم ملی در حال بررسی مصدومیت  این بازیکن 
هســتند. در حالی که گفته می شــود او به علت 
مصدومیــت تیم ملــی را ترک کرده، ســرلک 

کماکان در اردوی ایران حضور دارد.
محمود رضایی، مدیر رسانه ای تیم ملی ایران، 
درباره مصدومیت این بازیکــن گفت: آنطور که 
رســانه ها عنوان می کنند نیســت. سرلک روز 
گذشته به طور کامل تمرین کرد و در حال حاضر 
زیر نظر پزشکان تیم ملی است و تا ۱۰ دقیقه پیش 
هم پرس و جو کردم که اطلاعــات زیادی درباره 
مصدومیت سرلک ارائه نشد اما او در اردو حضور 
دارد و هنوز مشخص نیست که به بازی با امارات 

می رسد یا خیر.
او در پایان گفت که هنوز به علت مشــخص 
نبودن وضعیت ســرلک، اســکوچیچ دستوری 
برای اضافه کردن بازیکنی به اردوی تیمش صادر 

نکرده است.

شکست خانگی تیم والیبال 
شهرداری ارومیه مقابل 
شاگردان پیمان اکبری

تیم پیکان در جــدال مدعیان قهرمان لیگ برتر 
والیبال مردان، شهرداری ارومیه را شکست داد. هفته 
بیست و دوم لیگ برتر والیبال مردان با برگزاری هفت 
دیدار در شــهرهای ورامین، تهران، آمل  اصفهان، 

ارومیه)دو دیدار( و مریوان پیگیری شد. 
در یکی از دیدارهای این هفته پیکان تهران که 
در جایگاه دوم جدول رده بندی قرار دارد میهمان 
شاگردان محمدرضا تندروان در شهرداری ارومیه 
بود و با پیروزی سه بر دو جایگاه خود را حفظ کرد. 

لبنیات هراز آمل هم که موفق شد با پیروزی 
در سه ست پیاپی، بر شهرداری گنبد غلبه کند و 

در جایگاه سوم جدول رده بندی باقی بماند.
نتایج هفته بیست و دوم لیگ برتر والیبال به 

شرح زیر است:
شهرداری ارومیه ۲ – ۳ پیکان

ست اول)۲۶ بر ۲۸(، ســت دوم )۲۵ بر ۲۲(، 
ست سوم )۲۵ بر ۲۱(، ســت چهارم )۱۷ بر ۲۵(، 

ست پنجم )۱۰ بر ۱۵(
شــهرداری ورامین صفر – ۳ فولاد سیرجان 

ایرانیان
ست اول)۲۱ بر ۲۵(، ســت دوم )۲۳ بر ۲۵(، 

ست سوم )۱۹ بر ۲۵(
سایپا ۱ – ۳ مقاومت یزد

ست اول )۲۳ بر ۲۵(، ســت دوم )۲۵ بر ۲۰(، 
ست سوم )۲۳ بر ۲۵(، ست چهارم )۲۳ بر ۲۵(
لبنیات هراز آمل ۳ – صفر شهرداری گنبد

ست اول )۲۵ بر ۲۱(، ســت دوم )۲۵ بر ۱۹(، 
ست سوم )۲۵ بر ۱۷(

راه یاب ملل مریوان صفر – ۳ مس رفسنجان
ست اول )۲۳ بر ۲۵(، ســت دوم )۱۶ بر ۲۵(، 

ست سوم )۲۰ بر ۲۵(
سپاهان اصفهان ۳ - صفر هورسان رامسر 

ست اول )۲۵ یر ۲۰(، ســت دوم )۲۵ بر ۱۹(، 
ست سوم )۲۵بر ۲۲(

آذرباتری ارومیه صفر _ ۳ پاس گرگان
ست اول )۲۲ بر ۲۵(، ســت دوم )۱۸ بر ۲۵(، 

ست سوم )۱۹ بر ۲۵(

  خبــر ورزشـی

  

 تلاش دوچرخه سواران برای 
افزایش سهمیه های خود در 

پاراآسیایی چین
رییس انجمن پارادوچرخه سواری گفت: هر چند هنوز 
تنها حضور مهدی محمدی در بازی های پاراآسیایی چین 
از ســوی کمیته ملی پارالمپیک قطعی شده، اما تلاش 
افزایش تعداد ســهمیه های دوچرخه ســواری در این 

بازی هاست.
فرهاد عصفوری ، در پاسخ به این پرسش که آیا هنوز هم مهدی محمدی تمرینات خود را با افراد سالم پیگیری 
می کند، یا خیر؟ اظهار کرد: مهدی محمدی به دلیل این که سطح فنی اش بالاتر از سایر دوچرخه سواران معلول 
است، برای این که ســطح فنی او افت پیدا نکند با هماهنگی انجام شــده با فدراسیون دوچرخه سواری تصمیم 
گرفتیم که همچنان تمریناتش را با افراد ســالم که قوی تر از او هســتند، دنبال کند تا به قولی که به کمیته ملی 

پارالمپیک برای کسب مدال طلا او در بازی های پاراآسیایی چین دادیم، عمل کنیم.
او گفت: محمدی در کلاس C۵ نفر اول آسیا در ۴ کیلومتر پیست است و برای حفظ این جایگاه تمرینات خود 
را با جدیت با افراد سالم پیگیری می کند تا بهترین عملکرد را در بازی های پاراآسیایی چین داشته باشد. در حال 

حاضر نیز در حد توان بهترین امکانات را برای او فراهم کردیم تا مشکلی برای حضور در تمرینات نداشته باشد.
رییس انجمن پارادوچرخه سواری پیرامون این پرسش که آیا محمدی از نظر تجهیزات مشکل خاصی دارد یا 
خیر؟ اظهار کرد: پیش از شرکت در پارالمپیک توکیو، با هماهنگی فدراسیون و کمیته ملی پارالمپیک، دوچرخه 
جدیدی برای او خریدیم. بنابراین در حال حاضر تجهیزات وی مدرن و اســتاندارد اســت و مشکل خاصی برای 

شرکت در مسابقات پیست و جاده ندارد.
وی با بیان این که به دنبال افزایش تعداد سهمیه های دوچرخه سواری در بازی های پاراآسیایی چین هستیم، 
خاطرنشان کرد: با توجه به این که یکی از شروط کمیته ملی پارالمپیک برای اعزام دوچرخه سواران به چین، کسب 
جایگاه اول تا سوم آسیا است، سعی داریم رکورد دوچرخه سواران را در جریان اردوها تا حد رکورد پیش بینی شده 
افزایش دهیم تا برای اولین بار با ورزشــکاران بیش تری در این بازی ها حضور پیدا کنیم. عصفوری در پایان زمان 
شروع اردوی دوچرخه ســواران را از امروز ۱۰ بهمن با حضور ۹ ورزشــکار در دزفول عنوان کرد و افزود: در تلاش 

هستیم سطح آمادگی دوچرخه سواران را در جریان اردوها افزایش دهیم تا رکورد ورودی را کسب کنند.

 سازمان تیم های ملی کاراته اعلام کرد:
 ملی پوشان جهانی و آسیایی
 از مسابقات قهرمانی کشور 

معاف شدند
طبق اعلام سازمان تیم های ملی کاراته، نفرات 
تیم ملی در بخــش انفرادی که بــرای رقابت های 

جهانی و آسیایی ۲۰۲۱ انتخاب شده بودند، از شرکت در مسابقات قهرمانی کشور معاف هستند.
مسابقات قهرمانی کشــور )انتخابی تیم ملی کاراته( در رده سنی بزرگســالان، جام یادآوره سردار 
شهید سید محمد حجازی در بخش بانوان طی روز های ۱۲ و ۱۳ و در بخش آقایان طی روز های ۱۴ و 

۱۵ بهمن ماه در دانشگاه آزاد اسلامی واحد علوم تحقیقات تهران برگزار خواهد شد.
این رقابت ها جهت انتخاب ورزشکاران برای حضور در مسابقات قهرمانی آسیا،  کشورهای اسلامی 
و بازی های آسیایی هانگژو ۲۰۲۲ برگزار خواهد شد و طبق اعلام سازمان تیم های ملی، نفرات انفرادی 
کاراته کاهای تیم ملی در بخش انفرادی که برای رقابت های جهانی و آســیایی ۲۰۲۱ انتخاب شــده 

بودند، معاف هستند و سایر نفرات برای رسیدن به پیراهن تیم ملی باید به روی تاتامی بروند.
در بخش کومیته مردان ۴ ورزشــکار برتر شــامل قهرمان، نایب قهرمان و سوم مشترک به مرحله 

بعدی انتخابی دعوت می شوند تا نفرات هر وزن در مرحله دوم انتخابی ۶ ورزشکار باشد.
در بخش کومیته بانوان نیز ۵ ورزشکار برتر شامل قهرمان، نایب قهرمان ، سوم مشترک و همچنین 
یک ورزشــکار در هر وزن به انتخاب کادرفنی به اردو دعوت می شــوند تا نفرات هر وزن در مرحله دوم 

انتخابی ۶ ورزشکار باشد.
در بخش کاتای آقایان و بانوان نیز ۴ ورزشکار برتر شــامل قهرمان، نایب قهرمان و سوم مشترک به 

مرحله بعدی انتخابی دعوت می شوند تا در مرحله دوم انتخابی ۶ ورزشکار به رقابت با یکدیگر بپردازند.
همچنین بنا بر اعلام سید شهرام هروی و فرخناز ارباب ســرمربیان تیم های ملی کومیته مردان و 
بانوان با توجه به شرایط ویژه بهمن عسگری و حمیده عباسعلی پس از رفع محرومیت و مصدومیت در 

خصوص چگونگی حضور انها در انتخابی تیم ملی تصمیم گیری خواهد شد.

سرپرســت کاروان ایران در بازی های آســیایی 
اعلام کرد ایران با ۳۱ رشــته در بازی های آسیایی 

۲۰۲۲ شرکت می کند.
پیمان فخری در مورد تعیین تکلیف رشته های 
اعزامی به بازی های آســیایی بیان کرد: ۳۱ رشته 
به بازی های آســیایی اعزام می شــوند. پنج رشته 
اســکواش )بانوان(، بدمینتون، تنیس )بانوان(، سه 
گانه )مردان( و ســوارکاری به ۲۶ رشته قبلی اضافه 

شدند.
او در مورد این که بانوان در چه رشــته های تیمی 
شرکت می کنند؟ گفت: بسکتبال سه نفره و کبدی 
دو رشته تیمی هستند که بانوان  شرکت می کنند. با 
توجه به آمار و ارقام به این جمع بندی رســیدند این 
دو رشته تیمی اعزام شــوند، اما قطعا حضور بانوان 

بیش تر از دوره های قبل خواهد بود و در ۲۲ رشــته 
بانوان حضور خواهند داشت.

فخری در پاسخ به این پرســش که احتمال دارد 
رشته دیگری به این ۳۱ رشــته اضافه شود؟ تاکید 
کرد: فکر نمی کنم دیگر اتفاقی بیفتــد. با توجه به 
ارزیابی ای که داریم اینکه رشــته ای اضافه شــود، 
احتمالش کم اســت. ستاد بررســی کرد اعزام تیم 
بانوان هندبــال و والیبال ۷ میلیــارد هزینه خواهد 

داشت.
وی در پاسخ به این پرسش که بلاتکلیفی تعداد 
زیادی از فدراسیون ها نگران کننده نیست؟ تصریح 
کرد: نگران کننده هست. مطمئنم  تعداد زیادی تا 
پایان ســال تعیین تکلیف می شوند. مانند تکواندو، 

بسکتبال و تیراندازی.  

نماینده فدراسیون و مســئول فنی سی امین دوره 
مسابقات بین المللی جام فجر، گفت: خوشحالیم که 
امسال برای دومین دوره پیاپی، این مسابقات در شیراز 

برگزار می شود.
ابوالفضل مهاجر بختیاری در حاشیه سفر به شیراز، 
به خبرنگاران گفت: با توجه به تجربــه خوبی که این 
شهر در ســال ۹۸ برای میزبانی این مسابقات رقم زد، 

امیدواریم امسال هم آن خاطرات خوب تکرار شود.
بختیاری گفت: امســال بــا وجود کرونــا، تعداد 
کشورهای قابل قبولی برای این رقابت ها اعلام آمادگی 
کرده اند. ما هم به عنوان کشور میزبان در صدد هستیم 
که با همکاری مسئولان اســتان فارس از جمله آقای 
استاندار و همچنین متولی ورزش فارس و سایر ارگان 

هایی که پای کار هستند، مســابقات را به شکل خوبی 
برگزار کنیم.

وی با اشــاره به اینکه نام شــیراز مــی تواند پای 
کشــورهای زیادی را به ایران باز کند، اظهار داشــت: 
شیراز یک شــهر تاریخی و توریســتی است که وقتی 
نامش بهزبان می آید، تمام کشورهای جهان با توجه به 
شناختی که دارند، دوست دارند این شهر را از نزدیک 
دیده و در چنین مســابقاتی حضور پیدا کنند. ضمن 
اینکه حضــور در این رقابت هــا در افزایش امتیازات و 

رنکینگ ورزشکاران هم موثر است.
مهاجر با بیــان این نکته که این مســابقات در رده 
سنی جوانان هم  برگزار می شــود، توضیح داد: به جز 
ایران، سه کشور دیگر برای رقابت در رده جوانان اعلام 

آمادگی کرده اند و فکر می کنم با توجه به نزدیکی زمان 
مسابقات، فرصت خوبی باشــد که کشورهای شرکت 
کننده بازیکنان جوانشان را هم در این رقابت ها محک 
بزنند. هدف اصلی، تجربه اندوزی بازیکنان جوان است 

که باید در آینده جایگزین بزرگسالان شوند.
وی افزود: بدمینتون یک ورزش ملی در آســیایی 
شــرقی اســت که قهرمانان جهان و المپیک، اکثرا از 
آن منطقه می آیند. امســال نیز چند کشــور آسیای 
شــرقی در این رقابت ها حضور دارند. مســابقات در 
رشــته های تک نفره و دو نفــره و در دو بخش آقایان و 
خانم ها برگزارمی شوند. مسابقات جام فجر، مسابقات 
اینترنشنال چلنج محسوب می شود که جایزه ۲۵ هزار 

دلاری آن بین ورزشکاران برتر تقسیم خواهد شد.

نماینــده فدارســیون بدمینتون، از کشــورهای 
ارمنستان، اســترالیا، آذربایجان، بلژیک، بلغارستان، 
کانادا، هند، قزاقستان، مالزی، اوکراین، اسپانیا، هنگ 
کنگ، روســیه، اندونزی، عراق و ســوئیس به عنوان 
میهمانان شهر شیراز نام برد و گفت: با توجه به بررسی 
رنکینگ ها، چند بازیکن با رنکینــگ زیر ۱۰۰ در این 
رقابت ها حضور دارند که باعث جذاب تر شدن رقابت 

ها خواهند شد.
مسئول فنی مسابقات بین المللی بدمینتون جام 
فجر، درباره جایگاه این مسابقات نزد فدراسیون جهانی، 
گفت: با توجه به لوِل بندی از سوی فدراسیون جهانی، 
این مسابقات در سطح ســه قرار داده شده. کسانی که 
امتیازات لازم را به دست بیاورند می توانند خودشان را 
به مسابقات سطح ۲ برسانند. بازیکنان هم انگیزه زیادی 
برای حضور در این رقابت ها دارند و همه کشــورها می 
دانند که در بهمن ماه هر ســال، این رقابت ها در کشور 
ما برگزار می شود و برای حضور در آن برنامه ریزی می 

کنند.

نماینده فدراسیون بدمینتون:

نام شیراز پای کشورها را به ایران باز می کند

فراخوان مناقصه عمومی دو مرحله ای به شرح جدول ذیل
) نوبت دوم (

شرکت توزیع نیروی برق آذربایجان غربی در نظر دارد مناقصه عمومی دو مرحله ای به شرح جدول ذیل و برابر مشخصات 

فنی پیوست اسناد مناقصه را از طريق سامانه تدارکات الكترونیكی دولت برگزار نمايد. کلیه مراحل برگزاری 
مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشايی پاکت ها از طريق درگاه سامانه 
تدارکات الكترونیكی دولت )ستاد ( به آدرس: www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه 

گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الكترونیكی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
تاریخ انتشار مناقصه در سامانه: روز دوشنبه مورخ ۱4۰۰/۱۱/۱۱ و ۱4۰۰/۱۱/۱2

آخرین مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصات از سایت: ساعت ۱9 روز سه شنبه مورخ ۱4۰۰/۱۱/۱9

مهلت زمانی ارسال پیشنهاد: ساعت ۱9 روز سه شنبه مورخ ۱4۰۰/۱2/3

زمان بازگشایی پاکت های الف و ب : روز چهارشنبه مورخ ۱4۰۰/۱2/4 ساعت ۱۱ ) يازده صبح ( خواهد بود.

* تاريخ تشكیل جلسه افتتاح پاکت ج ) پیشنهاد قیمت ( پیشنهاددهندگان، با ملحوظ قرار دادن زمان جهت بررسی مشخصات فنی پیشنهاددهندگان توسط 

کمیته فنی بازرگانی، در جلسه گشايش پاکات الف و ب به اطلاع شرکت کنندگان در مناقصه خواهد رسید.
توضیح: پیشنهاددهنده مکلف است معادل مبلغ سپرده شرکت در مناقصه، تضمینهای معتبر ) براساس شرایط مندرج در اسناد مناقصه ( تهیه و تسلیم نماید و به پیشنهادهای فاقد امضاء ، 

مشروط ، مخدوش و پیشنهاداتی که بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل شود مطلقا ترتیب اثر داده نخواهد شد.

موضوع مناقصه و شماره فراخوانشماره مناقصه
 مبلغ کل تضمین شرکت در مناقصه

 ) به ریال (
نوع اعتبار

 خريد انواع استارتر مخصوص لامپ بخار سديم 2۸6- ۱4۰۰
منابع داخلی۸۸۵/۰۰۰/۰۰۰ ) شماره فراخوان 2۰۰۰۰۰9۰۰3۰۰۰22۷ (

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گذار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت های الف:
آدرس: ارومیه- بلوار ارتش- سربازان گمنام- ارتش. شرکت توزيع نیروی برق استان ، تلفن: 3۱۱۰- ۰44  داخلی 4339

اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:
مرکز تماس: ۱4۵6 ، دفتر ثبت نام: ۸۸969۷3۷- ۰2۱ و ۸۵۱93۷6۸- ۰2۱ ، دفتر ثبت نام ارومیه: ۰4432232۱۱3

* اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام ساير استانها در سايت سامانه  www.setadiran.ir "بخش ثبت نام/ پروفايل تامین کننده/ مناقصه گر" موجود است.
ضمنا فراخوان مناقصه در سايت های اطلاع رسانی معاملات صنعت برق ) شرکت توانیر ( و سايت شرکت توزيع نیروی برق آذربايجان غربی و سايت ملی 

مناقصات به ترتیب به آدرس های: 
iets.mporg.ir ،  www.waepd.ir ،  www.tavanir.org.ir  قابل مشاهده است.

توضیح: سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه مندرج است.

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق آذربایجان غربی شناسه آگهی: 12697۳2    

شرکت توزیع نیروی برق استان آذربایجان غربی
) سهامی خاص(

فدراسیون کشتی: 
آمریکا هنوز ویزای آزادکاران را صادر نکرده است

سخنگوی فدراسیون کشتی گفت: تا این لحظه روادید هیچ کدام از اعضای تیم ملی کشتی آزاد برای سفر به 
آمریکا صادر نشده است.

محمد ابراهیم امامی ، درباره انتشــار برخی اخبار مبنی بر صدور روادید برای اعضای تیم ملی کشتی آزاد 
ایران برای سفر به آمریکا، اظهار کرد: تا این لحظه ویزای اعضای تیم ملی و مسئولان تیم برای سفر به این کشور 
صادر نشده است. سخنگوی فدراسیون کشتی افزود: در صورت صادر شدن روادید، فدراسیون کشتی اطلاع 

رسانی خواهد کرد. وی همچنین خاطرنشان کرد: ترکیب تیم اعزامی به آمریکا نیز نهایی نشده است.

فخری: 

ایران در ۳۱ رشته بازی های آسیایی 
شرکت می کند

http://www.setadiran.ir
http://www.setadiran.ir
http://www.waepd.ir
http://www.tavanir.org.ir


 سال هفدهم   شماره ۴۱۷۸   ۱۲ بهمن ۱۴۰۰  
بانک و بیمه

علی دارابی قائم مقام وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
به همراه علی اصغر شالبافیان معاون گردشگری این وزارتخانه، روز یکشنبه 
از غرفه بانک گردشگری در پانزدهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری و 

صنایع وابسته بازدید کردند.
در پانزدهمین نمایشــگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته، قائم 
مقام وزارت میراث فرهنگی در جریان بازدید از غرفه بانک گردشــگری از 
نزدیک در جریان فعالیت ها و خدمات این بانک در زمینه پرداخت تسهیلات 

و ارائه خدمات بانکی به فعالان حوزه گردشگری در کشور آشنا شد.
معاون گردشــگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
در جریان این بازدید گفت: بانک گردشگری یک بانک تخصصی است که با 
داشتن نیروهای مجرب و کارشناسی، در پرداخت تسهیلات و ارائه خدمات 
بانکی به فعالان حوزه گردشگری و هتلداری خدمات مطلوبی را ارائه می کند.

علی اصغر شالبافیان افزود: بانک گردشگری بانک عامل صندوق توسعه 
ملی است و از محل تبصره ۱۸ قانون بودجه سال ۱۴۰۰ کل کشور به فعالان 

صنعت گردشــگری و صنایع دســتی با معرفی وزارت میــراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دستی، تسهیلات پرداخت می کند.

مســئولان غرفه بانک گردشــگری نیز با تشــریح فعالیت های بانک 
گردشگری اعلام کردند که بانک گردشــگری برای فعالان این صنعت هم 

بسته های اعتباری و هم خدمات بانکی متناسب با نیاز آنان درنظر گرفته و 
تسهیلات مورد نظر را اعطا می کند.

این گزارش حاکیست: بتازگی با امضای قراردادی بین بانک گردشگری 
و وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، ۵۰۰۰ میلیارد ریال 
تسهیلات در بخش تولید، اشتغال و کارآفرینی به متقاضیان معرفی شده از 

سوی این وزارتخانه پرداخت می شود.
دســتاورد شــرکت ها و واحدهای گروه مالــی گردشــگری و بانک 
گردشگری در فضایی به مساحت ۴۵۰ مترمربع در سالن ۳۸ نمایشگاه به 

بازدیدکنندگان ارائه شده است.
علاقه مندان می توانند برای آشنایی بیشتر با خدمات بانک گردشگری 
به سالن ۳۸ پانزدهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته 

مراجعه کنند.
پانزدهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته از ۹ تا ۱۲ 

بهمن ماه جاری در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران دایر است.

تشریح بسته های اعتباری و خدمات بانک گردشگری

برای قائم مقام وزارت میراث فرهنگی در پانزدهمین نمایشگاه بین المللی 
گردشگری و صنایع وابسته

بانک کارآفرین، تندیس 
سیمین جایزه ملی مدیریت 

مالی را گرفت
بانک کارآفرین تندیس ســیمین دوازدهمین 

جایزه ملی مدیریت مالی را دریافت کرد.
تندیس ســیمین دوازدهمین دوره  جایزه ملی 
مدیریت مالی ایران با توجه بــه عملکرد مطلوب و 
شایسته بانک کارآفرین در حوزه های مدیریت مالی، 
شفافیت مالی، اقتصادی و.. به این بانک اعطا شد . در 
مراسم تقدیر از برگزیدگان که با حضور جمع کثیری 
از مقامات و مدیران کشــوری برگزار شــد، دکتر 
فرشــاد محمد پور معاون مدیر عامل در امور  مالی 
و امور مجامع بانک به عنوان نماینده بانک تندیس 
سیمین دوازدهمین دوره جایزه ملی مدیریت مالی 

ایران را دریافت کرد.
لازم به ذکر است که این جایزه با هدف حمایت 
مدیریت مالی حرفه ای در مسیر دستیابی به جایگاه 
واقعی در شرکت ها و ســازمان ها، تشویق و ترغیب 
شرکت ها برای انجام خود ارزیابی و شناخت نقاط 
قوت و ضعف و زمینه های بهبود، ایجاد فضای رقابتی 
مناسب و حرفه ای شرکت ها و سازمان های ایرانی، 
تعریف راهبردی از مدیریت مالی و اقتصادی سازمان 
در جهت دســتیابی به اهداف استراتژیک، معرفی 
و قدردانی از شــرکت ها و سازمان های برتر در مالی 
و اقتصادی و فراهم کردن امــکان تبادل تجربیات 

موفق مدیران مالی برگزار می شود.
طراحی مدل جایزه ملی مدیریــت مالی ایران 
توسط اســاتید و متخصصین خبره در مدل های 
مطرح دنیا صورت گرفته اســت. به گونه ای که در 
این مدل ارزیابی حوزه مالی و اقتصادی سازمان ها 
و شــرکت ها با اســتفاده از معیارها و شاخص های 

تخصصی مالی و حسابداری انجام می پذیرد.
همچنین در جهــت ارزیابی هر چــه دقیقتر و 
تحصصی تر، بــا توجه به حــوزه فعالیت متقاضی 
)تولیدی، بازرگانی، خدماتی، بانک و...( معیارهای 
تخصصی آن حــوزه تدوین گردیده اســت که این 
معیارها و شاخص ها برای ســطوح مختلف جایزه 
)تندیس، تقدیرنامه و گواهینامه( متفاوت  است که 
با عنایت به اهمیت و ارزش هــر معیار در عملکرد 
سازمان، امتیاز خاصی برای آن معیار در نظر گرفته 

شده است.
جایزه ملی مدیریت مالی ایران در ســه ســطح 
تندیس، تقدیرنامه و گواهینامــه برنامه ریزی و به 

برگزیدگان اعطا می شود.

نایب رییس کمیسیون اجتماعی مجلس :
دولت باید حامی بانک توسعه 

تعاون باشد
علی بابایــی کارنامی نائب رئیس کمیســیون 
اجتماعی مجلس شــورای اســلامی در گفتگو با 
خبرنگار پایگاه اطلاع رسانی توسعه تعاون، با مهم 
خواندن اقتصاد تعاون و اهمیت رشــد و توسعه این 
بخش گفت: یکی از شاخص های اهمیت تعاون این 
است که به اشتغال و توسعه کمک و وضعیت اقتصاد 

را به سمت عدالت و پیشرفت سوق می دهد.
وی با بیان اینکه وظیفــه دولت حمایت جدی 
از بانک توسعه تعاون اســت، ادامه داد: دولت باید 
حمایت واقعی از بانک توســعه تعاون داشته باشد 
تا این بانک به عنوان بانک عامل و پایه در سراســر 
کشــورتثبیت گردد و بیشــتر بتوانــد در خدمت 

تعاونی ها باشد.
نائب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی افزود: ضروری اســت که اتحادیه های 
تخصصی بخش تعاون بیشــتر مورد حمایت قرار 
گیرند و مشــوق های حمایتی و مالیاتی و بانکی و 
... باید نصیب شــرکت های تعاونی شود که این امر 

نیازمند همکاری دولت و مجلس است.
بابایی توجه و اســتفاده از ظرفیت روستاییان را 
در جهت توسعه تعاون مؤثر دانست و گفت: باید از 
ظرفیت روستاییان در جهت ارتقای وضعیت بخش 
تعاون با نگاه توسعه اقتصاد روستا حمایت بیشتر و 

جدی تری داشت.
نماینده مردم ســاری و میانــدورود در مجلس 
شورای اســلامی اظهار داشــت: باید به طرح های 
دانش بنیان متناسب با پیشــرفت علم و توسعه در 

کشور با نگاه تعاونی ها توجه ویژه تر شود.
بابایی واگــذاری کارها و بنگاه هــای اقتصادی 
براســاس اصل ۴۴ قانون اساســی را متذکر شد و 
گفــت: وعده های بســیاری در این بخــش داریم 
که بایســتی مجلس حمایت بیشــتری از بخش 
تعاون داشــته و در حدحرف و تعارف نباشــد. وی 
بهره گیری از حوزه عمومی بــرای ترویج و آموزش و 
کارهای تحقیقاتی بخش تعاون را نیز مؤثر دانست و در 
خصوص اینکه یکی از مهمترین الزامات توسعه بخش 
تعاون بحث تأمین مالی تعاونی هاست گفت: بایستی 
برای بانک ها تکالیفی قائل شویم تا بتوانند تسهیلات 

ارزان قیمت در اختیار تعاونی ها قرار دهند.
بابایی ادامــه داد: بــا اســتفاده از منابع قرض 
الحسنه که در صندوق پیشرفت و عدالت و صندوق 
کارآفرینی داریم باید در این راســتا حمایت های 

جدی تر شود.

  خبــر
مدیرعامل بانک رفاه کارگران 

تشریح کرد
فرایند پرداخت تسهیلات بدون 
ضامن به بازنشستگان سازمان 

تامین اجتماعی
مدیرعامل بانک رفــاه کارگران فرایند پرداخت 
تسهیلات بدون ضامن به بازنشســتگان سازمان 

تامین اجتماعی را تشریح کرد.
دکتر اسماعیل للـه گانی با بیان اینکه، در راستای 
دستورات جناب آقای دکتر رئیسی رئیس جمهور 
محترم به مدیران عامل بانک هــا و تاکیدات وزیر 
محترم امور اقتصادی و دارایی در خصوص تسهیل 
در پرداخت تسهیلات خرد، پرداخت این تسهیلات 
به بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی آغاز شده 
اســت، افزود: فرایند پرداخت این تسهیلات کاملا 
مکانیزه و به صورت غیرحضوری انجام می شــود و 
نیازی به حضور بازنشستگان معزز سازمان تامین 

اجتماعی در شعب بانک رفاه نیست.
به گفته وی، این تسهیلات بر اساس اولویت های 
مربوطه و بر مبنای ظرفیت های بانک رفاه کارگران 

پرداخت می شود.
دکتر للـه گانی از راه اندازی سامانه الکترونیکی 
ثبت درخواســت تسهیلات بازنشســتگان خبر 
داد و گفت: این سامانه در مشــارکت با کانون های 
بازنشســتگی، ســازمان تامین اجتماعی و بانک 
رفاه کارگران ایجاد شده اســت و فرایند پرداخت 

تسهیلات از طریق آن اجرایی می شود.
وی افزود: بازنشستگان معزز ســازمان تامین 
اجتماعی به منظور بهره برداری از تسهیلات بانک 
رفاه کارگران باید به کانون بازنشستگی متبوع خود 
مراجعه و از طریق کانون نسبت به ثبت درخواست 

تسهیلات خود اقدام کنند.
مدیرعامل بانــک رفــاه کارگران ادامــه داد: 
درخواست تسهیلات بازنشستگان از طریق سامانه 
مذکور برای بانک رفاه ارسال و به دنبال آن تعهدات 
کســر اقســاط نیز از همین طریق توسط سازمان 

تامین اجتماعی دراختیار بانک قرار می گیرد.
وی تصریح کرد: در نهایت نیز بانک رفاه کارگران 
بر اساس ســهمیه هر کانون نســبت به پرداخت 
تســهیلات بدون ضامن و بدون نیاز بــه مراجعه 

حضوری متقاضی به شعب، اقدام می کند.
دکتر للـــه گانی با بیان اینکه، هفته گذشــته 
»بخشنامه تســهیل پرداخت تسهیلات خرد« به 
تمامی شعب بانک ابلاغ شد، خاطرنشان ساخت: در 
نشست هم اندیشی مدیران صف و ستاد بانک رفاه 
نیز که چهارشنبه و پنج شنبه هفته پیش برگزار شد، 
این بخشنامه تشــریح و مدیران صف کاملا با نحوه 

اجرای آن آشنا شدند.
وی تاکیــد کرد: بر پرداخت تســهیلات خرد با 
راحت ترین و آســان ترین روش ممکــن در قالب 
بخشــنامه مذکور تاکید داریم و بازرســان و حوزه 
نظارتی بانک رفاه عملکرد شعب را در این زمینه به 

صورت روزانه رصد می کنند.

بازدید مدیرعامل بانک گردشگری 
از پانزدهمین نمایشگاه بین المللی 

گردشگری و صنایع وابسته
رونمایی از نسخه جدید اپلیکیشن 

»گردش پی« در نمایشگاه
مرتضی خامی مدیرعامل بانک گردشــگری به 
همراه حسین رحمتی قائم مقام و چند تن از معاونان و 
مدیران بانک، روز دوشنبه در سومین روز از برگزاری 
پانزدهمین نمایشــگاه بین المللی گردشــگری و 
صنایع وابسته، از غرفه های گروه مالی گردشگری و 

بانک گردشگری در نمایشگاه بازدید کردند.
مرتضی خامی در این بازدید با مسئولان غرفه های 
بانک و گروه گفتگو کرد. وی در ســخنانی با اشاره به 
موفقیت بانک گردشگری در سال های اخیر گفت: 
این بانک با وجود جوان بودن و گذشــت ۱۱ سال از 
فعالیت خود، در سال های اخیر حائز رتبه های برتر 
بین المللی و داخلی در صنعت بانکداری شده است 
که نمونه اخیر آن کسب رتبه ۵۱ در بین ۱۰۰ شرکت 

برتر ایران است.
وی افزود: همچنین چندین طرح بزرگ صنعت 
گردشگری کشور با ســرمایه گذاری و تامین مالی 
بالغ بر ۱۰۰ هزار میلیارد ریالی بانک گردشــگری و 
مجموعه های مرتبط به بهره برداری رســیده و یا در 

حال ساخت و تکمیل است.
مسئولان غرفه بانک گردشگری در پانزدهمین 
نمایشگاه بین المللی گردشــگری و صنایع وابسته، 
بسته های خدمات اعتباری شامل اعطای تسهیلات 
به فعالان حــوزه گردشــگری، آژانس یار )بســته 
ویژه آژانس هــای مســافرتی و مشــتریان آنها(، 
توریســت کارت و گردش کارت اعتبــاری را برای 

بازدیدکنندگان تشریح می کنند.
پرداخت تسهیلات از محل صندوق توسعه ملی به 
عنوان بانک عامل و تسهیلات تبصره ای طبق قرارداد 
منعقده با وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دســتی از دیگر خدمات بانک گردشگری در حوزه 

خدمات اعتباری است.
ایــن گــزارش حاکیســت: در جریــان بازدید 
مدیرعامل، قائم مقام و مســئولان بانک گردشگری 
از نمایشگاه، نســخه جدید اپلیکیشن گردش پی 
رونمایی شد و مسئول مربوطه، خدمات مربوط به آن 

را تشریح کرد.
دســتاورد شــرکت ها و واحدهای گــروه مالی 
گردشــگری و بانــک گردشــگری در فضایــی به 
مساحت ۴۵۰ مترمربع در ســالن ۳۸ نمایشگاه به 

بازدیدکنندگان ارائه شده است.

  خبــر

1۵

آگهی مفقودی
همه مدارک ســواری ســایپا مدل ۱۳۸۶ پراید تیــپ جی ال ایکس 
متعلق به عزیزه بابایی به شــماره موتور ۲۱۱۳۴۷۳ و شــماره شاسی 
s۱۴۱۲۲۸۶۱۶۶۷۹۸ و شــماره پــلاک ۹۲-۲۹۵س۱۱مفقــود 

گردیده و از اعتبار ساقط می باشد.

  
 بانک پارسیان:

مقام دوم در شاخص های فروش 
و دارایی در میان بانک های 

خصوصی
در بیست و چهارمین رتبه بندی صد شرکت برتر 
ســازمان مدیریت صنعتی، موسوم بهIMI100، بر 

اساس عملکرد سال مالی ۱۳۹۹، بانک پارسیان در عملکرد شــاخص های فروش و دارایی، مقام دوم در 
میان بانک های خصوصی را از آن خود کرد.

همچنین بر اساس این رتبه بندی، بانک پارسیان ضمن قرار گرفتن در فهرست صد شرکت برتر کشور، 
توانست در شاخص فروش رتبه ششم و شاخص بیشترین دارایی نیز رتبه پنجم در میان تمامی بانک ها را 

کسب کند.
در همایشی که روز دوشــنبه ۴ بهمن ماه ۱۴۰۰ با حضور مسئولین ، مدیران شرکت های برتر و بزرگ 

کشور و اصحاب رسانه برگزار شد؛ از شرکت های پیشرو و برتر کشور تقدیر به عمل آمد.
در این همایش، بر اساس ارزیابی های به عمل آمده جهت رتبه بندی ۵۰۰ شرکت بزرگ کشور، بانک 
 IMI100پارسیان به پشتوانه اعتماد مشــتریان و تلاش کارکنان خود علاوه بر کسب رتبه های برتر از

توانست همچون سال های گذشته در میان صد شرکت برتر کشور قرار گیرد .
سازمان مدیریت صنعتی همه ساله به رتبه بندی شرکت های برتر ایران می پردازد. این رتبه بندی با الهام 
از رسالت سازمان با فراهم نمودن آمار و اطلاعات شفاف و مفید در مورد بنگاه های اقتصادی کشور، فضای 
روشن تری از کسب وکار اقتصادی کشور ارائه می دهد و به مدیران بنگاه های اقتصادی، سیاست گذاران و 
پژوهشگران، یاری می رساند تا شــناخت و درک دقیق تری از مقیاس، ساختار مالی و اقتصادی صنایع و 

بنگاه های اقتصادی بزرگ کشور بیابند.
این رتبه بندی سالانه بر اساس اطلاعات موجود در صورت های مالی حسابرسی شده شرکت ها و باهدف 
شناسایی جایگاه بنگاه های اقتصادی و گسترش رقابت میان آن ها و کمک به سیاست گذاران  اقتصادی 

کشور انجام می شود.

مدیرعامل بیمه رازی از همکاران 
شعبه کاشانی تقدیر کرد

دکتر علی جبــاری- مدیرعامل بیمــه رازی از 
همکاران شعبه کاشانی که تلاش های آن ها منجر به 
انتخاب این شعبه به عنوان شعبه برتر بیمه رازی شد، 

تقدیر کرد.
در شانزدهمین رویداد یکشنبه ها با نماینده ها که 

به میزبانی شعبه کاشانی برگزار شد، ناصرالدین اسلامی فرد- مدیر روابط عمومی و امور بین الملل به عنوان 
نماینده دکتر علی جباری- مدیرعامل بیمه رازی از همکاران شعبه کاشانی که تلاش های آن ها منجر به 

انتخاب این شعبه به عنوان شعبه برتر این شرکت شد، تقدیر کرد.
در این رویداد که فریدون کاظمی- مدیر راهبری شــبکه فروش حضور داشت، جواد امیرپور- رئیس 
شعبه کاشانی با تقدیر از توجه مجموعه مدیریت بیمه رازی به شعب و عملکرد همکاران در قالب برگزاری 
رویداد یکشنبه ها با نماینده ها، گفت: شعبه کاشــانی و دیگر شعب شــرکت بیمه رازی با تکیه بر توان 

نیروهای خود مسیر رو به رشدی را در پیش گرفته اند.
رئیس شعبه کاشانی عملکرد نیروهای شعبه در ارائه خدمات به مشتریان را ستودنی دانست و یادآور شد: 
شرکت بیمه رازی در سال جاری با تاکید بر پنج چرخش استراتژیک توجه ویژه ای به همکاران، نمایندگان و 

شعب دارد که این موضوع تاثیر قابل توجهی بر عملکرد شرکت در سال ۱۴۰۰ سال اوج بیمه رازی داشته است.
همچنین در این دیدار، ناصرالدین اسلامی فرد- مدیر روابط عمومی بیمه رازی گفت: در سال جاری 
افزایش ارتباط و اطلاع رســانی با همکاران، شــبکه فروش و بیمه گذاران از اولویت های اصلی مجموعه 
است و با تاکید بر این مهم اقدامات قابل توجهی همچون رویداد یکشنبه ها با نمایندگان و شبکه فروش، 

سه شنبه های پاسخگویی، روزنامه رازی و … از ابتدای سال طراحی و عملیاتی شده است.
او ادامه داد: افزایش سطح تعامل و پاسخگویی به مخاطبان مجموعه بیمه رازی، آگاهی از برند و وفاداری 
به مجموعه بیمه رازی را به شدت افزایش داده که این موارد تاثیر چشمگیری در افزایش سهم بازار بیمه 

رازی داشته است.

  
بازدید مدیرعامل موسسه اعتباری ملل 

از غرفه گروه مالی گردشگری؛
جوادی: سرزمین ایرانیان )آیلند( 

الگو  و افتخار جمهوری اسلامی 
ایران است

حجت الاســلام والمسلمین ســیدامین جوادی 
مدیرعامل موسسه اعتباری ملل از غرفه گروه مالی گردشگری و بانک گردشگری در پانزدهمین نمایشگاه 

بین المللی گردشگری و صنایع وابسته بازدید کرد. و با فعالیت های پروژه سرزمین ایرانیان)آیلند( آشنا شد.
در پانزدهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته، مدیرعامل موسسه اعتباری ملل در جریان 

بازدید از غرفه آیلند گفت: پروژه سرزمین ایرانیان )آیلند( یک الگو و افتخار جمهوری اسلامی ایران است.
جوادی پس از استماع گزارش ارائه شده در خصوص فرصت های سرمایه گذاری و اقدامات انجام شده، از  
بانیان و دست اندرکاران پروژه آیلند که در نزدیکی پایتخت محیطی عاری از آلودگی هوا، فضایی ورزشی و 

سالم را برای تخلیه انرژی جوانان و محلی برای آرامش خانواده ها فراهم کرده اند، قدردانی کرد.
در این بازدید بخشی از اقدامات و فعالیت های انجام شــده از جمله برخورداری از مزایای منطقه ویژه 
اقتصادی ایرانیان،  ایجاد ۲۴ کاربری تفریحی و اقامتی و گردشگری، میزبانی و برگزاری مسابقات قهرمانی 
کشوری موتورسواری و اتومبیلرانی، ایجاد ۱۳۰ هکتار فضای سبز و فرصت های سرمایه گذاری در پروژه 

های بزرگ این مجموعه عظیم تشریح شد که مورد توجه مدیرعامل موسسه ملل قرار گرفت. 
پروژه سرزمین ایرانیان )آیلند( در زمینی به مساحت ۱۴۰۰ هکتار در کیلومتر ۳۸ آزادراه تهران-ساوه 

واقع شده که از امکانات تفریحی و گردشگری با استانداردهای بین المللی برخوردار است.
آیلند از مهم ترین پروژه های گروه مالی گردشگری اســت که با مشارکت بانک گردشگری در دست 
اجراست. علاقه مندان می توانند برای آشنایی بیشتر با فعالیت های گروه مالی گردشگری و خدمات بانک 

گردشگری به سالن ۳۸ پانزدهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته مراجعه کنند.
پانزدهمین نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته از ۹ تا ۱۲ بهمن ماه جاری در محل دائمی 

نمایشگاه های بین المللی تهران دایر است.

 اهداف کمی سپرده ای سال 1۴۰1 
در چارچوب پست بانک ایران به 

واحدهای ستادی و اجرایی ابلاغ شد
با هــدف جــذب ســپرده های موثــر، اهداف 
کمی سپرده ای ســال ۱۴۰۱ پســت بانک ایران 
در چارچوب ســند راهبردی پنج ســاله بانک به 

واحدهای ستادی و اجرایی ابلاغ شد.
شــیری مدیرعامل بانک با اعلام این خبر و با اشــاره به اینکه برای تعیین اهداف کمی ســپرده ای 
نشست های کارشناســی و مدیریتی منظم و پیوســته در هیات مدیره بانک برگزار شده است، گفت: 
حداقل سپرده های موثر بانک ۶۲۵ هزار میلیارد ریال و سپرده های کل ۶۶۷ هزار میلیارد ریال متناسب 

با اهداف حداقلی استان ها و مناطق برای سال ۱۴۰۱ به تصویب رسید.
وی با بیان اینکه برای تعیین اهداف ســپرده ای، ظرفیت موجود و وضعیت مطلوب منابع مدیریت  
شعب استان ها و مناطق به عوامل درون ســازمانی مانند میانگین سرانه منابع پرسنل، باجه ها و شعب 
و میانگین سرانه مبلغ سپرده های بانکی و رشد ســالیانه نقدینگی به عنوان عوامل برون سازمانی نگاه 
ویژه ای شده اســت، افزود: مبدا این ارزیابی ها، میانگین ۳۰ روزه سپرده ها در پایان آذرماه سال جاری 
بوده و هم فکری تعامل با مدیریت های امور شعب استان ها و مناطق در تعیین این اهداف نقش پررنگی 

داشته است.
شیری با تاکید بر اینکه اهداف سپرده ای سال آتی به عنوان اهداف اولیه و حداقلی تعیین و ابلاغ شده 
اســت، تصریح کرد: برای تعیین اهداف ثانویه ظرفیت، درخواست استان ها و مناطق بر اساس ظرفیت 

در بانک ارزیابی  و در صورت تایید اعتبار کارانه متناسب با این افزایش به استان یا منطقه اعلام  می شود.
مدیرعامل پست بانک ایران با اشاره به اینکه اطمینان دارم دستیابی به اهداف اولیه برای همکاران بانک 
بسیار سهل الوصول است، خاطرنشان کرد: سال آینده فرصتی بی نظیر برای شکوفایی بیش از پیش پست 
بانک ایران است و با تعامل و برنامه محوری می توان بانک را در دستیابی به چشم انداز »بانکی پیشگام در 

اقتصاد دیجیتال، انتخاب اول مشتریان مناطق روستایی و کمتر توسعه یافته« یاری کرد.

با صدور حکمی از سوی رشنوادی، مدیرعامل بیمه 
سرمد، علی حرمتی به عنوان سرپرست معاونت فنی 
بیمه های غیرزندگی این شرکت منصوب و معرفی شد.

جلسه معارفه علی حرمتی با حضور مهدی مهدوی 
قائم مقام مدیرعامل، محمدعلی اسدی دستیار اجرایی 

و بازرس ویژه مدیرعامل و معاونان شرکت برگزار شد.
قائم مقام مدیرعامل با قدردانی و تشکر از خدمات 
مجید حبیبی معاون سابق فنی بیمه های غیرزندگی 
گفت: بیمه سرمد در هشت سال فعالیت خود تجارب 

خوبی کســب کرده اســت و ظرفیت های منحصر به 
فردی در صنعت بیمه دارد.

مهدوی اضافه کــرد: حضور افــرادی مانند آقای 
حرمتی، انرژی و تجربه جدیدی را به مجموعه سرمد 
تزریق می کند و امیدواریم حضور ایشان، منشا اثرات 

مثبتی برای شرکت باشد.
علی حرمتی، سرپرســت معاونت فنی بیمه های 
غیرزندگی نیز در این جلسه با اشاره به عملکرد خوب 
بیمه سرمد در سال گذشــته گفت: از زحمات جناب 

آقای حبیبی و تک تک مدیران فنی ســرمد تشــکر 
می کنم و امیدوارم که با همفکری و هماهنگی یکدیگر 
با جدیت و قدرت به پیش برویم. وی افــزود: باید با در 
نظر گرفتن سه شاخص تعهد، دانش و اخلاق، راهی را 
که از سال ۹۲ در شرکت آغاز شــده را ادامه داده و کار 

ماندگاری در حد نام و آوازه سرمد انجام دهیم.
حرمتی، فارغ التحصل کارشناسی مدیریت بیمه و 
کارشناسی ارشد مدیریت بازرگانی گرایش بیمه بوده 
و از کارشناسان رسمی دادگستری در امور بیمه است. 

وی که از متخصصان باســابقه صنعت بیمه محسوب 
می شود، پیش از این، عضو شورای فنی و مدیر بیمه های 
مهندسی، نفت، گاز و پتروشیمی و کشتی و هواپیمای 

بیمه آسیا بوده است.

معاون فنی بیمه های غیرزندگی سرمد منصوب شد

پرداخت 1۴۳۳ فقره وام ازدواج از سوی شعب بانک شهر
مدیر امور اعتبارات بانک شهر از پرداخت ۱۴۳۳ فقره وام ازدواج توسط شعب این بانک طی 
۱۰ ماه گذشته از سال خبرداد. مجید کاظمی با بیان اینکه ترویج سنت حسنه ازدواج و کمک به 
جوانان در تشکیل بنیان خانواده همواره از مهم ترین سیاست های اعتباری شبکه بانکی کشور 
بوده است، گفت: بانک شهر کوشیده است، ضمن توجه به تکالیف ابلاغی از سوی بانک مرکزی 

در این خصوص، شــرایط را در چارچوب قوانین و مقررات برای دریافت کنندگان وام ازدواج 
تسهیل کند. کاظمی با بیان اینکه در بانک شهر طی سال جاری  ۱/۱۸۲/۹۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال 
وام ازدواج پرداخت شده است، ادامه داد: خوشــبختانه ۲۴۱ نفر نیز از ابتدای دی ماه زندگی 
مشترک خود را با تسهیلات این بانک در سراسر کشور آغاز کرده اند. مدیر امور اعتبارات بانک 
شــهر در پایان گفت: تلاش می کنیم با تمام ظرفیت های موجود طی ماه های پایانی ســال، 

کمک ویژه ای به ازدواج جوانان داشته باشیم.
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 دبیرکل اتحادیه عرب:
کمیته ای برای نظارت و پیگیری 

رفتار منطقه ای ایران تشکیل 
شده است

دبیرکل اتحادیه عرب با تکرار برخی ادعاهای 
ضدایرانی، گفت که این اتحادیه کمیته ای برای 
نظارت و پیگیری رفتار منطقه ای ایران تشکیل 

داده است.
به گزارش ایلنا ، »احمــد ابوالغیط« دبیرکل 
اتحادیه عرب با تکرار برخی ادعاهای ضدایرانی، 
گفت که این اتحادیه کمیته ای بــرای نظارت و 

پیگیری رفتار منطقه ای ایران تشکیل داده است.
ابوالغیط امروز -یک شــنبه- پس از نشست 
مشــورتی وزرای خارجــه عــرب در کویت در 
کنفرانــس خبری مشــترک با »شــیخ احمد 
ناصر محمد الصباح«، وزیر خارجه این کشــور 
تاکید کرد که این نشســت شرایط جهان عرب و 
دخالت های خارجی در کشــورهای عربی را نیز 

مورد بحث و گفت وگو قرار داده است.
وی درباره بازگشت سوریه به این اتحادیه هم 
مدعی شد که چنین بحثی هنوز مطرح نشده و 
سوریه هنوز شرایط لازم برای بازگشت به اتحادیه 

عرب را احراز نکرده است.
وزیــر خارجــه کویت هــم در ابتــدای این 
کنفرانس خبــری، رایزنی هــای وزرای خارجه 

عرب را مثبت ارزیابی کرد.

تقدیر دبیرکل سازمان ملل 
متحد از ایران

دبیرکل  ســازمان ملل از حمایت و میزبانی 
ایران و پاکستان از شهروندان افغان تقدیر کرد.

به گزارش ایلنا به نقل از روزنامه داون، »آنتونیو 
گوترش« دبیرکل  ســازمان ملــل از حمایت و 
میزبانی ایران و پاکســتان از شــهروندان افغان 
تقدیر کرد. وی که در یک جلسه شورای امنیت 
درباره افغانســتان صحبت می کــرد، افزود که 
هیچ گاه سخاوت کشــورهایی مانند پاکستان و 
ایران که از دهه ها قبــل میزبان میلیون ها افغان 

بوده اند را فراموش نمی کنیم.
گوترش افــزود که جامعه جهانی و شــورای 
امنیت باید به پیشرفت افغانستان کمک کنند و 

مانع از وخیم تر شدن شرایط این کشور شوند.

نشست مشترک وزارت اطلاعات و 
سازمان اطلاعات سپاه برگزار شد

نشست مشــترک مســئولین ضدتروریسم 
وزارت اطلاعــات و ســازمان اطلاعات ســپاه 
پاســداران انقلاب اســلامی در وزارت اطلاعات 

برگزار شد.
به گزارش ایلنــا به نقــل از وزارت اطلاعات، 
همزمان با فرا رسیدن ایام دهه  مبارک فجر انقلاب 
اسلامی، پیرو نشست های مسئولین عالی وزارت 
اطلاعات و ســازمان اطلاعات ســپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی و در راستای اجرایی شدن مفاد 
تفاهم نامه دوجانبه، اولین نشســت مشــترک 
معاونین ضدتروریسم هر دو نهاد با حضور مدیران 

هر دو مجموعه، در وزارت اطلاعات برگزار شد. 
در این جلســه ضمــن تأکید بــر همکاری 
مشترک، مقرر شد با هدف افزایش هماهنگی ها 
و همکاری ها دســتورالعمل دوجانبه همکاری، 

تهیه شود.

سخنگوی هیات رئیسه مجلس خبر داد:
کاهش زمان جلسات علنی 

مجلس به دلیل افزایش شیوع 
کرونا در هفته جاری

سخنگوی هیات رییســه مجلس از کاهش 
زمان جلســات علنی مجلس در هفته جاری و 
تعطیلی جلسات کمیسیون ها به جز کمیسیون 

تلفیق خبر داد.
به گزارش ایلنا، ســید نظام الدین موســوی 
سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
درباره برگزاری جلســات صحن در هفته جاری 
گفت: بــا توجه به افزایش شــیوع کرونــا، آغاز 
موج  جدیــد و ابتلای تعــدادی از نمایندگان به 
این بیمــاری، به جهت رعایت شــیوه نامه های 
بهداشــتی، صحن علنی مجلس در روزهای سه 
شنبه و چهارشنبه )۱۲ و ۱۳ بهمن ماه( تا ساعت 

۱۰ و ۳۰ دقیقه برگزار می شود.
نماینده مــردم تهــران، ری، شــمیرانات، 
اسلامشهر و پردیس در مجلس در ادامه با اشاره 
به تعطیلی جلسات کمیسیون های مجلس در 
هفته جاری، خاطرنشــان کرد: صرفا جلســات 
کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۱ به علت 

کمی تعداد نمایندگان برگزار می شود. 
سخنگوی مجلس شورای اسلامی همچنین 
تصریح کرد: تعداد همراهان وزرایی که مجلس 
دعوت شده اند نیز محدود شده است. تمامی این 
تصمیم گیری ها برای هفته جــاری بوده و برای 

هفته های آتی، اطلاع رسانی خواهد شد.

  خبــر

برنامه دولت برای ساماندهی 
صندوق های بازنشستگی

دفتر مطالعات بخش عمومــی مرکز پژوهش 
های مجلس شــورای اســلامی طی گزارشی به 
بررسی صندوق های بازنشستگی در لایحه بودجه 

سال ۱۴۰۱ پرداخت.
به گزارش مرکز پژوهش های مجلس شــورای 
اســلامی، در این گزارش آمده: تغییرات جمعیتی 
ســال های اخیر موجب شده اســت تا در بسیاری 
از کشورها از جمله ایران، ســازوکار سیستم های 
تأمین اجتماعی و نحوه تأمین مالی آنها بـا مشکلات 
جدی روبرو شود. دلیل این امر تأثیر قابل توجه این 
تغییرات بر توازن مالی صندوق های بازنشستگی 
است که با سیستم توازن درآمد-هزینه کار می کنند 
و کاهش جمعیت حق بیمه پــرداز در کنار افزایش 
تعداد مســتمری بگیران موجب وابســتگی این 

صندوق ها به اعتبارات عمومی شده است.
در این گزارش تصریح شــده: در همین راســتا 
اعتبار اختصاص یافته به صندوق های بازنشستگی 
کشور در بودجه عمومی با روندی افزایشی به حدود 
۲۱۷ هزار میلیــارد تومان در لایحه بودجه ســال 
۱۴۰۱ رسیده که افزایش مداوم این اعتبار نگرانی 
ها را در این باره افزایش می دهــد. با این حال قابل 
تأمل است که کشــورهایی که در مقایسه با ایران از 
نظر دارایی صندوق های بازنشســتگی و شاخص 
های اقتصاد کلان در وضعیت مناســب تری قرار 
دارند، به جهت جلوگیری از وقوع بحران، با توجه به 
تغییرات جمعیتی دست به اصلاحات تدریجی در 
مؤلفه های بازنشستگی خود زده اند؛ اما در ایران با 
وجود تغییرات شاخص های جمعیتی )همچون نرخ 
باروری و امید به زندگی( و وضعیت نامساعد دارایی 
صندوق ها و به تبع آن ناتوانی از پرداخت مستمری 
مکفی به بازنشستگان، تاکنون اراده ای جدی برای 
اصلاح وضعیت موجود و جلوگیــری از بروز بحران 

دیده نشده است.
در بخش دیگری از این گــزارش می خوانیم: با 
این حال بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ نشانگر 
برخی تلاش های دولت برای ایجاد اصلاحات در این 
بخش است که در اصل خود اتفاق امیدوار کننده ای 
است؛ اما باید توجه داشت در نظر گرفتن ملاحظات 
اجتماعی و گام به گام بودن انجــام این اصلاحات، 
امری بسیار لازم است که در صورت رعایت نشدن، 
می تواند موجب بروز بحران اجتماعی شــده و این 

اقدامات را به ضد خود تبدیل کند.

رشیدی کوچی:
واردات خودرو باید آزاد شود

یک عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
در مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: تنها راه برون 
رفت از وضعیت نامطلوب خودروســازی داخلی، 

آزادسازی واردات خودرو است.
به گزارش ایسنا، جلال رشیدی کوچی نماینده 
مردم مرودشــت در مجلس شــورای اسلامی در 
صفحه شــخصی خود در توئیتر، نوشــت:  »تنها 
راه برون رفت از وضعیت نامطلوب  خودروســازی 
داخلی، آزادسازی واردات خودرو است که منجر به 
شکستن انحصار و تنوع در تولید و رقابت در کلاس 

جهانی خواهد شد.«
به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی مدت ها اســت کــه از کیفیــت پایین 
خودروهای داخلی و افزایــش قیمت روز افزون آن 
انتقاد دارند، اما هنوز اقدام شایسته ای برای برخورد 

با تخلفات در این صنعت صورت نگرفته است.
مقام معظــم رهبری نیز روز گذشــته در جمع 
تولید کنندگان کشــور و مســئولین اقتصادی و 
صنعتی، تاکید کردند که ما در برخی از محصولات 
داخلی متأسفانه شــاهد این هستیم که به کیفیت 
توجه نمی شود، این خیلی بد است، این همه  حمایت 
در طول این سالها از صنعت خودرو در کشور شده، 
خب کیفیت خودرو خوب نیست، مردم ناراضی اند 
درســت هم می گویند، حق با مردم اســت، یعنی 
اعتراض مردم به جا اســت،  این صنعت نتوانســته 

رضایت مشتری را جلب کند.

  خبــر

 معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور با بیان اینکه 
میزان اعتبارات بین المللی در موضوع پناهندگان در 
ایران بسیار ناچیز اســت؛ خاطرنشان کرد: ایران بیش 
از آنکه تبلیغ کند در میدان عمل به اتباع افغانســتانی 

کمک کرده است.
به گزارش ایرنا، ســید مجید میراحمدی در دیدار 
با ایو فریســن رئیس دفتر نمایندگی کمیســاریای 
عالی پناهندگان ســازمان ملل متحد در ایران با بیان 
اینکه کشــورمان بیش از چهار دهه است که به گرمی 
از مهاجرین افغانستانی اســتقبال کرده است؛ گفت: 
جمهوری اســلامی ایران بیش از آنکه تبلیغ کند؛ در 
میدان عمل به اتباع افغانستانی کمک کرده است و این 
در حالی است که شاهد رفتارهای به دور از ارزش های 
حقوق بشری بسیاری از کشورهای مدعی حقوق بشر 

نسبت به اتباع غیر مجاز هستیم.
معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشــور گفت: در 
همین وقایع اخیر در افغانستان نزدیک به یک میلیون 
اتباع افغانستانی به سمت مرزهای جمهوری اسلامی 
ایران آمدند و همگــی این افراد تحــت حمایت های 

مادی و معنوی قرار گرفتند.
میراحمدی با اشــاره به اینکه جمهوری اسلامی با 
همه توان و ظرفیتش به حمایــت از بیش از ۴ میلیون 
اتباع افغانستانی مقیم در کشور پرداخته، خاطرنشان 
کرد: میزبانی از ۴ میلیون اتباع مجــاز و غیر مجاز که 
معادل جمعیت برخی از کشــورهای منطقه است به 
واقع امری دشوار است و نیازمند حمایت های جدی در 

این حوزه هستیم.
وی در ادامه سخنان خود  با بیان اینکه کمک های 
اعطایی به جمهوری اســلامی ایران با توجه به حجم 
عظیم پناهندگان بسیار ناچیز اســت؛ افزود: با وجود 
کمترین حمایت های بیــن المللی و از ســوی دیگر 
شرایط تحریمی و کرونایی پذیرائی از اتباع افغانستانی 

به نحــو مطلوبی ادامــه دارد و در همین راســتا بنا به 
دستور رییس جمهور کشور مصوب شــد همه اتباع 
افغانستانی مقیم در داخل کشــور برابر کرونا رایگان 

واکسینه شوند.
معاون وزیر کشور در بخش دیگری از صحبت های 
خود به تحصیل رایگان حدود ۳۰۰ هــزار دانش آموز 
اتباع افغانستانی در مدارس کشــور اشاره کرد و گفت: 
با تاکید رهبری معظم انقلاب اسلامی )مدظله العالی( 
فرایند تحصیل رایگان اتباع افغانستانی به نحو مناسبی 
مثل دانش آموزان ایرانی در حال انجام است و همه این 

اقدامات صرفا با اهداف انسانی و برادری انجام می گیرد.
میراحمــدی، ضرورت تقویــت حمایت های بین 
المللی از اتباع افغانستانی مقیم در داخل کشور از دیگر 
محورهای مورد اشــاره معاون امنیتی وزیر کشور در 
این نشست مشــترک بود و در این زمینه خواست که 
کمیساریای عالی پناهندگان ســازمان ملل متحد به 
ســهم و ظرفیت خود در افزایش اعتبارات بین المللی 

با توجه به تعداد میلیونی اتباع افغانستانی تلاش کند.

وی در این باره پیشــنهاد کرد که همــان طور که 
ســازمان ملل متحد از همه کشــورها حق عضویت 
می گیــرد در صورت عــدم پرداخــت مجازاتهایی را 
در نظر می گیرد بایــد این نهاد بیــن المللی به دلیل 
اهمیت موضوع پناهندگان در سطح بین المللی برای 
کشورهای دنیا متناسب با ظرفیت اقتصادی اش سقف 
تعهد مالی ایجــاد کند تا با تقویــت حمایت های بین 
المللی، امکان ارتقای خدمــات برای اتباع و مهاجرین 

خارجی فراهم شود.
معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور با اظهار این امر 
که جمهوری اســلامی ایران به تاسی از رویکرد اسلامی 
و انســان دوســتانه اش به حمایت از اتباع افغانستانی 
ادامه می دهــد؛ گفت: باید در نظر داشــته باشــیم که 
مطمئن ترین اســتراتژی برای مدیریــت این چالش، 
بازگشــت داوطلبانه اتباع به مبدا اســت و البته این امر 
مشــروط به پایداری صلح و ثبات در کشور اصلی است 
و برای همین باید همه تلاش ها در سطح منطقه و جهان 

معطوف به برقراری صلح و ثبات در افغانستان شود.

در ادامه این نشســت ایو فریســن رئیــس دفتر 
کمیســاریای عالی ســازمان ملل در امور پناهندگان 
در ایران با اظهار این واقعیت که در جریان ســختی ها 
و مشــکلات ایران با توجه به تحریم هــای ظالمانه در 
حمایت از پناهندگان هســتیم؛ خاطرنشان کرد: به 
سهم خود در افزایش حمایت ها و اعتبارات بین المللی 
برای جمهوری اســلامی ایران در حــوزه پناهندگان 

کوشا هستیم.
وی بــا ابــزار امیــدواری از ادامــه همکاری های 
موثر با جمهوری اســلامی ایــران در ارتقای خدمات 
رســانی به پناهندگان، گفت: با وجود ســختی مسیر 
و کمبود اعتبارات باید روحیه و انگیــزه مان را در این 
عرصه انســانی حفظ کنیم و انصافا جمهوری اسلامی 
همواره نشــان داده که با وجود تمامی تنگناها حامی 

پناهندگان است.
فریسن با تاکید بر این امر که باید حمایت های بین 
المللی از جمهوری اســلامی ایران بــا توجه به حضور 
میلیونی پناهندگان تقویت شود؛ گفت: در این عرصه با 
رایزنی های مختلف به دنبال اخذ اعتبارات بین المللی 

هستیم.
رئیس دفتر کمیساریای عالی سازمان ملل در امور 
پناهندگان در ایران همچنین از تشــکیل دو کارگروه 
اسکان پناهندگان به کشــور ثالث و همچنین تلاش 
برای شناســایی و ثبت پناهندگان جدید که فاقد هر 
گونه مدرک هویتی هســتند با همکاری وزارت امور 
خارجه ایران خبر داد وگفت: تلاش داریم به افراد فاقد 
امکانات و کســانی که فاقد هر گونه مدارک شناسایی 

هستند؛ کمک های لازم را اعطا کنیم.
وی گفت: تنها راهــکار پایــدار در کنترل چالش 
پناهندگان افغانســتانی، وجود افغانستانی مستقل با 
اقتصاد پایدار و همچنین فضایی توام با احترام به حقوق 

بشر و اقلیت هاست.

 معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور مطرح کرد:

کمک بدون تبلیغ ایران به اتباع

امام کاظم علیه السلام

رَجُلٌ مِن أهلِ قُم یَدعُو النّاسَ إلَی الحَقِّ یَجتَمِعُ مَعَهُ قَومٌ کَزُبَرِ الحَدیِدِ.
مردی از قم مردم را به حق فرا می خواند و گروهی استوار، چون پاره های آهن، پیرامون او گرد می آیند.

 

این سرکشی که کنگره کاخ وصل راست
حافظ چو نافه سر زلفش به دست توست

سرها بر آستانه او خاک در شود
دم درکش ار نه باد صبا را خبر شود
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حافظ

یک عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس سازمان 
غذا و دارو را متولی اصلی اعلام نظر در مورد گندم های 
وارد شده از روسیه دانست و از این سازمان خواست که 

شکاکانه اظهار نظر نکند.
جلال محمــودزاده در گفت وگو با ایســنا در مورد 
اخباری مبنی بر آلوده بودن گندم های وارداتی روسیه 
به ایران گفت: سازمان اســتاندارد و وزارت بهداشت، 
درمان و پزشــکی وظیفه دارند از طریق سازمان غذا و 
دارو، ســالم بودن یا نبودن گندم های وارداتی روسی 
را بررســی کنند. اگر محصولی فاقد کیفیت یا حامل 
بیماری باشــد، به سلامت مردم آســیب می زند. این 
موضوع شوخی بردار نیست و باید با دقت رسیدگی به 

عمل آید. 
روسیه باید گواهی بهداشت گندم ها را صادر کند

این عضو کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی، 

و محیط زیست مجلس یازدهم ضمن اشاره به ضرورت 
انتشــار گواهی بهداشت گفت: روســیه  موظف است 
که گواهی بهداشــت گندم ها را برای ما بفرستد. ایران 
هم باید کیفیت محصولات وارداتی را به دقت بررسی 
کند. نباید این طور باشد بعضی ها به ما گندم بفروشند 
و ما بدون بررسی وضعیت بهداشتی، آن را وارد زنجیره 

غذایی مردم کنیم.
اگر سیاست ها تغییر کند، نیازی به واردات نداریم

نماینده مــردم مهاباد در مجلس یازدهم شــرایط 
اقلیمی ایران را مناســب برای تولید بهترین نوع گندم 
توصیف کرد و اظهار کرد: به  خاطر طــول روز بلند در 
ایران، خاصیــت غذایی و کیفیت گنــدم ایران از بقیه 
کشورها بهتر است. بنابراین، برخلاف تبلیغات عده ای 
برای واردات گندم، گندم ایران گندم بهتری نســبت 
به کشــورهای دیگر دنیا اســت. در درجه اول باید ازز 

کشاورزان حمایت کنیم و از این طریق، از خودکفایی 
حمایت کنیــم. قیمت خرید تضمینی گنــدم باید با 
قیمت تضمینی سالیانه اعلام شود، تا نسبت به گندم 
خارج از کشور قیمت مشابهی باشد. اگر کشاورزان ما به 

سمت تولید داخل بروند، نیازی به واردات نداریم.
سازمان غذا و دارو در مورد گندم های روسی صراحتا 

نظرش اعلام کند
رئیس فراکسیون اهل سنت مجلس یازدهم تأکید 
کرد: نباید این تصور وجود داشته باشد که گندم روسیه 
یا کشــورهای مشــابه آن، مبری از آلودگی هستند. 
محصولی که وارد کشــور می شــود باید به دقت مورد 
بررسی قرار گیرد. سلامت جامعه و بهداشت بسیار مهم 
است. ما نمی دانیم که این محصولات مبری از آلودگی 
هستند یا خیر. وزارت بهداشت و ســازمان غذا و دارو 
باید نظرشان را قطعی اعلام کنند؛ نه اینکه شکاکانه به 

موضوع نگاه کند. متولی اصلی این موضوع هم سازمان 
غذا و دارو است. جهاد کشــاورزی و سازمان استاندارد 
نمی توانند در این خصوص نظر دهد. اگر این محصولات 
آلوده باشد، باید به کشــور مبدا برگردد همان طور که 

محصولات ایران در مقطعی به کشور برمی گشت.
این عضو کمیسیون کشاورزی مجلس درباره تبعات 
احتمالی آلوده بودن احتمالی گندم های روسی گفت: 
اگر این گندم آلوده باشــد و وارد زنجیره غذایی مردم 
شود، باید میلیاردها تومان خرج بیماری های ناشی از آن 
کنیم. از آنجا که این گندم ها از طریق منابع مالی دولت 
خریداری شده،  بازرسی کل کشور، دیوان محاسبات و 
مجلس شورای اسلامی می توانند از ابزارهای نظارتی 
استفاده کرده و به موضوع ورود کنند. اگر مشخص شود 
که کسی قصد داشته موضوع را از مردم پنهان کند، باید 

با او برخورد شود. سلامت مردم شوخی بردار نیست.

یک عضو کمیسیون کشاورزی مجلس مطرح کرد

سازمان غذا و دارو در مورد گندم های روسی شکاکانه نظر ندهد

  
 سخنگوی وزارت امور خارجه: 

مذاکرات وین با اجماع ملی 
و استفاده از تمام ظرفیت های 

داخلی انجام می شود
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان، با اشاره 
به تحولات اخیر یمن گفت: با توجه به تجاوزات مکرر 

صورت گرفته به یمن، تراژدی یمن عمیق تر می شود.
به گزارش ایسنا ، سعید خطیب زاده در نشست هفتگی خود با خبرنگاران در این ارتباط افزود: جمهوری 

اسلامی تمام تلاش خود را می کند که این روزهای سخت برای ملت یمن هرچه زودتر پایان پیدا کند.
وی ادامه داد: ما معتقدیم تنها راه حل بحران یمن، راه حل سیاسی و توقف تجاوزات صورت گرفته به این 
کشور است. سخنگوی وزیر امور خارجه در مورد اخبار منتشر شده در مورد نامه سعید جلیلی به مقامات 

نظام کشور در مورد مذاکرات وین هم اظهار کرد: من در این مورد اطلاعی ندارم.
وی ادامه داد: مذاکرات وین با یک اجماع ملی و با استفاده از تمام ظرفیت های داخلی انجام می شود و 

این یک سرمایه ملی است که باید پاس بداریم.

 معاون اجرایی رئیس جمهور:
پیگیر احیای تالاب انزلی و 
آزادسازی حریم دریا هستیم

معاون اجرایی رئیس جمهور، احیای تالاب انزلی 
و دو رودخانه گوهر رود و زرجوب را از برنامه های سفر 

خود به استان گیلان عنوان کرد.
دکتر سید صولت مرتضوی که صبح امروز برای 

پیگیری اجرای دستور آیت الله رئیسی، رئیس جمهور مبنی بر آزادسازی سواحل دریا توسط دستگاه های 
دولتی وارد فرودگاه رشت شد، در جمع خبرنگاران گفت: در سفر به استان گیلان دو دستور رئیس جمهور 

را با قدرت اجرایی خواهیم کرد.
معاون اجرایی رئیس جمهور تاکید کرد: پیگیری حســن اجرای دستور آزادسازی حریم دریا و نجات 

تالاب انزلی و دو رودخانه گوهر رود و زرجوب از برنامه های این سفر خواهد بود.
به گزارش ایسنا، دکتر شجاعی، معاون وزیر جهادکشاورزی و رئیس سازمان امور اراضی کشور نیز دکتر 

مرتضوی را در این سفر همراهی می کند.

  
آصفری:

 مخالفت مجلس با هرگونه افزایش تعرفه
خدمات پزشکی 

 عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شــوراها در مجلس شورای اسلامی 
گفت: اعتبارات لازم را در اختیار وزارت بهداشت قرار دادیم و مجلس از از هرگونه 

افزایش تعرفه های درمانی حمایت نمی کند. 
محمد حسن آصفری در گفت و گو با آتنا تکیه خبرنگار پارلمانی شاخه سبز 
- با اشاره به پیشــنهاد افزایش ۶۰ درصدی تعرفه پزشکان در سال آینده، بیان 
کرد: منتخبان مردم در مجلس در تلاش بر کاهش هزینه های پزشکی و درمانی 
هستند. البته زحمات کادر درمان نادیده گرفته نخواهد شد ولی نباید این هزینه 

ها از جیب مردم تامین شود. 
آصفری با اشاره براینکه امروز مردم بخشی از هزینه های پزشکی و درمانی از 
طریق مالیات ارزش بر افزوده و پرداخت پول به بیمه ها از مردم کسر می شود، 
گفت: نباید فشــار را بر مردم دو چندان مرد و موجب نارضایتی شد بطوریکی 
بخشی تامین این هزینه ها از طریق ارزش افزوده باشد و بخش دیگری از درمان 

مستقیم صورت گیرد. 
عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شــوراها در مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: لذا وزارت بهداشــت و درمان باید از حقوق تعیین شــده در دولت در 

راستای تامین حقوق پزشکان بکوشد. بر اساس قانون اساسی حتی دولت مکلف 
است که خدمات پزشــکی را به صورت رایگان در اختیار مردم قرار دهد.نه تنها 
خدمات درمانی به صورت رایگان در اختیار مردم قرار نمی گیرد بلکه روز به روز 

شاهد افزایش هزینه خدمات درمانی و پزشکی در کشور هستیم
وی افزود: مجلس اعتبــارات لازم را در اختیار وزارت بهداشــت قرار داده و 
هرگونه افزایش تعرفه های خدمات درمانی مورد تایید مجلس نمی باشد.اگر در 
چنین شرایطی وزارت بهداشت اقدام به افزایش تعرفه های پزشکی کند قطعا 
مجلس به طور جد به این موضوع ورود خواهد کــرد و از همه ابزارهای نظارتی 

خود برای ممانعت از این اقدام استفاده خواهد کرد.

راستینه:
 حضور کاریکاتوری بلاگر
در وزارت ورزش اقدام 

ضدفرهنگی خواند
رئیس کمیته تربیت بدنی کمیسیون فرهنگی 
مجلس شــورای اســلامی حضــور کاریکاتوری 

بلاگرهای فضای مجازی را در وزارت ورزش و جوانان اقدام ضد فرهنگی خواند. 
احمد راســتینه در گفتگو با آتنا تکیه خبرنگار پارلمانی شاخه ســبز، یادآور شد: حضور کاریکاتوری 
یکسری بلاگر بعنوان قهرمان در سبک زندگی در وزارت ورزش و جوانان اقدامی بی اثر و بسی مخرب در 

فرهنگ اجتماعی خواهد بود. 
راستینه آنان با به نمایش در آوردن زندگی نمادین خود بصورت روزانه اقدام به فخرفروشی می کنند و 
در پساپرده همراه دچار چالش و آسیب رساندن به اجتماع هستند، چنانچه حتی دنبال کننده آنان پس از 

گذشت چندی از آسیب های جدی در زندگی شخصی و اجتماعی آنان مطلع می شوند. 
رئیس کمیته تربیت بدنی کمیسیون فرهنگی مجلس شورای اسلامی گفت: مسوولین ما خود نیز دچار 
توهم تاثیرات مثبت فضای مجازی شــدند بطوریکه قهرمانان ملی خود را همچون خانواده های شهدا، 

جانبازان و افتخارآفرین کشورمان از یاد بردند و به یک عده ظاهرنما روی آورده اند. 
وی افزود: مسوولین ما باید بدانند قهرمان اصلی و الگوی زندگی یک ایرانی کدام هستند و ازین توهم 

فضای مجازی در ابعاد ضد فرهنگی دور شوند.


